
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2377
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Θ. Φορτσάκη, σελ.

2456
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Παρασκευής, το
17ο Δηµοτικό Σχολείο Περιστερίου, το 4ο Γυµνάσιο Τρίπο-
λης, ασυνόδευτα προσφυγόπουλα που φιλοξενούνται σε
δοµές της Αττικής, µαθητές από το 3ο Γυµνάσιο Αργυρού-
πολης, το Γυµνάσιο Σκάλας Λακωνίας, το 1ο Πειραµατικό Γυ-
µνάσιο Αθηνών και το 1ο Γυµνάσιο Καλαµπάκας, σελ. 2408,
2413, 2417, 2418, 2425, 2430, 2435, 2444, 2451

4. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή την 21-
12-2018:Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων Ανδρέα Λοβέρδο, σελ.
2456

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2407, 2417, 2418, 2420,
2421, 2425, 2427, 2433, 2435, 2436, 2437, 2438, 2439, 2440,
2442, 2446, 2447, 2449, 2450, 2451, 2452, 2453, 2455, 2456,
2457

6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 2442, 2450, 2451

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 632 έως 701, σελ.

2377 – 2397
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ρωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2398 - 2404
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. σχετικά µε την «περιοχή  Άγιος Ανδρέας στη Νέα Μάκρη

Αττικής και τις παράνοµες διεκδικήσεις της Εκκλησίας», σελ.
2405

ii. µε θέµα: «Προβλήµατα στην κάλυψη ατοµικών αναγκών
σε καυσόξυλα των κατοίκων του Δήµου Μύκης στην Περιφε-
ρειακή Ενότητα Ξάνθης», σελ. 2407

iii. µε θέµα: «Απαράδεκτη καθυστέρηση στην κατανοµή
στους δικαιούχους του Ανταποδοτικού Τέλους Αιολικών Πάρ-
κων για τα έτη 2015-2017», σελ. 2409

3. Συζήτηση της υπ’ αριθµόν 8/7/19-11-2018 επίκαιρης επε-
ρώτησης τριάντα επτά Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας
προς τους Υπουργούς Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Επικρα-
τείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, σχετικά µε
τις «Αποκαλύψεις αναφορικά µε τη δράση του πρώην διευ-
θύνοντος συµβούλου της Δηµόσιας Επιχείρησης Αερίου
(ΔΕΠΑ) κ. Θεόδωρου Κιτσάκου και το «αόρατο χέρι» που
προκάλεσε ζηµιές δεκάδων εκατοµµυρίων στη ΔΕΠΑ», σελ.
2411 - 2438

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των τρο-

πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Μεταναστευτικής Πολιτικής: «Επείγουσες ρυθµίσεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής και
άλλες διατάξεις», σελ. 2439 - 2461

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 2377 - 2424
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 2424 – 2430, 2433 - 2445
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 2430 – 2433, 2445 - 2482

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 2439, 2440, 2442, 2455
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 2407, 2417, 2418, 2421
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 2440, 2449, 2451, 2455, 

2456
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 2420, 2447, 2451
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 2425, 2427, 2433, 2435, 

2436, 2438, 2439, 2440, 
2442

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2421, 2449, 2450
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 2407
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2421
ΚΑΒΒΑΔΙΑ Ι. , σελ. 2452, 2456
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 2417
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 2417
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 2442
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 2449, 2450, 2451, 2452, 

2455, 2456, 2457
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 2439, 2449
ΠΑΛΛΗΣ Γ. , σελ. 2439, 2442, 2446, 2449, 

2453
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 2442
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 2453, 2456
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 2433, 2437, 2438
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 2439, 2453, 2455, 2456

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 2442
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 2450, 2451
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2450

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 2405, 2406, 2407
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 2407, 2408
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 2409, 2410
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 2409, 2410
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 2405, 2406, 2407, 2408

Δ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 2414, 2415, 2435, 2436
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 2417
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 2415
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 2432
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2414, 2419, 2421, 2430, 

2433, 2434, 2435, 2436, 
2437, 2438

ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 2418, 2420, 2426, 2427, 
2436, 2438

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2424
ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ Μ. , σελ. 2421, 2437, 2438
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 2416, 2417
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 2428, 2429

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 2431
ΜΟΡΦΙΔΗΣ Κ. , σελ. 2427, 2428
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 2430
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 2413, 2414, 2434, 2437, 

2438
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 2415, 2418, 2419, 2420, 

2421, 2429, 2433, 2434, 
2435, 2436

ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ Α. , σελ. 2425, 2436, 2437, 2438
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 2411, 2412, 2413, 2418, 

2420, 2421, 2433, 2436
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 2420, 2429

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής:

ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 2440, 2455, 2456
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 2443, 2449, 2453, 2455, 

2456
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 2442, 2445, 2446
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2448, 2449
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2452, 2453
ΚΑΒΒΑΔΙΑ Ι. , σελ. 2444, 2452, 2455
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 2445
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 2442, 2446
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 2442, 2451
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 2447, 2448, 2449
ΠΑΛΛΗΣ Γ. , σελ. 2440, 2442, 2451, 2455
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 2443
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 2443, 2456
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 2444
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Δ. , σελ. 2450
ΣΤΡΑΤΗΣ Κ. , σελ. 2441, 2448
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 2442
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 2456

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2418, 2419
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 2436
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 2426, 2427, 2435, 2436
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 2419, 2433
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 2436



Αθήνα, σήµερα στις 21 Δεκεµβρίου 2018, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕ-
ΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 20-12-2018
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΜΗ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
20 Δεκεµβρίου 2018, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση της από 11-12-2018 Συµφωνίας Τρο-
ποποίησης Διατάξεων της από 31 Μαΐου 2007 Σύµβασης Παρα-
χώρησης για το Έργο «Μελέτη, Κατασκευή, Χρηµατοδότηση,
Λειτουργία, Συντήρηση και Εκµετάλλευση του Αυτοκινητοδρό-
µου Κεντρικής Ελλάδoς (Ε65)», που κυρώθηκε µε τον
ν.3597/2007 (Α’168), όπως αυτή τροποποιήθηκε: α) µε την από

28.11.2013 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων της Σύµβασης
Παραχώρησης» που κυρώθηκε µε το άρθρο δεύτερο του
ν.4219/2013 «Κύρωση των Συµφωνιών Τροποποίησης των συµ-
βάσεων παραχώρησης των µεγάλων οδικών έργων και ρύθµιση
συναφών θεµάτων» (Α’ 269) και β) µε την από 19.12.2013 «Συµ-
φωνία Τροποποίησης Διατάξεων της από 28.11.2013 Συµφωνίας
Τροποποίησης Διατάξεων Σύµβασης Παραχώρησης» που κυρώ-
θηκε µε το άρθρο 44 του ν.4357/2015 «Διαχείριση των µη εξυπη-
ρετούµενων δανείων, µισθολογικές ρυθµίσεις και άλλες
επείγουσες διατάξεις εφαρµογής της συµφωνίας δηµοσιονοµι-
κών στόχων και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων» (Α’ 176)»).

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Χαρούλα (Χαρά) Κεφαλίδου, Βουλευτή Δράµας, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’
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2378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2379



2380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2381



2382 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2383



2384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2385



2386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2387



2388 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2390 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2391



2392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2393



2394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2397



2398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
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2400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αρχίζουµε µε τη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 233/18-12-
2018 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αττικής
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την «πε-
ριοχή Άγιος Ανδρέας στη Νέα Μάκρη Αττικής και τις παράνοµες
διεκδικήσεις της Εκκλησίας».

Κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η επίκαιρη ερώτηση αφορά αυτό που αναγράφεται και στον

τίτλο. Αφορά µια σοβαρή εκκρεµότητα που έχει να κάνει µε πα-
ράνοµες διεκδικήσεις της Εκκλησίας σε βάρος µιας περιοχής,
όπου εδώ και έναν αιώνα κοντά ζουν οικογένειες που γεννήθηκαν
εκεί, γεννήθηκαν οι γονείς τους εκεί. Αποτέλεσµα είναι η συγκε-
κριµένη περιοχή να έχει εξελιχθεί στον σηµερινό οικισµό Γερο-
τσακούλι στην περιοχή της Νέας Μάκρης Αττικής.

Τη συγκεκριµένη περιοχή τη διεκδικεί η Εκκλησία. Και ήρθε να
τη διεκδικήσει η Εκκλησία µετά την τουριστική ανάπτυξη των τε-
λευταίων δεκαετιών, επικαλούµενη τους γνωστούς τίτλους από
την εποχή της Τουρκοκρατίας στα ιδιωτικά της αρχεία, µεγάλους
κώδικες κ.ο.κ., µε συνέπεια οι άνθρωποι που ζουν εκεί, οι οικο-
γένειες -και ξαναλέω ότι γεννήθηκαν εκεί, γεννήθηκαν οι γονείς
τους εκεί- να ταλαιπωρούνται χωρίς να έχουν την παραµικρή ευ-
θύνη. Και αυτή η ιστορία δεν είναι σηµερινή. Σέρνεται εδώ και
δεκαετίες, µε αποτέλεσµα την ταλαιπωρία αυτών των ανθρώπων.

Ωστόσο, µε πρόσφατες δικαστικές αποφάσεις, και µάλιστα
επανειληµµένες, οι οποίες έχουν τελεσιδικήσει, αναγνωρίστηκε
η ύπαρξη τεκµηρίου του ελληνικού δηµοσίου και κατ’ επέκταση
η ανυπαρξία δικαιωµάτων κυριότητας της Εκκλησίας και συγκε-
κριµένα της Ιεράς Μονής Πεντέλης. 

Παρά το γεγονός, όµως, ότι υπάρχουν αυτές οι δικαστικές
αποφάσεις, παρά το γεγονός ότι η Εκκλησία αγνοεί αυτές τις
αποφάσεις και εγγράφει δικαιώµατα στο Κτηµατολόγιο, το µε-
γάλο ερώτηµα είναι η στάση του ελληνικού δηµοσίου, το οποίο
δηµόσιο αµελεί, αδρανεί. Είναι η ηπιότερη έκφραση που µπο-
ρούµε να χρησιµοποιήσουµε. Σε κάθε περίπτωση, όµως, ουσια-
στικά ανέχεται αυτή την κατάσταση, τις διεκδικήσεις της
Εκκλησίας και αφήνει χώρο προκειµένου να εγγράφει η Εκκλησία
δικαιώµατα για τη συγκεκριµένη περιοχή σε βάρος των κατοίκων
της.

Το ερώτηµα που τίθεται είναι το εξής: Τι µέτρα θα πάρει η Κυ-
βέρνηση -και µε νοµοθετική ρύθµιση, αν και εφόσον χρειάζεται-
προκειµένου να δοθεί τέλος στην ιστορική αυτή εκκρεµότητα και
να αναγνωριστεί ότι η συγκεκριµένη περιοχή ανήκει στο δηµόσιο,
ότι η Εκκλησία δεν έχει κανένα δικαίωµα στη συγκεκριµένη
έκταση και µετά από δεκαετίες, επιτέλους, να δοθεί τέλος στην
οµηρία των κατοίκων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Γκιόκα, µε έναν τίτλο θα σας απαντήσω ξεκινώντας. Ου-

δεµία σχέση έχει η στάση της πολιτείας και της Κυβέρνησης µε
αυτό που περιγράψατε. Ακριβώς το αντίθετο συµβαίνει: Και προ-
στασία της περιοχής και διεκδίκηση του δηµόσιου χαρακτήρα
και κατοχύρωση της δασικής χρήσης. Και προφανώς η πολιτεία
δεν είναι απούσα. Και θεσµικά δεν είναι απούσα η πολιτεία.

Όµως, κύριε Γκιόκα, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι αυτή η
υπόθεση αποτελεί ένα τυπικό παράδειγµα του παραλόγου του
νεοελληνικού κράτους, το οποίο επέτρεψε τον εγκλωβισµό και
πολιτών, αλλά και των ίδιων των συµφερόντων του δηµοσίου και
του δάσους γιατί πολύ απλά κάποιοι δεν φρόντισαν να υπάρχουν
εργαλεία, τα οποία να προστατεύσουν και τους πολίτες, αλλά και
το κράτος. Η δυσκολία και η περιπλοκότητα του προβλήµατος
που παρουσιάζετε οφείλεται σαφώς στο ότι η πολιτεία δεν
έπραξε αυτά που ακόµα και το Σύνταγµα επιβάλλει τα τελευταία

σαράντα χρόνια. Αλλά και πρέπει να σας πω ότι δεν είναι το µο-
ναδικό παράδειγµα σε όλη την Ελλάδα, όπου υπάρχουν τέτοια
αδιέξοδα και τέτοια τεράστια προβλήµατα. Και αυτό γιατί η ελ-
ληνική πολιτεία και τα κόµµατα που κυβέρνησαν το ελληνικό κρά-
τος -και κύρια αναφέροµαι µόνο στη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, για να τα ξεκαθαρίζουµε- δεν επένδυσαν σε εργαλεία,
όπως είναι οι δασικοί χάρτες και το Κτηµατολόγιο, που θα ρύθ-
µιζαν τις χρήσεις γης, θα κατοχύρωναν θέµατα δικαιωµάτων και
του δηµοσίου και των πολιτών. Και αυτό το έκαναν για πάρα πολ-
λές δεκαετίες.

Η χώρα όµως, κύριε Γκιόκα, έχει κάνει πάρα πολλά βήµατα
µπροστά. Και αυτά τα βήµατα έγιναν µέσα σε δύσκολες συνθήκες:
µνηµονιακές, χρεοκοπίας, δανεισµού και ασφυξίας. Αλλά καταφέ-
ραµε όχι µόνο να βγούµε από τα µνηµόνια, αλλά καταφέραµε να
ξεκινήσουµε την υπόθεση των δασικών χαρτών, η οποία για σα-
ράντα χρόνια ήταν στα συρτάρια των πολιτικών ηγεσιών των
Υπουργείων γιατί πολύ απλά ήθελαν να χτυπάνε στην πλάτη τον
πολίτη, να του λένε «θα σου λύσω το πρόβληµα κάποτε» και ας
διεκδικούνταν η έκταση, στην οποία γεννήθηκαν τα παιδιά του και
ας αµφισβητούνταν ο δηµόσιος χαρακτήρας του δάσους. Όλα
αυτά ήταν ψιλά γράµµατα για την ελληνική πολιτεία µέχρι τώρα.
Και πρέπει να σας πω ότι όλα αυτά δεν λύνονταν σκόπιµα για να
παραµένουν όλοι ευχαριστηµένοι µέσα στα αδιέξοδα, τα οποία
συντηρούνταν.

Πρέπει, λοιπόν, να σας κάνω µια αναφορά τυπική στην απάν-
τησή µου, η οποία, όµως -να το ξεκαθαρίσω- αφορά µόνο στον
τοµέα της αρµοδιότητας του Υπουργείου, µιας και εσείς απευ-
θύνετε την ερώτηση και στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας. Άρα, αφορά µόνο τη δασική νοµοθεσία και τα δικαιώµατα
που αφορούν τη διαχείριση των δασικών εκτάσεων. Με αυτή την
αρµοδιότητα µε ρωτήσατε. Υπάρχουν πάρα πολλά στοιχεία και
ενέργειες της πολιτείας σε αντίθεση µε την περιγραφή που δώ-
σατε ότι δεν έχουµε κάνει κάτι. Αν, όµως, έχετε οποιοδήποτε έγ-
γραφο περαιτέρω από αυτά που θα πω τώρα, ευχαρίστως να το
εξετάσουµε και να συνεχίσω στη δευτερολογία µου.

Η έκταση, λοιπόν, την οποία περιγράφετε είναι δασική. Και σε
αυτό στηρίχθηκαν οι αποφάσεις των δικαστηρίων. Είναι µια δα-
σική έκταση πράγµατι στην περιοχή Άγιος Ανδρέας στη Νέα
Μάκρη, για την οποία ιδιώτες άσκησαν µια αγωγή κατά του ελ-
ληνικού δηµοσίου. Παρενέβη στην ιστορία αυτή και η Ιερά Μονή
Πεντέλης. Μετά την άσκηση έφεσης, όµως, από το ελληνικό δη-
µόσιο, όπως είπατε, το 2006 η απόφαση αυτή απορρίφθηκε. Και
η απόφαση του εφετείου έχει καταστεί αµετάκλητη γιατί η επί-
δικη έκταση αποτελούσε ανέκαθεν δασική έκταση, η οποία ανήκε
και εξακολουθεί να ανήκει στην κυριότητα του ελληνικού δηµο-
σίου. Δηλαδή, µε βάση τη δασική νοµοθεσία είναι δηµόσιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω πολύ γρήγορα.
Για να µην υπάρχει παρανόηση, σας καταθέτω -και είναι στη

διάθεσή σας- έγγραφο του Δασαρχείου Πεντέλης, το οποίο ανα-
φέρει ρητά µε ηµεροµηνία 29-11-2018 ότι η έκταση αυτή διαχει-
ρίζεται από την υπηρεσία ως δηµόσια, προστατεύεται ως τέτοια
και περιλαµβάνεται στη δήλωση Κτηµατολογίου που έχει κάνει η
Διεύθυνση Δασών Ανατολικής Αττικής και έχει υποβληθεί στον
ΟΤΑ Νέας Μάκρης, νυν Δηµοτική Ενότητα Νέας Μάκρης Δήµου
Μαραθώνα.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Σωκράτης Φά-
µελλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εκ τούτου, λοιπόν, προκύπτει ότι όχι απλά το δηµόσιο έχει κα-
τοχυρώσει τον χαρακτήρα –θα σας το δώσω και µετά, αν θέλετε,
το έχω επισηµάνει µε χρωµατισµό- αλλά υπάρχει και δήλωση στο
Κτηµατολόγιο σχετικά µε την κατοχύρωση των δικαιωµάτων. 

Υπάρχει, όµως, ένα ερώτηµα: Αµφισβητείται από το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας ο δηµόσιος χαρακτήρας της έκτασης;
Διότι αυτή τη στιγµή το δηµόσιο έχει κάνει ενέργειες. Κι έχει κα-
ταλήξει η συζήτηση αυτή και έχει τελεσιδικήσει δικαστικώς ότι
είναι αυτή τη στιγµή δηµόσιος ο χαρακτήρας της έκτασης και κα-
τοχυρωµένος και δικαστικά και µε βάση τις ενέργειες των υπη-
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ρεσιών. Ποιος είναι ο λόγος και ο σκοπός της ερώτησης; Το ότι
το δηµόσιο δεν έχει κατοχυρώσει δικαιώµατα που έχει και δικα-
στικά και ως προς τη δήλωση του Κτηµατολογίου; Ή οποιοσδή-
ποτε άλλος που αµφισβητεί τον δηµόσιο χαρακτήρα της
έκτασης; Θα ήθελα να καταλάβω λίγο περισσότερο, αν θέλετε,
τον σκοπό της ερώτησής σας, διότι ως προς τα επίδικα µε θε-
σµικά έγγραφα αποδεικνύεται ότι όλα είναι αντίθετα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γκιόκα, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι το ερώ-

τηµα είναι ρητορικό να ρωτάτε, δηλαδή, αν εµείς αµφισβητούµε
τον δηµόσιο χαρακτήρα της έκτασης.

Εµείς λέµε ότι το ίδιο το δηµόσιο, παρά το γεγονός ότι υπάρ-
χουν συγκεκριµένες δικαστικές αποφάσεις, µε την αδράνειά του,
δείχνει να απεµπολεί αυτόν τον χαρακτήρα. 

Επειδή επικαλεστήκατε ορισµένες ενέργειες του δηµοσίου, να
σας πω εγώ τι θα έπρεπε να γίνει και τι δεν έχει γίνει. Αυτή τη
στιγµή Εκκλησία -ρωτάµε συγκεκριµένα- εγγράφει στο Κτηµατο-
λόγιο δικαιώµατα για τη συγκεκριµένη έκταση; 

Άρα, το ερώτηµα που έρχεται δεύτερο είναι το εξής: Το δηµό-
σιο εναντίον αυτών των εγγραφών τι ενέργειες έχει κάνει; Πριν
λίγες µέρες, από τις δικές σας υπηρεσίες, κύριε Φάµελλε, ενη-
µερώθηκαν οι κάτοικοι της περιοχής και συγκεκριµένα ο Σύλλο-
γος των Ιδιοκτητών Ακινήτων της περιοχής, ότι επίκειται
προσφυγή του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους εναντίον του
Κτηµατολογίου και των συγκεκριµένων εγγραφών που έχει κάνει
η Εκκλησία. Μέχρι σήµερα, µε βάση την ενηµέρωση που έχουν,
δεν έχει γίνει τίποτα. 

Άρα, τι λέτε, «Έχουµε κάνει ενέργειες όπου έχουµε κατοχυ-
ρώσει…» κ.λπ.; Η βασική ενέργεια που έπρεπε να έχει γίνει από
τη µεριά του δηµοσίου κι από τη µεριά του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους σε βάρος, εναντίον των εγγραφών της Εκκλησίας,
ακόµα δεν έχει γίνει. Εκτός αν ξέρετε κάτι άλλο, οπότε είναι η
ευκαιρία να ενηµερώσετε εδώ και τη Βουλή. 

Αυτό είναι το βασικό ερώτηµα. Η ερώτησή µας δεν αφορά αν
είναι ή δεν είναι δασική έκταση. Η ερώτησή µας αφορά το αν το
δηµόσιο έχει προβεί σε όλες τις απαραίτητες και αναγκαίες ενέρ-
γειες, προκειµένου να αποκρουστούν οι παράνοµες διεκδικήσεις
της Εκκλησίας.

Επιτρέψτε µου να σας πω, επειδή το γενικεύσατε, ότι δεν είστε
και τόσο αθώοι -και ως συγκεκριµένη Κυβέρνηση- σε σχέση µε
το συγκεκριµένο θέµα, γιατί πριν λίγες εβδοµάδες ήταν που ανα-
κοινώθηκε η συµφωνία της Κυβέρνησης µε την ηγεσία της Εκ-
κλησίας. Και ανεξάρτητα ποια θα είναι η τύχη της, µένω στη
συµφωνία. Εκεί συµφωνήσατε να υπάρχει ένα ταµείο αξιοποί-
ησης της εκκλησιαστικής περιουσίας, µέσα το οποίο θα ενταχ-
θούν και αµφισβητούµενες εκτάσεις από τη µεριά της Εκκλησίας. 

Ποιος λοιπόν, απεµπολεί δικαιώµατα και ποιος τα υπερασπί-
ζεται; Αυτό το ταµείο αξιοποίησης εκκλησιαστικής περιουσίας
είναι η επιτοµή από τη µεριά του δηµοσίου αναγνώρισης των πα-
ράνοµων διεκδικήσεων της Εκκλησίας, αφού εντάσσονται εκεί
αµφισβητούµενες εκτάσεις. Και, δυστυχώς, η συγκεκριµένη πε-
ριοχή θα µπορούσε να ενταχθεί σ’ αυτές γιατί αµφισβητείται. 

Συγκεκριµένα πράγµατα, λοιπόν, θέλουµε από εσάς, γιατί
ακούν και οι άνθρωποι που ζουν στην περιοχή: Τι θα κάνει το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους και οι υπηρεσίες σας, προκειµένου
να αποκρουστούν οι διεκδικήσεις της Εκκλησίας και να µπει
τέλος στην οµηρία αυτών των κατοίκων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, κύριε Γκιόκα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Γκιόκα, θα µου επιτρέψετε να ξα-
ναγυρίσω σ’ αυτά που είπα στην αρχή. 

Αυτό που κάνει η πολιτεία, που κάνει η δική µας Κυβέρνηση
και δεν τόλµησαν να κάνουν οι προηγούµενες κυβερνήσεις, είναι
να ολοκληρώσει επιτέλους το Κτηµατολόγιο και τους δασικούς
χάρτες. Στην ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Αττικής τώρα,
για πρώτη φορά, είναι αναρτηµένοι οι δασικοί χάρτες. Μάλιστα,
έχουµε πετύχει στους δασικούς χάρτες, που έχουµε αναρτήσει,
να συµπεριλαµβάνεται και µε κηρυγµένο αναδασωτέο χαρα-

κτήρα η περιοχή που κάηκε. Κι αυτό έγινε µέσα σε ένα πολύ
µικρό χρονικό διάστηµα, µε τις προσπάθειες των υπηρεσιών για
την προάσπιση και του δηµόσιου χαρακτήρα του δάσους, αλλά
και του δασικού χαρακτήρα των εκτάσεων. 

Η αποκατάσταση αυτού του ελλείµµατος, η εκπόνηση των δα-
σικών χαρτών και ταυτόχρονα η εφαρµογή της νοµοθεσίας που
λέει ότι δάση και δασικές εκτάσεις οι οποίες δεν έχουν αναγνω-
ριστεί ως ιδιωτικές µε τελεσίδικες αποφάσεις ή παραχωρηθεί
κατά κυριότητα ή δεν περιήλθαν σε τρίτους είναι εκτάσεις για τις
οποίες ισχύει το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου, είναι, αν θέ-
λετε, ο πυλώνας πάνω στον οποίον στηρίζεται και η διαχείριση
των δασικών εκτάσεων και η εξυπηρέτηση των συµφερόντων της
πολιτείας.

Βέβαια, πρέπει να πω ότι το τεκµήριο κυριότητας του δηµο-
σίου το αµφισβήτησε τις προηγούµενες µέρες ο κ. Μητσοτάκης,
αποδεικνύοντας πόσο -αν θέλετε- συνεπής µε τη δηµόσια περι-
ουσία και το δηµόσιο όφελος είναι που κινείται απολύτως σ’
αυτήν την κατεύθυνση. Όµως, εµείς δεν έχουµε τέτοια άποψη.
Το ελληνικό κράτος έχει ασκήσει κάθε νόµιµο δικαίωµα και ως
προς τις δικαστικές αποφάσεις και όσον αφορά την καταγραφή
στο Κτηµατολόγιο. 

Όµως, τι σηµαίνει ουσιαστικά «δασικοί χάρτες»; Με την ολο-
κλήρωση των δασικών χαρτών, στην περιοχή πρώτα απ’ όλα θα
κατοχυρωθεί ο δασικός χαρακτήρας. Και σας ρώτησα ποια είναι
η δική σας άποψη, διότι κυριολεκτικά εγώ δεν έχω καταλάβει αν
η ερώτηση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας οδηγείται
υπέρ της υπεράσπισης του δασικού και του δηµόσιου χαρα-
κτήρα ή υπέρ της ικανοποίησης των αναγκών των πολιτών που
βρίσκονται στην περιοχή. Διότι πατάτε σε δυο βάρκες και δεν
έχετε ξεκαθαρίσει ποια είναι η άποψή σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Καθόλου.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Δεν το απαντήσατε, όµως. Και ενώ µας
λέτε ότι µας ακούν οι πολίτες οι οποίοι ενδιαφέρονται, εγώ δεν
άκουσα από τη µεριά του κόµµατός σας αν εσείς παρεµβαίνετε
υπέρ του δηµόσιου χαρακτήρα και του δασικού χαρακτήρα,
υπέρ των δικαιωµάτων των πολιτών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Εκατό χρόνια µένουν…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Έτσι κι αλλιώς, όµως, ξέρω ότι πασαλεί-
βοντας πολλές φορές, κρύβουµε την αλήθεια. 

Η αλήθεια, λοιπόν, είναι η εξής: 
Πρώτον, οι δασικοί χάρτες ολοκληρώνονται και γι’ αυτόν τον

λόγο αξίζει να ανακοινώσω στη Βουλή, ότι χθες τοποθετήθηκαν
εκατό νέοι επιστήµονες στις δασικές υπηρεσίες της χώρας -δική
µας επιλογή και µπράβο στο Κτηµατολόγιο που τελείωσε τη δου-
λειά πολύ γρήγορα- και έχουµε εκατό νέους δασικούς επιστήµο-
νες για να γίνουν οι δασικοί χάρτες. 

Ταυτόχρονα, έχουµε εξασφαλίσει ότι όλες οι πράξεις δηµο-
σίου εµπεριέχονται αυτοµάτως στους δασικούς χάρτες. Άρα, η
περιοχή κατοχυρώνεται και στον δασικό χάρτη και ως προς τον
χαρακτήρα και ως προς τα χαρακτηριστικά της δασικής έκτασης. 

Επίσης, έχουµε ήδη καταθέσει –εµείς!- πρόταση νόµου για τις
οικιστικές πυκνώσεις, διότι η περιοχή έχει πυκνότητα δόµησης
και είναι σε δασικό υπόβαθρο, όπου επιλύεται το πρόβληµα των
κατοικιών και των πολιτών µε έναν τρόπο ο οποίος σέβεται τη
«NATURA», το δάσος, το περιαστικό δάσος, τον δρυµό, το ρέµα,
την παραλία και δεν τα καταπατά, αλλά λύνει και θέµατα των πο-
λιτών.

Όµως, κύριε Γκιόκα να σας πω ότι δικός σας Βουλευτής, στη
συζήτηση για τον προϋπολογισµό, µπροστά σε µένα -το άκουσα
ο ίδιος- τοποθετήθηκε κατά της εξυπηρέτησης των αναγκών των
πολιτών και κατά της επίλυσης του θέµατος των οικιστικών πυ-
κνώσεων. Γι’ αυτό ρωτάω τελικά: Ποιο ακριβώς συµφέρον εξυ-
πηρετείτε; 

Εγώ συµφωνώ ότι πρέπει και ο δηµόσιος χαρακτήρας να εξυ-
πηρετηθεί και τα δικαιώµατα των πολιτών. 

Αν λοιπόν, είστε µε αυτή τη µεριά, όπου εξυπηρετείται ταυτό-
χρονα ο δηµόσιος χαρακτήρας του δάσους και ο δασικός χαρα-
κτήρας της έκτασης, αλλά και οι πολίτες που είναι σε περιοχές
πυκνώσεων και εξαπατήθηκαν δεκαετίες από την ελληνική πολι-
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τεία, να έρθετε στη Βουλή όταν συζητήσουµε τον νόµο των οικι-
στικών πυκνώσεων και να µας πείτε, τελικά, αν θα κάνετε στείρα
αντιπολίτευση ή θα λύσουµε προβλήµατα και των πολιτών και
του περιβάλλοντος. Αυτή είναι η συνεπής επιλογή της πολιτείας.
Έτσι απαντάνε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δεν είναι όλες οι περιοχές ίδιες. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Και επειδή επόµενος είναι ο κ. Δελής, να
τοποθετηθεί το ΚΚΕ στο εξής: Θα υποστηρίξει τον νόµο των οι-
κιστικών πυκνώσεων που λύνει θέµατα κατοικιών όπως αυτές
στην περιοχή της Νέας Μάκρης, ναι ή όχι; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δεν είναι όλες οι περιοχές ίδιες. Αυτή
είναι η απάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι θα κάνουµε τώρα;
Ποια διαδικασία θα εφαρµόσουµε, κύριε Γκιόκα; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Να µην ρωτάει ο κύριος Υπουργός, για
να µην απαντάω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η πρώτη µε αριθµό
230/17-12-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Κορινθίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρίστου Δήµα προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα «Απορρόφηση
πόρων ΕΣΠΑ 2014-2020», δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας του
κυρίου Υφυπουργού Ανάπτυξης στο εξωτερικό. 

Η τέταρτη µε αριθµό 224/14-12-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’
Αθηνών του Ποταµιού κ. Σπυρίδωνος Λυκούδη προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα «Κλείνουν 11 ξενώ-
νες για ασυνόδευτα παιδιά;», δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας
του κυρίου Υφυπουργού Ανάπτυξης στο εξωτερικό.

Η πέµπτη µε αριθµό 205/4-12-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Να παραταθεί ο
νόµος 3869/10 για την προστασία της α’ κατοικίας των υπερχρε-
ωµένων νοικοκυριών», δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας του Ανα-
πληρωτή Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Πιτσιόρλα στο
εξωτερικό. 

Η πρώτη µε αριθµό 231/17-12-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χα-
ράλαµπου Αθανασίου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Διάσπαση του Δήµου Λέσβου», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του Υπουργού Εσωτερικών.

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 236/18-12-2018 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννη Δελή προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Προβλήµατα
στην κάλυψη ατοµικών αναγκών σε καυσόξυλα των κατοίκων του
Δήµου Μύκης στην Περιφερειακή Ενότητα Ξάνθης».

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συνεχίζοντας την προηγουµένη ερώτηση, καθώς είναι ο ίδιος

Υπουργός, να του πούµε ότι και ο ίδιος και η Κυβέρνησή του κά-
νουν ένα τσουβάλιασµα περιοχών µε το σχέδιο νόµου για τις οι-
κιστικές πυκνώσεις. Και ξέρετε, αυτό δεν είναι προς όφελος
κυρίως των λαϊκών αναγκών, γιατί υπάρχουν οικιστικές πυκνώ-
σεις και οικιστικές πυκνώσεις. Υπάρχουν περιοχές, κύριε Φά-
µελλε, οι οποίες κατοικούνται εδώ και πάνω από έναν αιώνα.
Συνεπώς, δεν µπορούµε να τα βάζουµε όλα στο ίδιο τσουβάλι. 

Ας έρθω τώρα στη δική µου ερώτηση, ας πάµε αρκετά πιο βό-
ρεια. Ας πάµε στην Ξάνθη, στην περιοχή του Δήµου Μύκης, στην
οροσειρά της Ροδόπης, όπου εκεί, όπως είναι γνωστό, υπάρχει
πάρα πολύ κρύο και οι άνθρωποι έχουν πολύ µεγάλη ανάγκη τη
θέρµανση. Σε αυτή την περιοχή, λοιπόν, δεν καλύπτονται οι ανάγ-
κες των κατοίκων σε καυσόξυλα, τα οποία θα µπορούσαν να τα
πάρουν -και δικαιούνται να τα πάρουν- µε µειωµένο τίµηµα. Και
όχι µόνο δεν παίρνουν αυτή την ποσότητα καυσόξυλων που δι-
καιούνται όλοι οι αιτούντες, αλλά και όσοι αιτούντες καταφέρ-
νουν να πάρουν µια ποσότητα, αυτή τελικά είναι πάρα πολύ
µικρή και δεν φτάνει για τις ανάγκες τους. 

Χαρακτηριστικά είναι τα δύο παραδείγµατα: Στο χωριό
Γλαύκη, από τους εκατόν ογδόντα αιτούντες, µονάχα οι ενενήντα

πήραν φέτος καυσόξυλα, ενώ µία οικογένεια για τα καυσόξυλα
του χειµώνα στην περιοχή αυτή του Δήµου Μύκης παίρνει περί-
που τέσσερα χωρικά. Με τέσσερα χωρικά σε αυτήν την περιοχή
βγάζεις δεν βγάζεις τον ένα µήνα.

Η αιτία, τώρα, είναι µία και την ξέρει το Υπουργείο. Είναι, φυ-
σικά, οι µεγάλες περικοπές που έχουν γίνει στη χρηµατοδότηση
του Δασαρχείου της Ξάνθης, που οδηγεί, βεβαίως, σε µικρή, σε
περιορισµένη υλοτόµηση ξύλων, τα οποία θα πάρουν µετά οι κά-
τοικοι της περιοχής.

Αυτό που θέλουµε να ρωτήσουµε είναι τι θα κάνει το Υπουρ-
γείο σας, έτσι ώστε να αυξηθούν αυτές οι πιστώσεις, για να µπο-
ρέσει το Δασαρχείο της Ξάνθης να διαθέσει εκείνη την ποσότητα
καυσόξυλων που πραγµατικά έχουν ανάγκη οι κάτοικοι της πε-
ριοχής, η οποία, όπως ξέρετε, είναι αυξηµένη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Δελή, για να µην υπάρχει καµµία αµφισβήτηση -και
αφορά και τον κ. Γκιόκα αυτό-, δεν υπάρχει περίπτωση στις οικι-
στικές πυκνώσεις να περιληφθούν καταπατήσεις που έγιναν
προς εκµετάλλευση του δάσους, εµπορική ή οικονοµική, για την
κατασκευή βίλας, πισίνας ή τίποτα άλλο. Μιλάµε για την ικανο-
ποίηση αναγκών, που πολλές φορές είναι και η στέγαση λαϊκών
στρωµάτων, που πρέπει να τη δούµε, εξασφαλίζοντας, όµως, την
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος.

Εγώ, ειλικρινά, περιµένω το Κοµµουνιστικό Κόµµα να έρθει να
συζητήσουµε και να έχουµε κοινή τοποθέτηση για τις οικιστικές
πυκνώσεις, χωρίς αντιπολιτευτική διάθεση, αν θέλετε, επί του
κεντρικού άξονα της πολιτικής.

Επίσης, ήθελα να πω ότι µία απόδειξη του ότι προχωράµε
στους δασικούς χάρτες για να λύσουµε προβλήµατα της περιο-
χής, είναι ότι σήµερα αναρτώνται οι χάρτες στο Χαλάνδρι, στον
Χολαργό, στην Παιανία, στα Σπάτα, στα Γλυκά Νερά. Και στη
Θεσσαλονίκη αναρτάται σήµερα κάποιο µικρό κοµµάτι, κύριε
Δελή -που µας αφορά και τους δύο- και τελειώνει έτσι η Κεντρική
Μακεδονία συνολικά. Είναι η πρώτη περιφέρεια που ολοκληρώ-
νει την υποχρέωση των δασικών χαρτών.

Όσον αφορά τώρα τα ενεργειακά και τις ανάγκες θέρµανσης
-αυτό είναι το σηµαντικό- για τις βόρειες και ορεινές περιοχές
της χώρας, προφανώς είναι αυξηµένες και καταλαβαίνουµε ότι
τα δασικά οικοσυστήµατα αποτελούν έναν αξιόλογο πόρο γι’
αυτόν τον σκοπό. 

Θέλω να επισηµάνω εδώ ότι το Υπουργείο µας έχει επιλέξει να
προχωρήσει η επέκταση του φυσικού αερίου σε όλη τη βόρεια
Ελλάδα -αν δεν κάνω λάθος από την Ορεστιάδα µέχρι την Κα-
στοριά- µε πάρα πολύ γρήγορους ρυθµούς. Δεν αφορά τα µικρά
χωριά. Όµως, ένα µεγάλο ποσοστό των κατοίκων της βορείου
Ελλάδος -και ξέρετε ότι στη Θεσσαλονίκη έχουµε πάνω από δέκα
κωµοπόλεις που πήραν φέτος φυσικό αέριο και πιστεύω ότι γι’
αυτό θα τοποθετηθεί θετικά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας,
είναι η περιφέρεια στην οποία είµαι εγώ, εσείς είστε στην Α’ Θεσ-
σαλονίκης- έχουν πλέον φυσικό αέριο.

Το καυσόξυλο, όµως, είναι κι αυτό ένας σηµαντικό πόρος και
πρέπει να το εξασφαλίσουµε. Να σας πω πολύ απλά, ότι για να
το λύσουµε, θα συµβάλλουν οι δασικοί χάρτες, γιατί θα ξέρουµε
από πού κόβουµε ξύλα, για να το πω απλά. Έχουµε νέες προδια-
γραφές διαχειριστικών µελών για να είναι οργανωµένη η ξύ-
λευση, να µην έχουµε µείωση του δασικού πλούτου. Υπάρχει
πλέον εθνική στρατηγική για τα δάση, που δεν είχε η Ελλάδα
ποτέ και είναι οργανωµένη, αν θέλετε, η παραγωγή αυτή της αει-
φορικής κάρπωσης.

Επίσης, έχουµε πάρει δύο αποφάσεις. Η µία είναι για τη διά-
θεση τεχνικής ξυλείας για τις ατοµικές ανάγκες των κατοίκων. Η
δεύτερη -που αφορά την περιοχή της Ξάνθης- είναι ότι η Κυβέρ-
νησή µας επέλεξε για πρώτη φορά να υπάρχει ειδική µέριµνα για
τις κοινωνικά ευπαθείς οµάδες και να αυξηθεί κατά 50% η διά-
θεση καυσόξυλων και µε 40% µικρότερη τιµή για όλους τους κα-
τοίκους των ορεινών περιοχών. Μέχρι τώρα µόνο για µία περιοχή
της Δράµας ίσχυε αυτό και τώρα ισχύει από τη Φλώρινα µέχρι
τον Έβρο, αλλά και για οπουδήποτε αλλού στη χώρα µας έχουµε
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ολικό παγετό περισσότερες από τρεις ηµέρες τον χρόνο.
Τα παραπάνω, όµως, θα συνδυαστούν και µε νέες πολιτικές,

που ετοιµάζουµε την επόµενη χρονιά, για την αύξηση της διαθέ-
σιµης βιοµάζας. 

Κι εδώ θέλω να σας πω ότι υπάρχουν δύο παράµετροι, όσον
αφορά τη διάθεση καυσόξυλων στην περιοχή της Ξάνθης και του
Δήµου Μύκης. Υπάρχει το ποσό που στέλνει το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας και υπάρχει και ο προϋπολογισµός των
αποκεντρωµένων διοικήσεων. 

Θέλω εδώ να σας πω, λοιπόν, ότι το σύνολο του ποσού, το
οποίο έχει διατεθεί, είναι περισσότερο από το ποσό που αναφέ-
ρατε. Εµείς διαθέσαµε, µάλιστα, αυξηµένα κονδύλια φέτος -και
δόθηκαν και πολύ νωρίς- της τάξης των 250.000 ευρώ. 

Η πληροφόρηση που έχω -και θα επανέλθω στη δεύτερη απάν-
τησή µου- είναι ότι ούτε αυτός είναι ο αριθµός των δικαιούχων
που περιγράψατε και πως αυτή τη στιγµή -σύµφωνα µε πληρο-
φόρηση που είχαµε προχθές από το δασαρχείο- δεν υπάρχει
καµµία εκκρεµότητα ως προς τη διάθεση καυσόξυλων στον συγ-
κεκριµένο οικισµό που αναφέρατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Δελής για τη δευτερολογία του. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Η απάντηση του κυρίου Υπουργού είναι
ανησυχητική για τους κατοίκους της περιοχής και για τις ανάγκες
τους.

Εµείς µιλήσαµε για τις ανάγκες των κατοίκων εκεί στα Ποµα-
κοχώρια –γι’ αυτά µιλάµε τώρα, για τον Κένταυρο, για τον Εχίνο,
για τη Γλαύκη, για τη Σµίνθη-, όπου, όπως είναι γνωστό κι όπως
και εσείς παραδεχθήκατε, δεν προβλέπεται να περάσει, να επε-
κταθεί, το φυσικό αέριο. Δεν ξέρουµε για την υπόλοιπη Ανατο-
λική Μακεδονία και Θράκη πότε θα γίνει αυτή η επέκταση, αλλά
δεν ήταν αυτή η ερώτησή µας.

Μιλήσατε για τους δασικούς χάρτες ως απάντηση σε αυτό το
πρόβληµα -δεν νοµίζω ότι δίνουν απάντηση αυτοί- και µιλήσατε
και για την αύξηση της ποσότητας που δικαιούνται να πάρουν.
Αυτή τη στιγµή, όπως σας είπαµε, κύριε Υπουργέ, δικαιούνται να
πάρουν τέσσερα χωρικά. Με τέσσερα χωρικά βγάζουν δεν βγά-
ζουν το µήνα. Είπατε ότι θα υπάρξει 50% αύξηση, δηλαδή, θα
πάµε στα έξι χωρικά, τη στιγµή που πριν από την κρίση, πριν από
το 2010, τα χωρικά που έπαιρνε κάθε δικαιούχος, ήταν περίπου
δεκαπέντε -για τέτοια διαφορά µιλάµε- που και τότε οι άνθρωποι
κάλυπταν τις ανάγκες τους οριακά. Τώρα, πολύ απλά, δεν µπο-
ρούν να τις καλύψουν.

Αναφερθήκατε σε ένα ποσό των 250.000. Εδώ, όµως, έχω µία
απάντηση της Αποκεντρωµένης Διοίκησης Μακεδονίας Θράκης,
µε ηµεροµηνία 4-12-2018, που λέει ότι η χρηµατοδότηση του Δα-
σαρχείου Ξάνθης ανήλθε στο ποσό των 109.000 ευρώ και µε µία
πρόσθετη ακόµα χρηµατοδότηση των 35.000, έφτασε τελικά στο
ύψος των 144.000 ευρώ. Θέλετε να σας πω, από µία παλαιότερη
απάντηση του Υπουργείου σας, σε ένα αντίστοιχο Δασαρχείο
στο Κιλκίς, πριν από την κρίση, το 2010, πόση ήταν η χρηµατο-
δότηση; Ήταν πάνω από 700.000 ευρώ. 

Με αυτή τη χρηµατοδότηση, κύριε Φάµελλε, δεν µπορεί να
γίνει η αναγκαία εκείνη υλοτόµηση για να καλυφθούν οι ανάγκες
των ανθρώπων.

Δυστυχώς, µε όσα είπατε, δεν απαντάτε σε αυτό το πρόβληµα.
Θα περιµένουµε να ακούσουµε αν έχετε κάτι καινούργιο, κάτι
επιπλέον να πείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Δελή.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-
γία σας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, έτσι κι αλλιώς, είχα πει
ότι θα ολοκληρώσω τις πληροφορίες στη δεύτερη απάντησή
µου. 

Να πάρουµε, λοιπόν, µε τη σειρά τα θέµατα των κονδυλίων, για
να µην υπάρχουν παρερµηνείες. Όσον αφορά τα θέµατα εκτέλε-
σης υλοτοµικών εργασιών και καυσόξυλων, η Αποκεντρωµένη Δι-
οίκηση επιµέρισε το ποσό των 2.241.000 για τις ανάγκες της.

Το κονδύλι που απέστειλε το Υπουργείο Περιβάλλοντος, επι-
προσθέτως, ήταν όχι µόνο αυξηµένο σε σχέση µε το 2017, αλλά

δόθηκε και πολύ νωρίς. Από τις 4 Σεπτεµβρίου ζητήσαµε τη µε-
ταφορά πιστώσεων και από τις 5 Οκτωβρίου η Αποκεντρωµένη
Διοίκηση είχε στη διάθεσή της επιπλέον ποσό 250.000 ευρώ. Τον
Νοέµβριο κάναµε νέα συνεννόηση µε το Υπουργείο Οικονοµικών
και εξασφαλίσαµε επιπλέον χρηµατοδότηση για τη διάθεση των
καυσόξυλων, τα οποία και πήρε, επίσης, η Αποκεντρωµένη Διοί-
κηση.

Στην περιφερειακή ενότητα Ξάνθης και ιδιαίτερα στο Δήµο
Μύκης, υπήρχε συνάντηση των Βουλευτών µας και µε την Υφυ-
πουργό Μακεδονίας Θράκης, την κ. Νοτοπούλου, και µε τον Δή-
µαρχο. Επικοινώνησαν απευθείας µαζί µου, στείλαµε επιπλέον
χρήµατα και ενηµερωθήκαµε ότι καλύφθηκαν οι ανάγκες ως
εξής: Στο Δασαρχείο Ξάνθης, πράγµατι, κατανεµήθηκαν 145.000
ευρώ. Πρέπει να επισηµάνω, όµως, ότι στην ερώτησή σας σηµει-
ώνετε ότι δόθηκαν 45.000 ευρώ. Να ξεκαθαρίσουµε τελικά ποια
είναι η αλήθεια. 

Εµείς, λοιπόν, συµφωνούµε µε αυτό που είπατε τώρα, ότι µοι-
ράστηκαν όχι 45.000 που γράφετε στην ερώτηση, αλλά 145.000
ευρώ στη συγκεκριµένη περιοχή. Και προφανώς, µην το συγκρί-
νετε µε άλλο δασαρχείο. Είναι άλλα τα γεωγραφικά όρια και
άλλοι οι εξυπηρετούµενοι. 

Όσον αφορά το συγκεκριµένο χωριό Γλαύκη, είπατε για κά-
ποια νούµερα τα οποία δεν ισχύουν. Εκατόν σαράντα αιτήσεις
υποβλήθηκαν. Οι δώδεκα δεν ήταν νοµότυπες. Οι εκατόν είκοσι
οκτώ ικανοποιήθηκαν όλες µε δήλωσή προχθεσινή. 

Επιπλέον, να σας πω το εξής, το οποίο σαφέστατα και να σε
ενδιαφέρει. Κατόπιν επικοινωνίας µας µε τη Δασική Υπηρεσία της
Ξάνθης, εφαρµόζουµε δασική αστυνοµική διάταξη η οποία επι-
τρέπει στους κατοίκους, πλέον των χωρικών κυβικών µέτρων που
αναφέρατε, να συλλέγουν τα υπολείµµατα των υλοτοµιών -ενη-
µερωθήκαµε από το δασαρχείο ότι είναι διαθέσιµα και είναι
πολλά-, αλλά κι άλλα κατακείµενα, ιστάµενα και στρεβλά τµή-
µατα, τα οποία δεν πήραν οι δασικοί συνεταιρισµοί, δηλαδή οι
εργαζόµενοι του δάσους, έτσι ώστε να καλύψουν τις ανάγκες
στη θέρµανση επιπλέον των χωρικών κυβικών και µέχρι 31 Μαρ-
τίου 2019, έτσι ώστε να λυθεί οποιοδήποτε πρόβληµα, παρ’ ότι
αυξήθηκε η χρηµατοδότηση, η οποία από εµάς δόθηκε συντο-
µότατα.

Καταλαβαίνω ότι σε µία ανάγκη των πολιτών εµείς πρέπει να
απαντήσουµε. Έχουµε επικοινωνήσει, λοιπόν, και µε τον δή-
µαρχο -ο οποίος, επίσης, µας βεβαίωσε για την επίλυση αυτού
του θέµατος- αλλά και µε το δασαρχείο και ζητούµε άµεσα την
εφαρµογή της νέας διάταξης, που σας είπα, για επιπλέον χωρικά
κυβικά µέτρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και ένας
εκπαιδευτικός συνοδός από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Πα-
ρασκευής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Δεν θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 198/3-12-2018 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Μεταφορά θέσης
µέλους ΔΕΠ από την Ιατρική Σχολή του Δηµοκριτείου Πανεπι-
στηµίου Θράκης στο νεοσύστατο Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττι-
κής», λόγω κωλύµατος του Υπουργού Παιδείας.

Επίσης, δεν θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 2854/29-10-2018
ερώτηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
µεταφορά µιας θέσης µέλους ΔΕΠ από την Ιατρική Σχολή του
Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης στο νεοσύστατο Πανεπι-
στήµιο Δυτικής Αττικής, λόγω κωλύµατος του Υπουργού Παι-
δείας.
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Τέλος, δεν θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 235/18-12-2018
επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Διορθώσεις λαθών
στον κωδικό ασφάλισης και στην ειδικότητα µε την οποία έχουν
προσληφθεί διάφοροι δασεργάτες», λόγω αναρµοδιότητας.

Τώρα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 219/12-12-2018 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γιάννη Μανιάτη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Απα-
ράδεκτη καθυστέρηση στην κατανοµή στους δικαιούχους του
Ανταποδοτικού Τέλους Αιολικών Πάρκων για τα έτη 2015-2017».

Κύριε Μανιάτη έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είµαστε τυχεροί, διότι µε αφορµή τη συζήτηση

της επερώτησης για τη ΔΕΠΑ, όπου θα έχουµε την ευκαιρία να
τα πούµε και για το σκάνδαλο της ΔΕΠΑ, µας δίνεται η ευκαιρία
να συζητήσουµε για ένα άλλο σοβαρό θέµα, το θέµα της κατα-
νοµής του 1% επί της τιµής πώλησης των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας για τα διακόσια εβδοµήντα δύο ορεινά χωριά της
χώρας, περίπου τριακόσιες χιλιάδες πολίτες, που, µε βάση δική
µας νοµοθεσία το 2011 και 2012, κατανέµεται στους κατοίκους
των ορεινών χωριών. Και για να ξεκαθαρίσουµε πού βρισκόµα-
στε, το 1% κατανέµεται απευθείας στους λογαριασµούς της ΔΕΗ
των κατοίκων των ορεινών χωριών και το υπόλοιπο 2% πηγαίνει
στους δήµους, προκειµένου να κάνουν έργα υποδοµής για τα
συγκεκριµένα ορεινά χωριά.

Έρχοµαι, λοιπόν, στην ερώτηση την οποία κατέθεσα ως Βου-
λευτής Αργολίδας. Όµως, σας έχουµε καταθέσει ερώτηση και
ολόκληρη η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης και αναφέρεται σε όλη τη χώρα. Ειδικά για την Αργο-
λίδα αφορά στα χωριά Αχλαδόκαµπο, Δίδυµα, Αραχναίο,
Θερµησία, Ηλιόκαστρο και Άγιο Νικόλαο.

Τι παραλάβατε το 2015; Πρώτον, παραλάβετε τα χρήµατα που
είχαν εισπραχθεί τα προηγούµενα τρία χρόνια. Τα είχατε στο
συρτάρι. Δεύτερον, παραλάβατε έτοιµη υπογεγραµµένη και δη-
µοσιευµένη στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως την υπουργική
απόφαση κατανοµής του συγκεκριµένου τέλους, την οποία και
δεν αλλάξετε καθόλου, άρα ήταν µία ορθή υπουργική απόφαση
και κάνατε δυόµισι χρόνια, τον Αύγουστο του 2017, να δώσετε
τα πρώτα χρήµατα. Τα χρήµατα αυτά για πολλά νοικοκυριά είναι
µία ολόκληρη σύνταξη.

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα και πού βρισκόµαστε; Κατά τα έτη
2015, 2016 και 2017 µε σκέτη Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ενώ έχετε ήδη
όλους τους µηχανισµούς κατανοµής των συγκεκριµένων κονδυ-
λίων, εδώ και τέσσερα χρόνια σχεδόν δεν έχετε κατανείµει τα
χρήµατα της επόµενης περιόδου.

Αυτό που ζητούµε είναι και τα χρήµατα αυτής της τριετίας -
σχεδόν κλείνουµε τώρα τετραετία µε ΣΥΡΙΖΑ- να τα κατανείµετε
άµεσα, διότι είναι χρήµατα τα οποία τα έχουν ανάγκη οι κάτοικοι
των διακοσίων εβδοµήντα δύο ορεινών χωριών της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Εκπλήσσοµαι, πραγµατικά, µε τον κ. Μανιάτη, διότι όντως
λίγο πριν από τις εκλογές και αφού δεν είχε γίνει τίποτα την πε-
ρίοδο 2010 - 2014, έβγαλε µία ΚΥΑ, η οποία όριζε τα διοικητικά
όρια µε υπουργική απόφαση. Το 2017 παρέλαβα, µετά από αί-
τηµά µου από το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους µια γνωµά-
τευση, η οποία κρίνει ότι η συγκεκριµένη ΚΥΑ είναι παράνοµη και
ότι πρέπει να φέρω νόµο στη Βουλή να ορίζονται τα διοικητικά
όρια, το οποίο και κάναµε στο νοµοσχέδιο που µόλις ψηφίσαµε
µε µεγάλη πλειοψηφία πριν µερικές µέρες. Άρα, το ότι είχαµε
κάτι έτοιµο, το οποίο το καθυστερήσαµε, δεν ισχύει.

Τι κάναµε, όµως, επειδή δεν είχε δοθεί όντως την περίοδο
2010 - 2014; Και απορώ, αφού ήταν τόσο απλό το θέµα, γιατί δεν
είχατε πληρώσει τίποτα επί τέσσερα χρόνια. Αυτό που κάναµε
είναι ότι το 2015 συστάθηκε µία οµάδα εργασίας για την κατάρ-
τιση του πίνακα επιµερισµού των ποσών. Τον Φλεβάρη του 2016
εκδόθηκε υπουργική απόφαση, όπου αναρτήθηκε ο πίνακας µε

τον επιµερισµό των ποσών και δόθηκε, φυσικά, χρόνος, προθε-
σµία ενός µήνα, για την υποβολή ενστάσεων. Τον Αύγουστο του
2016, µετά την εξέταση των ενστάσεων, αναρτήθηκε ο οριστικός
πίνακας που αφορούσε διακόσια εβδοµήντα δύο περιπτώσεις
που δεν υποβλήθηκαν ενστάσεις και είκοσι περιπτώσεις που υπο-
βλήθηκαν ενστάσεις -επαναλαµβάνω διακόσια εβδοµήντα δύο
και είκοσι. Τον Δεκέµβρη του 2016 εκδόθηκε η εγκύκλιος που κα-
λούσε τον ΔΕΔΔΗΕ να αναρτήσει τους αριθµούς παροχής των
δικαιούχων οικιακών καταναλωτών ανά τοπική κοινότητα. Δια-
µορφώθηκε έτσι ο οριστικός πίνακας και µε τον τρόπο αυτό πλη-
ρώσαµε τον Ιούνιο του 2017 το σύνολο των διακοσίων εβδοµήντα
δύο περιπτώσεων που δεν υπήρχαν ενστάσεις, καλύψαµε τρια-
κόσιες εβδοµήντα έξι χιλιάδες καταναλωτές µε το ποσό των 17,6
εκατοµµυρίων ευρώ.

Το µοναδικό ζήτηµα, λοιπόν, που παρέµεινε άλυτο ήταν οι αµ-
φισβητήσεις των διοικητικών ορίων που αφορούν τις είκοσι πε-
ριπτώσεις που σας είπα, το οποίο και τελικά λύσαµε µε τη
νοµοθετική ρύθµιση που συµπεριλάµβανε το άρθρο 3 στο δικό
µας σχέδιο νόµου και µόλις ψηφίστηκε στη Βουλή.

Ανακεφαλαιώνω: Παραλάβαµε τέσσερα χρόνια που δεν είχε
πληρωθεί τίποτα, µία υπουργική απόφαση που το Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους την έριξε και βήµα - βήµα κάναµε όλες τις
αναγκαίες κινήσεις: τακτοποιήσαµε, προκηρύξαµε, αναρτήσαµε,
καλύψαµε το 90% των περιπτώσεων και τις δέκα αµφισβητούµε-
νες τις επιλύσαµε µε νόµιµο τρόπο και ταυτόχρονα νοµοθετή-
σαµε πλέον και τον οριστικό τρόπο διευθέτησης αυτού του
θέµατος.

Στην κυριολεξία απορώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μανιάτη, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεν ξέρω ποιος πρέπει να απορεί,

κύριε Υπουργέ. Αυτό που κρατάω -και θα το καταθέσω για τα
Πρακτικά- είναι η υπουργική απόφαση που υπέγραψα για την κα-
τανοµή του τέλους των ΑΠΕ, µε τίτλο «Επιµερισµός ειδικού τέ-
λους στους οικιακούς καταναλωτές σε περιοχές όπου
λειτουργούν σταθµοί ΑΠΕ». 

Κύριε Υπουργέ, στις τρεις σελίδες αυτής της υπουργικής από-
φασης δεν υπάρχει απολύτως τίποτε για τα διοικητικά όρια των
δήµων που εσείς λέτε ότι ήταν παράνοµα και που τα ακύρωσε
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Προφανώς σας έχουν µπερ-
δέψει. Προφανώς µιλάτε για άλλα πράγµατα.

Πολύ περισσότερο µιλάτε για άλλα πράγµατα, διότι εσείς ο
ίδιος τώρα µας είπατε ότι υπουργική απόφαση, πριν από τη διόρ-
θωση των είκοσι µόλις περιπτώσεων ενστάσεων, την κάνατε εκ
των υστέρων, τώρα, και αφού εσείς οι ίδιοι τον Αύγουστο του
2017 πληρώσατε τα χρήµατα τα οποία σας είχαµε παραδώσει.

Ερώτηση, λοιπόν: Πού βρίσκεται σε αυτήν την υπουργική από-
φαση η παρανοµία; Γιατί είναι δυνατόν Υπουργός να προσδιορίζει
διοικητικά όρια δήµων; Αυτό το κάνει, κατ’ αρχάς, το Υπουργείο
Εσωτερικών, δεν το κάνει Υπουργός Ενέργειας.

Δεύτερον, αφού ήταν παράνοµη υπουργική απόφαση, όπως
λέτε, που είναι ψευδές ότι ήταν παράνοµη απόφαση, εσείς πώς
κατανείµατε τα λεφτά τον Αύγουστο του 2017; Τι χρήµατα δώ-
σατε; Άρα, επειδή τα δώσατε νόµιµα, η απόφαση είναι νόµιµη.

Και ερώτηση: Η συγκεκριµένη υπουργική απόφαση, κύριε
Υπουργέ, έχει αλλάξει από εσάς; Έχετε υπογράψει καινούργια
υπουργική απόφαση που την διορθώνει; Διότι αν δεν έχετε υπο-
γράψει άλλη υπουργική απόφαση, σηµαίνει είτε ότι η απόφαση
αυτή είναι νόµιµη -και, άρα, δεν µας είπατε αλήθεια νωρίτερα-
είτε ότι αυτό που κάνετε εσείς είναι παράνοµο. Διαλέξτε τι από
όλα συµβαίνει.

Όµως, το ερώτηµα είναι ένα: Έχετε σχεδόν τέσσερα χρόνια
που µαζεύετε τα χρήµατα από νοµοθεσία που εµείς περάσαµε
µε νόµο που εσείς καταψηφίσατε. Τα χρήµατα αυτά είναι µία
ακόµη σύνταξη για τους τριακόσιους χιλιάδες πολίτες των ορει-
νών χωριών.

Δεν έχετε κανένα δικαίωµα να τα παρακρατείτε τα λεφτά αυτά
στα δικά σας συρτάρια. Έχετε χρέος να τα κατανείµετε τώρα όχι
ως ελεηµοσύνη, όπως κάνετε συνήθως µε τα διάφορα επιδό-
µατα. Είναι δικά τους λεφτά, είναι των πολιτών τα λεφτά, µε νο-
µοθεσία δική µας, που εσείς καταψηφίσατε.
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Το ηθικό σας, λοιπόν, χρέος είναι εδώ και τώρα να κατανείµετε
τα χρήµατα αυτά, έτσι όπως ακριβώς το επιβάλλει η υφιστάµενη
νοµοθεσία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ.

Η απόφαση η οποία απερρίφθη, η ΚΥΑ δηλαδή που απερρίφθη
και όριζε τα διοικητικά όρια, έχει ηµεροµηνία 23 Δεκεµβρίου
2014. Η δική σας απόφαση είναι στις 29 Δεκεµβρίου 2014. Τι δεν
καταλάβατε; Η µια υπουργική απόφαση ορίζει τα διοικητικά όρια
και η άλλη υπουργική απόφαση, µε βάση αυτή, πάει και λέει πώς
θα διανεµηθούν τα λεφτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεν υπάρχει καµµία αναφορά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Μα, σας παρακαλώ, κύριε Μανιάτη! 
Βγάζετε µια απόφαση, η οποία παραπέµπει σε µια υπουργική

απόφαση που ορίζει τα διοικητικά…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεν παραπέµπει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Αν δεν παραπέµπει δεν έχει κανένα νόηµα!
Αµφισβητείτε, λοιπόν, το Νοµικό Συµβούλιο του κράτους. Τα

κάνατε προεκλογικά όπως τα κάνατε, δεν πληρώσατε φράγκο.
Εµείς πληρώσαµε τριακόσιους εβδοµήντα έξι χιλιάδες κατανα-
λωτές µε 17,6 εκατοµµύρια και για τις είκοσι κοινότητες από τις
τριακόσιες, όπου υπήρχαν ενστάσεις και υπάρχει διαµάχη για τα
διοικητικά όρια, το επιλύσαµε νοµοθετικά, οριστικά, αµετάκλητα

και σύννοµα. Δεν µπορούµε να σας ακολουθήσουµε στα προ-
εκλογικά µαγειρέµατα που κάνατε. Άχρηστα ήταν, δεν πληρώ-
θηκε ποτέ κανείς. Απορώ µε την εµµονή σας να έρχεστε να µας
ζητάτε και τα ρέστα. Έλεος!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Πότε θα δώσετε τα λεφτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η έκτη µε αριθµό

121/1-11-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικο-
λάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Μεικτή διεπιστηµονική επιτροπή εµ-
πειρογνωµόνων», δεν θα συζητηθεί.

Η έβδοµη µε αριθµό 74/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ο σχεδιασµός για την ναυ-
τική εκπαίδευση», δεν θα συζητηθεί.

Η όγδοη µε αριθµό 53/11-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ενίσχυση του Λιµενικού Σώ-
µατος εν όψει θέσπισης ΑΟΖ και εξόρυξης υδρογονανθράκων
και φυσικού αερίου», δεν θα συζητηθεί.

Η ένατη µε αριθµό 20/3-10-2018  επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικο-
λάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, µε θέµα: «Συνεχίζεται η τουρκική προκλητικότητα στο
Αιγαίο», δεν θα συζητηθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 

Θα διακόψουµε για δύο λεπτά και στη συνέχεια θα εισέλθουµε
στη συζήτηση της επίκαιρης επερώτησης.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 8/7/19-11-2018 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας κ.κ. Κωνσταντίνου
Σκρέκα, Κωνσταντίνου Καραγκούνη, Χρήστου Σταϊκούρα, Κων-
σταντίνου Χατζηδάκη, Σπυρίδωνος – Αδώνιδος Γεωργιάδη, Χα-
ράλαµπου Αθανασίου, Ιωάννη Αντωνιάδη, Φωτεινής Αραµπατζή,
Άννας-Μισέλ Ασηµακοπούλου, Ελευθέριου Αυγενάκη, Μιλτιάδη
Βαρβιτσιώτη, Απόστολου Βεσυρόπουλου, Γεώργιου Βλάχου,
Μαυρουδή Βορίδη, Σοφίας Βούλτεψη, Γεώργιου Γεωργαντά,
Κωνσταντίνου Γκιουλέκα, Αθανάσιου Δαβάκη, Νικόλαου - Γεώρ-
γιου Δένδια, Χρίστου Δήµα, Κωνσταντίνου Αχ. Καραµανλή, Θεό-
δωρου Καράογλου, Γεώργιου Καρασµάνη, Ανδρέα Κατσανιώτη,
Κωνσταντίνου Κατσαφάδου, Εµµανουήλ Κόνσολα, Δηµήτριου
Κυριαζίδη, Θεοδώρας Μπακογιάννη, Χρήστου Μπουκώρου, Αθα-
νάσιου Μπούρα, Δηµήτριου Σταµάτη, Γεώργιου Στύλιου, Κων-
σταντίνου Τασούλα, Κωνσταντίνου Τζαβάρα, Ιωάννη Τραγάκη,
Κωνσταντίνου Τσιάρα, Μάξιµου Χαρακόπουλου, προς τους
Υπουργούς Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Επικρατείας, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, σχετικά µε τις «Αποκαλύψεις αναφο-
ρικά µε τη δράση του πρώην διευθύνοντος συµβούλου της Δη-
µόσιας Επιχείρησης Αερίου (ΔΕΠΑ) κ. Θεόδωρου Κιτσάκου και
το «αόρατο χέρι» που προκάλεσε ζηµιές δεκάδων εκατοµµυρίων
στη ΔΕΠΑ».

Τον λόγο έχει ο πρώτος επερωτών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνος Χατζηδάκης για δέκα λεπτά.

Ας κάνουµε µια προσπάθεια να κρατάµε τους χρόνους, γιατί
µετά την επερώτηση έχει και νοµοθετικό έργο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, το σκάνδαλο ΔΕΠΑ-Λαυρεντιάδη δεν είναι
ένα εικαζόµενο, αλλά ένα καραµπινάτο, αποδεδειγµένο σκάν-
δαλο για το οποίο έχουν ήδη ασκηθεί ποινικές διώξεις. Η Κυβέρ-
νηση, λοιπόν, καλείται σήµερα να απολογηθεί και οι Υπουργοί να
αναλάβουν τις ευθύνες τους. 

Ποια είναι η ουσία του σκανδάλου ΔΕΠΑ-Λαυρεντίαδη; Ότι η
Κυβέρνηση µε τους µηχανισµούς της και τις επιλογές της επε-
δίωξε να χαρίσει 80 εκατοµµύρια ευρώ σε έναν καταδικασµένο
επιχειρηµατία, ενώ η ίδια παρουσιάζεται ως δήθεν εκφραστής
του νέου και κήρυκας εναντίον της διαπλοκής.

Σήµερα, λοιπόν, εδώ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σας
κατηγορούµε, πρώτον, ότι ορίσατε γενικό διευθυντή στη ΔΕΠΑ
πρώην υπάλληλο του Λαυρεντίαδη και συγκεκριµένα τον πρώην
γενικό διευθυντή της Εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΧΗΜΙΚΑ ΛΙΠΑ-
ΣΜΑΤΑ, ELFE», η οποία έχει και το 80% των χρεών που έχει συ-
νολικά η ΔΕΠΑ, τον κ. Κιτσάκο, ο οποίος σήµερα διώκεται από
τη δικαιοσύνη, επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ, για κακουργηµατική απιστία,
για τις µεθοδεύσεις του στο συγκεκριµένο θέµα.

Σας κατηγορούµε ότι επιχειρήθηκε παράνοµη ανταλλαγή ακι-
νήτων που ήταν δεσµευµένα από το 2014 για ξέπλυµα χρήµατος.

Σας κατηγορούµε ότι τα ακίνητα αυτά επιχειρήθηκε να κοστο-
λογηθούν 10 φορές πάνω από την αξία τους, από 9 εκατοµµύρια
ευρώ στα 90 εκατοµµύρια ευρώ, µε προφανή οφέλη για την
πλευρά Λαυρεντιάδη.

Και δεν σας κατηγορούµε πλέον εµείς, αλλά σας κατηγορεί ο
ίδιος ο Κιτσάκος και, µάλιστα, σε συνέντευξή τύπου ότι όλα αυτά
που έκανε, δεν τα έκανε µόνος του, αλλά µε εντολές έξι Υπουρ-
γών. Μάλιστα, αυτά που λέει φαίνεται ότι τα έλεγε και όταν ήταν
ήδη διευθύνων σύµβουλος στις συνεδριάσεις της ΔΕΠΑ. Προκύ-
πτει από τα πρακτικά που έχουν δηµοσιευθεί ότι ο κ. Κιτσάκος
έλεγε ότι «όλα όσα σας εισηγούµαι για την ανταλλαγή των οικο-
πέδων και για την αποτίµηση στο δεκαπλάσιο ύψος, τα γνωρί-
ζουν οι Υπουργοί της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ». Έχουν δηµοσιευθεί
τα πρακτικά στον Τύπο.

Ας γίνω αναλυτικότερος:
Πρώτη εικόνα: Τι εστί «ELFE - ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΧΗΜΙΚΑ ΛΙΠΑ-

ΣΜΑΤΑ»; Πρόκειται για µια εταιρεία συµφερόντων ουσιαστικά

του Λαυρέντη Λαυρεντιάδη, η οποία έχει µεγάλες οφειλές στη
ΔΕΠΑ, τη Δηµόσια Επιχείρηση Αερίου. Οι οφειλές αυτές ήταν –
προσέξτε- σταθεροποιηµένες στην περίοδο 2012-2014.

Έχω εδώ τον σχετικό πίνακα. Ήταν 69 εκατοµµύρια ευρώ,
κύριε συνάδελφε, το 2012, 75 εκατοµµύρια το 2013 και 74 εκα-
τοµµύρια το 2014. Αν δεν σας αρκεί αυτό, να σας προσθέσω ότι
από τα 74 εκατοµµύρια πήγαµε στα 83 εκατοµµύρια το 2015, στα
91 εκατοµµύρια το 2016, στα 115 εκατοµµύρια το 2017 και στα
122 εκατοµµύρια το 2018. Και αντί χρέους επιχειρήθηκε να υπάρ-
ξει αυτή η παράνοµη ανταλλαγή οικοπέδων. Αυτός είναι ο βίος
και πολιτεία σας.

Καταθέτω τον πίνακα στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στη συνέχεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κατα-
θέσω και άλλο ένα έγγραφο. Είναι τα πρακτικά της γενικής συ-
νέλευσης του Ιούνιου του 2014, επί Νέας Δηµοκρατίας, οπότε
είχε αποφασιστεί, τότε µε την κυβέρνηση Σαµαρά, στην γενική
συνέλευση ότι για να συνεχίσει ο εφοδιασµός των ELFE µε αέριο,
θα πρέπει να υπάρχει προπληρωµή του αερίου µετρητοίς, µη
επαύξηση της έκτασης των δανείων και ρύθµιση του χρέους κα-
τόπιν ελέγχου από ελεγκτική εταιρεία.

Καταθέτω στα Πρακτικά την απόφαση του 2014.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντί γι’ αυτό, επί ΣΥΡΙΖΑ είχαµε επαύξηση του δανείου, καµµιά
ρύθµιση και αποδοχή µεταχρονολογηµένων επιταγών. Αν δεν
είναι έτσι, σας προκαλώ να το διαψεύσετε.

Εικόνα δεύτερη: Ο πρώην Διευθύνων Σύµβουλος της ΔΕΠΑ
Σπύρος Παλαιογιάννης, ο οποίος έστειλε εξώδικο στην «ELFE»
µε την οποία ζητούσε τη διακοπή παροχής αερίου στην εταιρεία,
λόγω µη τήρησης των υποχρεώσεών της, ο κύριος Παλαιογιάν-
νης, λοιπόν, µόλις έκανε αυτό, εκδιώχθηκε από τον προκάτοχο
του κ. Σταθάκη. Εκδιώχθηκε σχεδόν αµέσως. Είναι περίεργη σύµ-
πτωση.

Ακόµα πιο περίεργη σύµπτωση είναι η τρίτη εικόνα: Στη θέση
του κ. Παλαιογιάννη τοποθετείται ο κ. Κιτσάκος. Ποιος είναι ο κ.
Κιτσάκος; Ο κ. Κιτσάκος, που τοποθετείται από τον κ. Σκουρλέτη,
είναι κοµµατικό στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ταυτοχρόνως είναι
πρώην γενικός διευθυντής των «ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΛΙΠΑΣΜΑΤΩΝ», της
εταιρείας του κ. Λαυρεντιάδη. Τοποθετήσατε δηλαδή διευθύ-
νοντα σύµβουλο της ΔΕΠΑ τον γενικό διευθυντή της εταιρείας
που είχε τις µεγαλύτερες οφειλές στη ΔΕΠΑ. Βάλατε, σε απλά
ελληνικά, «τον λύκο να φυλάει τα πρόβατα»!

Τέταρτη εικόνα: Ο κ. Κιτσάκος µε το που αναλαµβάνει καθή-
κοντα προβαίνει σε µια σειρά από περίεργες ενέργειες µε πιο
αξιοσηµείωτη την εξής: προσπαθεί να προχωρήσει παράνοµη αν-
ταλλαγή ακινήτων για συµψηφισµό χρεών µεταξύ της ΔΕΠΑ και
της επιχειρήσεως του κ. Λαυρεντιάδη, χρησιµοποιώντας ακίνητα
τα οποία ήταν πολλαπλώς υποθηκευµένα σε τράπεζες, αλλά
είχαν δεσµευτεί για ξέπλυµα χρήµατος από το 2014.

Το λέω εγώ; Το λέει αυτό το έγγραφο. Είναι το έγγραφο του
κ. Νικολούδη, τότε αρµόδιος για το ξέπλυµα χρήµατος, στη συ-
νέχεια στο πρώτο εξάµηνο τον τοποθετήσατε στην Κυβέρνησή
σας, τον κάνατε Υπουργό, ο οποίος είχε δεσµεύσει όλα τα ακί-
νητα τα οποία στη συνέχεια επιχειρήθηκε να ανταλλαγούν έναντι
του χρέους.

Καταθέτω στα Πρακτικά τη δέσµευση από τον κ. Νικολούδη.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στη συνέχεια, ενώ η πιάτσα βοά, αποφασίζει να παρέµβει ο
καινούργιος, ο διάδοχος του κ. Νικολούδη, ο οποίος τοποθετή-
θηκε επί ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Παντελής, στην Αρχή για το ξέπλυµα του
χρήµατος, ο όποιος στέλνει σχετικό έγγραφο στη ΔΕΠΑ µε ηµε-
ροµηνία 2-5-2017 και λέει στη ΔΕΠΑ: «Τι γίνεται µε αυτά τα ακί-
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νητα;»
Καταθέτω και αυτό το έγγραφο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι συµβαίνει στη συνέχεια; Την ίδια ηµέρα που στέλνει το έγ-
γραφο στη ΔΕΠΑ συνεδριάζει το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο,
υπό την Προεδρία της τότε Προέδρου του Αρείου Πάγου κ.
Θάνου, µετέπειτα συµβούλου του Πρωθυπουργού -το λέω σε πε-
ρίπτωση που το έχετε ξεχάσει- και προταθείσης από την Κυβέρ-
νηση για την Προεδρία της Αρχής Ανταγωνισµού.

Το δικαστικό συµβούλιο, λοιπόν, την ηµέρα που στέλνει ο κ.
Παντελής αυτό το έγγραφο µε επτά ψήφους έναντι έξι, αποφα-
σίζει την αποποµπή του κ. Παντελή και την τοποθέτηση στη θέση
του της κ. Ζαΐρη. Έκτοτε αγνοείται το θέµα από την Αρχή για το
ξέπλυµα του χρήµατος.

Εικόνα πέµπτη, τα ακίνητα στο deal που προαναφέρθηκε απο-
τιµήθηκαν από τη ΔΕΠΑ στα 90 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ η προ-
ηγούµενη επίσηµη αποτίµηση ήταν 9 εκατοµµύρια ευρώ,
διαφορά 81 εκατοµµύρια ευρώ. Τα λέω εγώ; Όχι. Τα λένε δύο
εκθέσεις: µία προηγούµενη έκθεση του «American Appraisal», η
οποία τα αποτιµούσε σε 9 εκατοµµύρια ευρώ και στη συνέχεια
έχουµε άλλη µια αποτίµηση που από τα 9 εκατοµµύρια το ανε-
βάζει στα 90 εκατοµµύρια, µόνο που η αποτίµηση αυτή έγινε για
λογαριασµό των «ELFE» και υιοθετήθηκε από τον κ. Κιτσάκο και
τη ΔΕΠΑ.

Φτάνουµε, λοιπόν, σε αυτού του είδους το deal, που εσείς –
δεν ξέρω- χαρακτηρίστε το τίµιο και ηθικό και νόµιµο, αλλά πάν-
τως από τα 9 εκατοµµύρια ευρώ ανεβαίνουµε στα 90 εκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Καταθέτω εδώ το σχετικό δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ»,
το οποίο έχει φωτοτυπηµένες τις δύο εκθέσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Κιτσάκος, ενώ συµβαίνουν όλα αυτά, λέει στο διοικητικό
συµβούλιο της ΔΕΠΑ τα εξής: «Εγώ αυτή την πρωτοβουλία για
την ανταλλαγή των οικοπέδων δεν την παίρνω µόνος µου. Μου
το έχουν πει έξι Υπουργοί και κατονοµάζει τους Υπουργούς». Πε-
ριµένω στη συνέχεια τις απαντήσεις τους. 

Εικόνα έκτη: Το γκρίζο τοπίο συµπληρώνεται και από τη µηνυ-
τήρια αναφορά της Alpha Bank στις 29 Δεκεµβρίου 2016. Τι λέει
η Alpha Bank; Στην Alpha Bank, επειδή είναι διάδοχος της ΕΜ-
ΠΟΡΙΚΗΣ, χρωστούσε η «ELFE». Επειδή η «ELFE», λοιπόν, κάνει
διάφορα περίεργα πράγµατα, δηµιουργεί καινούργιες εταιρείες,
προκειµένου να γλιτώσει από τα χρέη, λέει η Alpha Bank στη µη-
νυτήρια αναφορά ότι εδώ πρόκειται για παράνοµη και συµπαι-
κτική µεθόδευση, µε δηµιουργία εικονικών εταιρειών και ούτω
καθεξής. 

Ενώ όλα αυτά είναι γνωστά -και καταθέτω ολόκληρη τη µηνυ-
τήρια αναφορά της Alpha Bank στα Πρακτικά- η Κυβέρνηση
αγρόν ηγόρασε, «πέρα βρέχει» για την Κυβέρνηση. Συνεχίζει να
καλύπτει τον κ. Κιτσάκο και συνεχίζει όλο αυτό το γαϊτανάκι των
µεθοδεύσεων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µηνυτήρια ανα-
φορά, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ως κερασάκι στην τούρτα προκύπτει η ιστορία Πετσίτη.
Είναι ένας πρώην συµµαθητής και συνεργάτης του Νίκου Παππά
και πρωταγωνιστής σε φωτογραφίες δίπλα στον Αλέξη Τσίπρα
και σε άλλα κυβερνητικά στελέχη. Σύµφωνα µε δηλώσεις του κ.
Κιτσάκου τώρα καθ’ όλη τη διετία 2016-2017, όπου γίνονταν
αυτές οι διαπραγµατεύσεις και οι µεθοδεύσεις, ο κ. Μανώλης
Πετσίτης επισκέπτεται επανειληµµένως τη ΔΕΠΑ και τον ίδιο τον
κ. Κιτσάκο και λέει ο κ. Κιτσάκος ότι τον επισκεπτόταν ως εκπρό-
σωπος των υπηρεσιών του Μεγάρου Μαξίµου.

Το αξιοσηµείωτο, µάλιστα, είναι ότι αυτή την περίοδο ο κ. Πε-
τσίτης αποδεικνύεται ότι αµείβεται µόνο από τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΛΙ-

ΠΑΣΜΑΤΑ» -αµείβεται και από αλλού- µε ποσά που φτάνουν τα
200.000 ευρώ. Είναι φοβερή η ανέλιξη του κ. Πετσίτη, είναι πραγ-
µατικά ένα success story του ιδίου και της Κυβέρνησης Τσίπρα,
πόσο γρήγορα ένας άνθρωπος µπορεί να αναπτυχθεί σε µία πε-
ρίοδο κρίσεως µάλιστα, καθώς το προηγούµενο επάγγελµά του
–σερβιτόρος ήταν ο άνθρωπος, µια χαρά- του απέφερε 5.000
ευρώ τον χρόνο. Από σερβιτόρος γίνεται consultant και πάει πια
στα 200.000 ευρώ µέσα στη διετία.

Τι άλλο, όµως, είναι ο κ. Πετσίτης, εκτός από φίλος του κ. Τσί-
πρα και του κ. Παππά; Διαβάζω -και δεν διαψεύδεται- ότι είναι
φορολογικός αντιπρόσωπος στην Ελλάδα ενός Κύπριου δικηγό-
ρου, του Σωτηράκη Παναγιώτου, ο οποίος Σωτηράκης Παναγιώ-
του είναι κατά σύµπτωση -προφανώς και αυτό- διαχειριστής δύο
offshore –τίνος λέτε;- του κ. Λαυρεντιάδη. Και τι άλλο είναι ο κ.
Σωτηράκης Παναγιώτου; Συνεργάτης και συνέταιρος του κ. Αρ-
τεµίου, του γνωστού δικηγόρου µε τον οποίον συνταξίδεξε ο κ.
Παππάς στη Βενεζουέλα και ο όποιος φωτογραφήθηκε να µπαι-
νοβγαίνει στο Μαξίµου. 

Ποιο είναι το συµπέρασµά µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Γύρω γύρω όλοι, Λαυρεντιάδης, Αρτεµίου, Παππάς και στη µέση
ο Μανώλης!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Αντιπρόεδρε,
πληροφοριακά, έχετε και τη δευτερολογία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Αυτή είναι, δυστυχώς, η κω-
µικοτραγική εικόνα. 

Για να συνοψίσουµε, λοιπόν, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ,
πρώτον, αφήνει να αυξηθούν τα χρέη των «ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΛΙΠΑ-
ΣΜΑΤΩΝ», χωρίς να κάνει τίποτα. 

Δεύτερον, αποµακρύνει τον κ. Παλαιογιάννη, όταν µίλησε για
τα χρέη. 

Τρίτον, διορίζει στη ΔΕΠΑ τον Γενικό Διευθυντή των « ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΩΝ ΛΙΠΑΣΜΑΤΩΝ» του κ. Λαυρεντιάδη. 

Τέταρτον, παρακολουθεί απαθώς την επιχείρηση ανταλλαγής
οικοπέδων, που ήταν δεσµευµένα για ξέπλυµα χρήµατος. 

Πέµπτον, παρακολουθεί εξίσου απαθώς αυτά τα ακίνητα να
αποτιµώνται δέκα φορές πάνω από την αξία τους, προκειµένου
να γίνουν αντικείµενο ανταλλαγής µε χρέος και να ελαφρυνθεί ο
κ. Λαυρεντιάδης.

Έκτον, ανέχεται την κ. Θάνου να πρωταγωνιστεί στην αυθηµε-
ρόν αντικατάσταση του αντεισαγγελέα που ανακίνησε το θέµα
στην Αρχή Ξεπλύµατος Χρήµατος. 

Έβδοµον, αδιαφορεί για τη µηνυτήρια αναφορά της Alpha
Bank για τα χρέη της «ELFE» και συνεχίζει να καλύπτει τον κ. Κι-
τσάκο. 

Όγδοον, δεν απαντά τίποτα ουσιαστικά στις καταγγελίες Κι-
τσάκου, που αποτυπώνονται στα πρακτικά της ΔΕΠΑ, ότι όλες οι
παραπάνω µεθοδεύσεις έγιναν µε τους Υπουργούς να το γνωρί-
ζουν.

Και ένατον, µέσα σε όλα αυτά, ένας κολλητός Υπουργού που
αµείβεται µε 200.000 ευρώ από την «ELFE» συνδέεται µε Λαυ-
ρεντιάδη και µε Αρτεµίου. 

Όποιος θέλει, φίλες και φίλοι, κυρίες και κύριοι, να κρύβεται
πίσω από το δάχτυλό του, µπορεί να το κάνει. Όµως, το σκάν-
δαλο ΔΕΠΑ-Λαυρεντιάδη είναι ένα αποδεδειγµένο καραµπινάτο
σκάνδαλο. Και είναι -λυπάµαι να το πω- η κορυφή του παγόβου-
νου της διαπλοκής του ΣΥΡΙΖΑ, ένας ακόµα κρίκος στην αλυσίδα
των σκανδάλων του τελευταίου διαστήµατος. 

Θυµηθείτε το σκάνδαλο µε το µεταναστευτικό και τον έλεγχο
της OLAF, τη σύµβαση στο «Θριάσιο», το αεροδρόµιο «Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος», τις καταγγελίες που κάνει ο ένας Υπουργός
εναντίον του άλλου για τον Σόρος και τα µυστικά κονδύλια.

Όλα αυτά, λοιπόν, συµβαίνουν σήµερα και συµβαίνουν µε µία
Κυβέρνηση που παριστάνει τον αρχάγγελο της κάθαρσης. 

Φίλες και φίλοι, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, σας γνωρίζω
ακόµα από τότε που ήµασταν στα πανεπιστήµια. Προφανώς, κα-
θένας δικαιούται να έχει την ιδεολογία του, την πολιτική του, τη
στάση του. Όµως, δεν µπορείτε να καλύπτετε µε τη σιωπή και τη
συναίνεσή σας πρακτικές που εκθέτουν τη διαδροµή σας και το
κόµµα σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, τελειώστε,
κύριε Χατζηδάκη. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν µπορείτε να συνεχίζετε
όλη αυτή την πρακτική, η οποία είναι αντίθετη στη ρητορική σας
και η οποία, πάντως, δεν εκφράζει το νέο, δεν εκφράζει το και-
νούργιο ξεκίνηµα για τον τόπο. Βουλιάζετε κάθε µέρα στη δια-
πλοκή και στα σκάνδαλα. Πρέπει να απολογηθείτε σήµερα στη
Βουλή και αύριο στον ελληνικό λαό! Τα πράγµατα είναι πολύ ξε-
κάθαρα, δεν µπορείτε άλλο να καλύπτεστε, να κρύβεστε πίσω
από το δάχτυλό σας!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα πέντε µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 17ο

Δηµοτικό Σχολείο Περιστερίου.
Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κωνσταντίνος

Σκρέκας έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου να σας εξηγήσω

ποια είναι η υπόθεση και θα αποφασίσετε εσείς στο τέλος αν έχει
οσµή σκανδάλου ή είναι σκάνδαλο. 

Επιτρέψτε µου, πριν να ξεκινήσω, να σας πω ότι εµείς ενδια-
φερόµαστε και θα προσπαθήσουµε µε κάθε τρόπο να προασπί-
σουµε τις δουλειές αυτών των ανθρώπων που σήµερα
εργάζονται στην εν λόγω επιχειρηµατική δραστηριότητα.

Όµως, θα αποδείξω µε αυτά που θα πω ότι µε τον τρόπο που
εσείς, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, διαχειριστήκατε το πρόβληµα
-µε αυτόν τον σκανδαλώδη τρόπο- όχι µόνο διακινδυνεύετε τις
θέσεις των εργαζοµένων, αλλά διακινδυνεύετε τη βιωσιµότητα
της ίδιας της εταιρείας και, φυσικά, µε δυσµενείς, µε δραµατικές
συνέπειες που θα έχει αυτό στους εργαζόµενους, αλλά και στην
τοπική κοινωνία, που εν πολλοίς ζει από αυτή τη δραστηριότητα,
την πολύ σηµαντική για την Ελλάδα και την ελληνική οικονοµία.

Επιτρέψτε µου πολύ γρήγορα να περιγράψω ποια είναι η υπό-
θεση. Είπε πολύ ξεκάθαρα ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας,
ο Αντιπρόεδρος Κωστής Χατζηδάκης ότι µιλάµε -για τι;- όχι
απλώς για κοµµατικό στέλεχος, αλλά µιλάµε για ένα µέλος του
τοµέα ενέργειας του ΣΥΡΙΖΑ, συγκεκριµένα, κατά πληροφορίες,
τον τοµεάρχη ενέργειας του ΣΥΡΙΖΑ, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν στην
αντιπολίτευση, ο οποίος διορίζεται από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ,
την Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα, διευθύνων σύµβουλος στη ΔΕΠΑ. 

Η ΔΕΠΑ έχει µεγάλο πελάτη την «ELFE». Η «ELFE» αγοράζει
από τη ΔΕΠΑ φυσικό αέριο, το οποίο χρησιµοποιεί για την πα-
ραγωγή λιπασµάτων, τα οποία προωθεί στην ελληνική αγορά,
αλλά και στις αγορές του εξωτερικού. Η «ELFE» είναι ο µεγαλύ-
τερος πελάτης της ΔΕΠΑ σε αγορά φυσικού αερίου. Συµπίπτει
ο διορισµένος διευθύνων σύµβουλος της ΔΕΠΑ, ο πρώην τοµε-
άρχης Ενέργειας του ΣΥΡΙΖΑ, να έχει διατελέσει και ανώτατο
στέλεχος του µεγαλύτερου οφειλέτη της ΔΕΠΑ, που είναι η
«ELFE». 

Στη συνέχεια, όταν αναλαµβάνει ο κ. Κιτσάκος, χωρίς να έχει
καµµία έγκριση από το διοικητικό συµβούλιο ή από τη γενική συ-
νέλευση της ΔΕΠΑ, αλλάζει τον τρόπο µε τον οποίο είχε συµφω-
νήσει η ΔΕΠΑ µε την «ELFE» να αποπληρώνει η δεύτερη το
χρέος τους, µε αποτέλεσµα από το 2015 και µετά να έχουµε µια
επιτάχυνση της αύξησης του χρέους, των οφειλών της «ELFE»
προς τη ΔΕΠΑ. Μάλιστα, όπως είπε ο κ Χατζηδάκης, από τα 74
εκατοµµύρια ευρώ σήµερα το χρέος αυτό έχει εκτιναχθεί στα
120 εκατοµµύρια ευρώ. 

Τι κάνει ο κ. Κιτσάκος από τότε που αναλαµβάνει τη διοίκηση
της ΔΕΠΑ; Προσπαθεί να πετύχει µία ανταλλαγή, για να εξοφλή-
σει µε αυτόν τον τρόπο κοµµάτι του χρέους  της «ELFE» προς τη
ΔΕΠΑ, µία ανταλλαγή ακινήτων. Η αξία των ακινήτων αυτών το
2011 εκτιµούνταν, βάσει αξιόπιστης µελέτης, µέχρι 9 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Μετά από πέντε χρόνια, εν µέσω κρίσης οικονοµικής
της Ελλάδος και εν µέσω µεγάλης κρίσης στον χώρο των ακινή-

των, µε µελέτη που φέρνει ο κ. Κιτσάκος προς το διοικητικό συµ-
βούλιο της ΔΕΠΑ, προς το ΤΑΙΠΕΔ, αλλά και προς την Κυβέρ-
νηση την ίδια, τα ακίνητα αυτά αποτιµώνται στα 90 εκατοµµύρια
ευρώ, δηλαδή δεκαπλασιάστηκε, «φούσκωσε» δέκα φορές η αξία
των ακινήτων µέσα στα πέντε χρόνια της κρίσης. 

Με αυτόν τον τρόπο, µέσω της ανταλλαγής αυτής, προσπαθεί
να διαγράψει χρέος 90 εκατοµµυρίων ευρώ -από τα 120 εκατοµ-
µύρια ευρώ που είναι σήµερα- της «ELFE» προς τη ΔΕΠΑ. Δεν
είναι µόνον όµως ότι «φούσκωσε» σκανδαλωδώς την αξία των
ακινήτων µε έναν τρόπο που φυσικά ελέγχεται αν όντως σωστά
έγινε. Τα εν λόγω ακίνητα τα οποία ήθελε να ανταλλάξει ο κ. Κι-
τσάκος, ο διευθύνων σύµβουλος, πρώην τοµεάρχης ενέργειας
του ΣΥΡΙΖΑ, διορισµένος από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ σε εκείνη
τη θέση, στη θέση του διευθύνοντος συµβούλου της ΔΕΠΑ, είναι
υποθηκευµένα και προσηµειωµένα πολλαπλές φορές από τους
δανειστές της εταιρείας «ELFE», αλλά και τµήµα των ακινήτων
αυτό ανήκει στο δηµόσιο, πράγµα που σηµαίνει ότι δεν µπορούν
να µεταβιβαστούν και να ανταλλαγούν για να µειωθεί χρέος, εάν
δεν υπάρχει η σύµφωνη γνώµη του δηµοσίου.

Λέει ο αρµόδιος Υπουργός κ. Σταθάκης: «Ναι, αλλά τελικά
αυτό δεν έγινε.  Άρα ποιο είναι το πρόβληµα;».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ακούστε ποιο είναι το πρόβληµα. Το πρόβληµα δεν είναι ότι

δυόµισι χρόνια διαπραγµατευόταν ο κ. Κιτσάκος. Το πρόβληµα
είναι ότι αυτά τα δυόµισι χρόνια, ο φερόµενος ιδιοκτήτης των
«ELFE», ο κ. Λαυρεντιάδης, µεταφέρει όποιο περιουσιακό στοι-
χείο, αλλά και όλες τις εµπορικές και παραγωγικές δραστηριό-
τητες από την «ELFE» σε παρένθετες εταιρείες, µε αποτέλεσµα
σήµερα η ΔΕΠΑ να µην µπορεί να ασκήσει αναγκαστικά µέτρα ή
να διεκδικήσει τα 120 εκατοµµύρια ευρώ, από τη στιγµή που η
«ELFE» στην ουσία έχει µετατραπεί σε ένα κουφάρι, σε ένα κέ-
λυφος χωρίς περιουσιακά στοιχεία, χωρίς παραγωγική δραστη-
ριότητα και χωρίς εµπορική δραστηριότητα. Και όχι µόνο αυτό,
αλλά παρανόµως πωλεί φυσικό αέριο αυτήν τη στιγµή, χωρίς
άδεια φυσικού αερίου, που αγοράζει από τη ΔΕΠΑ, στις παρέν-
θετες εταιρείες του ίδιου φερόµενου επιχειρηµατία. 

Και δεν είναι µόνο αυτό. Το 2017 και ενώ όλοι γνώριζαν ότι και
έχει «φουσκωθεί» δέκα φορές η εµπορική αξία αυτών των ακινή-
των, το αντίτιµο, αλλά και δεν µπορούν να ανταλλαγούν, σύµ-
φωνα µε τα λεγόµενα του ίδιου του κ. Κιτσάκου, ο αρµόδιος
υπουργός κ. Σταθάκης του δίνει εντολή να προχωρήσει στην εκ-
πόνηση επιχειρησιακού πλάνου -business plan-, για να ανταλλα-
γούν αυτά τα ακίνητα, ενώ όλοι ήξεραν ότι δεν µπορούσε να
γίνει. 

Για ποιον λόγο -πρέπει να απαντήσουν οι αρµόδιοι Υπουργοί,
έχει έρθει το µισό Υπουργικό Συµβούλιο- καθυστέρησαν, λοιπόν,
δυόµισι χρόνια.; Από το 2015 και µετά, τα τρία χρόνια της κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ, µεταφέρονται όλα τα περιουσιακά στοιχεία και
όλες οι δραστηριότητες της «ELFE» σε παρένθετες εταιρείες του
ίδιου επιχειρηµατία, κρυπτόµενη πίσω από offshore, υπεράκτιες
εταιρείες κ.λπ.. 

Για ποιον λόγο επέτρεψε η Κυβέρνηση να γίνει αυτό το 2015;
Για ποιον λόγο ο κ. Σταθάκης έδωσε εντολή το 2017 και συνέχισε
να δίνει,  να αφήνει να εννοείται ότι µπορεί να ανταλλαγούν τα
ακίνητα; Γιατί µε αυτόν το τρόπο και το δικαστήριο, όταν έπρεπε
να πάρει µία απόφαση για τη συνέχιση της παροχής φυσικού αε-
ρίου από τη ΔΕΠΑ στην «ELFE», τη στιγµή που υπήρχε µία κάλ-
πικη διαπραγµάτευση µεταξύ «ELFE» και ΔΕΠΑ, φυσικά αυτό το
στοιχείο το εξέλαβε και έδωσε δυνατότητα η ΔΕΠΑ να συνεχίσει
να παραδίδει φυσικό αέριο στην «ELFE» χωρίς αυτή να πληρώνει.
Πήγε η «ELFE» εκεί και είπε ότι είναι σε διαπραγµατεύσεις µε την
πολιτεία και τη ΔΕΠΑ που είναι δηµόσια επιχείρηση και ζήτησε
να της επιτραπεί να παίρνουν φυσικό αέριο µέχρι να ολοκληρω-
θεί η διαπραγµάτευση. Επί τρία χρόνια, λοιπόν, κράτησε αυτή η
κάλπικη διαπραγµάτευση, προκαλώντας τεράστια ζηµιά στο δη-
µόσιο συµφέρον. 

Και δεν είναι µόνο αυτό. Τι λέει εκεί ο κ. Κιτσάκος; Σε συνέν-
τευξή του, αλλά και σε συζητήσεις του µε πολλούς δηµοσιογρά-
φους λέει τα εξής: Εµένα η Κυβέρνηση µε απέπεµψε στο τέλος
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του 2017, πρώτον, όταν έστειλα εξώδικο για να πληρώσουν τα
«ELFE» τη ΔΕΠΑ και δεύτερον, µε απέπεµψε, επειδή διαφω-
νούσα µε το τερατώδες αντίτιµο των 150.000.000 ευρώ που συµ-
φώνησε η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα να πληρώσει η ΔΕΠΑ προς
την «SHELL» που ήταν ιδιοκτήτρια του 48% των µετοχών της
ΕΠΑ αντί 150.000.000. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εδώ τελείωσε και η
δευτερολογία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αλήθεια αυτό που λέει ο κ. Κιτσάκος, κύριε Υπουργέ, ότι

υπήρχε προηγούµενη αποτίµηση για 80.000.000 έως 100.000.000
ευρώ των µετοχών της «SHELL» που κατείχε στην ΕΠΑ και εσείς
προκαλέσατε νέα αποτίµηση ώστε αυτή να φτάσει τα
150.000.000 ευρώ και να χρεωθεί η ΔΕΠΑ 50.000.000 ευρώ και
πλέον παραπάνω για να αγοράσει το µερίδιο της «SHELL» στην
ΕΠΑ Αττικής; Και αν ναι, για ποιο λόγο το κάνατε αυτό;

Παρακαλούµε να απαντήσετε ξεκάθαρα αν αυτά ισχύουν, αν
καλύπτατε τον κ. Κιτσάκο επί τρία χρόνια και µε αυτόν τον τρόπο
δηµιουργήσατε αυτό το τεράστιο πρόβληµα στη ΔΕΠΑ, µία εται-
ρεία που είναι δηµόσια, µία εταιρεία που εσείς προχωράτε τώρα
στην αποκρατικοποίησή της.

Έχετε µετατρέψει τις δηµόσιες επιχειρήσεις, κύριε Υπουργέ,
σε «πλυντήριο» «ξεπλύµατος» των φιλικά προς τον ΣΥΡΙΖΑ προ-
σκείµενων επιχειρηµατιών και γι’ αυτό το πράγµα, κύριε Υπουργέ
και οι υπόλοιποι της Κυβέρνησης, θα λογοδοτήσετε πολιτικά
όταν έρθει η ώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Άδωνις Γεωργιάδης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Αρχίζω πολύ γρήγορα γιατί δεν θέλω να χρησιµοποιήσω κα-
θόλου χρόνο από τη δευτερολογία µου.

Κύριε Υπουργέ, σας θαυµάζω γι’ αυτήν την ηρεµία µε την
οποία αντιµετωπίζετε όλες τις υποθέσεις και την προκειµένη. Φυ-
σικά το ίδιο ήρεµος ήσαστε και το 2015, όταν πηγαίναµε στα
βράχια και προβλέπατε διαρκώς ότι θα κλείσει η αξιολόγηση και
τελικά βρεθήκαµε στα capital controls. Το λέω αυτό γιατί καµµιά
φορά η ηρεµία του προσώπου δεν αντανακλά το τι πραγµατικά
συµβαίνει στον καθέναν από εµάς

Έρχοµαι στο προκείµενο, γιατί είµαστε εδώ για να τα λέµε
απλά. Είναι νοµικά και πολιτικά αδύνατον να µην πάτε στο Ειδικό
Δικαστήριο για αυτή την υπόθεση. Θα πάτε οπωσδήποτε. Να το
ξέρετε από τώρα. Όταν έγινε η σκευωρία της «NOVARTIS» βρή-
κατε τρεις ψευδοµάρτυρες και είπαν διάφορα για εµάς. Και τι εί-
πατε όλοι εσείς εδώ; Πρέπει να πάτε να απολογηθείτε στη
δικαιοσύνη. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, έχουµε τον διευθύνοντα σύµβουλο που
εσείς επιλέξατε, η Κυβέρνησή σας, και βγαίνει δηµοσίως και σας
κατηγορεί ότι για τις κακουργηµατικές διώξεις που του έχει
ασκήσει ελληνική δικαιοσύνη ευθύνεστε εσείς προσωπικά, ο Στα-
θάκης, εσείς και οι υπόλοιποι. Άρα έχουµε τον µάρτυρα, τον κ.
Κιτσάκο, ο οποίος τυγχάνει να είναι και ο πρώην τοµεάρχης ενέρ-
γειας του ΣΥΡΙΖΑ, δική σας επιλογή, που βγαίνει σε συνέντευξη
Τύπου και σε συνεντεύξεις και λέει: Εγώ εκτελούσα εντολές των
προϊσταµένων µου Υπουργών.

Άρα όταν αλλάξουν οι πλειοψηφίες –θα σας τα εξηγήσει βέ-
βαια αυτά και ο κ. Βορίδης, γιατί δεν περιµένω να έχετε την πο-
λιτική αξιοπρέπεια να το κάνετε από µόνοι σας- αναγκαστικά θα
προσκληθεί ο κ. Κιτσάκος στη Βουλή, θα πει αυτά που λέει στα
κανάλια και στα υποµνήµατά του και  ο ειδικός ανακριτής του Ει-
δικού Δικαστηρίου και πάτε εκεί µε την ηρεµία σας να εξηγήσετε
όλες αυτές τις τεχνικές λεπτοµέρειες και ό,τι κρίνει η δικαιοσύνη. 

Οφείλω, όµως -για να ξέρουµε και να καταλαβαίνει ο ελληνικός
λαός για τι µιλάµε- να επισηµάνω το πρώτο µεγάλο σας ψέµα.
Και όταν κάποιος σε µια τόσο δυσώδη υπόθεση ξεκινάει µε ένα
τέτοιο κεφαλαιώδες ψέµα, κάτι έχει να κρύψει. Τι λέτε τόσες
µέρες και το λένε και οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ στα κανάλια;
Μα, το χρέος υπήρχε επί Νέας Δηµοκρατίας, επί των προηγου-
µένων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Εγώ; Εσείς το κάνατε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Οι αριθµοί είναι δυστυ-
χώς αµείλικτοι για σας. Η Νέα Δηµοκρατία κυβέρνησε 2012 µε
2015, τρία χρόνια. Παρέλαβε χρέος 69.000.000, παρέδωσε χρέος
74.000.000. Άρα σε τρία χρόνια, 2012-2015, το χρέος των «ELFE»
προς τη ΔΕΠΑ αυξήθηκε κατά 5.000.000. Και µάλιστα, τον τελευ-
ταίο χρόνο είχε πλέον πτωτική τάση, γιατί είχε φτάσει 75.000.000
το µεγαλύτερο και πήγε 74.000.000. Γιατί; Γιατί η προηγούµενη
διοίκηση, που είχαµε διορίσει εµείς, είχε ορίσει τοις µετρητοίς
καταβολή και τµηµατική πληρωµή του χρέους. Γι’ αυτό το χρέος
άρχισε να πέφτει. 

Έρχεστε εσείς τρία χρόνια, 2015-2018. Πόσο έχει φτάσει το
χρέος; Από 74.000.000 που παραλάβατε, στα 125.000.000 σή-
µερα! Άρα, η οποιαδήποτε σύγκριση του χρέους των δικών µας
κυβερνήσεων µε το χρέος των δικών σας, έχει καταρρεύσει. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ –επειδή γελάτε- ποιος το ξέρει αυτό;
Η ελληνική δικαιοσύνη. Γιατί η ελληνική δικαιοσύνη, αν σας διέ-
φυγε, δεν έκανε καµµία δίωξη στον προηγούµενο, αλλά έκανε
δίωξη στον δικό σας. Άρα, αν το χρέος, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ήταν το πρόβληµα, θα είχε ασκήσει δίωξη και στον προ-
ηγούµενο. Δεν άσκησε, όµως, δίωξη στον προηγούµενο, αλλά
στον δικό σας, σ’ αυτόν που του δίνατε την εντολή να καλύπτει
τα συµφέροντα του κ. Λαυρεντιάδη. 

Και φυσικά, εµείς τι λέµε; Ότι η εταιρεία πρέπει να λειτουργεί
και οι εργαζόµενοι δεν πρέπει να χάσουν τη δουλειά τους. Είναι
άλλο η εταιρεία να λειτουργεί και οι εργαζόµενοι να µη χάσουν
τη δουλειά τους, πράγµα που εµείς είχαµε εξασφαλίσει µε τη
σταθεροποίηση του χρέους και άλλο αυτό που κάνατε εσείς. 

Κλείνω µε τον κ. Πετσίτη. Θα µιλήσω στη δευτερολογία µου
ιδιαίτερα γι’ αυτόν και έχω να πω αρκετά. Αναφέρθηκε ως σερ-
βιτόρος. Σερβιτόρος ήταν πριν. Εγώ τιµώ το επάγγελµα του σερ-
βιτόρου, καλά κάνουν οι άνθρωποι και είναι σερβιτόροι και
µπράβο τους. Είναι σκληρή δουλειά και χαµηλά αµειβόµενη. Ο
κ. Πετσίτης, όµως, δεν είναι πλέον σερβιτόρος, κύριε Σταθάκη
και κύριε Φλαµπουράρη -εκεί πίσω-, ο φίλος σας. Είναι business
consultant. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πώς έγινε ο κ. Πετσίτης business consultant; Με ποια εχέγγυα
έγινε business consultant;

Και κλείνω την πρωτολογία µου, για να τα αναλύσω στη δευ-
τερολογία µου, κύριε Υπουργέ και να σας φύγουν λίγο τα γελά-
κια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ είναι ο δικηγόρος, ο κ. Αρ-
τεµίου, ο δικηγόρος των offshore που ήταν µαζί µε τον κ. Παππά
στη Βενεζουέλα, στο αεροπλάνο του Μαδούρο, ο άνθρωπος που
έφτιαξε τις offshore, που είπε ο κ. Χατζηδάκης ότι µετέφερε ο κ.
Λαυρεντιάδης τα περιουσιακά στοιχεία των «ELFE» για να µην
µπορεί σήµερα να εκτελέσει το ελληνικό δηµόσιο. Και γι’ αυτό
θα πάνε κάποιοι φυλακή. Βγαίνει, λοιπόν, από το Μέγαρο Μαξί-
µου και κρατάει µια σακούλα. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογρα-
φία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όταν είδα, κύριε Βορίδη, τη φωτογραφία του κ. Αρτεµίου µε
τη σακούλα, κατάλαβα πώς σκέφθηκαν στο Μέγαρο Μαξίµου την
απίθανη ιστορία µε τις τροχήλατες βαλίτσες. Εκείνη την ηµέρα
σκέφτονταν, χάθηκε ο κόσµος να είχαµε µια τροχήλατη βαλίτσα
και τα βάλαµε σε σακούλα; 

Γι’ αυτό θα πάτε φυλακή, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και θα σας κοπούν
τα γελάκια πολύ γρήγορα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Βορίδης έχει τον

λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά, µου είναι πάντοτε
εξαιρετικά δυσάρεστο να µιλάω για ζητήµατα ηθικής τάξεως,
διαφάνειας και µάλιστα όταν εµπλέκονται πολιτικά πρόσωπα. Ξέ-
ρετε ότι δεν το έχω κάνει ποτέ, ξέρετε ότι δεν το κάνω ποτέ, ξέ-
ρετε ότι το αποφεύγω και ξέρετε ότι προτιµώ πάντοτε η
αντιπαράθεση να είναι ιδεολογική. 

Όµως, µια από τις βασικές λειτουργίες του Κοινοβουλίου και
ειδικά της Αντιπολίτευσης είναι να ελέγχει τη χρηστότητα της
διαχείρισης της κάθε κυβέρνησης. Είναι βασική πολιτική δουλειά,
βρίσκεται στην ευθύνη της Αντιπολίτευσης και οφείλει να την
κάνει η Αντιπολίτευση µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα. 

Εν προκειµένω, τι είναι αποδεδειγµένο και δεν επιδέχεται αµ-
φισβητήσεως; Η άσκηση ποινικής διώξεως κατά του διευθύνον-
τος συµβούλου της ΔΕΠΑ, για την κατηγορία της απιστίας σε
βαθµό κακουργήµατος, µε τον ν.1608/50 περί καταχραστών του
δηµοσίου, µε επιβαρυντικές περιστάσεις. Επαπειλούµενη ποινή
ισοβίου καθείρξεως. Ηθική αυτουργία: Όποιος µε πειθώ και φορ-
τικότητα καταπείθει άλλον σε παράνοµη πράξη τιµωρείται µε την
ποινή του αυτουργού. Αυτές είναι οι διατάξεις. 

Ποια είναι τα πραγµατικά δεδοµένα; Έχει επέλθει από τη συµ-
περιφορά του συγκεκριµένου διευθύνοντος συµβούλου ζηµία
στην περιουσία του δηµοσίου; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θα πει το δικαστήριο. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Σταθάκη, είµαι βέβαιος ότι θα
τα συζητήσετε αυτά εκεί που πρέπει, αλλά αφήστε να δούµε εδώ
τη διερεύνηση της υποθέσεως κατ’ αρχήν. 

Απάντηση. Προφανώς, υπάρχει επαύξηση των οφειλών στην
περίοδο που ο κ. Κιτσάκος εκτελεί τα χρέη του διευθύνοντος
συµβούλου. Δεδοµένο πρώτο, δεν επιδέχεται αµφισβητήσεως,
κατετέθησαν τα αριθµητικά δεδοµένα. 

Δεδοµένο δεύτερο. Γίνεται αυτό κατά παράβαση αποφάσεως
γενικής συνελεύσεως; Γίνεται αυτό κατά παράβαση αποφάσεως
γενικής συνελεύσεως της εταιρείας, η οποία εταιρεία έχει πει ότι
δεν γίνεται πλέον να επαυξάνεται αυτή η οφειλή. 

Δεδοµένο τρίτο. Γίνεται τη χρονική στιγµή, που γίνονται ενέρ-
γειες από την πλευρά του οφειλέτη, της οφειλέτιδος εταιρείας
των συµφερόντων Λαυρεντιάδη, γίνεται τη στιγµή που υπάρχει
οργανωµένη µεθόδευση απαξιώσεως και εκµηδενισµού της οποι-
ασδήποτε αξίας της εταιρείας; Βεβαίως. Γιατί; Γιατί η εταιρεία
µεταφέρει όλες της τις δραστηριότητες σε τρίτες εταιρείες, κυ-
πριακές, συµφερόντων Λαυρεντιάδη. 

Ερώτηση τέταρτη. Είναι αυτό σε γνώση του κ. Κιτσάκου; Βε-
βαίως. Γιατί; Γιατί ο κ. Κιτσάκος αποδέχεται, για να εξοφληθούν
οι καινούργιες οφειλές, µεταχρονολογηµένες επιταγές, οι οποίες
είναι προσυπογεγραµµένες απ’ αυτές τις τρίτες εταιρείες. Άρα,
γνωρίζει την απαξίωση, την εκποίηση, την ακύρωση ουσιαστικά
της όποιας αξίας των συγκεκριµένων εταιρειών, αλλά συνεχίζει
την επαύξηση του χρέους. 

Υπάρχει σ’ αυτό εµπλοκή του κ. Εµµανουήλ Πετσίτη; Μάλιστα.
Τι είναι ο κ. Εµµανουήλ Πετσίτης; Ο ενδιάµεσος διαπραγµατευ-
τής, διαµεσολαβητής της εταιρείας Λαυρεντιάδη και της ΔΕΠΑ.
Ο κ. Πετσίτης έχει καµµία σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ και την Κυβέρ-
νηση; Τυπική; Όχι. Πραγµατική; Ναι. Ο κ. Πετσίτης συνδέεται,
όπως εξηγήθηκε από τον κ. Χατζηδάκη, µε ένα κύκλωµα υπερα-
κτίων εταιρειών; Ναι. 

Δεδοµένο τέταρτο. Έχει καµµία σχέση η Κυβέρνηση µε όλα
αυτά; Οι Υπουργοί που κάθονται σήµερα να µας απαντήσουν.
Εµπλέκονται πουθενά ή έκαναν µια άστοχη επιλογή, βρήκαν ένα
κοµµατικό στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ, τον προϊστάµενο του τοµέα
ενέργειας του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Κιτσάκο, τον έβαλαν εκεί και έκανε
ο άνθρωπος όλες αυτές τις παράνοµες, τις εγκληµατικές πράξεις
και ζηµίωσε την εταιρεία και άρα τον µέτοχο και άρα το δηµόσιο
και άρα τον φορολογούµενο; 

Έχουν καµµία σχέση; Απάντηση. Ο κ. Κιτσάκος λέει ότι τα ξέ-
ρατε και ότι του δίνατε εντολές γι’ αυτά. Λέει ότι ήταν σε πλήρη
συνεννόηση µε την Κυβέρνηση. Έχω υποστηρίξει την εξής
άποψη…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε πέντε δευτερόλεπτα και δεν θα

χρησιµοποιήσω τώρα τη δευτερολογία µου. 
Έχω την εξής άποψη. Η ποινική αρµοδιότητα της Βουλής δεν

είναι να φτάσει σε πλήρη δικανική πεποίθηση, να κρίνει δηλαδή
για την αθωότητα και την ενοχή. Η ποινική αρµοδιότητα της Βου-
λής ολοκληρώνεται στην ύπαρξη απλών ενδείξεων και στην πα-
ραποµπή στο Ειδικό Δικαστήριο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εκεί τελειώνει η δική µας αρµοδιότητα. Μετά ταύτα συµβου-

λεύω: Οργανωθείτε υπερασπιστικώς.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Γεωργαντάς έχει
τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι, επειδή τα δε-
δοµένα ή µάλλον, όπως λέµε στην ποινική δίκη, τα αντικειµενικά
στοιχεία, αυτά που δεν σηκώνουν καµµιά αµφισβήτηση, είναι
πολλά στην προκειµένη περίπτωση, θα συνεχίσω λίγο τις σκέψεις
του κ. Βορίδη.

Κύριε Βορίδη, δεν προλάβατε να πείτε όλα τα δεδοµένα. Είναι
πάρα πολλά. Θα ήθελα να πω ένα ακόµα, που έχει µεγάλη σηµα-
σία. Φαντάζοµαι ένα επιχείρηµα της πλευράς της Κυβέρνησης
θα είναι ότι συνεχίσαµε την παροχή προς την ΔΕΠΑ, έχουµε
τρεις ανανεώσεις συνέχισης της παροχής κατά παράβαση της
απόφασης του Ιουλίου του 2014, γιατί ήµασταν σε µια διαπραγ-
µάτευση. Η µεγαλύτερη απάτη είναι αυτή η διαπραγµάτευση.
Ήταν ψέµα, ήταν προσχηµατική.

Με τι διαπραγµατευόσασταν; Με ακίνητα δεσµευµένα από την
Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκλη-
µατικές Δραστηριότητες; Είναι δυνατόν η Κυβέρνηση να δια-
πραγµατεύεται ρύθµιση χρέους µε ακίνητα τα οποία έχει
δεσµεύσει η Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων
από Εγκληµατικές Δραστηριότητες; Αυτό το λέτε διαπραγµά-
τευση;

Το ποιο ήταν το ύψος της αξίας των ακινήτων είναι το λιγό-
τερο. Το αν τελικά µερικά ανήκαν στο δηµόσιο είναι το λιγότερο.
Το σηµαντικότερο για εµένα είναι αυτό: Έχουµε έναν φυλακι-
σµένο ιδιοκτήτη των εταιρειών εκείνη την περίοδο -µάλλον, απο-
φυλακίστηκε µε τον νόµο Παρασκευόπουλου στις αρχές του
2015, για να τα θυµόµαστε- και ενώ, λοιπόν, έχουµε ένα τέτοιο
πρόσωπο το οποίο ήδη είναι στο στόχαστρο της δικαιοσύνης,
ενώ έχει δεσµευθεί η περιουσία του,…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Στις αρχές του 2015 αποφυλακίστηκε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ησυχία, παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ενώ, λοιπόν, είναι στο στόχαστρο

της δικαιοσύνης το συγκεκριµένο πρόσωπο, εσείς διαπραγµα-
τεύεστε τα δεσµευµένα ακίνητά του.

Δεύτερον, γιατί, κύριε Σταθάκη, όταν η Οικονοµική Αστυνοµία
έκανε έφοδο και ζήτησε ακριβώς τον έλεγχο όλων των ληξιπρό-
θεσµων οφειλών των εταιρειών και των «ELFE» και της παρενθέ-
του εταιρείας, εσείς κάνετε έξι ολόκληρους µήνες να παρέµβετε;
Δεν ήταν εν γνώσει σας αυτό το µεγάλο ζήτηµα; Δεν ήταν εν γνώ-
σει σας αυτή η έρευνα και αυτός ο έλεγχος από την Οικονοµική
Αστυνοµία, όχι από το Αστυνοµικό Τµήµα της Καβάλας, αλλά από
την Οικονοµική Αστυνοµία; Το θεωρήσατε λίγο για να παρέµβετε
και να δείτε τι ακριβώς γίνεται εκεί;

Επίσης: Πότε υπήρξε απόφαση της γενικής συνέλευσης της
ΔΕΠΑ που έδινε δικαίωµα στη ΔΕΠΑ, δικαίωµα στο εποπτεύον
Υπουργείο να συνεχίσει την παροχή αερίου και υπό ποιους
όρους, υπό ποιες προϋποθέσεις; Αυτή την απόφαση του 2014
σας την έδειξε ποτέ κανένας; Δεν φαντάζοµαι να ήταν εν αγνοία
σας. Θα ήθελα, πραγµατικά, να ακούσω τον δικαιολογητικό λόγο
µε τον οποίο συνεχίσατε την παροχή.

Μη µου πείτε ως λόγο -γιατί το καταλαβαίνουµε απόλυτα- ότι
ήταν σηµαντικό να συνεχιστεί η λειτουργία της επιχείρησης και
να µη χάσουν τις θέσεις εργασίας οι εργαζόµενοι, γιατί σε αυτό
είµαστε όλοι σύµφωνοι. Όµως, αυτό είναι άσχετο από τον περιο-
ρισµό και από τη συµµόρφωση και τα συµφωνηθέντα, που πρέπει
να γίνει από τον εργοδότη, όποιος και αν είναι αυτός. Ήταν εν
γνώσει σας ότι ο πραγµατικός εργοδότης πλέον ήταν άλλος. Από
αυτόν τον άλλο, της παρένθετης εταιρείας -γιατί ουσιαστικά
αυτές απασχολούσαν το προσωπικό- τι διασφαλίσεις ζητήσατε
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για την αποπληρωµή του χρέους; Γιατί το αφήσατε τελικά -διότι
τα νούµερα είναι που µένουν και µετρούν- από 75.000.000 ευρώ
να πάει στα 125.000.000 ευρώ;

Υπάρχουν εξηγήσεις και σε ερωτήµατα εύλογα και αµείλικτα,
οι οποίες πρέπει να δοθούν, αλλά αυτό το οποίο για µένα, κύριε
Υπουργέ, είναι πολύ σηµαντικό και το οποίο, πραγµατικά, πρέπει
να απαντηθεί, είναι το εξής: Πόσες φορές είχατε ενηµέρωση από
τον κ. Κιτσάκο; Πόσες συναντήσεις κάνατε για αυτό το θέµα;
Πόσες φορές τον καλέσατε; Τι αλληλογραφία είχατε µαζί του;
Γιατί επικαλείται συνεχώς ο κ. Κιτσάκος, αυτός που διορίστηκε
από την Κυβέρνησή σας, ότι θα υπήρχε απόφαση διυπουργική;
Γιατί το επικαλείται; Λέει ψέµατα ο κ. Κιτσάκος; Όσα αναφέρει
είναι ψευδή; Πραγµατικά, υπήρχε η δέσµευσή σας, υπήρχε η
προεργασία για µια τέτοια διυπουργική απόφαση; Τι γινόταν
αυτά τα δύο-δυόµισι χρόνια; Είναι σηµαντικό να πείτε πότε τον
καλέσατε, πότε σας ενηµέρωσε, τι έγγραφα υπάρχουν για την
ενηµέρωση που έγινε, τι έγγραφα υπάρχουν από τους νοµικούς
συµβούλους της ΔΕΠΑ;

Όλα αυτά, ούτως ή άλλως, από τη δικαστική έρευνα θα φα-
νούν. Όµως, αυτό το οποίο είναι σηµαντικό είναι να δούµε και
την ευθύνη, η οποία εν προκειµένω -δυστυχώς, για εσάς- δεν
είναι µόνο διά παραλείψεως, αλλά φαίνεται ότι είναι και διά ενερ-
γειών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρό-
εδρε.

Είναι και διά ενεργειών, είτε αυτές αφορούν αντικαταστάσεις
προσώπων, τις οποίες και κάνατε, είτε καθυστερήσεις σε ελέγ-
χους και σε ενέργειες, τα οποία προβλέπονταν να γίνουν από
εσάς.

Αυτό το οποίο περιµένει να ακούσει ο ελληνικός λαός σήµερα
είναι το εξής. Διότι στα αντικειµενικά δεδοµένα, όπως είπα, υπάρ-
χουν και δύο-τρία χαρακτηριστικά τα οποία, επίσης, είναι αδιαµ-
φισβήτητα. Το ένα είναι το χαρακτηριστικό που έχει ο κ.
Κιτσάκος, το οποίο βεβαίως δεν µπορεί κανείς να εξαλείψει, του
στελέχους του ΣΥΡΙΖΑ στον τοµέα ενέργειας και για αυτόν τον
λόγο τοποθετήθηκε σε εσάς και προφανώς, ως πολύ αξιόπιστο
πρόσωπο, τοποθετήθηκε, ως πολύ αξιόπιστο πρόσωπο, επιλέχ-
θηκε για τον τοµέα ενέργειας. Άρα, πρέπει να µας πείτε σήµερα
τι από αυτά, που καταγγέλλει είναι ψέµατα και τι αληθή. Αυτό
είναι το ένα.

Το άλλο, βεβαίως, είναι και το τυχαίο συµβάν, να βρίσκεται και
να περιφέρεται στην Καβάλα και όχι µόνο και ένα πρόσωπο ονο-
µαζόµενο «µεσίτης» -αυτό το µάθαµε στη συνέχεια- το οποίο τυ-
χαίνει και αυτό να είναι στενό πρόσωπο δικού σας Υπουργού. Τα
δύο κεντρικά πρόσωπα όλης αυτής της ιστορίας είναι πρόσωπα
του στενού πυρήνα του Μαξίµου. Βεβαίως, αυτό θα είχε λίγη ση-
µασία, αν δεν είχαµε το ένα από τα δύο πρόσωπα να είναι αυτή
τη στιγµή διωκόµενο για κακουργήµατα και αυτό το πρόσωπο να
αναφέρει ότι οι ενέργειές του, οι κινήσεις του είχαν όλες τη δική
σας έγκριση, τη δική σας συναίνεση. Όµως, έξω από αυτά, εσείς
δεν πράξατε αυτό που οφείλατε, έτσι ώστε να µην εκτροχιαστεί
το χρέος της ΔΕΠΑ.

Νοµίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι εδώ, αλλά και γενικότερα σε
όλα τα σκάνδαλα, που σχετίζονται µε την Κυβέρνηση αυτή, υπάρ-
χει το εξής χαρακτηριστικό: Τα περισσότερα ξεκινούν µε καταγ-
γελίες των ίδιων των κεντρικών προσώπων, τα οποία επέλεξε και
τοποθέτησε εκεί ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό δεν έχει ξανασυµβεί.
Πρόσωπα που τοποθετήθηκαν από τους ίδιους, πρόσωπα που
έτυχαν της εµπιστοσύνης της Κυβερνήσεως, έρχονται και καταγ-
γέλλουν πράγµατα. Δεν είναι η µοναδική περίπτωση. Είναι και
πολλές άλλες. Εσείς κάνατε ότι δεν το ακούτε, το απαξιώνετε.
Όµως, εδώ δεν ακούτε τι γίνεται εντός του Υπουργικού Συµβου-
λίου. Φαντάζοµαι ότι θα είναι πολύ εύκολο για εσάς να µην
ακούτε και αυτούς.

Όµως, η διερεύνηση της πολιτικής και ποινικής ευθύνης αν-
θρώπων οι οποίοι τέλεσαν ποινικά αδικήµατα είναι αναγκαίο να
συµβεί και είναι αυτονόητο ότι θα συµβεί και για αυτόν τον λόγο,
καλό είναι να ετοιµάζετε όχι απλώς την πρωτολογία σας, αλλά
την απολογία σας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Καραγκούνης
έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα χρησιµοποιήσω και εγώ τον χρόνο της δευτερολογίας µου.
Νοµίζω ότι οι καλοί συνάδελφοι περιέγραψαν µε πολύ µεγάλη

σαφήνεια και πληρότητα όλα τα στοιχεία που αφορούν αυτή την
υπόθεση. Ο κόσµος που µας παρακολουθεί καταλαβαίνει ότι δεν
έχουµε να κάνουµε µε µια ακόµη πολιτική αντιπαράθεση, αλλά
µε µια σκοτεινή υπόθεση, η οποία, όπως έχει ήδη πει νωρίτερα
και ο Μάκης Βορίδης, έχει φτάσει στη δικαιοσύνη.

Το λέω αυτό µε τη λογική ότι η δικαιοσύνη έχει πια τον πρώτο
λόγο, ώστε να διαλευκανθεί το τι ακριβώς έχει γίνει. Η δική µας
υποχρέωση και βεβαίως, η υποχρέωση της Κυβέρνησης είναι να
διευκολύνει και να ενισχύσει το έργο της δικαιοσύνης, ώστε να
µάθει ο κόσµος τις ακριβώς έχει συµβεί. Διότι, όπως είπαν και οι
προηγούµενοι οµιλητές, ακριβώς επειδή τα χρέη της ΔΕΠΑ
έχουν εκτοξευτεί στα 125.000.000 ευρώ, δηλαδή περίπου
50.000.000 παραπάνω από ό,τι είχαν φτάσει το 2014 -όπως ήδη
είπαν και οι συνάδελφοι- και µάλιστα, τη διετία 2013-2014 είχαν
σταθεροποιηθεί και ελαφρώς µειωθεί, διότι ακριβώς µπήκαν οι
αυστηρές προϋποθέσεις για την αποπληρωµή, πρέπει να εξηγή-
σετε κύριε Σταθάκη, γιατί βγάλατε αυτές τις προϋποθέσεις. Πρέ-
πει, λοιπόν, για λόγους δηµοσίου συµφέροντος να διασαφηνιστεί
τάχιστα αν πρόκειται για περίπτωση διασπάθισης δηµοσίου χρή-
µατος. Και αν ναι, να αποκατασταθεί άµεσα κάθε ζηµιά του δη-
µοσίου και να αποδοθούν οι ανάλογες ευθύνες.

Οπότε, κύριε Καλογήρου, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης,
οφείλετε να µας δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις για την πο-
ρεία αυτής της υπόθεσης και να µας πείτε -εντός, βεβαίως, των
ορίων της θεσµικής σας λειτουργίας- τι έχετε πράξει µέχρι τώρα
ώστε να προτεραιοποιηθεί η υπόθεση αυτή, για να έχουµε τάχι-
στα τις διακριβώσεις και τα πορίσµατα της δικαιοσύνης.

Γνωρίζετε ότι έρχονται στο φως της δηµοσιότητας αποκαλύ-
ψεις που χρήζουν απαντήσεων. Για παράδειγµα, σήµερα στην
εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ» αποκαλύπτουν την επιστολή της ΔΕΠΑ, που
στάλθηκε πριν από δέκα µέρες προς τον κ. Πιτσιλή και την αρχή
ξεπλύµατος, όπου καταγγέλλονται οι αυξανόµενες οφειλές της
«ELFE» και επισηµαίνουν αδράνεια απέναντι σ’ αυτές τις καταγ-
γελίες. Το επεσήµανε αναλυτικά νωρίτερα ο Κωστής Χατζηδά-
κης. Δεν θέλω να επανέλθω, διότι πέραν των βασικών
αδικηµάτων της κακουργηµατικής απάτης και της απιστίας που
ήδη ελέγχονται από τη δικαιοσύνη, θα πρέπει τάχιστα να διερευ-
νηθεί και το παρεπόµενο έγκληµα της νοµιµοποίησης εσόδων
από εγκληµατικές δραστηριότητες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επισηµαίνεται από τη ΔΕΠΑ ότι ήδη έχουν προβεί σε συνεχείς
ενηµερώσεις –θα κάνω χρήση και της δευτερολογίας, κύριε Πρό-
εδρε- για την εξέλιξη του χρέους. Η υπόθεση ερευνάται από την
αρµόδια αρχή από τις αρχές του 2017. Ο κ. Πιτσιλής επίσης το
γνωρίζει.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που τίθεται, κύριε Υπουργέ της Δικαιο-
σύνης, είναι σε ποιο στάδιο βρίσκεται σήµερα η έρευνα και πότε
θα έχουµε τα πορίσµατά της.

Γνωρίζετε, κύριε Καλογήρου, αν έχουν κληθεί ενώπιον της
αρχής τα όργανα της ΔΕΠΑ, ώστε να παράσχουν βοήθεια ή πλη-
ροφόρηση; Κυρίως, εσείς ως Κυβέρνηση, πάντα στα όρια των
θεσµικών σας ορίων, έχετε συνδράµει καθ’ οιονδήποτε τρόπο
στην αρχή; Καλό θα ήταν να µας απαντήσετε σ’ αυτά τα ερωτή-
µατα και, βεβαίως, να µας πείτε τι ακριβώς πληροφόρηση έχετε
να µας δώσετε. 

Ας επανέλθουµε, όµως, στην ουσία της υπόθεσης και κυρίως
στο ζήτηµα που γεννάται περί πιθανής ευθύνης Υπουργών της
Κυβέρνησής σας, διότι όπως επεσήµαναν και οι προηγούµενοι
οµιλητές, από τα δηµοσιεύµατα και τα ρεπορτάζ έγκριτων εφη-
µερίδων και συγκεκριµένα των εφηµερίδων «ΤΟ ΒΗΜΑ ΤΗΣ ΚΥ-
ΡΙΑΚΗΣ» και «Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» στις 25 Οκτωβρίου 2018, έχει
αποκαλυφθεί ότι τρεις τουλάχιστον Υπουργοί, ο κ. Σταθάκης, ο

2416 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κ. Φλαµπουράρης και ο κ. Δραγασάκης, γνώριζαν το σχέδιο «ακί-
νητα Λαυρεντιάδη», δηλαδή απόπειρα συµψηφισµού χρέους
προς τη ΔΕΠΑ µε τα δεσµευµένα και προσηµειωµένα οικόπεδα
της εταιρείας «ELFE». Παρ’ όλα αυτά, είχαν δώσει την έγκρισή
τους να προχωρήσει το σχέδιο σε δεκαπλάσια τιµή σε σχέση µε
την πραγµατική τους αξία. Μάλιστα, αποκαλύπτεται ότι ενώ γνώ-
ριζαν το πρόβληµα, συζητούσαν το θέµα ακόµη και µετά την
έφοδο της Οικονοµικής Αστυνοµίας το Μάρτη του 2017. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γνωρίζουµε, επίσης, ότι στις 13-11-2018 ο κ. Κιτσάκος, προ-
φανώς θεωρώντας ότι αποτελεί γι’ αυτόν υπερασπιστική γραµµή,
σ’ αυτήν την τετράωρη συνέντευξη Τύπου αποκαλύπτει ότι τις
ενέργειες αυτές βεβαίως τις γνώριζαν και ήταν απολύτως σύµ-
φωνη η Κυβέρνηση. Κατονοµάζει, επίσης, τους έξι Υπουργούς.

Μόλις εχθές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Κιτσάκος επα-
νέρχεται µε συνέντευξη και καταγγέλλει την Κυβέρνηση ότι τον
αποµακρύνατε, κύριε Σταθάκη, όταν ζήτησε να µπει η εταιρεία
σε αναγκαστική διαχείριση. Υποστηρίζει και σας θυµίζει –αναφέ-
ρεται- ότι έχει κάνει τη σχετική εισήγηση ήδη από τον Μάιο του
2017 και αµέσως µετά απ’ αυτήν την εισήγηση, περιήλθε σε δυ-
σµένεια και τελικά αποµακρύνθηκε από τη ΔΕΠΑ.

Επειδή, λοιπόν, όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφο-
ρούν σοβαρές καταγγελίες, αφορούν τους Υπουργούς της Κυ-
βέρνησης και γνωρίζετε ότι αν υπάρχει εµπλοκή των Υπουργών,
θα πρέπει η υπόθεση να έρθει αµελλητί στη Βουλή, εσείς κύριε
Καλογήρου, έχετε την υποχρέωση να συµβάλετε στην επιτά-
χυνση της διαδικασίας, παρέχοντας την αρωγή σας στις δικαστι-
κές αρχές µε κάθε θεσµικό τρόπο.

Και µιας και µιλάµε για ταχεία διαλεύκανση της υπόθεσης, ση-
µειώστε και κάτι άλλο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Από δηµο-
σίευµα της εφηµερίδας «Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» πριν από τέσσερις
µέρες και συγκεκριµένα από τον δηµοσιογράφο κ. Τέλλογλου,
πληροφορούµαστε ότι εκκρεµεί µηνυτήρια αναφορά συστηµικής
τράπεζας σε βάρος της διοίκησης της «ELFE» από το τέλος του
2016, όπου καταγγέλλεται η προσπάθεια δόλιας πτώχευσης της
εταιρείας σε βάρος του δηµόσιου, καθώς και εικονικές και υπο-
τιµολογηµένες µεταβιβάσεις περιουσιακών στοιχείων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για να καταλάβει ο κόσµος που µας ακούει, αυτό που στην

ουσία καταγγέλλεται είναι ότι από το 2015 και µετά, η εταιρεία
µετατρέπεται σε κουφάρι, αφού αρχίζει σταδιακά η µεταβίβαση
των περιουσιακών στοιχείων σε τρίτες –το ανέφεραν οι συνάδελ-
φοι- παρένθετες εταιρείες και αντί να ληφθούν άµεσα µέτρα, ο
κ. Κιτσάκος ξεκινά διαπραγµατεύσεις για συµψηφισµούς µε
υπερτιµολογηµένα, υποθηκευµένα και δεσµευµένα ακίνητα που
ανήκουν, µάλιστα, στο ελληνικό δηµόσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε συνά-
δελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και εισάγεται η «φάµπρικα» µε τις µεταχρονολογηµένες επιτα-

γές. Το αποτέλεσµα είναι η εταιρεία να µετατρέπεται µεθοδευ-
µένα σε κουφάρι και σήµερα να έχει χρέος 125.000.000 ευρώ.

Κύριε Σταθάκη, είναι διαφορετικό να έχεις µια προβληµατική
εταιρεία που προσπαθείς να βρεις τρόπο να τη διασώσεις κι άλλο
µία εταιρεία που καθίσταται µεθοδευµένα ένα κουφάρι και εσείς
να διευκολύνετε στην καταδολιευτική αυτή µεθόδευση, παρ’ ότι
είστε ως δηµόσιο ο µεγαλύτερος πιστωτής.

Στην ουσία, λοιπόν, για να γυρίσω στις αποκαλύψεις του κ.
Τέλλογλου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προς το τέλος να
πάτε. Μην ξαναγυρίσετε πίσω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Δυο λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε. Τελειώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δύο λεπτά ακόµα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Καταγγέλλονται καταδο-

λιευτικές πράξεις σε βάρος του δηµοσίου, ώστε να µην µπορέσει
το δηµόσιο ποτέ να αποκαταστήσει τη ζηµία του. 

Αν ισχύει αυτό, τίθεται ένα πολύ ουσιαστικό πρόβληµα και

ερώτηµα, το οποίο είναι το εξής: Πώς προστατεύεται δύο χρόνια
τώρα το δηµόσιο, κύριε Σταθάκη; Διότι αν µιλάµε για καταδολί-
ευση σε βάρος του δηµοσίου, θα έπρεπε το δηµόσιο να έχει ήδη
κινηθεί νοµικά για την προστασία του.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που βγαίνει από όλα αυτό είναι να µας
πει ο Υπουργός της Δικαιοσύνης τι ακριβώς έχει γίνει αυτά τα τε-
λευταία δύο χρόνια σχετικά µε τη µηνυτήρια αναφορά και σε
ποιο στάδιο βρίσκεται αυτή η έρευνα.

Κλείνοντας την τοποθέτησή µου, κύριε Πρόεδρε, θέλω να
κάνω ένα γενικότερο σχόλιο για την υπόθεση αυτή. Όλο αυτό το
διάστηµα που αποκαλύπτονται διάφορα και γίνονται καταγγελίες
κυρίως από το στέλεχός σας, τον κ. Κιτσάκο, ως Κυβέρνηση
έχετε επιλέξει τη σιωπή. Με την ερώτησή µας σήµερα, προφα-
νώς θα αναγκαστείτε να µας απαντήσετε και να µας πείτε περισ-
σότερα για το τι έχει γίνει.

Πάντως, κύριε Σταθάκη, το δικό σας παράδειγµα είναι χαρα-
κτηριστικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, αλλά για να
απαντήσουν, πρέπει κάποια στιγµή να καταλήξετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Τελειώνω. Τελευταίος οµι-
λητής είµαι.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τριπλάσιο χρόνο µι-

λάτε, κύριε Καραγκούνη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Περιµένετε, κύριε Πρό-

εδρε. Τελειώνω.
Εξεδιώξατε τον παλαιότερο διευθύνοντα σύµβουλο, τον κ. Πα-

λαιογιάννη και τοποθετήσατε στη θέση του τον κ. Κιτσάκο, χωρίς
προφανώς να έχετε ακούσει ποτέ για τη σύγκρουση συµφερόν-
των…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καραγκούνη,
το «τελειώνω» είναι κλασική υπόσχεση πολιτικού. Θα περιµέ-
νουµε κιόλας;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Δέκα λεπτά µιλάει, κύριε Πρό-

εδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Δεν παίρνω δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία! Είµαστε σε

αναµονή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Σας έχουν καταγγείλει,

λοιπόν, οι εργαζόµενοι στα λιπάσµατα ότι καλύπτατε τον «κολ-
λητό» σας για το υπέρογκο χρέος που δηµιουργήθηκε. Καµµία
απάντηση δεν δώσατε. 

Έπρεπε να περάσουν τέσσερις µήνες, κύριε Υπουργέ και να
έχει µεσολαβήσει η έφοδος της Οικονοµικής Αστυνοµίας, για να
ζητήσετε καθυστερηµένα την παραίτηση του κ. Κιτσάκου. Το
θέµα είναι γιατί έχετε καθυστερήσει. Το επισηµαίνω, γιατί πρέπει
ως Κυβέρνηση να αφήσετε τα µισόλογα και τη σιωπή και να δώ-
σετε τώρα απαντήσεις, γιατί µιλάµε πρώτα απ’ όλα και πάνω απ’
όλα για τα χρήµατα του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα µία µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Τρίπολης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Βούλτεψη έχει τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και τη δευτερο-

µιλία µου, γιατί τα τρία λεπτά δεν είναι αρκετά.
Οι προηγηθέντες συνάδελφοι έθεσαν τα στοιχεία, που αποδει-

κνύουν την ευνοιοκρατική αντιµετώπιση της εταιρείας από τη
ΔΕΠΑ, τα οποία θα εξετάσει η δικαιοσύνη, αφού το θέµα ως
προς την ποινική του πλευρά βρίσκεται πλέον εκεί.
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Μιλώντας, λοιπόν, σε αυτή τη συνεδρίαση εκ µέρους της Νέας
Δηµοκρατίας, θέλω να θέσω ένα σοβαρό πολιτικό ζήτηµα. Η δη-
µοσιογραφική έρευνα και η πολιτική τεκµηρίωση θα είναι αρωγοί
στο έργο της δικαιοσύνης. Εδώ, όµως, έχουµε άµεση εµπλοκή
στελεχών σας, κύριοι Υπουργοί, δηλαδή, όχι ανεξάρτητων προ-
σώπων, όχι τεχνοκρατών, αλλά προσώπων που συνδέονται άµεσα
µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι στελέχη σας. Είναι ο διωκόµενος κ. Κιτσάκος,
προερχόµενος από τον τοµέα ενέργειας του ΣΥΡΙΖΑ και ο γνω-
στός κ. Πετσίτης, χάρη στον οποίον πληροφορηθήκαµε ότι δεν
είναι η Αµερική η χώρα των ευκαιριών. Η χώρα των ευκαιριών είναι
η Ελλάδα, αρκεί, βέβαια, να είσαι φίλος του καθεστώτος και συµ-
µαθητής του νούµερο 1 σωµατοφύλακα και αντ’ αυτού του κ. Τσί-
πρα. Αναφέροµαι στον κ. Νίκο Παππά, ο οποίος έψαχνε να κάνει
µπίζνες στην Βενεζουέλα πριν καν βρεθείτε στην εξουσία. Δεν
ξέρω τι µπίζνες κάνατε τελικά. Πάντως, κανονικές µπίζνες, εισα-
γωγές-εξαγωγές, δεν µπορεί, γιατί εκεί για να ψωνίσουν, πάνε µε
το τελευταίο  νούµερο του αριθµού της ταυτότητας. 

Όµως, αν δεν είσαι Πετσίτης, αν δεν ανήκεις στην παρέα της
Καισαριανής, απλά παίρνεις τον δρόµο της ξενιτιάς, όσα πτυχία
κι αν έχεις. 

Εποµένως, Κιτσάκος και Πετσίτης, στελέχη σας, άµεσα εξαρ-
τώµενα από εσάς, προφανώς σας ενηµέρωναν, διότι σας το χρω-
στούσαν. Εσείς τους βάλατε σε αυτές τις θέσεις. Είσαστε οι
ευεργέτες τους. Δεν υπήρχε περίπτωση αυτοί οι άνθρωποι να
βρεθούν σε οποιοδήποτε αξίωµα, σε οποιαδήποτε θέση, εάν δεν
κέρδιζε ο ΣΥΡΙΖΑ την εξουσία και δεν έψαχνε να βρει ποιος ξέρει
από ενέργεια, ποιος  ξέρει από γεωστρατηγικά παίγνια, που λέει
ο Κιτσάκος ότι ξέρει τώρα κ.λπ.. Αυτά, όµως, είναι δικά σας θέ-
µατα και της δικαιοσύνης και δεν µπαίνω στο να τα αξιολογήσω. 

Όµως, τι να πω για γεωστρατηγικά παίγνια και ενεργειακά, όταν
εσείς µιλούσατε για ενέργεια και πετρέλαια και λέγατε, «Ούτε στα-
γόνα αίµα για το πετρέλαιο»; Δεν ξέρω πού τα βρήκατε αυτά τα
στελέχη τώρα και είναι τόσο εξελιγµένα, ώστε να µπουν επικεφα-
λής πρώτα σε µια ιδιωτική εταιρία και µετά στη ΔΕΠΑ. Δηλαδή,
ήταν πρώτα στον οφειλέτη της δηµόσιας εταιρείας στην οποία τον
µεταφέρατε και έχουµε σύγκρουση συµφερόντων. Ο κ. Κιτσάκος
-στέλεχος του τοµέα ενέργειας του ΣΥΡΙΖΑ- από στέλεχος του µε-
γαλύτερου οφειλέτη της ΔΕΠΑ βρέθηκε επικεφαλής της ΔΕΠΑ.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
Ήταν τόσο δικός σας άνθρωπος, που το Νοέµβριο του 2016 η

«ΑΥΓΗ» πανηγύριζε για την εκλογή Κιτσάκου στη διοίκηση του ευ-
ρωπαϊκού Οργανισµού για το φυσικό αέριο, του «EUROGAS». Δη-
λαδή, όλοι αυτοί οι ευρωπαίοι έπαθαν σοκ που βρήκαν τόσο
σπουδαία στελέχη από εσάς και τους βάζουν σε θέσεις στο εξω-
τερικό! Δεν φτάνει που τους βάζετε εσείς σε θέσεις στο εσωτε-
ρικό!

Έχουµε να κάνουµε µε άλλη µια περίπτωση κολλητών σας. Το
κάνετε συστηµατικά. Δεν αλώνετε  µόνο τον δηµόσιο τοµέα, αλώ-
νετε και τον ιδιωτικό τοµέα. Υπάρχουν περιπτώσεις, που τις γνω-
ρίζω, και από τα µέσα ενηµέρωσης, όπου έχετε επιβάλλει
ανθρώπους σας για να πηγαίνουν εκεί να κάνουν την προπα-
γάνδα σας. Το ίδιο κάνετε παντού. Πηγαίνετε στον ιδιωτικό τοµέα
-ο αρµόδιος Υπουργός κάθε φορά- και λέτε, «κοίταξε, για να τα
έχεις καλά µαζί µας, να µην σου έρθει το ΣΔΟΕ, να µην σου έρθει
η Επιθεώρηση Εργασίας, πάρε και αυτόν». και έχετε βολέψει
τους πάντες και στον δηµόσιο τοµέα και στον ιδιωτικό τοµέα, του
οποίου έχετε γίνει η τροχοπέδη, διότι αισθάνονται οι άνθρωποι
αυτοί δέσµιοί σας. 

Κύριοι Υπουργοί, αυτά θα βγουν και δεν υπάρχει καµµία αµφι-
βολία. Γι’ αυτό, άλλωστε, µετά το πολυεργαλείο Πετσίτη, βάλατε
και την πολυθεσίτισσα Θάνου στην Επιτροπή Ανταγωνισµού. Συ-
γνώµη, δεν κατάλαβα, ποιον θα ελέγχει; Δεν θα ελέγχει τον ιδιω-
τικό τοµέα; Δεν θα µπορεί κάποιος, ο οποίος είναι άνθρωπός σας
και έχει τοποθετηθεί σε τόσες θέσεις, να ευνοήσει τον δηµόσιο
τοµέα, όταν παραβιάζει τον ανταγωνισµό;

Κοιτάξτε, το ποινικό θέµα θα το βρει η δικαιοσύνη. Να είστε
σίγουροι γι’ αυτό, Το πολιτικό, όµως, θα το λύσουµε εδώ και θα
ενηµερώσουµε τον κόσµο για τις πρακτικές σας, για το γεγονός
ότι έχετε αλώσει και τον δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για την τήρηση του χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, εξήντα δύο ασυνόδευτα προσφυγόπουλα, που
φιλοξενούνται σε δοµές της Αττικής.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Γεώργιος Σταθάκης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-
γειας): Να καλωσορίσω τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρα-
τίας στον κόσµο των σκανδάλων του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί πραγµατικά…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Προφανώς, για να µας κα-
λωσορίζετε εσείς είστε ήδη εκεί. 

(Χειροκροτήµατα από τη πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-

γειας): Προφανώς, ο κόσµος των εξοπλιστικών προγραµµάτων,
ο κόσµος της «SIEMENS», ο κόσµος του τριπλασιασµού της φαρ-
µακευτικής δαπάνης στην Ελλάδα σε βάθος µιας δεκαετίας, πεν-
ταετίας, θα έλεγα, έρχεται εδώ να µας µιλήσει για το σκάνδαλο
της σχέσης ΔΕΠΑ – «ELFE»!

Τρεις είναι οι κατηγορίες και θα τις απαντήσω µια προς µια,
καταθέτοντας και όλα τα σχετικά στα Πρακτικά της Βουλής. 

Ποιος αύξησε το χρέος της «ELFE» προς τη ΔΕΠΑ; Ερώτηµα:
«Χρωστάει 120.000.000 η «ELFE» στη ΔΕΠΑ». Μάλιστα. Το 2011
ήταν 40.000.000. Το 2009 έγινε η περίφηµη εξαγορά από τον κ.
Λαυρεντιάδη. Και το 2015, όταν παρέλαβε ο κ. Κιτσάκος από τη
διορισµένη διοίκηση της Νέας Δηµοκρατίας, το πρωτογενές
χρέος ήταν 89.000.000.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Στο τέλος του 2014 να µας
πείτε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Χατζηδάκη,
σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μας κοροϊδεύει µέσα στα
µούτρα µας!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-
γειας): Σας παρακαλώ. Εδώ είναι τα στοιχεία. Καταθέτω για τα
Πρακτικά χρόνος προς χρόνο όλο το χρέος.

(Θόρυβος στην πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ ησυχία! Όπως ακουστήκατε όλοι οι οµιλητές, θα
ακουστεί και ο κύριος Υπουργός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-
γειας): Δεν θα µου αµφισβητήσετε τίποτα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τα 74 τα κάνατε 89.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-

γειας): Ογδόντα εννέα εκατοµµύρια. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν µπορεί να τρώµε κουτό-
χορτο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Γιατί όποιος σας
ακούει, τρώει κουτόχορτο; Σας παρακαλώ, κάντε ησυχία. Τελεία
και παύλα!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-
γειας): Καταθέτω τα στοιχεία και τα αναλυτικά αν θέλετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Γεώργιος Σταθάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρώτο πρακτικό. Ήταν 89.000.000 όταν παρέλαβε ο κ. Κιτσά-
κος το όφελος της «ELFE» προς τη ΔΕΠΑ. Πόσοι είναι οι τόκοι
υπερηµερίας που χρεώνει η ΔΕΠΑ στην «ELFE»; Είναι 7,2%. Αν
τα µαθηµατικά µου είναι σωστά, τα 89.000.000 του 2015 και το
7,2% γίνονται 96.000.000. Το 2017 δεν αγγίζουµε τίποτα. Με το
7,2% γίνονται 103.000.000. Το 2018 γίνονται 110.000.000. Τα
110.000.000 είναι το χρέος της «ELFE» προς τη ΔΕΠΑ που αφο-
ρούν την περίοδο διαχείρισης της σχέσης ΔΕΠΑ – «ELFE» από
τη Νέα Δηµοκρατία. Ήταν 110.000.000!
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ψέµατα!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµατα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Είναι αντικειµενικό αυτό; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-

γειας): Είµαι αντικειµενικός άνθρωπος. Το χρέος αυξήθηκε…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είπατε ψέµατα! Άρα,

είστε ένοχος. Αυτά στον ανακριτή! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-

γειας): Δεν σας διέκοψα, κύριε Γεωργιάδη και δεν θα µε διακό-
ψετε και εσείς. Μας πήγατε στο Ειδικό Δικαστήριο, κύριε
Γεωργιάδη. Εκατόν δέκα…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αυτά στον ανακριτή! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-

γειας): Εγώ αναγνωρίζω πλήρως ότι το χρέος, σύµφωνα µε τα
στατιστικά µου αυξήθηκε από το 2015 έως σήµερα ακριβώς 12
εκατοµµύρια ευρώ. Είναι σωστή η αριθµητική µου;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Όσο και οι τόκοι
υπερηµερίας. Απλά µαθηµατικά!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-
γειας): Στο µεγάλο σκάνδαλο της ΔΕΠΑ – «ELFE», παραλάβαµε
108.000.000, για να ακριβολογήσω, χρέος από τη περίφηµη δια-
κυβέρνηση και δηµιουργήσαµε ένα επιπρόσθετο χρέος, αυτό για
το οποίο συζητάµε. Άρα, το ποιος αύξησε πραγµατικά το χρέος
είναι δεδοµένο. 

Δεύτερο ερώτηµα: Γιατί δεν κόψαµε το φυσικό αέριο στην
«ELFE»; Τόσα και τόσα είχατε κάνει για το φτάσουµε στο σηµείο
να το κόψουµε. 

Αρχίζω και καταθέτω για τα Πρακτικά.
Απόφαση του διοικητικού συµβουλίου, συνεδρίαση 1166, 13-

2-2013. Πρακτικά της ΔΕΠΑ: «Με πρωτοβουλία του Υφυπουργού
Ενέργειας κ. Ασηµάκη Παπαγεωργίου πραγµατοποιήθηκε στις
11-2-2012 ευρεία σύσκεψη στο ΥΠΕΚΑ, προκειµένου να συζητη-
θεί η πρόταση της «ELFE» για την προσωρινή ρύθµιση χρεών
προς τη ΔΕΠΑ, ώστε να επανατροφοδοτηθεί κανονικά µε φυσικό
αέριο. Στη συζήτηση αυτή…» -θα τα καταθέσω στα Πρακτικά,
διαβάζω τα συµπεράσµατα- «…τόσο ο Υφυπουργός Ενέργειας
κ. Παπαγεωργίου, όσο και ο Υφυπουργός Εργασίας κ. Παναγιω-
τόπουλος µετέφεραν την επιθυµία της Κυβέρνησης, και δη του
ιδίου του Πρωθυπουργού…»-του κ. Σαµαρά εννοώ- «όπως εξευ-
ρεθεί λύση. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τα σχετικά έγγραφα.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Γεώργιος Σταθάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

«Σε επόµενη συνεδρίαση της ίδιας περιόδου, στο θέµα της γε-
νικής συνέλευσης για την «ELFE» ο πρόεδρος ενηµέρωσε το διοι-
κητικό συµβούλιο ότι την προηγούµενη εβδοµάδα πραγµατο-
ποιήθηκε συνάντηση από τον Υφυπουργό Ενέργειας κ. Παπαγε-
ωργίου. Ο Υφυπουργός είπε ότι είναι υψίστης σηµασίας να διατη-
ρηθεί η «ELFE» εν ζωή. Ο Πρόεδρος έλαβε ηλεκτρονικό µήνυµα
από τον Πρόεδρο του ΤΑΙΠΕΔ, τον κ. Μανιατόπουλο, το οποίο και
ανέγνωσε στα µέλη του ΔΣ: «Παρακαλούµε να µην προβείτε σε
διακοπή της παροχής αερίου εταιρείας «ELFE»». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Γεώργιος Σταθάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επόµενη συνεδρίαση το 2014. Στο πρώτο θέµα της ηµερήσιας
διάταξης «Ρύθµιση χρεών» έχουν γίνει πολλές ουσιαστικές συ-
ζητήσεις µεταξύ των µετόχων. Στη συνέχεια, τον λόγο έλαβε ο
πρόεδρος, ο οποίος ανέφερε, ανάµεσα σε άλλα, ότι έχει πληρο-
φόρηση ότι γίνονται συζητήσεις µεταξύ των µετόχων και ότι θα
πρέπει να υπάρξει ανάµειξη της πολιτικής ηγεσίας. 

Πάµε τώρα στα πεπραγµένα του κ. Κιτσάκου.
Δεν θα ανοίξω διάλογο µε τον κ. Κιτσάκο. Είναι προφανές και

αυτονόητο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Δεν θα ανοίξω διάλογο, ούτε θα ανταπαντήσω σε τίποτα. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί; Εσείς τον διαλέ-

ξατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Θα πω, όµως, τα πεπραγµένα βήµα προς βήµα. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν θα τα πάµε καλά εδώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Τον Δεκέµβρη του 2015, µετά την ανάληψη, λοιπόν, από
τον κ. Κιτσάκο, υπάρχει η διαχείριση του θέµατος. Υπάρχει δεύ-
τερο εξώδικο προς την «ELFE» επί κ. Κιτσάκου, όπου την καλεί
να προχωρήσει στα δέοντα προτού η ΔΕΠΑ προχωρήσει στη δια-
κοπή της παροχής. 

Καταθέτω το Πρακτικό, το οποίο απειλεί την «ELFE» µε δια-
κοπή, επί κ. Κιτσάκου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Γεώργιος Σταθάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με αυτή την ενέργεια γίνεται σαφής, ξεκάθαρη η κατεύθυνση
που έχει δοθεί στον κ. Κιτσάκο από την πολιτική ηγεσία -τον κ.
Σκουρλέτη- για τη διασφάλιση της ΔΕΠΑ, καθώς έχει µόλις πάρει
νωπή εντολή να προχωρήσει προς αυτή την κατεύθυνση. Από την
πολιτική ηγεσία είναι σαφές ότι υπάρχει η µέριµνα να βρεθεί
λύση ούτως ώστε στο µεγάλο αυτό κοινωνικό θέµα -επτακόσιοι
εργαζόµενοι κ.λπ.,- να υπάρξει µια λύση που να διευκολύνει τη
λειτουργία της εταιρείας.

Πηγαίνω στην τρίτη κατηγορία σας, περί σχεδίου ανταλλαγής,
η οποία δεν πραγµατοποιήθηκε ποτέ ως γνωστόν. Άρα, έχουµε
ένα φαντασιακό σκάνδαλο. Θα το δούµε, λοιπόν, πώς εξελίχθηκε
αυτό. 

Έχουµε, λοιπόν, συνεδρίαση στις αρχές του 2016 πλέον.
Έχουµε διϋπουργική σύσκεψη για το θέµα αυτό, προκειµένου να
βρεθεί κάποιος τρόπος για να συνεχίσει να λειτουργεί η εταιρεία.
Γι’ αυτό δεν έχουµε καµµία αναφορά ακόµα είτε της διοίκησης
του ΤΑΙΠΕΔ ή άλλων στο θέµα της «ELFE», καµµία µνεία σε πρό-
ταση της «ELFE» εκείνη την περίοδο -αρχές του 2016- που να
εγείρει αυτά τα θέµατα.

Πάµε τώρα στην ουσία. Ο κ. Κιτσάκος από τις 15-3-2016 επα-
νέρχεται στο θέµα των ακινήτων, στη διερεύνηση ενός σεναρίου
περί ακινήτων. Υπενθυµίζω ότι το σχέδιο περί δυνατότητας συµ-
ψηφισµού χρεών µε ακίνητα προϋπάρχει από την προηγούµενη
διοίκηση της ΔΕΠΑ. Δεν είναι µόνο του κ. Κιτσάκου. Προϋπάρχει
ως µία ιδέα. 

Εµπλοκή τώρα του σχεδίου. Πριν ξεκινήσει η συζήτηση, λοι-
πόν, στις 28-7-2016, γίνεται παραλαβή του εγγράφου της Αρχής
Καταπολέµησης Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δρα-
στηριότητες, όπου απαγορεύεται η εκποίηση ή η µεταβίβαση ακι-
νήτων της εταιρείας διότι είναι δεσµευµένα. Άρα, δεν προλάβαµε
να ξεκινήσουµε στις 15-3-2016 και στις 28-7-2016 γίνεται η ενη-
µέρωση ότι τέτοιο σχέδιο είναι αδύνατο ακόµα και αν υπήρχε
οποιαδήποτε πιθανότητα, διότι τα ακίνητα είναι δεσµευµένα. Στις
28-7-2016. Είναι καλοκαίρι δηλαδή. Φοβερό σχέδιο. 

Συνεχίζουµε. Μπορώ να συνεχίσω από εκεί και πέρα: Το 2017
πλέον και πριν από την απόλυση του κ. Κιτσάκου -έχω όλα τα
Πρακτικά- σε κανένα διοικητικό συµβούλιο, σε καµµία γενική συ-
νέλευση, σε καµµία κυβερνητική εντολή, δεν υπάρχει το πράσινο
φως για µια τέτοια συζήτηση και για το σχέδιο αυτό. 

Εν κατακλείδι, µπορώ να σας καταθέσω όλα τα πρακτικά του
διοικητικού συµβουλίου, που άπτονται αυτού του θέµατος. Σας
τα καταθέτω, λοιπόν -18-2-1016, 15-3-2016, 6-4-2016, 28-7-1016-
για να σας καταδείξω ότι δεν υπάρχει σε καµµία από αυτές τις
συνεδριάσεις η αναφορά ότι αυτό το σχέδιο µπορεί ή πρέπει να
προχωρήσει.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Γεώργιος Σταθάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι έξι συζητήσεις όπου έρχεται το θέµα. Δεν υπάρχει καµ-
µία απόφαση, καµµία συζήτηση.

Φτάνουµε στην περίφηµη συνεδρίαση. Έχω φτάσει στο 2016;
Έχω πολλά να σας καταθέσω. Στο 2014 είµαι ακόµα. 
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Τον Μάρτιο του 2017, λοιπόν, ο κ. Κιτσάκος ενηµερώνει. Ανα-
φέροµαι στην κατηγορία περί οικονοµικών, αστυνοµίας, κ.λπ., και
αν το Υπουργείο ήταν σε επίγνωση ή όχι. Στις 15-3-2017 µε επι-
στολή µου προς τη ΔΕΠΑ ζητάω εβδοµαδιαία ενηµέρωση σχε-
τικά µε τις οφειλές της «ELFE». Επαναλαµβάνω, στις 15 Μαρτίου
2017 ζητάω εβδοµαδιαία ενηµέρωση σχετικά µε τις οφειλές της
«ELFE». Λίγο µετά -αναφέροµαι στις 8-5-2017- πραγµατοποίησε
συνάντηση µε το ΥΠΕΝ, όπου τον ενηµέρωσα σχετικά µε το σχέ-
διο MoU. Ο ΥΠΕΝ του είπε ότι δεν έχει καµµία πιθανότητα λει-
τουργίας και του ζήτησε να έχει επιχειρηµατικό σχέδιο. Στην
περίπτωση που ένα ακίνητο θεωρούσε ότι ήταν ενδιαφέρον για
τη ΔΕΠΑ, πρέπει να έχει και επιχειρησιακό σχέδιο, το οποίο και
να ετοιµάσει. Στην ουσία, να εξηγήσει γιατί αυτή η κίνηση θα είχε
οποιοδήποτε ενδιαφέρον για τη ΔΕΠΑ. Ο κ. Κιτσάκος αρνήθηκε
καθώς δήλωσε ότι σχετικό σχέδιο θα γίνει µόνο στην περίπτωση,
που προκύψει ως εφικτή η συνολική λύση. Εκ των πραγµάτων,
στην ίδια συνεδρίαση αποφασίζεται η σύγκληση έκτακτης γενι-
κής συνέλευσης των µετόχων για τις οφειλές των «ELFE». Φτά-
νουµε στην περίφηµη γενική συνέλευση του 2017. 

Τι γίνεται στην περίφηµη γενική συνέλευση του 2017; Ανακεφα-
λαιώνω µέχρι στιγµής για να µην χάσουµε τη ροή των πραγµάτων.
Για ένα διάστηµα τεσσάρων, πέντε µηνών και πριν από την επί-
σηµη ενηµέρωση από την Αρχή Προστασίας Μαύρου Χρήµατος,
υπήρξε µια συζήτηση από τον κ. Κιτσάκο για αυτό το θέµα.

Αυτή η συζήτηση πρακτικά έκλεισε µόλις έγινε η ενηµέρωση
για την αδυναµία ενός τέτοιου εγχειρήµατος και επανερχόµαστε
πλέον στα µέσα του 2017, στη γενική συνέλευση η οποία πήρε
και τις οριστικές αποφάσεις. 

Να δούµε τι αποφασίσαµε σε αυτή τη συνέλευση: Αυστηρο-
ποίηση των µέτρων πληρωµής από την «ELFE» προς τη ΔΕΠΑ.
Στη συνέλευση, δηλαδή, των µετόχων στις 17-5-2017 -σχετικό
του ’15, του ’16- αποφασίζεται ότι πρέπει 50% να πληρώνονται
µετρητά και 50% µεταχρονολογηµένες επιταγές. 

Όσον αφορά σε αυτή την απόφαση αυστηροποίησης θέλω να
πω το εξής: Άρα, καλό όλο αυτό το σύστηµα που ήθελε να ευ-
νοήσει τον Λαυρεντιάδη, που τον διευκόλυνε -δεν θυµάµαι τα
ονόµατα όλων όσων αναφέρατε, των δικηγόρων, των παρατρε-
χάµενων, των συµµαθητών, υψηλών αµοιβών- αλλά το ρεζουµέ
αυτής της ιστορίας ήταν µια τρύπα στο νερό. Δεν δούλεψε τί-
ποτα. Γιατί πάµε στη γενική συνέλευση των µετόχων -οι µέτοχοι,
εµείς δηλαδή, το ΤΑΙΠΕΔ κ.λπ.- και λέµε αυστηροποίηση του τρό-
που πληρωµής της «ELFE» προς τη ΔΕΠΑ προκειµένου να υπε-
ρασπιστούµε τη ΔΕΠΑ. 

Τι συµβαίνει την επαύριο, λοιπόν, αυτής της αυστηροποίησης
κι αφού έχει τελειώσει το σχέδιο περί ακινήτων στα µέσα του
2017; Προσφεύγει η «ELFE» στο δικαστήριο κατά της απόφασης
της γενικής συνέλευσης της ΔΕΠΑ. Το δικαστήριο παίρνει δυο
αποφάσεις. Το δικαστήριο! Ούτε η Κυβέρνηση, ούτε οι παρατρε-
χάµενοι. Πρώτον: «Να συνεχίσετε να δέχεστε 100% µεταχρονο-
λογηµένες επιταγές και να συνεχίσετε να παρέχετε αέριο στην
«ELFE»». Ακυρώνει, δηλαδή, το δικαστήριο, µε αποφάσεις, του
δυο επιλογές αυστηροποίησης που έκανε η Κυβέρνηση και µια
για την οποία µας κατηγορείτε γιατί δεν κόψαµε το αέριο.
Έχουµε δυο δικαστικές αποφάσεις.

Τι προτείνει η Νέα Δηµοκρατία να έκανε η ΔΕΠΑ τον Ιούλιο του
2017; Να κόβαµε το φυσικό αέριο;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έχετε την απόφαση; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-

γειας): Βεβαίως και έχουµε τις αποφάσεις.
Να µη δεχόµαστε τις µεταχρονολογηµένες επιταγές; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Την καταθέτετε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-

γειας): Έκτοτε –θα τα πει ο κ. Καλογήρου- αρχίζει µια δικαστική
διαµάχη. Αν η απόφαση που βγήκε στην Καβάλα, αν η απόφαση
που έπρεπε να βγει στην Αθήνα, αν το δεύτερο πρωτοδικείο
κ.λπ.. Δεν µπορώ να ασχοληθώ µ’ αυτά, γιατί είναι νοµικά θέµατα.
Δεν τα καταλαβαίνω κιόλας.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επειδή εγώ τα καταλαβαίνω, δεν τα
καταθέτετε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-
γειας): Υπενθυµίζω το κοµβικό σηµείο. 

Η γενική συνέλευση στις 12-6-2017 αποφασίζει προεξόφληση
κάθε προµήθειας της «ELFE» µε µετρητά κατά 50% και 50% µε-
ταχρονολογηµένες και εβδοµαδιαία καταβολή ενός ελάχιστου
ποσού για αποµείωση της συνολικής οφειλής. Σας υπενθυµίζω
ότι το ποσό αυτό αφορά αποκλειστικά τους τόκους. Επίσης, υπο-
γράφεται σύµβαση µε ισχύ ενός µήνα, η οποία και θα ανανεώνε-
ται µόνο εφόσον εκπληρώνονται οι ανωτέρω όροι. 

Γιατί µας εγκαλείτε για την απόφαση του 2014, της γενικής συ-
νέλευσης; Σε τι διαφέρει αυτή η απόφαση; Πείτε µου πραγµα-
τικά. Καλώ τη Νέα Δηµοκρατία να µου πει σε τι διαφέρει αυτή η
αυστηρή απόφαση, που πήραµε στη γενική συνέλευση του 2017
και προσπαθεί να στριµώξει όλο το σύστηµα, από την προηγού-
µενη απόφαση που εγκαλείται. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πολύ µεγάλο στρίµωγµα,
κύριε Υπουργέ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Θα σας πούµε. Το είπατε
µόλις, αλλά δεν το καταλάβατε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Φιλέτο έγινε από το στρί-
µωγµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μα, εσείς είπατε προηγου-
µένως σε τι διαφέρει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-
γειας): Συνεπώς έχουµε δυο δικαστικές αποφάσεις. Μετά η συ-
νέχεια είναι γνωστή. Απολύω τον Κιτσάκο. Αυτό αποφύγατε να
το πείτε. Έτσι όπως παρουσιάστηκε η Νέα Δηµοκρατία σήµερα,
νοµίζω ότι ακόµα είναι ο Κιτσάκος στη ΔΕΠΑ. 

Γιατί απελύθη ο Κιτσάκος; Το µυαλό όλων σας πάει σ’ αυτό το
συγκεκριµένο θέµα. Σας θυµίζω ότι η ΔΕΠΑ είναι µια εταιρεία
που κάνει τζίρο 1 δισεκατοµµύριο τον χρόνο, είναι µια εταιρεία
µε µηδενικά δάνεια, µια εταιρεία υπό ιδιωτικοποίηση. Είναι µια
ακόµα αποκρατικοποίηση του ΣΥΡΙΖΑ που ανέτρεψε τις δικές
σας. Θα σας τις υπενθυµίσω επί τροχάδην γιατί έχει την πολιτική
του σηµασία. 

Χθες έγινε η µεταβίβαση των µετοχών της µεγάλης αποκρατι-
κοποίησης του ΔΕΣΦΑ µε εκχώρησή τους προς την ευρωπαϊκή
εταιρεία έναντι του τιµήµατος των 535.000.000 ευρώ. Υπενθυ-
µίζω, επίσης, ότι ήταν ιδιωτικοποίηση της Νέας Δηµοκρατίας µε
τα 400.000.000 από τους Αζέρους που δεν εγκρίθηκε ποτέ από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ακυρώθηκε από την Κυβέρνησή µας. Ευ-
τυχώς απ’ ό,τι φαίνεται. Πήραµε 150.000.000 παραπάνω τίµηµα.
Ενισχύσαµε τα δικαιώµατα του κράτους. Χθες πέρασαν οι µετο-
χές -το 34%- στο Υπουργείο Περιβάλλοντος µε ισχυροποιηµένα
δικαιώµατα, βέτο κοκ, µια υποδειγµατική κατά τη γνώµη µου απο-
κρατικοποίηση. 

Ακολουθεί της ΔΕΠΑ πάλι µε έναν τρόπο πολύ διαφορετικό.
Ήταν να πουλήσουµε το 66%, όπως ήταν στο πρόγραµµα των
αποκρατικοποιήσεων στο προηγούµενο µνηµόνιο. Η ΔΕΠΑ δεν
θα αποκρατικοποιηθεί έτσι. Η σηµερινή συµφωνία είναι διαχωρι-
σµός της ΔΕΠΑ στα δυο. Το βασικό της κοµµάτι, που είναι οι υπο-
δοµές, τα δίκτυα και τα διεθνή πρότζεκτ –«IGB», «FSRU»
Αλεξανδρούπολης, «ISMET» που συζητήσαµε χθες στην Κύπρο
κ.λπ.- θα παραµείνουν υπό δηµόσιο έλεγχο -51%- και θα πουλη-
θεί το εµπορικό κοµµάτι το οποίο αφορά τη λιανική εµπορική
αγορά, όπως επιβάλλεται πλέον από τους κανόνες της ευρωπαϊ-
κής αγοράς να διαχωρίζονται οι εταιρείες υποδοµών από το εµ-
πόριο κοκ. 

Το λέω αυτό διότι η ιδέα ότι η ΔΕΠΑ είναι µια εταιρεία που
ασχολείται µε τα «ELFE» και κρίνεται ο µάνατζερ, ο διευθύνοντας
από τι κάνει µε την «ELFE», νοµίζω ότι είναι λίγο περιοριστική.

Απελύθη, λοιπόν, ο κ. Κιτσάκος διότι θεωρήθηκε για διάφο-
ρους λόγους ότι δεν κάνει τη δουλειά ως διευθύνων σύµβουλος,
ειδικά σε µια µεταβατική περίοδο σαν αυτή που µόλις υπονόησα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Στον Λαυρεντιάδη τα πήγε
καλά, δηλαδή. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-
γειας): Κύριε Χατζηδάκη, θεωρώ ότι έχετε πιο επαγωγική σκέψη
απ’ αυτή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μας είπατε ότι τον διώξατε
για άλλα. Άρα, γι’ αυτό τον κρατήσατε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-
γειας): Επειδή η θέση σας είναι ότι το µισό δικαστικό σύστηµα
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της χώρας, οι µισές τοποθετήσεις σε ανεξάρτητες αρχές, οι αλ-
λαγές των µισών δηµοσίων λειτουργών και ο κ. Κιτσάκτος, όλα
αυτά κινούνται γύρω από το αν αυξήθηκε το χρέος της «ELFE»
προς τη ΔΕΠΑ 5 ή 6 εκατοµµύρια -περί αυτού πρόκειται- νοµίζετε
ότι όλο το σύστηµα κινείται γύρω από…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πριν είπατε 12 εκατοµ-
µύρια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος κι Ενέρ-
γειας): Συγνώµη, από τα 12.000.000. 

Όλο το σύστηµά σας, λοιπόν, κινείται γύρω απ’ αυτή τη σχέση.
Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Λυπάµαι γι’ αυτό. Άρα, πρέπει να
βρείτε κάτι καλύτερο για να κάνετε όλες αυτές τις επαγωγικές ή
άλλες συσχετίσεις που κάνετε σε σχέση µε αυτό. 

Ανακεφαλαιώνω και κλείνω. Σήµερα οι δικαστικές διαµάχες για
τη σχέση ΔΕΠΑ – «ELFE» είναι δυο. Είναι οι δικαστικές προσφυ-
γές που έχει κάνει η «ELFE» κατά της ΔΕΠΑ ζητώντας διάφορα
πράγµατα, ότι το χρέος αυτό δηµιουργήθηκε επειδή η ΔΕΠΑ είχε
µονοπωλιακή θέση στην αγορά και χρέωνε ακριβά το φυσικό
αέριο κ.λπ.. Ένα πεδίο δικαστικής διαµάχης. Εµπορική διαµάχη
είναι αυτή. 

Δεύτερο επίπεδο δικαστικής διαµάχης: Η ΔΕΠΑ στρέφεται
κατά της «ELFE» µε πολύ βαριές κατηγορίες από τα τέλη του
2017, ζητώντας µια πλήρη εκκαθάριση και δέσµευση κάθε µορ-
φής στοιχείου περιουσιακού που συνδέεται µε την «ELFE» -υπεν-
θυµίζω ότι η ΔΕΠΑ έχει σχέσεις µόνο µε την «ELFE», δεν έχει
ούτε µε τις παρένθετες εταιρείες ούτε µε κανέναν άλλον- διεκδι-
κώντας αυτά που θεωρεί χρωστούµενα. 

Άρα, έχουµε εν εξελίξει δύο µεγάλες δικαστικές διαµάχες, που
αφορούν την ουσία της διαµάχης, αν ήταν σωστός ή όχι ο τρό-
πος δηµιουργίας του χρέους -αυτή είναι η απαίτηση της «ELFE»-
και από την άλλη πλευρά, η διεκδίκηση της ΔΕΠΑ σε µία καθο-
λική –επαναλαµβάνω- νοµική κατηγορία κατά της «ELFE» και
όλων των διασυνδεδεµένων σχέσεων που υπάρχουν γύρω από
αυτό, προκειµένου να κάνει απαιτητές τις απαιτήσεις. 

Ανακεφαλαιώνω: Αυτά είναι τα δεδοµένα. Οι τρεις κατηγορίες
της Νέας Δηµοκρατίας είναι: Πρώτον, αν υπάρχει σκάνδαλο,
είναι σκάνδαλο της Νέας Δηµοκρατίας, κατά 90%, η αύξηση, δη-
λαδή, του χρέους. Γιατί δεν φέρνει ο εισαγγελέας όλες τις διοι-
κήσεις από ιδρύσεως της εταιρείας, το 2009; Υποθέτω γιατί δεν
έγινε καταγγελία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο εισαγγελέας δεν ψά-
χνει µόνος του; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν ξέρω. Εσείς ξέρετε, οι νοµικοί. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφού δεν τα καταλαβαί-
νετε, µην µας τα λέτε. Στα νοµικά είστε αδύναµος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Χαίροµαι, που είστε καλύτερος στα αρχαία ελληνικά.
Είναι ανυπόστατη, λοιπόν.

Δεύτερον: Γιατί δεν κόπηκε η παροχή αερίου στην εταιρεία;
Είναι κατανοητό ότι δεν είναι εύκολο να το κόψεις. Είναι µία δια-
δικασία όπου πρέπει να εξαντλήσεις όλα τα περιθώρια. Και νο-
µίζω ότι τα εξαντλήσαµε όλα τα περιθώρια, θέτοντας µάλιστα
όρους και µέριµνες και για την επαναπρόσληψη των επτακοσίων
εργαζοµένων -που έγινε- οι οποίοι είχαν απολυθεί και για µία
διαρκή µέριµνα να βρεθούν λύσεις οι οποίες να αντανακλούν την
εµπορική οµαλή λειτουργία και ταυτόχρονα, να διασφαλίσουν τα
συµφέροντα της ΔΕΠΑ.

Για το σχέδιο ανταλλαγής ακινήτων σας είπα ότι ήταν µία βρα-
χύβια, άνευ αντικειµένου, περιπέτεια. Απέχει πολύ από το να ει-
πωθεί ότι αυτό αποτελεί κάτι το οποίο έχει οσµή σκανδάλου. Δεν
έγινε ποτέ. Είχε µία βραχύβια παρουσία. Απερρίφθη µετά επαί-
νων. 

Συνεπώς, από κει και πέρα έχουµε ένα καθεστώς, που διέπεται
από δύο δικαστικές αποφάσεις που έχουν δεσµεύσει τη ΔΕΠΑ
και ταυτόχρονα, ένα σύνθετο σύστηµα προσφυγών των δύο
πλευρών, που όλοι περιµένουµε να επιλυθεί υπέρ της ΔΕΠΑ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Δρα-
γασάκη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Μετά την οµιλία του
κυρίου Υπουργού κρίνετε σκόπιµο να συνεχιστεί η διαδικασία;
Υπάρχει αντικείµενο προς συζήτηση; 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εσείς δεν το κρίνετε, κύριε

Δραγασάκη; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Άρα, θέλετε να συ-
νεχίσουµε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μάλιστα. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Εντάξει, θέλετε να
συνεχίσουµε. Θα ακούσετε κι άλλα τότε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επιµένουν οι επερω-
τώντες και θέλουν να ακούσουν και τις άλλες απαντήσεις. 

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων κ. Καλογήρου έχει τον λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα προσπαθήσω να τοποθετηθώ επί των αιτηµάτων τα οποία
εκτέθηκαν, κατ’ αρχάς, στη βάση της επίκαιρης επερώτησης, τα
οποία είναι συγκεκριµένα τέσσερα και αφορούν στην ιδιότητά
µου.

Πρώτα απ’ όλα, να κάνουµε ένα πολιτικό συµπέρασµα. Τη
στιγµή που φαίνεται ότι η Νέα Δηµοκρατία διαψεύδεται, όσον
αφορά τα οικονοµικά ζητήµατα και την πορεία της χώρας µετά
την έξοδο από το µνηµόνιο, υπάρχει µία στρατηγική η οποία απο-
τυπώνεται στην ίδια την επίκαιρη επερώτηση. Η επίκαιρη επερώ-
τηση έχει και µορφή εξωδίκου ή δικογράφου σε κάποια σηµεία.
Αναφέροµαι στους συναδέλφους δικηγόρους της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Σε ένα από τα «επειδή», λοιπόν, υπάρχει «…επειδή η άσκηση
ποινικής δίωξης καταρρίπτει το κυβερνητικό αφήγηµα περί ηθι-
κού πλεονεκτήµατος…». Κι εδώ είναι αυτή η στρατηγική της
Νέας Δηµοκρατίας, που µε κάθε τρόπο και όσο θα πλησιάζουµε
στις εκλογές, θα επιχειρείται να αποτυπωθεί προς τον κόσµο,
προς την κοινωνία, ότι όλοι είµαστε ίδιοι, δεν υπάρχουν διαφο-
ρές. Και ασφαλώς, θα καλεί η Νέα Δηµοκρατία -ίσως κι άλλα κόµ-
µατα- να ξεχάσει ο κόσµος πώς οδηγηθήκαµε σε αυτή την
οικονοµική κρίση, τι σηµαίνει διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος,
ποια είναι τα µεγάλα σκάνδαλα τα οποία βασάνισαν αυτή τη
χώρα, ποιοι χρόνοι χρειάστηκαν για να διερευνηθούν αυτά τα
σκάνδαλα, για πόσον καιρό έµειναν σε συρτάρια χωρίς να γίνον-
ται οι απαραίτητες ενέργειες.

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο, θα ζήσουµε αυτά και φοβάµαι και
άλλα, υπό την έννοια ότι ο φόβος έχει να κάνει µε τη θεσµική
απρέπεια που µπορούν να προκαλούν τέτοιες επίκαιρες επερω-
τήσεις. Και λέω «θεσµική απρέπεια σε τέτοιου είδους επίκαιρες
επερωτήσεις», γιατί εγώ είµαι εξωκοινοβουλευτικός, ενώ εσείς
που έχετε µεγάλη κοινοβουλευτική πείρα, γνωρίζετε και τη φύση
µιας επίκαιρης επερώτησης και τα όριά της.

Κατά τη γνώµη µου, τα θέµατα διαχείρισης που αφορούν τα
οικονοµικά στοιχεία της ΔΕΠΑ, την κυβερνητική εποπτεία στη
ΔΕΠΑ και αλλού, είναι ένα ζήτηµα το οποίο, πράγµατι, µέσω του
κοινοβουλευτικού ελέγχου και όλων των µέσων του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου πρέπει να ελέγχονται, να λογοδοτούν οι Υπουργοί,
να λογοδοτεί η Κυβέρνηση. Το να θέτουµε, όµως, εδώ ζητήµατα
ποινικού ενδιαφέροντος σε εκκρεµείς ποινικές διαδικασίες µέσω
επίκαιρων ερωτήσεων, κατά τη γνώµη µου, είναι ένα ζήτηµα.

Και το λέω αυτό, γιατί έχω κι έναν κατάλογο των επίκαιρων
ερωτήσεων της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίες έχουν να κάνουν
µε θέµατα δηµοσίου ενδιαφέροντος και πάντα µε προσεκτικό
τρόπο αποτυπώνονται τα ερωτήµατα. Αυτή είναι η δεύτερη φορά
που αυτό δεν γίνεται, που εµπλέκεται, δηλαδή, ένας κατηγορού-
µενος -ο κ. Κιτσάκος, εννοώ- στην επίκαιρη επερώτηση Νέας Δη-
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µοκρατίας. Έχει ξαναγίνει άλλη µία φορά σε µία άλλη υπόθεση,
που πάλι υπήρξε µία συσχέτιση του τρόπου που παρουσιάζονται
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ποινικές υποθέσεις και η ποινική
υπόθεση σε µία επίκαιρη επερώτηση.

Έρχοµαι, λοιπόν, να υπενθυµίσω τα αυτονόητα κυρίως για
τους συναδέλφους δικηγόρους που βρίσκονται στην Αίθουσα.
Διαβάζουµε, λοιπόν, και στην επίκαιρη επερώτησή σας ότι µέσω
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης ενηµερώνεστε ότι έχει ασκηθεί
ποινική δίωξη. Άρα, κύριε Χατζηδάκη, ουδέποτε αποδεδειγµένο
σκάνδαλο. Βρισκόµαστε στο στάδιο της ποινικής διερεύνησης.
Ένα το κρατούµενο. 

Ο κ. Κιτσάκος, µετά την άσκηση ποινικής δίωξης, έχει αποκτή-
σει µία συγκεκριµένη ιδιότητα. Η ιδιότητα αυτή είναι η ιδιότητα
του κατηγορουµένου. Συνεπώς, τεκµαίρεται και αθώος. Κατηγο-
ρούµενος είναι κι όχι µάρτυρας. Κύριε Γεωργιάδη, είπατε ότι ο
κ. Κιτσάκος είναι µάρτυρας. Δεν είναι µάρτυρας. Είναι ένας κα-
τηγορούµενος ο οποίος τεκµαίρεται αθώος, ο οποίος µπορεί να
ισχυριστεί αυτά που θέλει, στην έκταση που θέλει, µέχρι όποτε
θέλει. Τα γνωρίζετε, δεν χρειάζεται να λέµε τα αυτονόητα.

Εσείς, λοιπόν, έχετε θέσει ως βάση στην ερώτηση ως δεδο-
µένο το ζητούµενο, δηλαδή, αυτό που η δικαιοσύνη ερευνά στην
υπόθεση του, αν στοιχειοθετείται η απιστία. Διέπραξε ο κ. Κιτσά-
κος, κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του, απιστία; Ποιος το
διερευνά αυτό; Το διερευνά η δικαιοσύνη.

Όσον αφορά την απιστία, θέλω να πω το εξής: Γνωρίζετε,
κύριε Βορίδη –επειδή ασχοληθήκατε- ότι για να στοιχειοθετηθεί
η απιστία θα πρέπει έχει επέλθει πρώτον, οριστική ζηµία και δεύ-
τερον, να έχουν παραβιαστεί οι κανόνες της επιµέλειας που
όφειλε να δείξει κ.λπ.. Αυτά σε σχέση µε το νοµικό ζήτηµα. 

Σε σχέση µε αυτό, δηλαδή µε το αν έχει επέλθει οριστική ζηµία
και αν έχει γίνει χρηστή διοίκηση και σωστές οι πράξεις από
πλευράς διοίκησης κατά τη θητεία του κ. Κιτσάκου ή όποιου
άλλου, απάντησε συγκεκριµένα και αναλυτικά -καθώς και για το
αν υφίσταται όντως οριστική ζηµία- ο κ. Σταθάκης σε σχέση µε
τα καθήκοντά του, της εποπτείας της ΕΠΑ.

Εάν η Αστυνοµία, εάν η δικαιοσύνη -γιατί βρισκόµαστε στο
πλαίσιο της ανάκρισης- διαπιστώσει κι άλλα, θα τα δει η δικαιο-
σύνη. 

Κάνετε, λοιπόν, µια πολιτική παρατήρηση. Προσέξτε. Φέρνετε
στο Κοινοβούλιο µία ανοιχτή ποινική υπόθεση, σχολιάζοντας
πράγµατα και θάµατα που θα δούµε και στη συνέχεια, τη στιγµή
που εσείς έχετε καλέσει την Κυβέρνηση επανειληµµένες φορές,
ακόµη και για έναν πολιτικό σχολιασµό, για πολιτικά σχόλια που
αφορούν σε ποινικές υποθέσεις. 

Θέλετε να συνεννοηθούµε εάν υπάρχουν δύο µέτρα και δύο
σταθµά στο τι σηµαίνει σχολιάζω µία ποινική υπόθεση, σχολιάζω
εµπλεκοµένους σε ποινικές υποθέσεις και κυρίως, πέραν των
όσων προβλέπει το άρθρο 86 του Συντάγµατος γι’ αυτή την πα-
ράλληλη διαδροµή ποινικών διερευνήσεων και αρµοδιοτήτων της
Βουλής σε σχέση µε ποινικές ευθύνες, τι άλλο θα συζητάµε σε
αυτή την Αίθουσα στο πλαίσιο των επικαίρων ερωτήσεων και
ποιο είναι και το µέτρο µας; Ποιο είναι το µέτρο; 

Κύριε Καραγκούνη, µου απευθύνατε κάποια ερωτήµατα και
επειδή είµαι επιµελής, θα προσπαθήσω στο τέλος να απαντήσω
ακόµα και σε αυτά τα ερωτήµατα που θέσατε και τα οποία δεν
έχετε συµπεριλάβει στην επίκαιρη επερώτηση σας. Μου απευ-
θύνατε τέσσερα πράγµατα.

Θέλω να κάνω ένα ακόµα σχόλιο, σε σχέση µε τον κ. Κιτσάκο.
Εσείς λοιπόν λέτε ότι είναι ένα σκάνδαλο και µάλιστα αποδεδειγ-
µένο, τη στιγµή που διερευνάται από τη δικαιοσύνη, αυτός λέει
-προσέξτε- ότι είναι αθώος κι ότι δεν έχει προβεί σε ενέργειες
που έχουν βλάψει τη ΔΕΠΑ. Δεν ξέρω αν ξέρουµε κάτι άλλο. Έχει
οµολογήσει ο κ. Κιτσάκος ότι έχει διαπράξει το αδίκηµα της απι-
στίας; Εµένα δεν µου προκύπτει. Δεν ξέρω αν προκύπτει σε σας.
Εγώ θεωρώ, λοιπόν, ότι ο ίδιος λέει ότι «εγώ δεν έχω διαπράξει
την απιστία» και λέει «δεν έχω διαπράξει απιστία και ό,τι έχω
κάνει είναι σε γνώση της Κυβέρνησης». 

Προσέξτε εδώ το παράδοξο, που προκαλείτε µε την επίκαιρη
επερώτηση: Ο κατηγορούµενος, που µπορεί να ισχυρίζεται ό,τι
θέλει -ξαναλέω- είναι αναξιόπιστος στη βάση της επίκαιρης επε-
ρώτησης σας ως προς το θέµα του αν υφίσταται ή δεν υφίσταται

ζηµιά και αν στοιχειοθετείται ή δεν στοιχειοθετείται η απιστία,
είναι όµως αξιόπιστος για όσα λέει για την Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και όλα αυτά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συµβαίνουν τη

στιγµή που για τον κ. Κιτσάκο και για το τι λέει και τι δεν λέει εδώ
δεν θα έπρεπε να συζητάµε τίποτα, κατά τη γνώµη µου, για να
µην έχουµε δύο µέτρα και δύο σταθµά στο πώς έρχονται οι ποι-
νικές υποθέσεις και πώς συζητιούνται σε αυτή την Αίθουσα.

Πάµε, λοιπόν, στα τέσσερα ερωτήµατα, τα οποία απευθύνον-
ται σε µένα: Το πρώτο ερώτηµα, το οποίο µου έθεσε και ο κ. Χα-
τζηδάκης, αφορά στο θέµα της ανεξάρτητης αρχής, της
ενέργειας του κ. Παντελή και στην αντικατάστασή του, στις 2
Μαΐου του 2017, από το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο.

Κύριε Χατζηδάκη, πρέπει να σας διορθώσω, να σας δώσω την
πλήρη εικόνα, για να συνεννοηθούµε και ως προς αυτό. Πριν από
την τοποθέτηση στις 2 Μαΐου του 2017 υπάρχει µια άλλη διοικη-
τική πράξη, η οποία προηγείται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρό-
εδρε.

Ποια είναι αυτή; Το ερώτηµα του Υπουργού. Γιατί γίνεται ερώ-
τηµα από τον Υπουργό προς το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο;
Το Ανώτατο Δκαστικό Συµβούλιο επιλέγει τον πρόεδρο και τον
αναπληρωτή πρόεδρο της αρχής. Γιατί υπάρχει ένα αντικειµενικό
γεγονός. Ποιο; Ότι λήγει η θητεία. 

Έτσι, λοιπόν, ο τότε Υπουργός κ. Κοντονής έχει αποστείλει
ερώτηµα για την ανανέωση ή µη και τον ορισµό προέδρου στην
αρχή ένα µήνα πριν, στις 3 Απριλίου 2017. Έρχεται το Ανώτατο
Δικαστικό Συµβούλιο και συνεδριάζει πράγµατι, όπως τα είπατε,
και λαµβάνει µία απόφαση. Ποιος διορίζει το Ανώτατο Δικαστικό
Συµβούλιο; Η Κυβέρνηση; Κάνατε λόγο για την πρόεδρο τότε
του Αρείου Πάγου. Μάλιστα. Πόσα µέλη έχει αυτό το Ανώτατο
Δικαστικό Συµβούλιο; Έντεκα. Ποια είναι τα µόνιµα µέλη του
Ανώτατου Δικαστικού Συµβουλίου; Τα µόνιµα µέλη είναι ο πρό-
εδρος και ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου. Οι υπόλοιποι κλη-
ρώνονται µια φορά τον χρόνο. 

Αυτό λοιπόν το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο αποφάσισε να
αλλάξει, να ορίσει την κ. Ζαΐρη και να αντικαταστήσει τον κ. Παν-
τελή. Αν ο κ. Παντελής -γιατί εγώ τώρα εικάζω, δεν µπορώ, δεν
έχω και δεν πρέπει να έχω εικόνα- αποφάσισε στις 2 Μαΐου που
συνεδρίασε να στείλει οποιοδήποτε αίτηµα σε οποιαδήποτε
αρχή, αυτό είναι κάτι που αφορά τον ίδιο και µπορείτε να το διε-
ρευνήσετε µε άλλους τρόπους, κατά τη γνώµη µου, καθώς υπάρ-
χει µία Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας που ασχολείται µε τη
συγκεκριµένη επιτροπή και τον τρόπο λειτουργίας τους. Διότι
αφήνετε ένα υπονοούµενο. Μην αφήνετε υπονοούµενα. Καταγ-
γείλτε ότι το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο, µε µεθόδευση,
επειδή στις 2 Μαΐου ο κ. Παντελής έστειλε το εν λόγω έγγραφο
-γιατί αυτό έχετε υπονοήσει στην επίκαιρη επερώτηση-, αποφά-
σισε να τον αλλάξει. Δεν είναι έτσι, γιατί το ερώτηµα έχει προ-
ηγηθεί και το κυριότερο -και θα σας δώσω έγγραφο- η κ. Ζαΐρη,
η νέα πρόεδρος, ορίστηκε δύο µήνες µετά, στις 7 Ιουλίου του
2017. Και αυτό γιατί δεν είχε ολοκληρωθεί η διαδικασία ορισµού
του αναπληρωτή προέδρου της αρχής. Αυτά είναι δύο έγγραφα,
για το πρώτο ερώτηµα από τα τέσσερα που έχετε θέσει.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Μιχαήλ Καλογήρου καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνω, γιατί έχετε συγκεκριµένες ερωτήσεις σε σχέση µε
αυτό, δηλαδή τα τρία από τα τέσσερα ερωτήµατα αφορούν στην
αρχή. Εγώ, ως όφειλα, έστειλα στην αρχή την επίκαιρη επερώ-
τησή σας. Η αρχή µού απάντησε το αυτονόητο, που οφείλουµε
να το γνωρίζουµε, εκτός αν κάνουµε ότι δεν το γνωρίζουµε ή
ακόµη πιο επικίνδυνο, αν όντως δεν το γνωρίζουµε:

«Απαντώντας στο παραπάνω σχετικό σας γνωρίζουµε ότι η
αναφερόµενη στον τίτλο ανεξάρτητη αρχή εκτελεί σε κάθε περί-
πτωση τα καθήκοντα που της έχουν ανατεθεί, σύµφωνα µε τον
ν.4557/2018. Η λειτουργία της αρχής διέπεται από την αρχή της
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εµπιστευτικότητας, απόρρητο. Ως εκ τούτου δεν είναι δυνατή η
παροχή στοιχείων, εκτός από τις εκθέσεις της αρχής, οι οποίες
διαβιβάζονται στον αρµόδιο εισαγγελέα, σε περίπτωση που δια-
πιστώνεται παράβαση της σχετικής νοµοθεσίας». Αυτά σε σχέση
µε τα τρία ερωτήµατα. Η απάντηση, λοιπόν, είναι αυτή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Μιχαήλ Καλογήρου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φθάνουµε τελευταία ερώτηση, την οποία δεν εκθέσατε προ-
φορικά, δεν ξέρω αν θα τη θέσετε στη δευτερολογία σας. Σας
απάντησα για τον κ. Παντελή και την κ. Ζαΐρη. Αυτό το έγγραφο
απαντά σε ποιο στάδιο βρίσκεται η έρευνα της Αρχής Καταπο-
λέµησης και σε ποιες ενέργειες έχει προβεί η Πρόεδρος της
ανωτέρω αρχής, κ. Ζαΐρη, για τη διερεύνηση της εν λόγω υπό-
θεσης.

Το τέταρτο ερώτηµα που απευθύνεται σε µένα είναι πόσα αιτή-
µατα χορήγησης προσωρινής διαταγής, προκειµένου να συνεχι-
στεί η παροχή αερίου από τη ΔΕΠΑ στην «ELFE» υποβλήθηκαν
από τη δεύτερη αναφερόµενη εταιρεία και σε πόσο χρόνο εξετά-
στηκαν από την ελληνική δικαιοσύνη. Κι άλλο υπονοούµενο. 

Λοιπόν, επειδή υπάρχουν εκλεκτοί συνάδελφοι δικηγόροι σε
αυτή την Αίθουσα το πώς ορίζεται η δικάσιµος σε µία προσωρινή
διαταγή, η απόσταση ανάµεσα στην κατάθεση του αιτήµατος
προσωρινής διαταγής, της συζήτησης και της έκδοσης απόφα-
σης, είναι γνωστά ή δεν είναι; Γνωρίζουµε και στα επαρχιακά,
αλλά ακόµη και στην Αθήνα, εντός της ίδιας εβδοµάδας, πολλές
φορές όταν ο πρόεδρος -γιατί ο πρόεδρος ορίζει τη δικάσιµο-
εάν κρίνει ότι υπάρχει και εξαιρετικός λόγος συζητάει αυθηµε-
ρόν, συζητάει την επόµενη µέρα, εκδίδει την απόφαση την επό-
µενη µέρα. Τα γνωρίζετε αυτά σε σχέση µε τις προσωρινές
διαταγές. Οπότε, αν θέλετε κάτι άλλο, αν θέλετε να δηµιουργή-
σετε εντυπώσεις για τις προσωρινές διαταγές, σας λέω ότι δεν
χρειάζεται, γιατί γνωρίζουµε όλη τη διαδικασία. Αν έχετε κάτι να
καταγγείλετε, πολύ ωραία, τελειώνουµε µε την επίκαιρη, θα πάτε
στους προϊσταµένους των δικαστηρίων, θα πάτε στην ηγεσία του
ανώτατου δικαστηρίου και θα πείτε ότι «αυτό που συµβαίνει, το
να συζητιούνται την επόµενη µέρα προσωρινές διαταγές και τη
µεθεπόµενη να εκδίδονται αποφάσεις, είναι παράνοµο, δεν συµ-
βαίνει, κάτι άλλο συµβαίνει, διερευνήστε το». Και έτσι θα µπορέ-
σουµε όλοι να είµαστε συνεπείς, µε τη νοµική σοβαρότητά µας.

Επειδή, όµως, µε έχετε ρωτήσει συγκεκριµένα, σας λέω ότι
υπήρξε µία συζήτηση προσωρινής διαταγής στην Καβάλα στις
10 Ιουλίου 2017. Συζητήθηκε την επόµενη µέρα στην Καβάλα και
εκδόθηκε η απόφαση αυθηµερόν. Εν συνεχεία, προσδιορίστηκαν
ασφαλιστικά µέτρα, εν συνεχεία βγήκε µία απόφαση ασφαλιστι-
κών µέτρων που έλεγε ότι είναι αναρµόδια η Καβάλα και µετα-
φέρθηκε η υπόθεση στην Αθήνα. 

Στις 18 Σεπτεµβρίου του 2017 έγινε κλήση µε προσωρινή δια-
ταγή. Στις 22 Σεπτεµβρίου συζητήθηκε, απορρίφθηκε η προσω-
ρινή διαταγή. Εν συνεχεία τέθηκαν τρεις αιτήσεις προσωρινής
διαταγής, στις 29 Σεπτεµβρίου κατατέθηκε. Στις 2 Οκτωβρίου -
λέω τις ηµεροµηνίες από όπου προκύπτει η φυσιολογική ροή των
πραγµάτων σε σχέση µε τη συζήτηση προσωρινών διαταγών-, η
απόφαση στις 4 Οκτωβρίου. Στις 5 Οκτωβρίου κατατέθηκε, εν
συνεχεία απορρίφθηκε, 6 Οκτωβρίου, 9 Οκτωβρίου, απορρί-
φθηκε. Στις 9 Οκτωβρίου απορρίφθηκε, 11 Οκτωβρίου, 12 Οκτω-
βρίου τρίτη προσωρινή διαταγή, η οποία εξήγησε γιατί
απορρίπτει, γιατί οι άλλες απέρριπταν αναιτιολόγητα, όχι αδι-
καιολόγητα, δηλαδή έλεγε το σκέτο «απορρίπτει». 

Είπε, λοιπόν, ότι εµείς δεν σας δίνουµε, κύριοι, γιατί η προσω-
ρινή διαταγή του δικαστή του Μονοµελούς Πρωτοδικείου Καβά-
λας ισχύει. Τι έρχεστε σε εµάς; Αυτό είπα. Μέχρι την εκδίκαση
των ασφαλιστικών. Αυτό σας το λέω εγώ; Όχι. Ποιος το λέει; Η
δικαστική απόφαση 372/2018 που εκδόθηκε στις αρχές Ιανουα-
ρίου 2018, την οποία ασφαλώς θα καταθέσω στα Πρακτικά.

Σε αυτή την απόφαση προσδιορίζεται όλη η διαδροµή των
προσωρινών διαταγών. Αναλύει το δικαστήριο εδώ και λέει πότε
κατατέθηκαν, να συζητηθεί, απορρίφθηκαν. «Με την ορθή κατά
τον νόµο διευκρίνιση, αιτιολογία...», αυτό είναι που σας έλεγα,
«...η οποία εναρµονίζεται πλήρως ότι εξακολουθεί να ισχύει η

προσωρινή διαταγή του Μονοµελούς Πρωτοδικείου Καβάλας.
Συνεπώς το αίτηµα της αιτούσας περί ανάκλησης απολογίας
ωσάν προσωρινής διαταγής πέραν του γεγονότος ότι τυγχάνει
ανεπίδεκτο δικαστικής εκτιµήσεως, καθόσον στον ελληνικό Κώ-
δικα Πολιτικής Δικονοµίας δεν προβλέπεται σε κανένα άρθρο
ανάκληση αιτιολογίας και δη σε προσωρινή διαταγή η οποία, είτε
θεωρηθεί ότι αποτελεί περιληπτική δικαστική απόφαση είτε απλή
προσταγή του δικαστηρίου µε τη µορφή διοικητικής πράξης του,
δεν δύναται να ανακληθεί η αιτιολογία της ή σε διευκρινιστική
της διάταξη κ.λπ. κατ’ επάλληλη αιτιολογία είναι νόµου αβάσιµο
προκειµένου, σύµφωνα και µε τη µείζονα σκέψη της παρούσας,
η προσωρινή διαταγή της προέδρου πρωτοδικών Καβάλας δια-
τηρεί την ισχύ και µετά την παραπεµπτική απόφαση του Μονο-
µελούς Πρωτοδικείου Καβάλας».

Και έρχεται, λοιπόν, αυτή η απόφαση και τι κάνει; Προσωρινά
-γιατί είναι ασφαλιστικά µέτρα- απαγορεύει τη ΔΕΠΑ να διακόψει
την παροχή φυσικού αερίου, υποχρεώνει τη ΔΕΠΑ να προµη-
θεύει, υποχρεώνει την «Ελληνικά Χηµικά Λιπάσµατα, «ELFE»,
Ανώνυµη Εταιρεία» να καταβάλει εβδοµαδιαίως στην αιτούσα
ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «ΔΗΜΟΣΙΑ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ» µε
την παράδοση µεταχρονολογηµένων επιταγών λήξεως ως και έξι
µηνών από την παράδοσή τους το ποσό των 98.000 ευρώ εβδο-
µαδιαίως. 

Αυτό αποφάσισε το δικαστήριο προσωρινά, µέχρι την εκδί-
καση της αγωγής που αναφέρεται στην ίδια την απόφαση. Με
έγγραφο από το πρωτοδικείο της Αθήνας, που µου ήρθε, µας
λένε ότι συζητήθηκε η συγκεκριµένη αγωγή και δεν έχει εκδοθεί
ακόµα απόφαση.

Ζητώ συγγνώµη, στα όρια της δικής µου ευπρέπειας και βέ-
βαια πάντα στο πλαίσιο των δικών µου καθηκόντων, για το γεγο-
νός ότι συζητάω µία απόφαση ασφαλιστικών µέτρων εδώ -είναι
αυτονόητο νοµίζω αυτό που λέω- εν όψει του γεγονότος ότι ευ-
τυχώς πάντως έχει συνεδριάσει ένα δικαστήριο και αναµένεται
η έκδοση αυτής της απόφασης. Γιατί, διαφορετικά, κατά τη
γνώµη µου, αυτά είναι επικίνδυνα πράγµατα. Το λέω, νοµίζω, µε
τον πιο καθαρό τρόπο.

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, την τοποθέτησή µου και ευ-
χαριστώ για τον χρόνο.

Θα καταθέσω και τα έγγραφα που σας είπα για το θέµα του
Ανωτάτου Δικαστικού Συµβουλίου.

Κύριε Καραγκούνη, εγώ δεν εποπτεύω την ΑΑΔΕ. Θυµηθείτε
ποιος είναι ο νόµος και ποιο είναι το πλαίσιο που διέπει την ΑΑΔΕ.
Καλείτε εµένα να πάρω τον πρόεδρο της ανεξάρτητης αρχής να
του πω «Τι κάνεις;»; Το κρατάω.

Δεύτερον, µηνυτήριες αναφορές. Επειδή τις θέσατε κι επειδή
εγώ δεν θα παραστήσω ούτε τον δικαστή ούτε τον ανακριτή ούτε
τον εισαγγελέα, ό,τι θέλετε στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου -και ξέρετε ότι είµαι επιµελής- αν το είχατε συµπεριλάβει
εδώ, θα το είχα στείλει εκεί που έπρεπε, για να µου δώσουν την
απάντηση πού βρίσκονται οι µηνυτήριες αναφορές.

Για όποια µηνυτήρια αναφορά, κύριε Καραγκούνη, θέλετε να
ξέρετε την εξέλιξη και επειδή έχετε υπάρξει στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης, ξέρετε πάντα ότι εµείς οι Υπουργοί ενηµερωνόµαστε
µόνο επί της διαδικαστικής πορείας.

Στο όριο, λοιπόν, του δικού µου θεσµικού ρόλου µού ζητάτε
να παρέµβω, για να επισπευστούν –είπατε- οι διαδικασίες αυτές,
αν άκουσα καλά. Με συγχωρείτε, αλλά θέλω, επειδή είµαι νέος
Υπουργός, να µου πείτε µε ποιον τρόπο γίνεται αυτό και αν είναι
να παρέµβω, να παρέµβω για να επισπευστεί κάτι. Το πρόβληµα
ξέρετε ποιο είναι, κύριε Καραγκούνη; Μήπως παρέµβω για να
µην επισπεύδονται οι υποθέσεις και να λιµνάζουν για χρόνια δη-
µιουργώντας πεποίθηση ανασφάλειας και ανυπαρξίας κράτους
δικαίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Μιχαήλ Καλογήρου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.
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Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός
Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Δραγασάκης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Η δική µου άποψη
ήταν ότι δεν έπρεπε να έρθει αυτή η επερώτηση, κύριοι συνά-
δελφοι, τουλάχιστον µε αυτό το θέµα. Εφόσον ήρθε, είµαστε
όλοι εδώ να βοηθήσουµε να διαλευκανθεί το πρόβληµα.

Λέω αυτό για τον εξής λόγο: Εάν δεν υπήρχαν συνεντεύξεις
του κ. Κιτσάκου, θα κάνατε επερώτηση; Έγινε ποτέ εδώ ερώτηση
στο Κοινοβούλιο για τα χρέη της ΔΕΠΑ; Αν ήταν τόσο σοβαρό
και σας απασχολούσε τόσο έντονα το θέµα των χρεών της ΔΕΠΑ,
γιατί δεν βρέθηκε ένας να κάνει ερώτηση γι’ αυτό.

Όλες οι ερωτήσεις που γινόταν και όλες οι πιέσεις που δεχό-
µασταν εµείς ήταν οι εργαζόµενοι των «ELFE». Θα αναφερθώ
µετά σε αυτό.

Δεύτερον, η επερώτηση, όπως γνωρίζετε, είναι µια ανώτερη
µορφή κοινοβουλευτικού ελέγχου. Έχουµε τη γραπτή ερώτηση,
έχουµε την επίκαιρη ερώτηση. Η επερώτηση είναι ένας θεσµός
πολύ χρήσιµος στο Κοινοβούλιο για θέµατα που προκαλούν ένα
ευρύτερο ενδιαφέρον, γι’ αυτό και προβλέπεται η δυνατότητα να
µιλήσουν όλα τα κόµµατα. Δεν είδα πολύ ενδιαφέρον από τα κόµ-
µατα. Μπορεί να έρθουν -και µακάρι να έρθουν- να τοποθετη-
θούν. Δεν ήταν δηλαδή ένα θέµα που προκάλεσε ένα ευρύτερο
ενδιαφέρον ούτε στο Κοινοβούλιο, ούτε στον Τύπο.

Όµως, όπως είπα, κάθε τι επιτρέπει να προκύψει και ένα θετικό
στοιχείο και ήδη η τοποθέτηση του Υπουργού κ. Σταθάκη και στη
συνέχεια οι πληροφορίες του Υπουργού Δικαιοσύνης απέδειξαν
ότι δεν υπάρχει θέµα σκανδάλου που να αφορά την Κυβέρνηση.
Αυτό που υπάρχει, όµως,  είναι ένα τεράστιο πρόβληµα, ένα κου-
βάρι νοµικών και δικαστικών περιπλοκών που αφορά τα «ELFE»
και ίσως σε µια άλλη ευκαιρία να συζητήσουµε αυτό το πρό-
βληµα, τι θα κάνουµε τελικά, πώς θα διασφαλίσουµε την προ-
οπτική αυτής της επιχείρησης, της παραγωγικής διαδικασίας και
λοιπά, και της θέσης των εργαζοµένων.

Πρέπει να σας πω -δεν αναφέρθηκε σήµερα εδώ- ότι ανάµεσα
στα πολλά που µας απασχόλησαν, γιατί µας απασχολούσε το
θέµα αυτό από τη σκοπιά των εργαζοµένων, ήταν ακόµα και το
θέµα της αναγκαστικής διαχείρισης. Είχαµε προετοιµαστεί
µήπως κάναµε µία τέτοια κίνηση, αλλά δυστυχώς και αυτή προ-
ϋπέθετε συνέργεια των τραπεζών και εξεύρεση επενδυτή, ούτως
ώστε να µπορείς να κινήσεις αυτή τη διαδικασία.

Άκουσα µε προσοχή, κατ’ αρχάς, τον Αντιπρόεδρο κ. Χατζη-
δάκη, αλλά και όλους τους οµιλητές. Αυτό που άκουσα εδώ ως
θέµα είναι τρεις φράσεις: «επεδίωξε να χαρίσει η Κυβέρνηση»,
«επιχειρήθηκε να πουληθούν τα ακίνητα» και «γνώριζαν». Αυτές
οι τρεις φράσεις στοιχειοθετούν όλο το σκηνικό. 

«Επεδίωξε να πουλήσει». Πούλησε; «Να χαρίσει». Χάρισε; Συ-
ζητάµε εδώ κάτι σύµφωνα µε το οποίο µπορεί να υπήρχε πρό-
θεση, αλλά δεν συνετελέσθη ποτέ.

Δεύτερον, «επιχειρήθηκε να πουληθούν τα ακίνητα», τα οποία
διαπιστώνουµε ότι δεν µπορούσαν να πουληθούν, αφού ήταν δε-
σµευµένα. Άρα, δεύτερη υπόθεση που συζητείται. 

Και τρίτον, ως κατηγορία «γνώριζαν όλοι οι Υπουργοί».
Πρέπει να είναι, κύριοι συνάδελφοι, Αντιπρόεδρος της Κυβέρ-

νησης κάποιος ή Υπουργός για να γνωρίζει ότι η ΛΑΡΚΟ έχει
χρέη; Πρέπει να είναι κάποιος ειδικός για να γνωρίζει ότι η «ΧΑ-
ΛΥΒΟΥΡΓΙΚΗ» χρωστούσε επί χρόνια στη ΔΕΗ και της κόπηκε το
ρεύµα προχθές; Απαιτεί δηλαδή κυβερνητική ιδιότητα για να
γνωρίζουµε κάτι το οποίο το γράφει καθηµερινά ο Τύπος;

Εποµένως, επειδή δεν υπάρχει θέµα, θέλω να αξιοποιήσω την
παρουσία µου εδώ για να εξηγήσω, στο µέτρο που είχα σχέση
µε το θέµα, πρώτον, από ποια σκοπιά µας αντιµετώπισε. 

Kαι θέλω ακριβώς να τονίσω ότι το θέµα για την Κυβέρνηση
δεν ήταν θέµα ΔΕΠΑ. Ήταν θέµα εργαζοµένων της ΒΦΛ, όπως
την θυµόµαστε πολλοί παλαιότεροι της Αίθουσας σήµερα και
µιας παραγωγικής δραστηριότητας, που όπως είπε σωστά και
ένας συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας, είναι ζωογόνος, κρί-
σιµος πνεύµονας για την περιοχή της Καβάλας. 

Και δεν κρύβουµε ότι σε κυβερνητικό επίπεδο ασχοληθήκαµε
µε διάφορες ιδιότητες και πολλές φορές συζητώντας για το τι
λύση µπορούµε να βρούµε, όπως ασχοληθήκαµε -και ασχολού-

µαστε, όπως είπα- µε την περίπτωση της ΛΑΡΚΟ, µε την περί-
πτωση των ναυπηγειων Σύρου. Εδώ είναι ο συνάδελφος κ. Φλαµ-
πουράρης, αλλά και ο κ. Πιτσιόρλας που είχε τότε µία ευθύνη,
να πουν πόσες σκέψεις έγιναν για να βρεθεί µία λύση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Επίσης, όσον αφορά τον «ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟ» και στο δικό µου
γραφείο ως Αντιπρόεδρος είχαµε κάνει µία ευρεία σύσκεψη µε
συµµετοχή των τραπεζών. Τι κάναµε; Προσπαθήσαµε να βοηθή-
σουµε να βρεθεί λύση, διότι η λύση του «ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ», προ-
φανώς, δεν ήταν θέµα Κυβέρνησης, ήταν θέµα τραπεζών.

Τέτοιες ενέργειες, λοιπόν, έγιναν από την Κυβέρνησή µας και
πιστεύω και από άλλες. Νοµίζω ότι πρέπει να γίνονται, να αναζη-
τούµε δηλαδή και να διευκολύνουµε λύσεις, ιδίως όταν αφορούν
θέµατα ανεργίας, απασχόλησης, αλλά και κρίσιµων παραγωγι-
κών δραστηριοτήτων. 

Εκείνο που µετράει, όµως, είναι η θεσµικά έγκυρη και τυπική
απόφαση.

Η δεύτερη παρατήρηση, λοιπόν, που θέλω να κάνω -αν και έχει
φανεί- είναι ότι για το θέµα που συζητάµε σήµερα δεν υπήρξε
ποτέ απόφαση κυβερνητικού οργάνου, ούτε του ΚΥΣΥΠ ούτε,
προφανώς, του Υπουργικού Συµβουλίου, πράγµα που σηµαίνει
ότι και αν γίνονταν συζητήσεις, ήταν στη σφαίρα της ανταλλαγής
απόψεων, των διαβουλεύσεων. 

Όπως σας είπα πριν, η κ. Τζάκρη, όταν ήταν Υφυπουργός Βιο-
µηχανίας, είχε κάνει ορισµένες ενέργειες, είχε πάρει ορισµένες
πρωτοβουλίες. Ποτέ, όµως και ως Αντιπρόεδρος και προ-
εδρεύων του Κυβερνητικού Συµβουλίου Οικονοµικής Πολιτικής
δεν ήρθε το θέµα, που σηµαίνει ότι η όποια ιδέα δεν είχε ωριµά-
σει για να πάρει τον µανδύα κυβερνητικής απόφασης.

Το τρίτο σηµείο αφορά την προσωπική µου συµµετοχή, όπου
-από ό,τι καταλαβαίνω- συνίσταται σε µία τοποθέτηση του κ. Κι-
τσάκου σε µία συνέντευξή του, όπου είπε ότι σε µία σύσκεψη τού
είπα «πρόσεξε να µην κόψεις το φυσικό αέριο, διότι µας ενδια-
φέρουν οι εργαζόµενοι, αλλά φρόντισε και να µην ανεβάσεις το
χρέος». Και εσείς το ίδιο δεν θα λέγατε; Τι το κακό, δηλαδή, εδώ;
Αυτό δεν είναι το ζητούµενο; Του είπα «δες τι µπορείς να κάνεις
και λοιπά». 

Γιατί βάλατε, όµως, το όνοµά µου και µάλιστα να φανεί και
πρώτο; Για να έρθω εδώ, να απολογηθώ –όπως έγραψαν και κά-
ποιες εφηµερίδες- και να φανεί ότι σε αυτό το σκάνδαλο ενέχεται
όλη η Κυβέρνηση και σίγουρα ενέχεται και ο Αντιπρόεδρος.

Και µάλιστα, άκουσα και τον κ. Γεωργιάδη –ο οποίος έφυγε-
και τώρα κατάλαβα τι όνειρα βλέπει το βράδυ ο κ. Γεωργιάδης,
ειδικά δικαστήρια. Ή µήπως σκέπτεται και άλλα πράγµατα,
µήπως βλέπει και άλλα όνειρα; Εξορίες, ε;

Ας βλέπει ο ελληνικός λαός πώς αντιλαµβάνονται ορισµένοι
την επάνοδό τους στην εξουσία. Δεν λέω όλοι, αλλά ορισµένοι
τουλάχιστον.

Εποµένως, αν κάτι πρέπει να κρατήσουµε ως συµπέρασµα,
είναι ότι φάνηκε ότι υπάρχουν ευθύνες και υπάρχουν και ερωτή-
µατα προς διερεύνηση, για παράδειγµα, πώς δηµιουργήθηκε
αυτό το περίπλοκο νοµικό κουβάρι που λέγεται «ELFE», πώς δη-
µιουργήθηκαν τα χρέη. Όπως εξήγησε ο Υπουργός µετά, ανα-
τοκιζόµενα έφτασαν στα σηµερινά τους επίπεδα. Πώς έφτασε να
ελέγχεται για ξέπλυµα βρώµικου χρήµατος και όλα αυτά πριν
από το 2015;

Και αναρωτιέµαι αν έγινε ποτέ φορολογικός ή άλλος έλεγχος
στην «ELFE». Και αν δεν έγινε, ποιοι έχουν την ευθύνη; Και υπάρ-
χουν και άλλα πολλά ερωτήµατα. 

Το πρόβληµα, λοιπόν, της Νέας Δηµοκρατίας είναι ότι έχει ζω-
τική ανάγκη να πάει στις εκλογές µε µία λίστα «σκανδάλων» -
εντός εισαγωγικών- διότι πρέπει να δηµιουργηθεί µία ισορροπία.
Από τη µία είναι πραγµατικά σκάνδαλα που διερευνώνται, από
την άλλη πλευρά πρέπει να δηµιουργηθεί µία αντίρροπη εικόνα.

Το δράµα είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, ότι όποια πέτρα κι αν σηκώσουµε στην Ελλάδα κάτι δικό
σας θα βρούµε από κάτω.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό και για την ακρίβεια στον χρόνο.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Ο Ρήγας και η Επανάσταση» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δεκαοχτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 3ο Γυµνάσιο Αργυρούπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να σας ενηµερώσω ότι παρακολουθείτε τη διαδικασία επίκαι-
ρης επερώτησης, όπου Βουλευτές ενός κόµµατος -και αυτή τη
στιγµή οι Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, της Νέας
Δηµοκρατίας- έχουν αναπτύξει ένα θέµα όσον αφορά κάποιες
κακοδιαχειρίσεις, όπως θεωρούν, σχετικά µε τη ΔΕΠΑ και τα αρ-
µόδια Υπουργεία και οι συνάδελφοι όλων των κοµµάτων τοποθε-
τούνται, για να γίνει ένας γόνιµος διάλογος και µία συζήτηση. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Φλαµπουράρης.
Κύριε Υπουργέ, έχετε δέκα λεπτά στη διάθεσή σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Πραγµατικά πίστευα ότι µετά την παρέµβαση του Αντιπροέδρου
και την παραίνεση που σας έκανε να σταµατήσει η συζήτηση εδώ
θα το είχατε δεχτεί, αλλά δυστυχώς δεν είχατε αυτή την ευχέρεια
–φαίνεται- για αυτό και εγώ θα αναφερθώ στο συγκεκριµένο γε-
γονός.

Ερωτώµαι και εγώ αν είχα συµµετοχή στη διαχείριση της ΔΕΠΑ.
Είναι σαφές ότι στη διαχείριση της ΔΕΠΑ δεν υπήρχε δική µου
συµµετοχή. Σε αυτό που υπήρχε -και θα υπάρχει πάντοτε- είναι σε
σχέση µε την «ELFE». Και όταν λέω σε σχέση µε τα «ELFE», εννοώ
συγκεκριµένα σε σχέση µε τη δυνατότητα που θα πρέπει να έχουν
τα «ELFE» και οποιεσδήποτε άλλες παραγωγικές µονάδες στη
χώρα µας να λειτουργήσουν εξυγιαινόµενες, µε τη δυνατότητα
του σεβασµού των εργασιακών δικαιωµάτων, µε τη δυνατότητα
του να µην αξιοποιούν και να µην παίρνουν το δηµόσιο χρήµα, για
να µπορούν έτσι να κερδίζουν κάποιοι πράγµατα. 

Είναι κάτι το οποίο γνωρίζει όλη η Αίθουσα, αλλά και εσείς ιδι-
αίτερα που είσαστε χρόνια στην Κυβέρνηση, σε ποιον βαθµό
αξιοποιήθηκε αυτό τα προηγούµενα χρόνια. 

Όταν τον Ιούλιο του 2016 –γιατί και η ερώτηση είναι «µε ποια
αρµοδιότητα;»- υπήρχε µεγάλη διαδήλωση και πορεία από την
Καβάλα προς την Αθήνα, οι απολυµένοι εργαζόµενοι και οι ερ-
γαζόµενοι στην «ELFE», µαζί µε τη ΓΣΕΕ, επισκέφθηκαν διαδη-
λώνοντας το Μέγαρο Μαξίµου, στο οποίο κατοικοεδρεύω. Και
δέχτηκα τους εργαζόµενους και καλά έκανα.

Το αίτηµα που έθεσαν ήταν ότι η εργοδοσία έχει µια σκαιότατη
συµπεριφορά, έχει απολύσει περίπου διακόσιους εργαζόµενους.
Τη δεύτερη µέρα, αφού συζητήσαµε, µε παίρνουν και τηλέφωνο
και µου λένε ότι ξεκίνησε και τις µηνύσεις εναντίον των απολυ-
µένων εργαζοµένων, λέγοντας ότι βιαιοπραγούν, µε στόχο να
µην τους πληρώσει την αποζηµίωση, αφού τους απέλυσε. 

Γιατί τα αναφέρω αυτά; Τα αναφέρω αυτά, γιατί στην επερώ-
τησή σας δεν σας απασχολεί καθόλου το αίτιο. 

Απλώς έχω την αίσθηση –µακάρι να πέφτω έξω, αλλά δυστυ-
χώς δεν πέφτω- ότι προχωρήσατε στην επερώτηση χωρίς να ψά-
ξετε σοβαρά και σε βάθος το θέµα. Κατά τη γνώµη µου,
αξιοποιήσατε µία συνέντευξη, η οποία ουσιαστικά δεν έλεγε τί-
ποτα για τον κ. Κιτσάκο, και ακολουθώντας αυτό που δυστυχώς
έχετε ξεκινήσει εδώ και αρκετό καιρό τώρα µε ένταση και πιο έν-
τονα το τελευταίο διάστηµα, να υλοποιείτε το δόγµα το οποίο
αναφέρθηκε και στο συνέδριό σας και σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα, ότι αυτό που οφείλετε να κάνετε είναι όχι µόνο να ακυ-
ρώσετε την πολιτική πράξη του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά να παρέµβετε και
να επέµβετε και στον ιδεολογικό λόγο του ΣΥΡΙΖΑ και στις προ-
θέσεις του, ακόµα και στις σκέψεις του. Νοµίζω ότι αυτό που κά-
νετε σήµερα µε την επερώτηση εντάσσεται σε αυτό το δεύτερο
σκέλος.

Ελπίζω, λοιπόν, και πιστεύω ότι µετά τη σηµερινή συζήτηση θα
υπάρξει µια βαθύτερη σκέψη, µια προσπάθεια επανατοποθέτη-
σης της αντιπολιτευτικής σας τακτικής, για να µπορέσουµε
πραγµατικά να προχωρήσουµε στο τέλος του 2019 σε εκλογές
σε πιο ήρεµο κλίµα, όχι σε µια τέτοια πόλωση, για να είναι δυνα-
τόν να κατατεθούν τα προγράµµατα. Το ελπίζω, αλλά δεν πι-
στεύω ότι θα γίνει, διότι για να γίνει σύγκριση προγραµµάτων,

πρέπει να υπάρχουν προγράµµατα και πρόγραµµα υπάρχει
µόνον από εµάς και το υλοποιούµε. Δυστυχώς από εσάς εδώ και
τέσσερις µέρες, στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό, δεν εί-
δαµε –ελπίζω να το προετοιµάζετε τώρα εν όψει των εκλογών-
και δεν διαπιστώσαµε ένα συνεκτικό πρόγραµµα το οποίο θα
οδηγεί τη χώρα µπροστά.

Για το θέµα µας τώρα.
Με πήραν τηλέφωνο ξανά, ξανακατέβηκαν κάτω και αντιµετω-

πίσαµε µαζί µε τους εργαζόµενους, µε τη ΓΣΕΕ, τα προβλήµατα
που είχαν. Το πρώτο πρόβληµα ήταν να επαναπροσληφθούν οι
εργαζόµενοι, να σταµατήσουν οι διώξεις και να αποζηµιωθούν
όσοι δεν επαναπροσληφθούν. Αυτό προσπαθήσαµε και µετά από
καιρό έχει επιτευχθεί σε µεγάλο βαθµό.

Αυτό, όµως, που ταυτόχρονα έθεσαν οι εργαζόµενοι ήταν ότι
πρέπει να µπορεί η επιχείρηση να διακινεί και το εµπόρευµα,
γιατί υπήρχε ένα σοβαρό πρόβληµα: Από τις τράπεζες είχαν κλεί-
σει οι λογαριασµοί, δεν υπήρχε η δυνατότητα να εκδίδονται από
την «ELFE» επιταγές και έτσι εµείς -εγώ ιδιαίτερα- κάλεσα προς
το τέλος Ιουλίου το τραπεζικό σύστηµα και έθεσα το συγκεκρι-
µένο θέµα. 

Η απάντηση από το τραπεζικό σύστηµα ήταν ότι σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν συζητάνε, δεν συνδιαλέγονται µε τον Λαυρεντιάδη. 

Μετά από αυτή την τοποθέτηση του τραπεζικού συστήµατος,
καταλαβαίνετε ότι δεν υπήρχε δυνατότητα να λειτουργήσει η
αγορά στην περιοχή έτσι όπως ο Λαυρεντιάδης ήθελε. Γι’ αυτό
και εκδώσαµε τότε µια ανακοίνωση του Γραφείου Τύπου, όπου
είπαµε ότι θα προσπαθήσουµε να αποκαταστήσουµε την ηρεµία
στην περιοχή, γιατί, όπως γνωρίζουν αρκετοί, υπήρχε εντονότατη
ανησυχία στην Καβάλα που είχε εκφραστεί ακόµα και µε κατά-
ληψη των γραφείων του ΣΥΡΙΖΑ στην περιοχή. 

Από τη στιγµή που το τραπεζικό σύστηµα στο οποίο τα χρέη
της «ELFE» ήταν πάνω από 100.000.000 ευρώ, περισσότερα από
αυτά που οφείλονταν στη ΔΕΠΑ, δεν δεχόταν να κάνει κάποια
συζήτηση µαζί τους, εµείς προτείναµε µία λύση η οποία θα µπο-
ρούσε να υλοποιηθεί µόνο στην περίπτωση που βρισκόταν ένας
νέος επενδυτής, όπως βρέθηκε στην περίπτωση του «ΜΑΡΙΝΟ-
ΠΟΥΛΟΥ» και έληξε αισίως το θέµα, όπως βρέθηκε στα ναυπη-
γεία της Σύρου και έληξε αισίως το θέµα, όπως αναζητείται και
ελπίζω ότι σε καµµιά βδοµάδα θα βρεθεί και θα λυθεί και το θέµα
της «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗΣ», όπως συνεχίζεται και η προσπάθεια
που γίνεται και για την «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ ΖΑΧΑΡΗΣ
Α.Ε.»και για τη ΛΑΡΚΟ και για διάφορες βιοµηχανίες και παρα-
γωγικές µονάδες. 

Θέλω να µην ξεχνάει ο ελληνικός λαός ότι δεν τις φέραµε
εµείς σε αυτή την κατάσταση. Αυτοί οι οποίοι κόπτονται σήµερα
και καταγγέλλουν είναι αυτοί, το παλιό, όπως λέµε, πολιτικό σύ-
στηµα, που έφερε την παραγωγική βάση της χώρας σε αυτά τα
χάλια και εµείς προσπαθούµε να την ανασυγκροτήσουµε µέσα
από δυσκολίες. 

Άρα, η πρόταση που γίνεται, υπάρχει και στέκει ακόµα και πρέ-
πει να αναζητηθεί είναι: νέος επενδυτής, εξυγίανση της επιχείρη-
σης και προσφυγή στο 106β, ούτως ώστε και να αποζηµιωθούν οι
εργαζόµενοι και οι προµηθευτές και να µπορέσει πραγµατικά η
«ELFE» να λειτουργήσει µε νέα δυνατότητα και µε νέες προοπτι-
κές.

Σε αυτό πρέπει να συµβάλουµε όλοι. Νοµίζω ότι η επερώτηση,
που έγινε σήµερα, δεν είχε αυτόν τον στόχο. Ελπίζω και πιστεύω
ότι όταν τελειώσει αυτή η διαδικασία σήµερα, θα υπάρξει µια
συµβολή, ώστε να µπορέσουµε από κοινού να πετύχουµε τον
στόχο που είπα προηγουµένως: εξεύρεση νέου επενδυτή, εξυ-
γίανση της επιχείρησης, ικανοποίηση των εργαζοµένων. Όλο
αυτό θα γίνει µε προσφυγή στο 106β, το οποίο θα δώσει λύση
στο συγκεκριµένο πρόβληµα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Θα συνεχίσουµε µε τις οµιλίες των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων.

Καλώ στο Βήµα τον κ. Δένδια εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας.
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Έχετε δώδεκα λεπτά, κύριε συνάδελφε, για την πρωτολογία
σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι εξαιρετικά ενδιαφέρον όταν από υπουργικά χείλη εγ-
καλείται η Νέα Δηµοκρατία για όξυνση στα πολιτικά πράγµατα
και τον δηµόσιο βίο και µάλιστα προσκαλείται η Νέα Δηµοκρατία
από τον ΣΥΡΙΖΑ να χαµηλώσει τους τόνους, για να µπορέσει να
γίνει µία συζήτηση εν όψει της επερχόµενης εκλογικής αναµέ-
τρησης. Φαντάζοµαι ότι αποκτάτε κάποιου είδους βρετανικό χι-
ούµορ, κύριοι Υπουργοί, όσο περνάει ο καιρός!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και βέβαια στο πλαίσιο της παρούσας ερώτησης η Κυβέρνηση

ακολουθεί –εξαιρώ τον Υπουργό Δικαιοσύνης, ο οποίος ήταν
λίγο πιο έντονος, διότι δεν έχει ευθύνη και γνώση στην πραγµα-
τικότητα, απλώς απαντά, επί του συγκεκριµένου δεν ήταν Υπουρ-
γός τότε- οι υπόλοιποι Υπουργοί ακολουθούν το σχέδιο Σταθάκη,
γνωστό ως σχέδιο «Μορφέας», που σηµαίνει αποκοιµίζω τους
ερωτώντες πλήρως µε µία άσχετη για το θέµα απάντηση, ελπί-
ζοντας ότι το θέµα θα περάσει και θα ξεχαστεί. Αυτό είναι το κυ-
βερνητικό πλαίσιο απάντησης γενικά, αλλά και στο συγκεκριµένο
ακολουθείται κάθε φορά που η Κυβέρνηση έχει βρεγµένη τη
φωλιά της.

Για να καταλάβω ένα λεπτό τώρα, να πάµε επί της ουσίας.
Διότι, µας ζήτησε µε ένα είδος χιούµορ -οφείλω να πω ότι αυτό
δεν ήταν βρετανικό- ο Αντιπρόεδρος, ο κ. Δραγασάκης, να πα-
ραιτηθούµε από το υπόλοιπο της συζήτησης και να πάµε όλοι
στο σπίτι µας να φάµε, µεσηµέρι είναι κιόλας. Στην Κέρκυρα
τρώµε παστιτσάδα το µεσηµέρι, όταν πλησιάζουν µέρες γιορτι-
νές. Αυτό µας συνεβούλευσε, λοιπόν, ο κ. Δραγασάκης.

Εµείς είµαστε καλής πίστεως άνθρωποι και είµαστε έτοιµοι να
δεχθούµε τις υπουργικές και αντιπροεδρικές παραινέσεις. Για να
δούµε, όµως, τι καλούµεθα να αποδεχθούµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ως λογικό και φυσιολογικό, οπότε αφού το αποδεχ-
θούµε, κύριε Φλαµπουράρη, θα µας επιτρέψετε να σας ζητή-
σουµε και συγνώµη γιατί είναι σίγουρο ότι ο χρόνος σας είναι
πολύτιµος και κακώς σας απασχολούµε και σας φέρνουµε άν-
θρωπο σοβαρό και εν πάση περιπτώσει –χωρίς να θέλω να πω-
µεγάλης ηλικίας σάς τρέχουµε εδώ να απαντάτε.

Για να δούµε, λοιπόν, τι έχουµε εδώ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Έχουµε µία κρατική επιχείρηση επί των εποχών µίας
«κακής», «αντιλαϊκής» Κυβέρνησης του 2014. Εκείνη η «κακή» κυ-
βέρνηση των «αιµοσταγών» ανθρώπων τι κάνει επί των ηµερών
της; Λέει: Με συγχωρείτε, αλλά εγώ σε αυτή την κρατική επιχεί-
ρηση δεν µπορώ να συνεχίζει η παροχή αερίου στα «ELFE». 

Επίσης, εκτός από αυτό, ανεξάρτητη αρχή, η αρχή για το ξέ-
πλυµα, επί των ηµερών της «αιµοσταγούς» διακυβέρνησης των
«διαπλεκοµένων», δεσµεύει όλα τα ακίνητα της «ELFE». Αυτά τα
δύο δεν αµφισβητούνται, αλλά για την ακρίβεια του πράγµατος
θα καταθέσω στα Πρακτικά ξανά, µετά τον Αντιπρόεδρο, τον κ.
Χατζηδάκη, και το αντίγραφο των πρακτικών της γενικής συνέ-
λευσης της ΔΕΠΑ και το πρακτικό της αρχής που δεσµεύει τα
ακίνητα για «ξέπλυµα». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος - Γεώργιος Δένδιας
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μάλιστα, εκείνη την εποχή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γί-
νεται µία µελέτη που λέει τι; Λέει ότι τα «ELFE» µπορούν µέχρι
70 εκατοµµύρια να υπηρετήσουν χρέος. Εκεί περίπου ήταν το
χρέος εκείνη την εποχή, γι’ αυτό και γίνονται όλα τα υπόλοιπα. 

Γίνεται επανάσταση, φεύγει η λαοµίσητη κυβέρνηση και έρχε-
ται η Κυβέρνηση του λαού στην εξουσία! Επί των ηµερών της κυ-
βερνήσεως του λαού συµβαίνουν δύο πράγµατα. 

Ορίζεται κάποιος κ. Παλαιογιάννης –το λέω σωστά; Με τα
πολλά ονόµατα έχουµε µπλέξει στη συγκεκριµένη εταιρία του
δηµοσίου- ο οποίος θεώρησε ότι τον έβαλαν εκεί για να κάνει τη
δουλειά του και προσπαθεί να εισπράξει τα χρήµατα που του
οφείλει η «ELFE» και συγχρόνως έτερος στην Αρχή Καταπολέ-
µησης, ο Αντεισαγγελέας κ. Παντελής ξεκινά διαδικασία λήψης
µέτρων από την πλευρά της αρχής. Αυτό ελέχθη εδώ και είναι
έτσι. Δεν αµφισβητείται από πουθενά. 

Ω του θαύµατος, εξαφανίζονται από το προσκήνιο και οι δύο,
και ο κ. Παλαιογιάννης και ο κ. Παντελής. Δεν θα επεκταθώ στα
θέµατα που άπτονται της δικαιοσύνης. Μιλώ µε µεγάλη προσοχή.
Αντικατεστάθη ο κ. Παντελής και έκτοτε άλλη ενέργεια της
αρχής δεν είδαµε.

Ερχόµαστε τώρα στη ΔΕΠΑ. Ψάχνουµε για καινούργιο διαχει-
ριστή των χρηµάτων του ελληνικού λαού. Επιλέγεται, ω του θαύ-
µατος, ποιος; Ο κ. Κιτσάκος. Τι είναι ο κ. Κιτσάκος; Ο κ. Κιτσάκος
είναι υπάλληλος του µεγαλύτερου οφειλέτη κατά του οποίου η
προηγούµενη διοίκηση ετοιµαζόταν να λάβει µέτρα, όπως και η
αρχή ετοιµαζόταν να λάβει µέτρα. 

Άρα, στον καιρό της λαϊκής αξιοκρατίας, αυτός που επιλέγεται
για να διαχειριστεί τα χρήµατα του ελληνικού λαού είναι ο υπάλ-
ληλος του µεγαλοοφειλέτη ο οποίος κατηγορείται και για «ξέ-
πλυµα». 

Φυσιολογικότατο, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας! Γιατί ενο-
χλείτε τους Υπουργούς για κάτι τόσο αξιοκρατικό και φυσιολο-
γικό; Δεν ντρέπεστε; Πραγµατικά, δεν ντρέπεστε; 

Βεβαίως, ο κ. Κιτσάκος αποδεικνύει µε την παρουσία του στο
τιµόνι της κρατικής επιχείρησης, δηλαδή των χρηµάτων του ελ-
ληνικού λαού, το αξιοκρατικό της επιλογής του. Τι κάνει; Κατ’
αρχάς, µειώνει το χρέος. Το παίρνει δηλαδή στα 75,3 εκατοµµύ-
ρια. Ανακρίβεια αυτό που είπε ο κ. Σταθάκης, συνηθισµένες συν-
δικαλιστικές πονηριές. Ο κ. Σταθάκης, όταν ήταν µικρός, είχε
υπάρξει συνδικαλιστής στο Newcastle. Του έχουν µείνει µερικά,
λοιπόν! 

Παίρνει το νούµερο παράδοσης µεταξύ των δύο διοικήσεων
ΣΥΡΙΖΑ και το φορτώνει στη Νέα Δηµοκρατία. Δεν ήταν
89.000.000, ήταν 75.000.000. Ο κ. Κιτσάκος παίρνει την επιχεί-
ρηση µε 75.000.000 να οφείλονται στον ελληνικό λαό και φτάνει
στα 122.000.000. Χρηστότατη διαχείριση!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Τα 75.000.000 είναι χρηστή διαχείριση; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν φτάνει, όµως, αυτό.

Αυτό είναι το λιγότερο. Ακούστε το πιο ωραίο, γιατί όταν κάποιος
καταθέτει έγγραφα που δεν έχει διαβάσει ο ίδιος, βρίσκει τον
µπελά του. Για να αποδείξει τη χρηστή διαχείριση του κ. Κιτσά-
κου, ο κ. Σταθάκης και τη διαχείριση της ΔΕΠΑ, έφερε κάποια
πρακτικά γενικών συνελεύσεων που δήθεν θα απεδείκνυαν από
την ανάγνωσή τους ότι η δουλειά γινόταν σωστά.

Θέλω να σας διαβάσω το εξής: Ένας, προφανώς αθώος –δεν
ξέρει τι συµβαίνει εκεί-, ο διευθυντής νοµικών υπηρεσιών, λέει
στα πρακτικά ότι ζητάει εγγράφως από «ELFE» και «ΕΛΛΑΓΡΟ-
ΛΙΠ» –θα σας πω τι είναι η «ΕΛΛΑΓΡΟΛΙΠ»- στοιχεία µε εξώδικες
προσκλήσεις και µε επιστολές που δεν έχουν δοθεί. Ζητάει, λοι-
πόν, στοιχεία από τον οφειλέτη δανειστή. 

Μπαίνει ο διευθύνων σύµβουλος κ. Κιτσάκος και τι του λέει;
Παρατήρησε ότι στην παρούσα φάση και µεσούσης της διαδικα-
σίας διαπραγµάτευσης, καλό είναι να αποφεύγονται κινήσεις που
θα µπορούσαν να δηµιουργήσουν προβλήµατα. Μη ζητάµε δη-
λαδή από τα «ELFE» ούτε και στοιχεία αυτό το διάστηµα. Αυτά
κάνει η χρηστή διοίκηση!

Τι άλλο κάνει η χρηστή διοίκηση του αξιοκρατικά επιλεγέντος
υπαλλήλου του οφειλέτη; Παίρνει όλο το ενεργητικό από τα
«ELFE», όπου το χρέος ανεβαίνει και το περνάει σε τρεις άλλες
εταιρείες της Κύπρου, στις εταιρείες «ΕΛΛΑΓΡΟΛΙΠ», «PFIC» και
«CENTROFARO» -γνωστά ονόµατα, µεγάλες επιχειρήσεις!-, οι
οποίες µε δικές τους επιταγές που δίνουν στη ΔΕΠΑ εξοφλούν
κατά 50% το φυσικό αέριο που παίρνει η ΔΕΠΑ και το υπόλοιπο
«στον αέρα». Αυτό το παιχνιδάκι συνεχίζεται και βεβαίως οδηγεί
σε αυτό που βλέπετε, το χρέος να ανεβαίνει.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά δεν είναι
σωστά; Δεν είναι λογικά; Δεν είναι µέσα στο πλαίσιο της χρηστής
διαχείρισης; Γιατί, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,
ενοχλείτε τους κυρίους Υπουργούς; Γιατί ενοχλείτε τον κ. Στα-
θάκη, όταν αυτά τα πράγµατα είναι προδήλως ορθά; Δεν υπάρχει
επιχείρηση στην Ευρώπη που να µην ακολουθεί αυτές ακριβώς
τις πρακτικές!

Και η µηχανή πηγαίνει πολύ ωραία και ανεβαίνει το χρέος και
βολεύεται η «ELFE», που πλέον έχει γίνει κέλυφος και έχουν
φύγει όλα τα στοιχεία ενεργητικού της και οι εργαζόµενοι, για
τους οποίους κήδεστε, πηγαίνουν σε τρεις επιχειρήσεις στην
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Κύπρο, που Κύριος οίδε περί τίνος πρόκειται και ο ελληνικός
λαός «πληρώνει το µάρµαρο», διότι αυξάνεται το χρέος. 

Όλα πάνε καλά και ωραία και η λαοπρόβλητη Κυβέρνησή µας
συνεχίζει το έργο της, ώσπου ξαφνικά τι έγινε; Κάποιος κάτι δεν
προλαβαίνει και µπουκάρει η Οικονοµική Αστυνοµία. Εδώ πια
έσφιξαν τα ζόρια. Όλα αυτά µαζεύονται, πηγαίνουν στην Οικο-
νοµική Αστυνοµία και τότε ξαφνικά ενεργοποιείται πλέον η Κυ-
βέρνηση. 

Και βεβαίως διά του παρισταµένου Υπουργού, µε γενναιότητα
Αλεξάνδρου, λύει τον γόρδιο δεσµό αποπέµπει τον κ. Κιτσάκο,
τον παραδίδει στην ελληνική δικαιοσύνη! Παρεµπιπτόντως, µε
ανώνυµη επιστολή ο κ. Κιτσάκος αντιµετωπίζει σήµερα αυτές τις
κατηγορίες, όχι ότι τον έστειλε ο Υπουργός στη δικαιοσύνη! Μην
υπερβάλλουµε κιόλας. Όχι τέτοια πράγµατα εποχές του ΣΥΡΙΖΑ.
Να στέλνουµε και κανέναν δικό µας στην δικαιοσύνη. Χριστός και
Απόστολος! Ντροπής πράγµατα!  

Συµβαίνουν, λοιπόν, όλα αυτά. Έρχεται ο κ. Κιτσάκος, πηγαίνει
στη δικαιοσύνη και τι λέει; Λέει: «Τι µου τα λέτε εµένα; Εµένα οι
Υπουργοί έτσι µου έλεγαν να τα κάνω αυτά. Γιατί µε κατηγο-
ρείτε;». Έξι. Όχι ένας, όχι δύο, όχι τρεις, όχι τέσσερις, όχι πέντε,
αλλά έξι, το µισό Υπουργικό Συµβούλιο.

Και βρισκόµαστε σήµερα εδώ, ενώπιόν σας. Δεν ξέρω αν ξέ-
χασα τίποτα. Μπορεί και να ξέχασα, γιατί είναι αρκετά που λεί-
πουν.

Για αυτή την ιστορία, την οποία αναδεικνύουν οι ερωτώντες
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, η κυβερνητική απάντηση
είναι: «Γιατί µας ενοχλείτε µεσηµεριάτικα; Γιατί δεν πάµε όλοι
στο σπίτι µας να φάµε;».

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Παστιτσάδα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Παστιτσάδα, εγώ! Για τους

υπόλοιπους δεν ξέρω.
Αυτή είναι η αντιµετώπιση διαχείρισης του δηµοσίου χρήµα-

τος! Αυτή είναι η αντιµετώπιση διαφάνειας στον δηµόσιο τοµέα!
Το ότι επετράπη στον κύριο οφειλέτη να ορίσει τον διευθύνοντα
σύµβουλο του δανειστή, να µετατραπεί σε κέλυφος, να περάσει
όλο το ενεργητικό του σε κυπριακές εταιρείες, να αυξήσει το
χρέος και να γελοιοποιήσει το ελληνικό δηµόσιο, επ’ αυτού δεν
υπάρχει καµµία απάντηση. Μηδέν, απολύτως µηδέν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν όρια. Τα όρια τα ορί-
ζουν δύο παράµετροι: Η κοινή ηθική και η κοινή λογική. Αυτή η
διαχείριση παραβαίνει και την ηθική και τη λογική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δένδια, επίσης για την ακρίβεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο κ. Μορφίδης εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ για έξι

λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Δένδια, είπαµε ότι καλό θα ήταν µετά τις τοποθετήσεις

των Υπουργών και τα στοιχεία που κατέθεσαν, να πάµε για φα-
γητό και όχι πριν. Νοµίζουµε ότι καταρρίφθηκαν κάποια πράγ-
µατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Δένδια, δεν

ακούγεστε και δεν καταγράφονται αυτά που λέτε στα Πρακτικά.
Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Κύριε Δένδια, µη συνταυτίζεστε

µε όλους αυτούς που σας παρασέρνουν σε τέτοιες ενέργειες,
γιατί στο τέλος στη δική σας παράταξη θα πέσει το κρίµα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η επερώτηση αυτή είναι απολύτως χα-
ρακτηριστική της αντιπολιτευτικής στρατηγικής που ακολουθεί
η Νέα Δηµοκρατία. Η αιτιολογική εισαγωγή της επερώτησης που
κατέθεσε καταλήγει ως εξής: «Επειδή η άσκηση ποινικής δίωξης
καταρρίπτει το κυβερνητικό αφήγηµα περί ηθικού πλεονεκτήµα-
τος».

Αυτό, λοιπόν, που απεγνωσµένα προσπαθεί η Νέα Δηµοκρατία
είναι να καταρρίψει το ηθικό πλεονέκτηµα της Κυβέρνησης και της
Αριστεράς, γενικότερα. Είναι αυτό ακριβώς το σηµείο στο οποίο
επανέρχεται διαρκώς και µε ποικίλους τρόπους. Με αυτή, όµως,
την επιµονή το µόνο που καταφέρνει είναι να επιβεβαιώνει ξανά
και ξανά την ύπαρξη αυτού του πλεονεκτήµατος, διότι για ποιον

λόγο θα επανερχόταν κανείς σε κάτι που ήδη έχει καταρρίψει;
Εποµένως, επειδή δεν µπορεί να πλήξει αυτό το οπωσδήποτε

πολύ δυνατό πλεονέκτηµα της Κυβέρνησής µας, προσπαθεί µε
κάθε τρόπο να δηµιουργήσει σκιές. Το επιχειρεί αυτό µε τρόπο
εντελώς άτεχνο και χονδροειδή. Μια προσεκτική ανάγνωση της
επερώτησης δείχνει ότι στερείται βαρύτητας παρά τα βαριά χαρ-
τιά, τα βαριά ονόµατα που την υπογράφουν. Της λείπει παντελώς
η τεκµηρίωση και ένα κάπως συνεκτικό σκηνικό.

Η αιτιολογική εισαγωγή είναι γεµάτη από εκφράσεις του τύπου
«σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης» ή
«σύµφωνα µε τα χθεσινά δηµοσιεύµατα» ή «σύµφωνα µε όσα
ισχυρίστηκε σε συνέντευξη Τύπου» ή «σύµφωνα µε δηµοσιεύ-
µατα εποχής». Αντί τεκµηρίωσης, λοιπόν, η επερώτηση παρου-
σιάζει µια συρραφή δηµοσιευµάτων.

Περιττό να προσθέσουµε ότι τα δηµοσιεύµατα αυτά προέρ-
χονται κατά τεκµήριο από φιλικά προς τη Νέα Δηµοκρατία µέσα
µαζικής ενηµέρωσης. Έτσι, η Αντιπολίτευση εν τέλει ισχυρίζεται
πράγµατα ανυπόστατα. Για παράδειγµα, η σηµερινή Κυβέρνηση
υποτίθεται ότι ευθύνεται για το χρέος της «ELFE» προς τη ΔΕΠΑ.
Ο ισχυρισµός είναι εξολοκλήρου αναληθής, κάτι που τεκµηριώ-
νεται µε µια απλή µατιά στον πίνακα χρονολογικής εξέλιξης
αυτού του χρέους, αν τον πίνακα τον πάρουµε από την αρχή. Αν
τον πάρουµε από τη µέση που µας βολεύει, µπορούµε να βγά-
λουµε οποιαδήποτε συµπεράσµατα θέλουµε.

Με όλη αυτή την πρακτική η Νέα Δηµοκρατία επιχειρεί να σκιά-
σει το ηθικό πλεονέκτηµα της Κυβέρνησης. Ματαίως. Εξάλλου,
είναι ενδιαφέρον ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν προσπαθεί να απο-
δείξει ότι η ίδια διαθέτει το ηθικό πλεονέκτηµα. Πώς να το κάνει,
άλλωστε; Απλώς προσπαθεί ανεπιτυχώς να δηµιουργήσει την
υποψία ότι δεν το διαθέτουµε εµείς.

Κάπου εκεί µέσα, στο µακροσκελές κείµενο της επερώτησης
που κατέθεσαν οι τριανταεπτά Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, υπάρχει και η φράση «καθιστούν επισφαλή την εργασία
εκατοντάδων εργαζοµένων». Έξι λέξεις µέσα σε ένα τρισέλιδο,
ενδεικτικό του πόσο και µε ποιον τρόπο η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση αξιολογεί τις πραγµατικές ανάγκες του ελληνικού λαού,
των εργαζόµενων που ανησυχούν για την αξιοπρεπή τους δια-
βίωση.

Για τη δική µας Κυβέρνηση, ωστόσο, αυτό είναι κεντρικό ση-
µείο στην υπόθεση που συζητούµε σήµερα. Δεν χρειάζεται, υπο-
θέτω, να σας υπενθυµίσω ποιος άνοιξε τον δρόµο για την
επέκταση του Λαυρεντιάδη στη Βιοµηχανία Φωσφορικών Λιπα-
σµάτων της Καβάλας, ποιος µια προεκλογική νύχτα ξεπούλησε
τη µοναδική λιπασµατοβιοµηχανία της χώρας.

Είναι, επίσης, γνωστό από το αποτέλεσµα πόσο η δραστηριό-
τητα του Λαυρεντιάδη υπήρξε καταστροφική από πολλές από-
ψεις, αλλά κυρίως αυτοί που επλήγησαν ήταν οι εργαζόµενοι και
κατά συνέπεια, η τοπική κοινωνία. Από τη στιγµή που η ΒΦΛ πε-
ριήλθε στα χέρια του Λαυρεντιάδη, οι εξελίξεις για τους εργαζό-
µενους υπήρξαν ολέθριες.

Αρχικά, επιχειρήθηκε µε διάφορα τεχνάσµατα να προωθηθεί
το έκτακτο προσωπικό σε οργανικές θέσεις µονίµου προσωπικού
του εργοστασίου, παρά τους νοµικούς περιορισµούς. Κατόπιν,
ξεκίνησε µια ψυχοφθόρα τακτική καθυστέρησης των αµοιβών,
µε πρόσχηµα τις οικονοµικές δυσχέρειες της εταιρείας. Εν συ-
νεχεία, οι εργαζόµενοι εξαναγκάστηκαν σε µια νέα επιχειρησιακή
σύµβαση εργασίας, αποδεχόµενοι καλόπιστα -λόγω της οικονο-
µικής κρίσης, βεβαίως- µειώσεις στις αποδοχές τους, 25% άµεσα
και 40% µακροπρόθεσµα. Τέλος, η νέα διοίκηση προσπάθησε να
απολύσει όλους τους εργαζόµενους και να τους επαναπροσλά-
βει µε ατοµικές συµβάσεις εργασίας, µε απαράδεκτες βέβαια
αµοιβές, πετσοκοµµένα εργασιακά δικαιώµατα. Για την επίτευξη
αυτού του στόχου χρησιµοποιήθηκαν ποικίλες µέθοδοι επηρεα-
σµού, οι οποίες έφτασαν ως τις ψευδείς µηνύσεις, τον εκφοβι-
σµό και τις απροκάλυπτες απειλές.

Σταθήκαµε ουσιαστικό εµπόδιο µπροστά σε όλες αυτές τις µε-
θοδεύσεις. Με κάθε τρόπο εµποδίσαµε, από τη µια, την απώλεια
των θέσεων εργασίας και από την άλλη, την εργασιακή υποβάθ-
µιση. Διατηρήσαµε ευαίσθητες ισορροπίες µέσα σε ένα ιδιαίτερα
σύνθετο και δυσµενές περιβάλλον. Υπερασπιστήκαµε τους ερ-
γαζόµενους και στηρίξαµε την τοπική κοινωνία της Καβάλας.
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Πού ήσασταν, αλήθεια; Γιατί κωφεύατε, όταν η κοινωνία της
Καβάλας και εµείς, βέβαια, µαζί τους εναντιωνόµασταν στην πώ-
ληση της εταιρείας του Λαυρεντιάδη; Γιατί δεν υπερασπιστήκατε
τους εργαζόµενους, όταν ο Λαυρεντιάδης καταπατούσε τα ερ-
γασιακά δικαιώµατα, παραβιάζοντας όλα τα συµπεφωνηµένα;
Γιατί έστω µια ερώτηση δεν καταθέσατε για όλα αυτά, τα προ-
ηγούµενα χρόνια; Στη σηµερινή σας επερώτηση οι εργαζόµενοι
είναι αµελητέα ποσότητα για µια ακόµα φορά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπόθεση της πώλησης της
ΒΦΛ στον Λαυρεντιάδη και η συνολική της εξέλιξη είναι ένα πρώ-
της τάξεως παράδειγµα που συνοψίζει την αντιπολιτευτική σας
ιστορία των τεσσάρων τελευταίων χρόνων. Δηµιουργήσατε δαι-
δαλώδη αδιέξοδα, προβλήµατα. Εγκαταλείψατε τη διαχείριση
αυτών των αδιεξόδων στην Κυβέρνησή µας, ναρκοθετώντας
οποιαδήποτε οµαλή πορεία. Προδικάσατε την αποτυχία της Κυ-
βέρνησής µας, επειδή γνωρίζατε το µέγεθος και το βάθος των
προβληµάτων που δηµιουργήσατε. Τώρα που, ενάντια σε κάθε
σας πρόβλεψη φυσικά, σε βάρος κάθε σκοτεινού σας σχεδια-
σµού, βλέπετε την Κυβέρνηση να πετυχαίνει, ψάχνετε απεγνω-
σµένα να βρείτε σκάνδαλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Η σηµερινή σας επερώτηση
είναι δηµοσιογραφικού τύπου και µάλιστα όχι του καλύτερου δη-
µοσιογραφικού είδους. Γίνεται µόνο µε τις εντυπώσεις. Προσπα-
θείτε να δηµιουργήσετε µε κάθε µέσο αρνητικές εντυπώσεις για
την Κυβέρνηση, για να σκιάσετε τα προφανή επιτεύγµατά της και
να αµαυρώσετε το ηθικό πλεονέκτηµα, που τόσο σας βασανίζει.

Το ειρωνικό της ιστορίας είναι ότι στην προσπάθειά σας να
βρείτε σκάνδαλα, πέφτετε πάνω στα δικά σας. Αυτό συµβαίνει,
διότι, όπως και στο σύνολο της αντιπολιτευτικής σας τακτικής,
µεταφέρετε αβασάνιστα τα πρωτοσέλιδα του φιλικού σας Τύπου
στη Βουλή. Λασπολογείτε, αναµοχλεύοντας τη δική σας λάσπη,
µε την αφελή ελπίδα ότι θα λερώσετε την δική µας εικόνα.

Η πικρή αλήθεια είναι ότι είστε βαθιά εθισµένοι στην εξουσία.
Σας έχει λείψει τέσσερα χρόνια τώρα. Πάσχετε από στερητικό

σύνδροµο. Γι’ αυτό και έχετε προβλήµατα στη διαχείριση του
θυµού σας. Το είδαµε και προχθές από τον Αρχηγό σας στη
Βουλή.

Εποµένως, αντί να βλάψετε τη δική µας εικόνα, µας αποκαλύ-
πτετε ή µάλλον µας υπενθυµίζετε το δικό σας πραγµατικό πρό-
σωπο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μορφίδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Μανιάτης εκ µέρους της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ.

Ορίστε, κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θα το πάµε µε τη µορφή ερωταπαντή-

σεων. Θα κάνουµε πέντε ερωτήσεις και θα δώσουµε πέντε απαν-
τήσεις για το µεγαλύτερο ίσως πολιτικό και ηθικό σκάνδαλο της
διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Και λέω «ίσως», διότι δυστυχώς αυτό έρ-
χεται να προστεθεί σε µια σειρά άλλων σκανδάλων, όπως τα
600.000.000 ευρώ του διεθνούς αερολιµένα, τα πάνω από
10.000.000 ευρώ του Θριασίου και µια σειρά άλλων τέτοιων πε-
ριπτώσεων.

Ερώτηση πρώτη: Το θέµα που συζητούµε είναι σκάνδαλο ή δεν
είναι; 

Απάντηση: Μπουκάρισε η Οικονοµική Αστυνοµία στα γραφεία
της ΔΕΠΑ στις αρχές αυτής της χρονιάς και κατέσχεσε ηλεκτρο-
νικούς υπολογιστές, προγράµµατα, ηλεκτρονικά µηνύµατα, κ.λπ..
Ασκήθηκε ποινική δίωξη σε βάρος του διευθύνοντος συµβούλου,
του διορισµένου από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, σε βαθµό κακουρ-
γήµατος. Τρίτον, αντικαταστάθηκε ο συγκεκριµένος άνθρωπος
από την Κυβέρνηση.

Κατά συνέπεια, θεωρώ πως η πρώτη απάντηση στην πρώτη
ερώτηση είναι «Ναι, πρόκειται για κραυγαλέο πολιτικό και ηθικό
σκάνδαλο της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ».

Ερώτηση δεύτερη: Ποιος είναι ο κατηγορούµενος σ’ αυτό το
σκάνδαλο; Ο κατηγορούµενος είναι ο κ. Κιτσάκος, κοµµατικό
στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ, πρώην γενικός διευθυντής της εταιρείας
του Λαυρεντιάδη, που διορίστηκε από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ως
διευθύνων σύµβουλος στην εταιρεία στην οποία χρωστάει τα πε-
ρισσότερα η εταιρεία του κ. Λαυρεντιάδη. Διορίστηκε διευθύνων
σύµβουλος της ΔΕΠΑ. 

Πότε διορίστηκε ο κ. Κιτσάκος; Ο κ. Κιτσάκος διορίστηκε λίγες
µόλις ηµέρες αφ’ ότου ο προηγούµενος διευθύνων σύµβουλος
κ. Παλαιογιάννης είχε αποστείλει στις 24 Νοεµβρίου 2015 «legal
notice» ότι σε επτά εργάσιµες ηµέρες θα διακόψει την παροχή
φυσικού αερίου προς την εταιρεία λιπασµάτων «ELFE» του κ.
Λαυρεντιάδη. Και δες µία σύµπτωση! Αντικαθίσταται ο τότε δι-
ευθύνων σύµβουλος τρεις ηµέρες αφ’ ότου έστειλε αυτή την
προειδοποιητική επιστολή. Προφανώς, η µέθοδος της αντικατά-
στασης των ενοχλητικών από τους πρόθυµους είναι µια γνωστή
στον ΣΥΡΙΖΑ µέθοδος.

Τρίτη ερώτηση: Υπάρχει εµπλοκή του κ. Τσίπρα στο συγκεκρι-
µένο σκάνδαλο;

Απάντηση: Προφανώς υπάρχει από τη στιγµή που αποδεδειγ-
µένα έξι τουλάχιστον Υπουργοί εµπλέκονται µε ηλεκτρονικά µη-
νύµατα και µε δηµόσιες συνεντεύξεις του κατηγορουµένου. Τα
στοιχεία είναι τρανταχτά, πολύ περισσότερο που έχουµε πια εµ-
πλοκή του κ. Πετσίτη, κοµµατικού στελέχους του ΣΥΡΙΖΑ, φίλου
και συµµαθητή του κ. Νίκου Παππά, ο οποίος πριν τον ΣΥΡΙΖΑ
δήλωνε εισόδηµα 5.000 ευρώ και µε ΣΥΡΙΖΑ δηλώνει εισόδηµα
205.000 ευρώ. Άρα, η καριέρα δεν είναι ρετσινιά. Η καριέρα µε
ΣΥΡΙΖΑ, επί ΣΥΡΙΖΑ και µε µεθόδους ΣΥΡΙΖΑ, φαίνεται ότι είναι
µια πολύ καλή υπόθεση.

Δες κι άλλη µία σύµπτωση! Ο συγκεκριµένος κύριος, ο κ. Πε-
τσίτης, αναλαµβάνει εκπρόσωπος της εταιρείας «ELFE» του κ.
Λαυρεντιάδη και των διαφόρων offshore εταιρειών του. Κι έρχον-
ται αξιόπιστα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, όπως «ΤΟ ΒΗΜΑ», «Η
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», «PROTAGON» και αποκαλύπτουν σειρά αλλη-
λουχιών, ενεργειών και δράσεων. 

Ο κ. Πετσίτης, επίσης, αρχίζει να εκπροσωπεί επί ΣΥΡΙΖΑ το
κυπριακό δικηγορικό γραφείο του κ. Αρτεµίου. Ο κ. Αρτεµίου
είναι ο δικηγόρος, ο οποίος µαζί µε τον κ. Νίκο Παππά πήγαν στη
Βενεζουέλα το 2013, δήθεν για να προωθήσουν τις ελληνικές
εξαγωγές αγροτικών προϊόντων, αλλά στο ερώτηµα που τέθηκε,
η απάντηση ήταν «Σιγά µην πήγαµε στη Βενεζουέλα, για να που-
λήσουµε φασολάκια». Προφανώς, πήγαν για κάτι πολύ πιο βαρύ
και αυστηρό.

Εδώ έρχεται µία ακόµη σύµπτωση. Προφανώς, υπάρχει κάποιο
θέµα στον ΣΥΡΙΖΑ µε το ζήτηµα των ανταλλαγών ακινήτων. 

Θυµάστε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, τα περίφηµα
«βοσκοτόπια» του κ. Καλογρίτσα που θα τα αντήλασσε µε µία τη-
λεοπτική άδεια; Τώρα έχουµε πάλι ανταλλαγή ακινήτων. Έχουµε
ακίνητα που έχουν αξιολογηθεί ότι αξίζουν 9.000.000ευρώ και γί-
νεται συζήτηση πριν παρέµβει η αρχή, να ανταλλαγούν µε χρέος
90.000.000 ευρώ, δηλαδή δεκαπλάσιο της αξίας.

Τέταρτο ερώτηµα: Η δικαιοσύνη και η Βουλή από εδώ και πέρα
έχουν αρκετή δουλειά να κάνουν;

Απάντηση: Ναι, προφανέστατα! Είµαι βέβαιος ότι και η δικαιο-
σύνη θα εµπλουτίσει τη δικογραφία, τον φάκελο που υπάρχει µε
όλα όσα έρχονται στην επιφάνεια -και, προφανώς και µε τα ονό-
µατα των Υπουργών- και, ασφαλώς, θα ακολουθηθεί η δέουσα
διαδικασία, από τη στιγµή που θα υπάρχουν νοµικές τεκµηριώ-
σεις εκ µέρους και της δικαιοσύνης και της ανεξάρτητης αρχής.

Και πέµπτο ερώτηµα: Μόνο αυτό το θέµα σχετίζει την Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ µε τη ΔΕΠΑ;

Όχι, συναδέλφισσες και συνάδελφοι! Με τη ΔΕΠΑ σχετίζεται
και κάτι άλλο. Σχετίζεται η αµοιβή των 150.000.000 ευρώ που
πήρε η «SHELL», για να δώσει το 49% που κατείχε στις µετοχές
της ΕΠΑ Αττικής, της «Εταιρείας Παροχής Αερίου Αττικής».

Για πληροφόρησή σας, σας λέω κάτι εξαιρετικά απλό. Από τις
αρχές της δεκαετίας του 2010, από το 2010, η «SHELL» κάνει µία
αποεπένδυση σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, εκεί όπου κατείχε
µετοχές σε δίκτυο διανοµής φυσικού αερίου. Και το ήξερε όλη η
αγορά. Και ήθελε να φύγει από το 2010 και το 2011 και από την
Ελλάδα. Και υπήρχε λόγος που η πατρίδα µας ήθελε έναν µε-
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γάλο επενδυτή, όπως είναι η «SHELL» ή η «ENI» στη Θεσσαλο-
νίκη. Τι κυκλοφορούσε ευρέως στη ΔΕΠΑ εκείνη την εποχή; Κυ-
κλοφορούσε το ότι και µε 50.000.000 ευρώ η «SHELL», αφού
θέλει να φύγει γιατί είναι στον στρατηγικό της και εµπορικό της
σχεδιασµό, µπορεί να φύγει.

Ερώτηση: Αληθεύει ότι υπάρχουν αξιολογήσεις για τίµηµα όχι
πάνω από 80.000.000 ευρώ και, αντίθετα, η Κυβέρνηση από χρή-
µατα των Ελλήνων πολιτών πλήρωσε τη συγκεκριµένη πολυε-
θνική µε 150.000.000 ευρώ;

Ο παριστάµενος κύριος Υπουργός, ο κ. Σταθάκης, µπορεί να
αποδείξει στο Σώµα ότι τα 150.000.000 ευρώ, που δόθηκαν σε
µια εταιρεία που έτσι κι αλλιώς εδώ και οχτώ χρόνια ήθελε να
αποχωρήσει από τη συγκεκριµένη επένδυση, ανταποκρίνονται
πράγµατι σ’ αυτό το οποίο θα έπρεπε να πληρώσει ο ελληνικός
λαός ως τίµηµα;

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα κλείσω µε µία µόνο πα-
ρατήρηση.

Κύριε Υπουργέ, κάνατε ένα σχόλιο για τον αγωγό East Med
και είδα και πρωτοσέλιδα φιλικών προς εσάς εφηµερίδων. Θυ-
µηθείτε ότι τον East Med ο κ. Τσίπρας και όλοι εσείς τον σαµπο-
τάρατε, τον καταψηφίσατε και ήσασταν απέναντί του σε κάθε
βήµα, όταν εµείς την περίοδο 2013 - 2014 τον εντάσσαµε στα δι-
ευρωπαϊκά ενεργειακά προγράµµατα και εξασφαλίζαµε τη χρη-
µατοδότησή του.

Μας κατηγορούσατε τότε ότι πρόκειται για ένα ανέφικτο έργο
και ότι ρίχνουµε στάχτη, δήθεν, στα µάτια του λαού. Κι έρχεται
τώρα ο κ. Τσίπρας προσωπικά και προσπαθεί να σφετεριστεί τα
έργα που ο ίδιος πολεµούσε: τον αγωγό East Med, τον ελληνο-
βουλγαρικό αγωγό, τη µονάδα υγροποιηµένου φυσικού αερίου
στην Αλεξανδρούπολη, την αναβάθµιση της Ρεβυθούσας.

Και βεβαίως, να κλείσω και µε το περίφηµο τίµηµα του ΔΕΣΦΑ.
Αναρωτιόµαστε: τόσο καλή διαπραγµάτευση επί ΣΥΡΙΖΑ; Περί-
που 130.000.000 ευρώ παραπάνω. Ξεχνάµε µια µικρή λεπτοµέ-
ρεια, που προσπαθεί να αποκρύψει η Κυβέρνηση. Πόσο
αποθεµατικό είχε ο ΔΕΣΦΑ το 2014 στο ταµείο του; Είχε
50.000.000 ευρώ. Πόσο αποθεµατικό είχε ο ΔΕΣΦΑ το 2018 που
πουλήθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ; Είχε 150.000.000 ευρώ. Αυτή είναι η δια-
φορά, κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Πού βρέθηκε το αποθεµατικό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τα βρήκατε για άλλη µια φορά έτοιµα,
άρα, µην επαίρεστε και µην υπερηφανεύεσθε, διότι κάνατε και
εδώ µια τρύπα στο νερό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μανιάτη.
Ο κ. Χατζησάββας από την Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο για έξι

λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Είναι ενδεικτικό της κατάστασης

που υπάρχει και δείχνετε µε αυτό το σκάνδαλο το ποιοι είσαστε
εσείς, της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µε σκάνδαλα σε µίζες,
σε συνεργάτες, σε βολέµατα. Πάει το δήθεν ηθικό σας πλεονέ-
κτηµα, αλλά παρ’ όλα αυτά κάποιοι από εσάς τολµάτε ξανά και
µιλάτε γι’ αυτό. 

Για να µην αναφέρω το χθεσινό φιάσκο µε τις χιλιάδες σελίδες
των τροπολογιών, µε το «πλυντήριο» για νοµιµοποίηση χρηµάτων
που πάρθηκαν χωρίς την προβλεπόµενη διαδικασία –το αναφέρει
η τροπολογία αυτό- για hot spot για λαθροµετανάστες και τους
χαραµοφάηδες των ΜΚΟ που έρχονται και γλεντάνε και κάνουν
διακοπές εδώ στην Ελλάδα εις βάρος του Έλληνα φορολογού-
µενου και για τους διορισµούς δηµοσιογράφων στο ΑΠΕ - ΜΠΕ.
Όλη η ελληνική κοινωνία αυτό ρωτάει. Κάθε µέρα που µε βλέ-
πουν στο Κιλκίς, µου λένε «Τι θα γίνει; Δεν θα διοριστούν οι δη-
µοσιογράφοι στο ΑΠΕ - ΜΠΕ;». Φέρατε την τροπολογία και το
λύσατε αυτό. Ευτυχώς, µας είχαν ζαλίσει. 

Στο θέµα της ΔΕΠΑ έχουµε άνω των 100.000.000 ευρώ ζηµιά,
ουσιαστικά µια λεηλασία της Δηµόσιας Επιχείρησης Αερίου.
Ένας πελάτης, η «ELFE», που έχει έναν κύκλο εργασιών 10% στο
σύνολο σε σχέση µε τη ΔΕΠΑ, κάνει ζηµιά στο 80% των οφειλών
που έχει να εισπράξει η ΔΕΠΑ.

Έχουµε κάποιες αποκαλύψεις από τον πρώην διευθύνοντα

σύµβουλο, τον Θεόδωρο Κιτσάκο, σε µέσα προσκείµενα στην
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, στην Αντιπολίτευση γενικότερα. Ο Κι-
τσάκος είναι προσκείµενος στην Αντιπολίτευση; Εµπλέκει Υπουρ-
γούς της Κυβέρνησης, τον διόρισε η Κυβέρνηση αυτή, ήταν
κοµµατικό στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ και διευθυντικό στέλεχος των
επιχειρήσεων Λαυρεντιάδη.

Όλα έγιναν όταν ο προηγούµενος διευθύνων σύµβουλος
έδωσε ένα τελεσίγραφο επτά ηµερών για είσπραξη χρεών από
την «ELFE» και την έκτη µέρα αντικαταστάθηκε «εντελώς συµ-
πτωµατικά» από τον Κιτσάκο.

Ανέθεσε, λοιπόν, ο Υπουργός ΣΥΡΙΖΑ Σκουρλέτης στον Κι-
τσάκο, στο κοµµατικό στέλεχος αυτό του ΣΥΡΙΖΑ, πρώην διευ-
θυντή των επιχειρήσεων Λαυρεντιάδη, να λύσει το θέµα των
χρωστούµενων της «ELFE» προς τη ΔΕΠΑ όπου πριν ήταν υπάλ-
ληλος. Μπήκε να λύσει το θέµα υπέρ ποιου; Υπέρ της «ELFE» ή
υπέρ της ΔΕΠΑ; Φοβερό το σκεπτικό σας, δείχνει ότι περνάτε
τον ελληνικό λαό για κορόιδο και τον κοροϊδεύετε κατάµουτρα.
Οι φοβερές αυτές κινήσεις, λοιπόν, έφεραν ως λύση την ανταλ-
λαγή χρέους µε ακίνητα που αρχικά είχαν εκτιµηθεί 9.000.000
ευρώ και ξαφνικά πήγαν στα 90.000.000 ευρώ. Και δεν φτάνει
µόνο αυτό, αλλά τα συγκεκριµένα ακίνητα είχαν κατασχεθεί πα-
λαιότερα για «ξέπλυµα µαύρου χρήµατος». Τι ΠΑΣΟΚ και σκάν-
δαλα! Έχετε ξεπεράσει τους πάντες. Έχει γίνει λογιστικός
έλεγχος από ορκωτούς λογιστές; Αν ναι, από ποια εταιρεία; Για
να µη ρωτήσω: ποιανού εταιρεία;

Τράπεζες εµπλεκόµενες, εταιρείες - προπετάσµατα και ευθύ-
νες από πλευράς του ιδιώτη καταλήγουν όλα αυτά σε ένα ογδον-
ταεπτάχρονο στέλεχος που τι θα του κάνετε; Θα τον βάλετε
φυλακή; Πώς θα πληρώσει;

Όλα τα παραπάνω από δηµοσιεύµατα τα έµαθε η Νέα Δηµο-
κρατία. Άφησε η Νέα Δηµοκρατία 74.000.000 ευρώ χρέος και
έφτασε µέσα σε τρία - τέσσερα χρόνια τα 116.000.000 και τα
120.000.000 ευρώ. Μέχρι να φτάσει εκεί, εσείς που τόσο καλά
το κρατούσατε στα λίγα, στα 74.000.000 ευρώ, δεν είχατε ενη-
µερωθεί; Κανείς δεν είχε κάνει νύξη; 

Όµως, όλα αυτά γίνονται εις βάρος των Ελλήνων φορολογου-
µένων, εργατών και αγροτών, και όλης της ελληνικής οικονοµίας
στο σύνολό της. Οι φορολογούµενοι πληρώνουν τα χρέη, όπως
πάντα, οι εργαζόµενοι των «ELFE» στην Καβάλα κυρίως, µετά
από µήνες απλήρωτοι, εκβιαζόµενοι, τελικά διασκορπίστηκαν σε
τέσσερις-πέντε εταιρείες, µε αβέβαιο εργασιακό µέλλον. 

Οι αγρότες, οι οποίοι πληρώνουν ακριβά αγροεφόδια και καύ-
σιµα, θα µπορούσαν µε µια εθνική παραγωγή αγροεφοδίων και
καυσίµων να µην χρειάζεται να αγοράζουν όσο αγοράζει κάποιος
στην αγορά τα αγροεφόδια και ούτε να πληρώνουν το πετρέλαιο
όσο το πληρώνουν για να κάνουν βόλτες  στο Κολωνάκι µε τα
τζιπ τους κάποιοι, παραδείγµατος χάριν. 

Πού είναι το κοινωνικό σας πρόσηµο; Θα τα λύσετε και αυτά
όπως λύσατε το θέµα της «Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης
Α.Ε.» και της «ΕΛΒΟ»; Για την «Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης
Α.Ε.» θυµάµαι ότι µπαίνατε εδώ µέσα και λέγατε ότι θα τα σώσετε
και τελικά τα έκλεισαν όλα. 

Για όλα αυτά η Κυβέρνηση λέει ότι δεν έχει ευθύνη, όµως, ο
ίδιος ο Κιτσάκος σχετικά µε το πώς και πότε ενηµέρωνε Υπουρ-
γούς αναφέρει εδώ µια λίστα ολόκληρη µε ηµεροµηνίες. Λέει ότι
δέχεται κι απειλές. Να ανοίξει το τηλεφωνικό απόρρητο, να
δούµε από ποιον δέχεται απειλές. Ενηµέρωνε κάθε εβδοµάδα το
Υπουργείο για την εξέλιξη του χρέους, κάθε µήνα το ΤΑΙΠΕΔ, τα
«ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ Α. Ε.» σε όλη τη διάρκεια της θητείας
του. Λέει ότι στις 4 Δεκεµβρίου ενηµέρωσε τον Σκουρλέτη και
του είπε «Βρες τρόπο διαχείρισης, απλώς µην κόψεις την πα-
ροχή».

Το 2015 και το 2016 σε σύσκεψη ενηµέρωσε τον Υπουργό
Δραγασάκη, την Υπουργό Τζάκρη, τους εκπροσώπους των τρα-
πεζών, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, πα-
ρουσίασε την κατάσταση, ότι δεν πάει άλλο, ότι δεν µπορεί να
κάνει εισπράξεις και θα πρέπει να γίνει συντεταγµένη διακοπή
και να γίνει δικαστική διεκδίκηση της οφειλής. 

Η απάντηση του Δραγασάκη ήταν να µη γίνει διακοπή παρο-
χής αερίου, όπως και όλων γενικά των Υπουργών, όπως αναφέ-
ρει, και συνεχίζει τον Φεβρουάριο του 2017, ότι ζήτησε
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ενηµέρωση και ο Υπουργός Φλαµπουράρης, καθώς είχε αναλά-
βει το θέµα της «ELFE». Λόγω απολύσεων των εργαζοµένων –
λέει- στην Καβάλα και των προβληµάτων που υπήρχαν, εµείς και
η τοπική οργάνωση της Χρυσής Αυγής στην Καβάλα, αλλά και
ένα κλιµάκιο Βουλευτών είχαµε επισκεφθεί τους εργαζόµενους
τότε που δέχονταν τους τραµπουκισµούς και τις απειλές και ήταν
απλήρωτοι. Καταθέσαµε και σχετικές ερωτήσεις. 

Ενηµέρωνε, όπως λέει, συνεχώς µε e-mail τους Υπουργούς και
τους συµβούλους τους για την ανάγκη πολιτικής πρωτοβουλίας
για το θέµα των χρεών της «ELFE» και ΔΕΠΑ, αλλά δεν έγινε τί-
ποτα. Τον Απρίλιο επανέρχεται σε µια σύσκεψη και παίρνει τελικά
µια απάντηση και διαπιστώνει επιτέλους ο κ. Κιτσάκος την κυ-
βερνητική αντίληψη, ότι για όλα τα εργασιακά προβλήµατα στην
Καβάλα θεωρείται γενικότερα ότι η ΔΕΠΑ είναι βάρος στην
«ELFE» και όχι τα «ELFE» πρόβληµα για τη ΔΕΠΑ. Έτσι προτά-
θηκε η διακοπή της παροχής φυσικού αερίου µέχρι την αναγκα-
στική διαχείριση της βιοµηχανίας και είπε ότι έφυγε αηδιασµένος
από αυτή τη σύσκεψη.

Ο Σταθάκης απάντησε χαριτολογώντας ότι επειδή είναι κερ-
δοφόρα θα µπορούσε να κάνει λίγο υποµονή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ έχω να πω στον κύριο Υπουργό ότι η υποµονή είναι το χει-

ρότερο πράγµα όταν κάθε µήνας κοστολογείται και χρεώνει τον
ελληνικό λαό µε εκατοµµύρια ευρώ. Καµµία  περίπτωση δεν
υπήρχε να µην γνώριζαν οι Υπουργοί την κατάσταση. 

Εσείς οι ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ φτάσατε και ξεπεράσατε τους
προηγούµενους στην κακοδιαχείριση. Με ύφος εξυγιαντών και
καθαρτών του παλαιού και βρώµικου κατεστηµένου και σάπιου
πολιτικού συστήµατος µπήκατε τον Ιανουάριο του 2015 υποτίθε-
ται στην Κυβέρνηση για να κάνετε αυτά που δεν έκαναν οι άλλοι.
Όµως, κάνατε µεγαλύτερη ζηµιά. Δεν διαλύσατε µόνο την οικο-
νοµία, δεν διαλύσατε µόνο εθνικά την Ελλάδα, διαλύσατε και την
ελπίδα που είχε το ελληνικό έθνος ότι µπορεί να ψηφίσει κάτι το
οποίο να είναι καινούργιο και ότι µπορεί να κάνει κάτι διαφορε-
τικό, να φέρει µια αντίδραση και µια αντίσταση του ελληνικού
έθνους.

Ο κ. Καλογήρου µίλησε για θεσµική απρέπεια όσον αφορά το
ότι γίνονται τέτοιες ερωτήσεις. Θεσµική απρέπεια είναι -να σας
πληροφορήσω- όταν οι Υπουργοί, κοινοβουλευτικοί και εξωκοι-
νοβουλευτικοί, δεν απαντούν στην τρίτη πολιτική δύναµη της
χώρας από τις εκλογές του 2015 και λένε ότι είµαστε κατηγο-
ρούµενοι. Υπάρχουν άλλα στελέχη σε άλλα κόµµατα που είναι
κατηγορούµενοι. Δεν απαντάτε στις ερωτήσεις τους; Αυτό είναι
θεσµική απρέπεια. Πού το έχετε γραµµένο;

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι εµείς δεν έχουµε να πούµε
κάτι άλλο για αυτό, αλλά ως Χρυσή Αυγή σάς καλούµε να παραι-
τηθείτε τώρα, πριν περάσει η Συµφωνία των Πρεσπών από την
ελληνική Βουλή, να πάτε στο 0%, εκεί που ήσασταν και δεν σας
ήξερε κανείς, να σωθεί και η κοινωνία, να σωθεί και η Μακεδονία
µας, να σωθούµε όλοι.

(Χειροκροτήµατα από τη πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Χατζησάββα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι να έρθει ο κ. Παπαχριστό-

πουλος στο Βήµα, θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας

παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα ένας
µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 4ο Γυµνάσιο Τρίπολης (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να ξέρετε ότι αυτή τη στιγµή παρακολουθείτε τη διαδικασία
µιας επίκαιρης επερώτησης που έχει καταθέσει η Νέα Δηµοκρα-
τία και οι Βουλευτές και οι Υπουργοί καταθέτουν τη γνώµη τους
και παίρνουν τον λόγο για το θέµα της ΔΕΠΑ.

Κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Νοµίζω ότι αξίζει να θυµηθούµε, επειδή αφορά µια εταιρεία
που την είχε ένας άνθρωπος που κάποια στιγµή θεωρήθηκε «the
man of the year», ο επιχειρηµατίας των επιχειρηµατιών -ποιος τον
ανακάλυψε, ποιος τον καθιέρωσε;- τον κ. Λαυρέντη Λαυρεντιάδη.
Ο κ. Λαυρεντιάδης δεν αποφυλακίστηκε γιατί είναι προφυλακι-
σµένος µε τον νόµο του Παρασκευόπουλου, αλλά για ανήκεστη
βλάβη της υγείας του που ίσχυε πριν από τον νόµο του Παρα-
σκευόπουλου. Το λέω αυτό για να µην δηµιουργούνται εντυπώ-
σεις. 

Αξίζει µια µικρή υπενθύµιση, πως αυτός ο επιτυχηµένος επι-
χειρηµατίας, παρά τις αντιδράσεις τότε των επιθεωρητών της
Τράπεζας της Ελλάδος, µε τη µεσολάβηση και του κ. Βενιζέλου
-να τα θυµόµαστε αυτά, γιατί άκουσα τον κ. Μανιάτη πολύ θυµω-
µένο- πήρε την Proton Bank. Δεκάδες άνθρωποι είναι αυτή τη
στιγµή στη φυλακή γι’ αυτή την ιστορία. Και είναι ο ίδιος άνθρω-
πος, βέβαια, που έπαιξε καθοριστικό ρόλο σ’ αυτή την εταιρεία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Δεν θα ασχοληθώ καθόλου µε το σηµερινό. Άκουσα µε πολύ
µεγάλο σεβασµό και προσοχή τους πάντες. Κυρίως άκουσα την
απάντηση των Υπουργών για το αν υπάρχει ζηµιά, αν υπάρχει δι-
καστική διαδικασία σε εξέλιξη αυτή τη στιγµή για τον κατηγο-
ρούµενο κ.λπ.. Νοµίζω ότι απαντήθηκαν όλα αυτά. Αυτή είναι η
γνώµη µου. 

Έχει µεγάλη σηµασία, πάντως, γιατί οι σεβαστοί συνάδελφοι
ήταν πολύ θυµωµένοι. Πάρα πολύ. Είναι ένας θυµός που δεν
µπορώ να τον εξηγήσω. 

Εγώ θέλω εδώ να θυµίσω, στον λίγο χρόνο που έχω, µια πε-
ρίεργη επικοινωνιακή τακτική που έχουν καθιερώσει τον τελευ-
ταίο καιρό. Κάποιος τους είπε ότι θα κερδίσετε ανακαλύπτοντας
σκάνδαλα. Εγώ θέλω να τα θυµίσω ένα προς ένα επιγραµµατικά. 

Θέλω να θυµίσω, για παράδειγµα, το περίφηµο σκάνδαλο του
αεροδροµίου. Έχω επτά µπροστά µου. Ένα είναι «ΕLFE» - ΔΕΠΑ
το οποίο δεν χρειάζεται να απαντήσω. Το απάντησαν οι Υπουρ-
γοί. Πράγµατι πρότειναν αρχικά σαν χαµηλότερη τιµή εκκίνησης
τα 700.000.000. Είναι γεγονός. Ξέρετε ότι το 55% το διαχειρίζεται
το δηµόσιο µε το ΤΑΙΠΕΔ. Αποτίµηση της αξίας είχε γίνει µε την
κίνηση του 2015. Πράγµατι. Το δεχόµαστε. Με υπόδειξη των
Βρυξελλών η διοίκηση του αεροδροµίου υπέβαλλε νέα προ-
σφορά, µε τον πήχη να έχει πλέον φτάσει στο 1.364.000.000. Ένα
σκάνδαλο. 

Το καλό είναι ότι τα ξεχνάνε µετά από λίγο καιρό. Δεν επανέρ-
χονται. Τα ξεχνάνε και οι ίδιοι. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γι’ αυτό έχετε κάτι να
µας πείτε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μη µε διακόπτετε. 
Δεύτερο σκάνδαλο: Βλήµατα στη Σαουδική Αραβία. Στενοχω-

ρήθηκε τότε η Αντιπολίτευση, γιατί η συµφωνία ακυρώθηκε. Το
σκάνδαλο επί ποιας συµφωνίας; 

Τρίτο: Μου έρχονται τώρα στο µυαλό. Τυχαίνει να είµαστε
λίγοι Βουλευτές και είµαι παρών σε όλα. Θυµάµαι προχθές πόσο
θυµωµένος ήταν ο κ. Βαρβιτσιώτης -δεν είναι εδώ στην Αίθουσα-
για το 1.600.000.000 για το προσφυγικό. Το σηµερινό είναι ένα
από τα επτά. Έρχεται η ίδια η κ. Μπερτό και λέει, «Παιδιά, η ελ-
ληνική Κυβέρνηση διαχειρίστηκε µόνο 354 εκατοµµύρια µε από-
λυτη διαφάνεια και δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα». Η αλήθεια
είναι ότι αυτό το ποσό είναι υπαρκτό, αλλά δεν αφορά στην ελ-
ληνική Κυβέρνηση. 

Είπα τότε στον κ. Βαρβιτσιώτη ότι αν έχει πρόβληµα µε την
Ύπατη Αρµοστεία του ΟΗΕ ή τον Διεθνή Οργανισµό Μετανά-
στευσης να το πει. Καµµία σχέση µε το τεράστιο κονδύλι το
οποίο το έχουν σαν ροµφαία. Και, µάλιστα, από το 1.600.000.000
όταν του είπαµε «πείτε µας ένα στοιχείο» -ο κ. Βίτσας- έβγαλε
από τα χαρτιά του έναν πολίτη της Μόριας που νοίκιαζε ένα οι-
κόπεδο δυόµισι χιλιάρικα τον χρόνο και έπαιρνε ένα χιλιάρικο
από την Ύπατη Αρµοστεία. Συµφωνώ µαζί του. Από το
1.600.000.000 πέσαµε στα εννιάµισι χιλιάρικα τον χρόνο µαζί του.
Ούτε µισό ευρώ. 

Τέταρτο σκάνδαλο: Χθες ήµουν πάλι στην επιτροπή, όπου
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προτάθηκε από την Κυβέρνηση η κ. Θάνου να αναλάβει τη θέση
του κ. Κυριτσάκη. Μου έκανε φοβερή εντύπωση ότι οι άνθρωποι
που κόπτονται για την ανεξαρτησία αυτής της αρχής -κόπτονται
στην κυριολεξία, πάλι θυµωµένο είδα τον κ. Βορίδη- φτάσανε στο
σηµείο να πάνε στον Μοσκοβισί, στη Βεστάγκερ, να πουν «Ακυ-
ρώστε αυτή τη…».

Κατ’ αρχάς θέλω να θυµίσω εδώ, για όσους µπορεί να το περ-
νάνε αβρόχοις ποσί, ότι η Επιτροπή Ανταγωνισµού παίζει ρόλο
όχι για εκατοµµύρια αλλά για δισεκατοµµύρια. Και δεν είναι µόνο
τα 18 εκατοµµύρια του κ. Κυριτσάκη που είχαν µπει στο συρτάρι
και δεν τα πλήρωσε ποτέ, πήγαν και παραγράφηκαν. Δεν είναι
µόνο το µονοπώλιο της διανοµής του Τύπου. Είναι ενεργειακά,
κατασκευαστικά, απίστευτα δισεκατοµµύρια. Και δεν γινόταν τί-
ποτα. Έµεναν στο συρτάρι. 

Είδα, λοιπόν, τον σύζυγο µιας Βουλευτίνας, ο οποίος έχει παί-
ξει καθοριστικό ρόλο στην Επιτροπή Ανταγωνισµού. Η σύζυγός
του τότε δεν ήταν τίποτα. Έγινε Βουλευτής. Δεν είναι κακό αυτό.
Είδα ακόµα έναν άνθρωπο που ήταν γενικός γραµµατέας και στέ-
λεχος της Νέας Δηµοκρατίας -τέτοια ανεξαρτησία!- να παίρνει
περίοπτες θέσεις. Είδα έναν άνθρωπο που το πρωί ήταν στην
Επιτροπή Ανταγωνισµού και το βράδυ ήταν σύµβουλος του κ.
Μητσοτάκη και άλλα πολλά.

Η κ. Θάνου -µου κάνει εντύπωση, άλλο σκάνδαλο αυτό, είναι
φοβερό σκάνδαλο, σεβαστή Αξιωµατική Αντιπολίτευση- τι είχε
κάνει; Το έγκληµά της ποιο ήταν; Πήγε ως νοµική σύµβουλος του
Πρωθυπουργού, αµισθί κιόλας. Υπήρχε κάτι εναντίον της; Ανήκε
σε κανένα πολιτικό κόµµα; Είχε καµµία πολιτική δραστηριότητα; 

Σας λέω για ανθρώπους που τους διορίσατε και ήταν εν ενερ-
γεία στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας. Κι όταν, µάλιστα, συγκυ-
βερνούσατε µε το ΠΑΣΟΚ, ήρθαν δύο κυρίες, όπου η µία ήταν
στο γραφείο του Γιώργου Παπανδρέου και η άλλη ήταν στο γρα-
φείο του κ. Χρυσοχοΐδη και του κ. Στουρνάρα. Τέτοια αίσθηση
ανεξαρτησίας!

Κατ’ αρχάς να πούµε το εξής: Αν πραγµατικά διαφωνείτε και
πρέπει να είναι πραγµατικά ανεξάρτητη, να βρούµε έναν άλλον
τρόπο. Υποδείξτε τον -εδώ είµαστε- για να τον νοµοθετήσουµε.
Για ποιον λόγο κάνετε τόση φασαρία; Αυτό ήταν, επίσης, ένα
σκάνδαλο. 

Κι ακόµα θέλω να θυµίσω -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, δεν θα
φάω πολύ χρόνο- ότι έχω µπροστά µου ένα απίστευτο πράγµα:
Κάθε πρωί που ξύπναγε κάποιος φίλτατος συνάδελφος, όπως
του ερχόταν έλεγε: «Το πρώτο εξάµηνο χρεώσατε τη χώρα 80
δισεκατοµµύρια». Μετά πέφταµε στα 100 δισεκατοµµύρια, αν ξυ-
πνάγαµε λίγο φτάναµε και στα 200 δισεκατοµµύρια.

Κι έρχεται µε τον πιο επίσηµο τρόπο η ΕΛΣΤΑΤ και λέει τα νού-
µερα. Λέω να βρείτε ένα οικονοµολόγο στον πλανήτη να το βάλει
κάπου αυτό το νούµερο και να συνεννοηθούµε. 

Το επίσης σκάνδαλο: Για µεν το 2019 θα έχει µείωση 12,6 µο-
νάδες, 323,5 δισεκατοµµύρια,167,8% του ΑΕΠ. Πράγµατι, το
2018 ανέβηκε στο 180% του ΑΕΠ για το buffer και είχε πέσει και
το 2017. Πού είναι τα 80 δισεκατοµµύρια;

Κοιτάξτε, εγώ πιστεύω ότι ο φανατισµός και η απελπισία δεν
είναι καλοί σύµβουλοι. Σας εκθέτουν. Θυµάµαι τι λέγατε στην
πρώτη αξιολόγηση, στον «κόφτη» της πρώτης αξιολόγησης, στη
δεύτερη αξιολόγηση, στον «κόφτη» της δεύτερης αξιολόγησης,
στην τρίτη αξιολόγηση. Χτυπιόσαστε για την πιστοληπτική
γραµµή. Χτυπηθήκατε πριν από λίγο για το τέταρτο µνηµόνιο.
Παίξατε µε το Μάτι. Να µη σας πω τι έχετε κάνει. Εγώ πιστεύω
ότι υπονοµεύετε την αξιοπιστία σας. Και την υπονοµεύετε µε
πολύ άγαρµπο τρόπο. Αυτό απέδειξε η οµιλία των Υπουργών, κυ-
ρίως του κ. Σταθάκη.

Θέλω, τελειώνοντας, να πω το εξής: Ξέρετε, ο Πίτερ Κεµπφ
είναι ο Πρόεδρος του Συνδέσµου Γερµανών Βιοµηχάνων. Δεν
φαντάζοµαι να έχετε την αίσθηση ότι υποστηρίζει κάποια κυβέρ-
νηση στην Ελλάδα. Αυτός ο άνθρωπος βλέπει την Ελλάδα να
απογειώνεται, σε ανάπτυξη, σε ποσοστά ανεργίας, στα εµπορικά
στοιχεία, στον κρατικό προϋπολογισµό, στον δείκτη εξαγωγών,
στον τουρισµό που καλπάζει, γίνεται κόµβος ενεργειακός.

Και το σηµαντικότερο από όλα; Έρχεται η «Αγία Τράπεζα» του
καπιταλισµού -γιατί η κινδυνολογία περισσεύει σε αυτή την Αί-
θουσα- η «WALL STREET JOURNAL» και λέει ότι στο τελευταίο

τρίµηνο µία χώρα µόνο έδειξε σηµεία ζωής. Και κάνει σκληρή κρι-
τική σε όλες τις χώρες της Ευρωζώνης. Λάβετέ τα υπ’ όψιν όλα
αυτά.

Θέλω να πω µία καλή κουβέντα, αν και λείπει ο κ. Δένδιας από
τη Βουλή. Τον άκουσα στην οµιλία του στον προϋπολογισµό και
το τελευταίο δίλεπτο το αφιέρωσε στον φασισµό, στα ακροδεξιά
κινήµατα και ήταν πολύ ειλικρινής. Εγώ κρατάω αυτό και πιστεύω
ότι σε αυτή την παράταξη υπάρχουν έντιµοι, υπάρχουν άνθρωποι
µε άποψη. Μπορεί να διαφωνούµε, νοµίζω, όµως, ότι κάποιοι
ακολουθούν µία ακραία ολισθηρή γραµµή. Χειροπιαστή απόδειξη
είναι η επερώτηση που κάνατε σήµερα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο κ. Μαυρωτάς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα επαναλάβω αυτά στα οποία αναφέρθηκαν οι συνάδελ-

φοι από τη Νέα Δηµοκρατία. Το θέµα που συζητείται στην επί-
καιρη ερώτηση µας δίνει την αφορµή να συζητήσουµε κι ένα
πολύ σηµαντικό θέµα για τη δηµόσια διοίκηση και γενικά για τους
κρατικά ελεγχόµενους φορείς.

Επιλέγονται στελέχη που ανήκουν σε ένα κοµµατικό περιβάλ-
λον, χωρίς κάποια ανοιχτή πρόσκληση, γιατί µάλλον τους έχετε
εµπιστοσύνη. Και η εµπιστοσύνη µετράει περισσότερο από την
ικανότητα.

Ο κ. Κιτσάκος ήταν Διευθύνων Σύµβουλος στη ΔΕΠΑ από τον
Δεκέµβριο του 2015 έως τον Νοέµβριο του 2017. Πριν εργαζόταν
στην «ELFE», στα Ελληνικά Χηµικά και Λιπάσµατα συµφερόντων
Λαυρεντιάδη. Η «ELFE» χρωστάει 120 εκατοµµύρια στη ΔΕΠΑ
από το φυσικό αέριο που χρησιµοποιούσε όχι ως καύσιµο, αλλά
ως πρώτη ύλη για την παραγωγή αµµωνίας για τα λιπάσµατα.
Και όπως γράφεται, το χρέος της «ELFE» αποτελεί ωρολογιακή
βόµβα στα θεµέλια της ΔΕΠΑ και της ελληνικής ενεργειακής
αγοράς, καθώς αντιπροσωπεύει το 80% του συνόλου των οφει-
λών ολόκληρης της αγοράς προς τη ΔΕΠΑ και το 10% του κύ-
κλου εργασιών της, όπως επισηµαίνει η ίδια η διοίκησή της.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, έβαλε τον πρώην διευθύνοντα σύµ-
βουλο του µεγαλύτερου οφειλέτη της ΔΕΠΑ, της «ELFE», στη
θέση του διευθύνοντα συµβούλου της ΔΕΠΑ. Ο κ. Θεόδωρος Κι-
τσάκος, πρώην τοµεάρχης ενέργειας του ΣΥΡΙΖΑ και πρώην δι-
ευθύνων σύµβουλος της «ELFE», δηλαδή πρώην στέλεχος του
Οµίλου Λαυρεντιάδη, τοποθετήθηκε στη θέση του διευθύνοντος
συµβούλου της ΔΕΠΑ την 1η Δεκεµβρίου 2015.

Λίγες µέρες νωρίτερα, στο τέλος Νοεµβρίου του 2015, ο προ-
ηγούµενος διευθύνων σύµβουλος της ΔΕΠΑ, ο κ. Παλαιογιάννης,
είχε στείλει εξώδικο στην «ELFE», απειλώντας να σταµατήσει την
προµήθεια αερίου επειδή η εταιρεία παραβίαζε τις συµβατικές
υποχρεώσεις ως προς την τακτοποίηση του χρέους της προς τη
ΔΕΠΑ. 

Εν ολίγοις, λοιπόν, ο κ. Κιτσάκος κατηγορείτε ότι έκανε τα
στραβά µάτια στις οφειλές της «ELFE» προς τη ΔΕΠΑ και το 2017
δέχθηκε την ανταλλαγή χρέους µε ακίνητα, τα οποία ήταν δε-
σµευµένα από το ελληνικό δηµόσιο. Η υπόθεση αυτή φαίνεται
ότι είχε καραµπόλες και στη διοίκηση της Αρχής για το Ξέπλυµα
Μαύρου Χρήµατος. Ακούστηκαν και προηγουµένως. 

Το 2018 στον κ. Κιτσάκο ασκήθηκε ποινική δίωξη για τις πρά-
ξεις και τις παραλείψεις του ως διευθύνων σύµβουλος της ΔΕΠΑ.
Ο ίδιος ισχυρίστηκε ότι τα πάντα γινόντουσαν σε γνώση των πο-
λιτικών του προϊσταµένων. Επίσης, έκανε λόγο και για τον κ. Μα-
νώλη Πετσίτη ότι ήταν, όπως έλεγε, εκπρόσωπος υπηρεσιών
Μεγάρου Μαξίµου. 

Κατά σύµπτωση, ο κ. Πετσίτης ήταν και αυτός εργαζόµενος
στην «ELFE» ή αν δεν ήταν εργαζόµενος, τουλάχιστον ήταν αµει-
βόµενος από εκεί και µάλιστα πλουσιοπάροχα αµειβόµενος.
Αυτή είναι µία απάντηση σε όσους λένε ότι η Ελλάδα δεν προ-
σφέρει ευκαιρίες. Αρκεί να είσαι κοµµάτι του κατάλληλου περι-
βάλλοντος ή να έχεις βρει τον κατάλληλο συµµαθητή!

Μέσα σε αυτό το κουβάρι εµπλέκονται και διάφορες κυπρια-
κές εταιρείες που έπαιζαν τον ρόλο της βιτρίνας. Είναι ένα πολύ
µπερδεµένο κουβάρι. Το αν γνώριζαν και έδωσαν το πράσινο
φως οι κύριοι Σταθάκης, Φλαµπουράρης και Δραγασάκης για τις
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ενέργειες του κ. Κιτσάκου, δεν το ξέρω. Αυτό που ξέρω είναι ότι
χρειάζονται εξηγήσεις για όλη αυτή την εµπλοκή. Αν το κίνητρο
ήταν να µην κλείσει η «ELFE» και χάσουν τη δουλειά τους οι ερ-
γαζόµενοι, αυτό σίγουρα δεν µπορεί να γίνει σε βάρος άλλων ερ-
γαζοµένων, ούτε να διακινδυνεύουµε την ευστάθεια και την
ισορροπία µιας κρίσιµης για την ελληνική οικονοµία επιχείρησης.

Το να προσπαθείς να νοικοκυρέψεις κάτι, σίγουρα δεν σηµαί-
νει να ρίχνεις λεφτά σε ένα άδειο πηγάδι. Το έχουµε δει και το
έχουµε πληρώσει ουκ ολίγες φορές απ’ όλες τις κυβερνήσεις. 

Συνήθως σε αυτές τις περιπτώσεις τα κίνητρα µπορεί να είναι
αγαθά, να µη χάσουν τη δουλειά τους οι άνθρωποι, οι πολιτικές
πιέσεις υπάρχουν, αλλά είναι µε το γάντι, γι’ αυτό και δεν αφή-
νουν ίχνη. Και όταν στραβώσει ή παραστραβώσει το πράγµα, την
πληρώνουν κάποιοι διοικητές κ.λπ.. Και τότε, ακριβώς, φαίνεται
γιατί το κριτήριο επιλογής των διαφόρων διοικητών είναι το να
είναι «δικά µας παιδιά». Για να κάνουν τα χατίρια των πολιτικών
και όχι για να είναι καλοί στη δουλειά τους. Γι’ αυτό και δεν γί-
νονται ανοικτές προσκλήσεις, αλλά κλειστές προσλήψεις «ηµε-
τέρων». Ο δικός µας άλλωστε, µπορεί να υπακούσει σε µια
οµερτά. Αρκεί, βέβαια, να µη γίνει η στραβή, γιατί αν στραβώσει
πολύ η υπόθεση τότε ο σώζων εαυτόν σωθήτω! Και ο αποδιο-
ποµπαίος τράγος δεν είναι ένας ρόλος που αρέσει σε πολλούς.
Όπως δεν τους αρέσει και το αριστούργηµα του Χίτσκοκ, ο «Σιω-
πηλός Μάρτυρας», ξέρετε µε τον Τζέιµς Στιούαρτ και την Γκρέις
Κέλι. Καµµία φορά προτιµούν τον αντίθετο του τίτλου ρόλο. Γε-
νικά, οι κοµµατικές επιλογές στις διοικήσεις είναι ένα λίπασµα
για σκάνδαλα. 

Και κλείνω όπως ξεκίνησα, κύριε Πρόεδρε. Η στελέχωση των
διοικητικών θέσεων σε κρατικούς οργανισµούς ή σε κρατικές θέ-
σεις γενικότερα, συνεχίζει να γίνεται -όπως και µε τους προηγού-
µενους- από υµέτερους, από δικούς σας ανθρώπους. 

Για να γυρίσω λίγο πίσω, µάλιστα, αυτή την εβδοµάδα, γίνεται
το ίδιο και για τη στελέχωση των ανεξάρτητων αρχών. Βλέπε την
περίπτωση της κ. Θάνου. 

Και για να πάω στα χθεσινά, συνεχίζετε ακάθεκτοι την αντισυν-
ταγµατική πρακτική -µιας και συζητάµε αυτές τις ηµέρες την Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος- όχι απλώς των εκπρόθεσµων αλλά
των ληξιπρόθεσµων υπέρογκων τροπολογιών. Ξεχάσατε πολύ
γρήγορα το «είµαστε η κάθε λέξη του Συντάγµατος». 

Η δικαιολογία σας σε όλα αυτά ποια είναι; Η πρώτη σας κου-
βέντα µόλις σας κάνουµε κριτική είναι: «και οι προηγούµενοι τα
ίδια έκαναν» και αρχίζετε να απαριθµείτε περιπτώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, τέσσερα χρόνια
µετά επιβεβαιώνετε ότι δεν ήσασταν η ελπίδα που έρχεται, αλλά
το έργο που επαναλαµβάνεται. Ο κόσµος απαξιώνει την πολιτική
εξαιτίας της ασυνέπειας λόγων και ειδικά προεκλογικών λόγων
και πράξεων και ειδικά µετεκλογικών πράξεων. Αν βρήκατε µια
κατάσταση που πρέπει να αλλάξει, αλλά τώρα που έχετε την
εξουσία σάς βολεύει αυτή η κατάσταση, αυτό δεν αναιρεί την
απαίτηση για αλλαγή. Αυτό σηµαίνει «κυβερνάµε αλλιώς». Αυτό
που κάνετε εσείς όµως, σηµαίνει «κυβερνάµε όπως ο παλιός»!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Μάριος Γεωργιάδης.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, η γνωστή υπόθεση ΔΕΠΑ είναι µια από τις

πολλές χαρακτηριστικές περιπτώσεις, µε την οποία αποδεικνύε-
ται περίτρανα ότι το µεγάλο ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς
είναι ένα παραµύθι για πολύ µικρά παιδιά και µιας και έχουµε
γιορτινές µέρες µπορείτε να τους το αφηγείστε. Αυτό αν, φυσικά,
υποθέσουµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι Αριστερά, γιατί το λεγόµενο
«αφήγηµα» δεν πείθει πλέον κανέναν.

Δεν υπάρχει καµµία ηθική ανωτερότητα, επειδή απλά οι παπ-
πούδες κάποιων πολέµησαν πριν από εβδοµήντα χρόνια, όταν
σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ λαϊκίζει µε δεκάδες ανέφικτες υποσχέσεις,
όταν νοιάζεται µόνο για µικροκοµµατικά συµφέροντα, όταν δη-
µαγωγεί καθηµερινά ή όταν ενδιαφέρεται πραγµατικά µόνο για
τα δικά του παιδιά.

Ένα, λοιπόν, από τα δικά του παιδιά ήταν και κάποιος πρώην
τοµεάρχης ενέργειας, στα γραφεία του στη Κουµουνδούρου, ο

οποίος από «στελεχάρα» µιας επιχείρησης λιπασµάτων τότε,
βρέθηκε ξαφνικά την 1η Δεκεµβρίου του 2015 διορισµένος και
χωρίς αξιολόγηση διευθύνων σύµβουλος της ΔΕΠΑ, στην εται-
ρεία δηλαδή που τότε είχε λαµβάνειν 70 εκατοµµύρια ευρώ από
αυτή την εταιρεία.

Δεν υπάρχει λόγος να επαναλάβω τώρα όσα περιλαµβάνονται
στην επίκαιρη επερώτηση, δεδοµένου ότι έχει ήδη επιληφθεί η
δικαιοσύνη, αλλά και όλες σχεδόν οι εφηµερίδες και τα µέσα
έχουν αναφερθεί σχετικά και µε πολύ µεγάλη ανάλυση. 

Τα συµπεράσµατα, όµως, του κάθε αντικειµενικού αναγνώστη
είναι αυτά που έχουν σηµασία. Και ξεκινάω µε το εξής: 

Πρώτον, ένας επιχειρηµατίας και ο υπάλληλός του φέρονται
να έχουν δηµιουργήσει χρέη σε δηµόσια επιχείρηση χωρίς να
έχει παρέµβει κανείς. 

Δεύτερον, για αυτή την αδράνεια είναι 100% εκτεθειµένη η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αφού επί χρόνια φέρεται να κάλυπτε
πλήρως όλα όσα έχουν γίνει. 

Τρίτον, έξι Υπουργοί φέρονται ότι ενεπλάκησαν από την αρχή
µέχρι το τέλος και όλοι φέρεται ότι γνώριζαν για την εξέλιξη του
υπέρογκου χρέους που αυτή τη στιγµή έχει φθάσει τα 120 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Τέταρτον, έχουµε ανεπίσηµα e-mail και επίσηµα πρακτικά των
συνεδριάσεων του Διοικητικού Συµβουλίου της Δηµόσιας Επιχεί-
ρησης Αερίου, τα οποία φαίνεται ότι τους καίνε όλους. 

Πέµπτον, όλοι φέρεται να είχαν ευήκοα ώτα σε ό,τι ζητούσε ο
σύντροφός τους από το κόµµα και να ήταν ενηµερωµένοι για την
κάθε φαεινή του ιδέα, όπως για παράδειγµα την απόπειρα µεθό-
δευσης να επιχειρηθεί µέσω διαφόρων εταιρειών-«φαντάσµατα»,
παρένθετες ή εξωτικά παρένθετα σχήµατα, να σβήσει σιγά-σιγά
το χρέος της εταιρείας, µε ανταλλαγή βεβαρηµένων µε υποθή-
κες και δεσµευµένων, παρακαλώ, ακινήτων και επιπρόσθετα
πολύ µικρότερης αξίας από το χρέος. 

Και, έκτον, επί τέσσερα ολόκληρα χρόνια η εταιρεία λιπασµά-
των προµηθευόταν φυσικό αέριο κυριολεκτικά τσάµπα από τη
ΔΕΠΑ, µε τους εµπλεκόµενους Υπουργούς να φέρεται ότι όχι
µόνο το ανέχονταν αλλά και παρέµβαιναν στη διοίκηση της ΔΕΠΑ
και στον πρώην σύντροφό τους µε εντολή να µην απαιτεί ούτε
να διεκδικεί τα φέσια. 

Κυριολεκτικά µιλάµε για απίστευτα πράγµατα. Ο δε χείµαρρος
των υπόλοιπων αποκαλύψεων επιβεβαίωνε απλά ότι κάποιο αό-
ρατο χέρι κατά καιρούς προστάτευε τον επιχειρηµατία και τους
συντρόφους. 

Διοργανώθηκαν λοιπόν, διυπουργικές επιτροπές, επιστρατεύ-
θηκαν αντιπρόεδροι, Υπουργοί, συντονιστές, τραπεζίτες, άλλοι
διάφοροι κοµµατικοί. Και όλα αυτά φέρεται ότι έγιναν για να βρε-
θεί η καλύτερη λύση για την εξυπηρέτηση συµφερόντων άλλων
και όχι του ελληνικού δηµοσίου. 

Όµως, δυστυχώς, για όλους αυτούς που φέρεται ότι συµµε-
τείχαν σε όλο αυτό, ήλθε η ώρα που ο πρώην σύντροφος από
φίλος έγινε εχθρός και µπροστά στις ατελείωτες αποκαλύψεις
τούς κάρφωσε όλους µαζί και έναν-έναν ξεχωριστά. Ακόµα και
µόνο το 10% όσων έχουν γραφτεί και ακουστεί να ισχύει, θα
έπρεπε σήµερα οι εκπρόσωποι της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
να έλθουν εδώ µε κατεβασµένα τα κεφάλια -πραγµατικά- και να
απολογηθούν. 

Αντ’ αυτού ακούσαµε να προσπαθούν να δικαιολογήσουν τα
αδικαιολόγητα, χωρίς να προβάλουν κανένα βάσιµο επιχείρηµα
και χωρίς να αναφέρουν έστω κι ένα στοιχείο που να αντικρούει
τα όσα καταλογίζονται, συµπεριφορά που πέραν των άλλων σί-
γουρα εξοργίζει όλους όσοι µας παρακολουθούν αυτή τη στιγµή
και τον ελληνικό λαό. 

Δίνουν την εντύπωση -και µπορεί να κάνω λάθος σε αυτό και
παρακαλώ, κύριοι Υπουργοί και αγαπητοί συνάδελφοι διορθώστε
µε- ότι πέρα από τον πανικό -τώρα πιθανόν που έχουν βγει όλα
στη φόρα- έχουν και κάτι άλλο ακόµη να κρύψουν ή να προστα-
τεύσουν και γι’ αυτό ακόµα κάνουν µια τελευταία και απέλπιδα
προσπάθεια αποπροσανατολισµού και απόσεισης ευθυνών για
τους χειρισµούς που έχουν γίνει.

Το τελείως απαράδεκτο και περίεργο είναι ότι η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ υπερασπίζεται ιδιώτες, για τους οποίους έχει ήδη
ασκηθεί δίωξη για απιστία σε βαθµό κακουργήµατος, για τη µη
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είσπραξη των χρεών δηλαδή και των όσων συζητάµε. 
Και ενώ γι’ αυτούς η υπόθεση ανατέθηκε σε ανακριτή για την

ποινική αξιολόγηση για τα λεγόµενα «περαιτέρω», θέλω να ρω-
τήσω τους παριστάµενους Υπουργούς: Γι’ αυτά τα περαιτέρω,
κύριοι Υπουργοί, των ενδεχόµενων πολιτικών ευθυνών για µια
ζηµιά 120 εκατοµµυρίων ευρώ του δηµοσίου που συζητάµε,
ποιος θα επιληφθεί; Νοµίζω ότι οφείλετε µια απάντηση γι’ αυτό.

Και, τέλος, αυτό που βλέπω να διαδραµατίζεται συνεχώς είναι
ότι έχουµε να κάνουµε µε µάγους. Ο ένας βγάζει από το µανίκι
τη «NOVARTIS» και ο άλλος βγάζει από το καπέλο τη ΔΕΠΑ. Ο
ένας βγάζει από το µανίκι το C4I και ο άλλος βγάζει το Θριάσιο.
Ο ένας βγάζει από το µανίκι τη «SIEMENS», ο άλλος βγάζει το
αεροδρόµιο και τις σφαίρες Καµµένου στη Σαουδική Αραβία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοί, το «Ελλάδα έχεις ταλέντο» έχει
τελειώσει και µάγος δεν κέρδισε. Να είστε σίγουροι, ότι αυτή τη
στιγµή όλοι έχετε χάσει την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού και
όλοι, όσοι έχετε κυβερνήσει, είσαστε υπόλογοι -ο καθένας από
την πλευρά του- για τα όποια σκάνδαλα υπάρχουν, γιατί το ότι
υπάρχουν σκάνδαλα είναι πραγµατικότητα.

Επειδή είναι και η τελευταία οµιλία µου από το Βήµα, θα ήθελα
να ευχηθώ καλές γιορτές σε όλους και κυρίως στον ελληνικό
λαό. Υποµονή και ελπίζω του χρόνου να έρθουν καλύτερες
µέρες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Καλή χρονιά.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρία

συνάδελφε, µακάρι. Χωρίς εσάς, βέβαια!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Εγώ σας ευχή-

θηκα.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κωστής Χατζηδάκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρ-

χει, λοιπόν, το σκάνδαλο ΔΕΠΑ-Λαυρεντιάδη.
Κύριε Σταθάκη, είναι µία εκδροµή στο δάσος. Δεν µας καλού-

σατε κι εµάς να πάρουµε µερικές παπαρούνες; Δεν υπάρχει Κι-
τσάκος, δεν υπάρχει Πετσίτης, δεν υπάρχει Λαυρεντιάδης, δεν
υπάρχουν τα 80 εκατοµµύρια που θα κέρδιζε ο Λαυρεντιάδης,
αν ο Κιτσάκος προχωρούσε µέχρι τέλους αυτά τα οποία σχεδίαζε
και για τα οποία διώκεται όταν η Κυβέρνησή σας απλώς προ-
ήδρευε.

Δεν αυξήθηκε το χρέος καθόλου. Τι και αν σας δείξαµε µε τον
κ. Δένδια τον πίνακα που δείχνει ότι διπλασιάστηκε; Εσείς λέτε
ότι δεν αυξήθηκε επί των ηµερών σας. Σας είµαστε ευγνώµονες,
κύριε Σταθάκη, που δεν µας είπατε ότι µειώθηκε. Θα µπορούσε
να το πείτε κι αυτό. Θα µπορούσατε να πείτε ότι τώρα είναι νύχτα
και είµαστε στο Ελσίνκι. Τα πάντα µπορούµε να ακούσουµε! 

Δεν υπάρχει τίποτα το περίεργο στον διορισµό Κιτσάκου.
Ήταν γενικός διευθυντής του Λαυρεντιάδη, χρωστάει ο Λαυρεν-
τιάδης, τον παίρνετε από τον Λαυρεντιάδη, τον πηγαίνετε στη
ΔΕΠΑ και µια χαρά! Δεν τρέχει τίποτα µε αυτά που έκανε ο κ.
Σκουρλέτης! 

Δεν άλλαξε τίποτε στις πληρωµές µάς είπατε της «ELFE» στη
ΔΕΠΑ. Ξεχάσατε, όµως, ότι προηγουµένως µας είπατε µόνος
σας ότι αποφασίσατε επί των ηµερών σας να είναι 50% «ντού-
κου», αµέσως, τοις µετρητοίς και 50% µεταχρονολογηµένες επι-
ταγές. Ναι, µόνο που πριν ήταν 100% τοις µετρητοίς, κύριε
Σταθάκη και κύριοι Υπουργοί, που πρέπει να απολογηθείτε. Και
το λέει η γενική συνέλευση του 2014.

Δεν διώξατε, από ό,τι κατάλαβα, τον Κιτσάκο για το σκάνδαλο
ΔΕΠΑ-Λαυρεντιάδη. Αναφερθήκατε προηγουµένως στους λό-
γους που τον διώξατε. Είπατε άλλα πράγµατα, αυτό δεν το ανα-
φέρετε. Άρα δικαιούµαι ή όχι να υποθέσω ότι συµφωνείτε µε
τους χειρισµούς Κιτσάκου στο σκάνδαλο ΔΕΠΑ-Λαυρεντιάδη;
Εάν δεν συµφωνείτε, να το πείτε. Διότι σας ακούω να τοποθετή-
στε λίγο περίεργα στο θέµα, φοβούµενος ενδεχοµένως τις
όποιες δικαστικές εµπλοκές που µπορεί να έχουν οι Υπουργοί.
Θέλω σαφή τοποθέτηση πάνω σε αυτό.

Δεν θεωρείτε τίποτε το περίεργο σε αυτή την απόπειρα ανταλ-
λαγής των οικοπέδων που έγινε και το ότι ήταν δεσµευµένα από

την αρχή και για το ότι επιχειρήθηκε να διπλασιαστεί η αξία τους
από τον κ. Κιτσάκο. Είπατε ότι ήταν µία βραχύβια παρουσία, µία
βραχύβια προσπάθεια. Μπα! Και η δικαιοσύνη τρελάθηκε που για
την απόπειρα αυτή έχει ασκήσει δίωξη στον κ. Κιτσάκο;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θα δείξει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μάλιστα. 
Εποµένως καλύπτετε τον κ. Κιτσάκο. Θέλω σαφή τοποθέτηση.

Ή συµφωνείτε µε τις ενέργειές του ή διαφωνείτε. Ως πολιτικός,
ως προϊστάµενος Υπουργός έχετε υποχρέωση να τοποθετηθείτε
έτσι ή αλλιώς στη Βουλή των Ελλήνων.

Επίσης, δεν είπατε τίποτε για τον περιβόητο κ. Πετσίτη. Μιλή-
σατε τέσσερις Υπουργοί και κουνήσατε το δάχτυλο στη Νέα Δη-
µοκρατία. Ο κ. Πετσίτης είναι ένας κολλητός του κ. Παππά, του
συναδέλφου σας, για τον οποίον γράφει ο Τύπος, όποιος έχει
πάρει 200.000 από τον κ. Λαυρεντιάδη, ο οποίος είναι διαχειρι-
στής offshore του κ. Λαυρεντιάδη και ο οποίος φωτογραφίζεται
µε τον Πρωθυπουργό την ίδια στιγµή και φωτογραφίζεται µε τον
κ. Φλαµπουράρη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Δεν τρέχει τίποτα για όλους εσάς, για όλους εσάς του ΣΥΡΙΖΑ
που χειροκροτείτε αυτές τις πρακτικές; Είναι το νέο ήθος της
Αριστεράς; Δεν αισθάνεστε την υποχρέωση να πείτε δυο κουβέν-
τες γι’ αυτό το ζήτηµα; Πότε, επιτέλους, θα αισθανθείτε την
ανάγκη να πείτε µία στοιχειώδη έστω αλήθεια και µία στοιχειώδη
«συγγνώµη» στον ελληνικό λαό;

Κύριοι Υπουργοί, από το ζήτηµα αυτό δεν θα ξεµπλέξετε εύ-
κολα. Καταθέσατε σήµερα, κύριε Σταθάκη, κάποια πρακτικά της
ΔΕΠΑ, τα οποία δεν κλείνουν αλλά ανοίγουν περαιτέρω το θέµα,
όπως φάνηκε προηγουµένως από την τοποθέτηση του κ. Δένδια. 

Λέω, λοιπόν, και στους τέσσερις ότι σήµερα είναι µόνο η αρχή.
Πρέπει να ετοιµαστείτε για τη συνέχεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Χατζηδάκη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όχι, κύριε Σκρέκα,

έχετε ολοκληρώσει. Έχει συµφωνηθεί ότι µόνον ο κ. Γεωργιάδης
και ο κ. Βορίδης, µαζί µε τον κ. Χατζηδάκη...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Μίλησα µε τον κύριο Πρόεδρο
και µου είπε ότι θα έχω δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Επειδή έχω ενηµέ-
ρωση από τον Πρόεδρο, δικαίωµα δευτερολογίας έχει µόνο ο κ.
Γεωργιάδης και ο κ. Βορίδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κάνετε λάθος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν κάνω κανένα

λάθος. Έχετε µιλήσει, κύριε Σκρέκα, εννέα λεπτά. Δεν µπορείτε
να µιλήσετε όλοι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Επιβεβαιώστε ότι δεν πήρα τη
δευτερολογία µου και συµφώνησα µε τον προηγούµενο Πρό-
εδρο, που αντικαταστήσατε, ότι θα µιλήσω δύο λεπτά για τη δευ-
τερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν µπορώ να σας
δώσω δύο λεπτά. Αν θέλουν όλοι οι συνάδελφοί σας δύο λεπτά,
δεν γίνεται η διαδικασία έτσι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν ζητάω κάποια εξαίρεση.
Προβλέπεται από τον Κανονισµό η δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αρκεί, όµως, να µην
την έχετε εξαντλήσει στην πρωτολογία σας, γιατί αυτή ήταν συµ-
φωνία.

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Γεωργιάδη, θα συµφωνήσω µε το
Προεδρείο και αν είναι, µετά θα σας δώσω τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δύο λεπτά ζητάω, µιας και ανα-
φέρθηκε σε µένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ποιος αναφέρθηκε σε
εσάς;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δύο πράγµατα θα ρωτήσω, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Σκρέκα.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δύο ερωτήσεις θα ήθελα να κάνω, επειδή είναι και ο Υπουργός

Ενέργειας και Περιβάλλοντος και ο Υπουργός Δικαιοσύνης.
Για τον Υπουργό Ενέργειας και Περιβάλλοντος: Κύριε

Υπουργέ, ξέρετε πόσος ήταν ο τζίρος της «ELFE» το 2016; Ήταν
περίπου 60 εκατοµµύρια ευρώ. Ξέρετε τι ζηµιές είχε εκείνη τη
χρονιά η «ELFE», η Ελληνική Εταιρεία Λιπασµάτων; Είχε 40 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Και ξέρετε τι αγορές φυσικού αερίου είχε από
τη ΔΕΠΑ; Περίπου 50 εκατοµµύρια ευρώ.

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό, κύριε Υπουργέ; Όποιος το δει καταλα-
βαίνει ότι υποτιµολογούσε ουσιαστικά το φυσικό αέριο στις πα-
ρένθετες εταιρείες που είχαν δηµιουργηθεί, οι οποίες το
χρησιµοποιούσαν και παρήγαγαν προϊόντα. Με αυτόν τον τρόπο
καταλαβαίνετε πολύ καλά ότι γίνεται µία µεταφορά κερδών από
την «ELFE» στις παρένθετες εταιρείες, οι οποίες από πίσω έχουν
κυπριακές offshore. Αυτό το γνωρίζατε και έπρεπε να κάνετε κάτι
ως πολιτεία.

Από κει και πέρα, κύριε Υπουργέ, να σας πω και κάτι άλλο: Δεν
αναφέρετε ότι σύµφωνα µε πληροφορίες, που ο κ. Κιτσάκος έχει
διαρρεύσει, στις 16-5-2017 έγινε διυπουργική συνάντηση όπου
συµµετείχατε εσείς, ο Υπουργός Επικρατείας και ο Υπουργός
Ανάπτυξης και Οικονοµικών µαζί µε τις πιστώτριες τράπεζες. Εκεί
παρουσιάστηκε ένα σχέδιο, ένα πλάνο, το οποίο εσείς είπατε να
προχωρήσει µία ανταλλαγή πάλι, όχι πια ενός ακινήτου, αλλά ένα
επιχειρησιακό πλάνο που έλεγε ότι, εφόσον θα ήρετο η δέ-
σµευση ενός ακινήτου, θα µπορούσε να κατασκευαστεί µία µο-
νάδα διαχείρισης απορριµµάτων που θα παρήγαγε βιοκαύσιµα,
βιοαιθανόλη κ.λπ. και µε αυτόν τον τρόπο θα µπορούσε να γίνει
ανταλλαγή και να σβηστεί το χρέος του κ. Λαυρεντιάδη και της
«ELFE». Δεν µας είπατε τι συζητήθηκε. Δεν καταθέσατε εδώ
πέρα τα πρακτικά εκείνης της διυπουργικής. Άρα είχατε γνώση
για όλα όσα είχαν γίνει.

Κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, εγώ δεν είµαι δικηγόρος. Είµαι
πολιτικός µηχανικός. Έχω µία ερώτηση: Δήθεν στο σκάνδαλο
«NOVARTIS» αναφέρθηκαν από κουκουλοφόρους µάρτυρες ονό-
µατα πρώην Πρωθυπουργών και Υπουργών και ήρθε αµελλητί
αυτή η δικογραφία στη Βουλή και σήµερα τους έχετε τσουβαλιά-
σει. Για το θέµα του κ. Κιτσάκου, ο οποίος διώκεται, που σύµφωνα
µε πληροφορίες αναφέρει τα ονόµατα έξι Υπουργών της Κυβέρ-
νησης, για ποιο λόγο τόσο καιρό από τη Δικαιοσύνη, κύριε
Υπουργέ της Δικαιοσύνης, δεν έχει έρθει αµελλητί στην ελληνική
Βουλή η δικογραφία, για να δούµε τελικά τι έχει πει ο κ. Κιτσάκος;

Σας ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ο κ. Γεωργιάδης έχει

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, «Φιλοκα-

λούµεν τε γαρ µετ’ ευτελείας, φιλοσοφούµεν δε άνευ µαλακίας»,
έγραψε ο Θουκυδίδης στον «Επιτάφιο». Και το να είµαι καλύτε-
ρος από εσάς στα αρχαία είναι πάρα πολύ φυσιολογικό. Το να
καταθέτετε, όµως, πίνακες στη Βουλή που να µην ξέρετε να τους
διαβάζετε για να παραπλανήσετε το Σώµα, λέγοντας και ψέµατα,
είναι δείγµα ενοχής.

Και έρχοµαι στον πίνακα που καταθέσατε, αυτόν τον καινούρ-
γιο, που είπατε ότι θα τον δούµε µετά. Σίγουρα κάποιο ψέµα θα
λέτε και εκεί. 

Παραπέµπω στα Πρακτικά: «Σταθάκης: Όταν ανέλαβε ο κ. Κι-
τσάκος, ήταν 89 εκατοµµύρια ευρώ το χρέος». Και µετά κάνατε
τον υπολογισµό µε το 7,2% τον χρόνο, ανεβάσατε τα εκατοµµύ-
ρια και καταλήξατε στα 12 εκατοµµύρια ευρώ. 

Πρώτον και κυριότερον, ο πίνακας που καταθέσατε λέει ότι
στο τέλος του 2015 ήταν 81 εκατοµµύρια ευρώ και όχι 89 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Ψέµα πρώτο. Τον καταθέτω εκ νέου, για να δείτε
τι καταθέσατε. Πάρτε τον πίσω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο
οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερο ψέµα του κ. Σταθάκη: Εµείς εδώ δεν ελέγχουµε τον κ.
Κιτσάκο, αυτόν τον ελέγχει η ελληνική δικαιοσύνη. Εµείς ελέγ-
χουµε την Κυβέρνησή σας. Ο κ. Κιτσάκος ανέλαβε τον Δεκέµβριο
του 2015. 

Άρα όλο το 2015 -γιατί, αν δεν το θυµάστε, κυβερνάτε από τον
Ιανουάριο του 2015- το χρέος της «ELFE» δεν ανήκει στην προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, αλλά σε εσάς, που έχετε και πολλά λεφτά
στην τράπεζα και ξεχνάτε και µερικά εκατοµµύρια. Να βάλετε και
κάτι για το δηµόσιο, όταν έρθει η ώρα. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε το χρέος. 
Το χρέος στο τέλος του 2014, κύριε Σταθάκη, ήταν 74 εκατοµ-

µύρια ευρώ. Άρα προσέξτε, κύριε Σταθάκη, οι ωραίοι υπολογι-
σµοί που κάνατε µε τους τόκους και µε αυτή τη δήθεν ηρεµία
σας του ενόχου έγιναν σε λανθασµένα νούµερα, γιατί το 7,2%
θα έπρεπε να το κάνετε στο 75, όχι στο 89. 

Άρα τα 12 εκατοµµύρια που βγάλατε εσείς, δική σας ζηµιά
είναι ήδη διπλάσια. 

Ψέµα δεύτερο, λοιπόν, του Σταθάκη: Ένοχος για δεύτερη
φορά στη Βουλή. 

Ψέµα τρίτο τώρα και ακόµα µεγαλύτερο: Αυτός ο ωραίος υπο-
λογισµός -µε το χαµογελάκι- µε το 7,2% δεν υπήρχε την τριετία
2012-2015; 

Κύριε Σταθάκη, 7,2% τον χρόνο τόκο δεν είχε η ΔΕΠΑ και επί
Σαµαρά-Βενιζέλου; Βεβαίως και είχε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Η Τράπεζα της Ελλάδος!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα για εξηγήστε τώρα
-µην µε διακόπτετε- ήρεµε κύριε Σταθάκη, για ποιον λόγο δεν
ανέβαινε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Η Τράπεζα της Ελλάδος το έλεγε! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σωστά, από την Τράπεζα
της Ελλάδος, ίσχυε, σας λέω. 

Ίσχυε το 7,2%, λοιπόν, και το 2012 και το 2013 και το 2014. 
Γιατί, κύριε Σταθάκη, µειώθηκε το χρέος το 2012, το 2013, το

2014, ενώ αυξήθηκε επί Σταθάκη; 
Άρα το χρέος, κυρία Γκαρά –που δεν καταλαβαίνατε και χει-

ροκροτούσατε- που έλεγε ήρεµα ο κ. Σταθάκης είναι όλο δικό
σας, κύριε Σταθάκη. Και έτσι, η διαφορά που είπατε 12 εκατοµ-
µυρίων ευρώ δεν είναι 12 εκατοµµύρια ευρώ. Ξέρετε πόση είναι;
Είναι «74 µείον 125», αυτή είναι η διαφορά που ανήκει στον Στα-
θάκη. Και γι’ αυτό ο Σταθάκης θα απολογηθεί. 

Και καταθέτω για τα Πρακτικά τον σχετικό πίνακα, για να δείτε
πώς εκτοξεύεται το χρέος επί Σταθάκη, γιατί ο τόκος είναι ίδιος
στην προηγούµενη περίοδο, το χρέος, όµως, δεν αυξάνει µε τον
ίδιο ρυθµό. Άρα εσείς κάνατε ζηµιά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο
οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είπατε και άλλο ένα ψέµα και κάνατε άλλη µια απρέπεια. Με-
γάλη απρέπεια! Ξέρετε, κύριε Σταθάκη, είπατε «δεν ανοίγω διά-
λογο µε τον κ. Κιτσάκο». Μπα, έτσι σας είπαν; Δεν θα µας
εξηγήσετε στη Βουλή τι λέει αυτός που εσείς διορίσατε; Πλάκα
µας κάνετε; 

Διάλογο θα κάνουµε, κύριε Κιτσάκο, ή στη Βουλή ή στον ανα-
κριτή! Κάπου θα τον κάνετε, πάντως. Καλύτερα να τον κάνετε
στη Βουλή παρά στον ανακριτή, σας συµβουλεύω. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα στην απρέπεια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Και ολοκληρώστε,

κύριε συνάδελφε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Με πολύ µεγάλο ύφος

µας είπατε: «Ο κ. Ασηµάκης Παπαγεωργίου έκανε σύσκεψη το
2012». Και διαβάσατε: «Μετέφερε την επιθυµία της κυβέρνησης
και του Πρωθυπουργού, του Σαµαρά». 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν σας είπα αυτό. Είπα «Δ.Σ. ΔΕΠΑ».

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το 2012 Πρωθυπουργός
ήταν ο κ. Παπαδήµος, αν δεν το ξέρετε, και όχι ο Αντώνης Σαµα-
ράς. 

Πάρτε και το επόµενο ψέµα, λοιπόν. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Μια αλήθεια δεν είπε στο Βήµα, µόνο ψέµατα! 
Πάµε, λοιπόν, τώρα στην ουσία, για να το καταλάβουµε καλά,

γιατί δεν είναι καθόλου για γέλια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, σύν-

τοµα, σας παρακαλώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ένα λεπτό ακόµα, κύριε

Πρόεδρε. 
Έχουµε τον κ. Πετσίτη, ο οποίος δηλώνει, κύριε Πρόεδρε,

business consultant και το 2012 έλεγε στο Facebook ότι τα χρή-
µατα του Σώρρα, τα 600 δισεκατοµµύρια, είναι αληθινά. 

Πάρτε το και αυτό για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέτοιον business consultant ψώνισε ο Λαυρεντιάδης, που νό-
µιζε ότι τα 600 δισεκατοµµύρια ευρώ του Σώρρα ήταν αληθινά! 

Ακούστε, λοιπόν, κύριε Σταθάκη: Ο φίλος του κ. Τσίπρα, που
νόµιζε ότι τα 600 δισεκατοµµύρια ευρώ του Σώρρα ήταν αληθινά,
πήρε 200.000 ευρώ από τον Λαυρεντιάδη ως business consult-
ant. Ο Λαυρεντιάδης επί της υπουργίας σας κέρδισε δεκάδες
εκατοµµύρια από την ευνοϊκή µεταχείριση που µόλις ανέφερα
και τα χρήµατα µεταφέρθηκαν µέσω δύο offshore από δικηγόρο
φίλο του κ. Παππά, που έβγαινε από το Μέγαρο Μαξίµου µε σα-
κούλες και ο οποίος έχει βάλει ως αντιπρόσωπό του τον κ. Πε-
τσίτη, τον φίλο του κ. Τσίπρα. Δηλαδή, έχουµε τον δικηγόρο, τις
offshore, τα λεφτά και την ευνοϊκή µεταχείριση. Δεν αφήνετε
τώρα λίγο τα γελάκια, να πούµε και καµµιά αλήθεια; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γεωργιάδη, σας
παρακαλώ πολύ, συντοµεύετε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Να µας πείτε τώρα στα
σοβαρά τι συµβαίνει!

Και κλείνω -µόνο δευτερόλεπτα θα µιλήσω- µε τον κ. Καλογή-
ρου. 

Ακούστε, κύριε Καλογήρου -και µιλάω µε πολύ µεγάλη ειλικρί-
νεια- κάνατε µία ωραία οµιλία. Εµένα µου αρέσει να ακούω
ωραίες οµιλίες στη Βουλή, τις προτιµώ. Όµως, το να κάνετε µα-
θήµατα σε εµάς -και ιδιαίτερα σε εµένα- πολιτικής ευπρέπειας
και κοινοβουλευτισµού, πάει πολύ!

Σας διαβάζω: «Παύλος Πολάκης» -η Κυβέρνηση, ξέρετε, είναι
σύνολο- «Όχι, βρε ακροδεξιό γκρουπούσκουλο, αν σε πυροβο-
λήσουν, εγώ θα φταίω! Εγώ σε έχω αναφέρει περισσότερες
φορές» και τα λοιπά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Καλογήρου, µε
Υπουργό τον Πολάκη και µε όσα κάνατε στη «NOVARTIS» και τα
αίσχη που ακούµε εδώ µέσα, να µας µιλάτε εσείς για θεσµική ευ-
πρέπεια και να µην πάµε µε λάσπη στις εκλογές, πάει πολύ! Να
είστε σεµνός!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γεωργιάδη.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και της
Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ πολύ,
κύριοι συνάδελφοι! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το Γυµνάσιο Σκάλας Λακωνίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακολουθείτε τη διαδικασία επίκαιρης επερώτησης που
έχει καταθέσει η Νέα Δηµοκρατία προς την Κυβέρνηση και γίνε-
ται ένας διάλογος. Σαφέστατα υπάρχουν και εντάσεις, οπότε
συγχωρήστε µας γι’ αυτές.

Τον λόγο έχει ο κ. Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κατ’ αρχάς εγώ θα πω, κύριε Πρό-

εδρε, ότι σέβοµαι τη στάση του κ. Σταθάκη. Λέω ότι τη σέβοµαι,
γιατί εγώ είµαι υπερασπιστής και καταλαβαίνω ότι δεν είναι έτοι-
µος και προφανώς δεν θέλει και να πει κάτι, το οποίο σε µία εξέ-
λιξη αύριο θα το βρει µπροστά του. Άρα ευλόγως δεν θέλει να
συζητήσει για τον κ. Κιτσάκο -δεν συνοµιλεί µαζί του- ευλόγως
δεν θέλει να σχολιάσει τίποτα για τον κ. Πετσίτη, επίσης, δεν
θέλει να πει κάτι γι’ αυτό. Δηλαδή, βασικά δεν θέλει να πει τίποτα
για το θέµα! Διότι τα ζητήµατα ανακύπτουν -για να είµαστε συ-
νεννοηµένοι- από τη δίωξη. 

Και στη δίωξη δεν τοποθετηθήκατε. Γιατί πού να τοποθετη-
θείτε; Κατηγορείται ο εκλεκτός σας και άνθρωπος του Λαυρεν-
τιάδη, που τον τοποθετήσατε για να ρυθµίσει µε τον αντίδικό του
τα θέµατα του Λαυρεντιάδη. Ωραίο αυτό όποιος το σκέφτηκε,
µεγαλείο! Βάλανε τον υπάλληλο του Λαυρεντιάδη να προστατεύ-
σει τα συµφέροντα του αντιδίκου του Λαυρεντιάδη. Μεγαλείο! 

Και µας είπε και ο Αντιπρόεδρος µετά από αυτό «τι ήρθαµε να
κάνουµε εδώ; Δεν φεύγαµε;» και χειροκροτούσατε εσείς. Και
εσείς καλοί! «Δεν φεύγαµε; Δεν είναι κανένα θέµα αυτό, ο θεός
να φυλάξει!». 

Ο δε διαπραγµατευτής του Λαυρεντιάδη ήταν ο Πετσίτης µε
τον υπάλληλο του Λαυρεντιάδη, που εκπροσωπούσε τον αντίδικο
του Λαυρεντιάδη. Δηλαδή, ο κολλητός του Πρωθυπουργού! Είναι
κανένα θέµα αυτό; Όχι, ο θεός να φυλάει! Τι θέµα να υπάρχει;
Δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα! 

Τώρα, κοιτάξτε, οποία σύµπτωση! Μετά ταύτα, µας λέει ο κύ-
ριος Υπουργός της Δικαιοσύνης ότι υπάρχει ένα θέµα θεσµικής
αξιοπρέπειας. Δεν είναι αθώος µέχρι να κριθεί ένοχος; Προφα-
νώς. 

Όπως επίσης, όµως, είναι και δεδοµένο ότι για κινηθεί ποινική
δίωξη κάποιος εισαγγελέας είπε ότι υπάρχουν ενδείξεις ενοχής.
Και αυτό είναι προφανές. 

Επίσης, είναι προφανές ότι, επειδή κινήθηκε η ποινική δίωξη,
αυτός απεπέµφθη. Γι’ αυτό και δεν παίρνετε θέση. Τελικώς τα
έκανε µούσκεµα, έκανε κάτι που έβλαψε την εταιρεία και τον
αποπέµψατε, αλλά δεν ξέρετε τίποτα και δεν έχετε σχέση µε
αυτό ή τα έκανε όλα καλά και εποµένως αυτός ο εισαγγελέας
δεν ξέρει τι του γίνεται; Τι από τα δύο ισχύει; 

Επ’ αυτού στωικά ο κ. Σταθάκης γνέφει και µου απαντά: «Ποιος
ξέρει;». Τις οίδε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν τοποθετήθηκα σε αυτά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Καθόλου. Ως προς αυτά τα µείζονα
καθόλου. Εσείς ήρθατε και µας είπατε ότι από το χρέος των 122
εκατοµµυρίων ευρώ, τα 12 αφορούν τη διαχείριση Κιτσάκου και
µε τα υπόλοιπα δεν έχετε σχέση. Αυτούς τους λογαριασµούς στο
µπακάλικο να πάτε να τους κάνετε, δεν περνάνε, διότι προφανώς
θα σας πουν στο µπακάλικο ότι όταν αφήνεις ένα χρέος να εξε-
λίσσεται, προφανώς αναλαµβάνεις και την ευθύνη της τοκοφο-
ρίας και εποµένως είναι δική σου ευθύνη το γεγονός ότι
φορτώνεται το χρέος µε τόκους. Και έρχεστε και λέτε στη Βουλή
τέτοια πράγµατα! Ο Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης τέ-
τοιες κουταµάρες!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν ντρέπεστε λίγο!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Το χρέος πώς δηµιουργήθηκε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κυρία µου, και το χρέος αναπτύχ-

θηκε µε τον τρόπο τον οποίο εξηγήσαµε δέκα φορές. Είναι 30
εκατοµµύρια ευρώ πάνω το χρέος που το υπερασπίζεστε. 

Και όταν, λοιπόν, έχει ανακύψει το ζήτηµα µε τα 70 εκατοµµύ-
ρια ευρώ και τους λένε να παγώσουν -αυτό τους είπαν τότε- τις
οφειλές, µας προσκοµίζει την «ωραία» απόφαση ο κύριος Υπουρ-
γός της Δικαιοσύνης και τι προκύπτει, κύριε Υπουργέ, από την
απόφαση την οποία προσκοµίζετε; 

Προκύπτει ότι η εταιρεία δεν έχει καν καταγγείλει τη σύµβαση.
Χρωστάει 70 εκατοµµύρια ευρώ και δεν έχουν κάνει καταγγελία.
Και πηγαίνουν σε ασφαλιστικά µέτρα, που µας προσκοµίζουν, και
ξέρετε ποιο είναι το επίδικο των ασφαλιστικών µέτρων; Όχι να
παγώσουν, όχι να σταµατήσει η δηµιουργία νέου χρέους, αλλά
το αν θα αποπληρώνεται το σύνολο ή το µισό µε µεταχρονολο-
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γηµένες. Αυτό είναι. Η εταιρεία λέει «το µισό µε µεταχρονολογη-
µένες» και το δικαστήριο είπε «ολόκληρο µε µεταχρονολογηµέ-
νες».

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Το 2014 γιατί δεν το είχατε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό είναι το επίδικο των ασφαλιστι-

κών µέτρων. Αυτά λέει η εταιρεία του δηµοσίου. Αυτά λέει ο εκ-
πρόσωπός σας αντί να πάει και να πει ότι πλέον έχει
δηµιουργηθεί ένα χρέος, το οποίο έχει ξεφύγει, το οποίο δεν
µπορεί να εξυπηρετηθεί. Και εν ονόµατι της διαπραγµατεύσεως
παρακολουθούν απαθώς οι εκλεκτοί τους -και σε γνώση τους-
να αποξενώνεται από οποιαδήποτε παραγωγική δραστηριότητα.
Κατά τα λοιπά, τι σας φέραµε εδώ και ταλαιπωρούµαστε; 

Ακούστε, λοιπόν, ενηµερωτικά: Έχω δει πολλούς κατηγορου-
µένους να µπαίνουν χαµογελαστοί στα ακροατήρια. Δεν µπο-
ρείτε να φαντασθείτε πόσους έχω δει να βγαίνουν κλαίγοντας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Βορίδη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τα σχόλια κρατήστε τα για τον εαυτό

σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην αρχίζετε πάλι.
Κύριε Σταθάκη, έχετε µιλήσει είκοσι επτά λεπτά στην πρωτο-

λογία σας. Πόσο χρόνο χρειάζεστε; Να βάλω επτά λεπτά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Θα τελειώσω πολύ σύντοµα.
Να ευχαριστήσω τον κ. Δένδια. Ελπίζω να του άρεσε το γεύµα

που πήρε το µεσηµέρι. 
Ο δεύτερος γύρος δεν προσέθεσε ούτε ένα στοιχείο. Άκουσα

τον κ. Χατζηδάκη να επαναλαµβάνει τα ίδια που είπε στην πρω-
τολογία του. Ο κ. Βορίδης µάς είπε ότι το σκάνδαλο πλέον είναι
η τοκοφορία, όχι η δηµιουργία νέου χρέους. Το σκάνδαλο είναι
τα χρέη της Νέας Δηµοκρατίας, που δεν ξεπληρώνονται και
έχουν τόκους. Αυτό είναι το σκάνδαλο. Καταπληκτική οικονοµική
ανάλυση!

Καταθέτω µόνο τους τρεις πίνακες για να τελειώνουµε τη συ-
ζήτηση περί ψεµάτων: Εξέλιξη χρέους από το 2009 έως το 2015,
κεφάλαιο συν τόκοι. 

Εξέλιξη καθαρού χρέους από το 2009 έως το 2015, συνολικό
χρέος µείον εγγυήσεις, από 38 εκατοµµύρια σε 81,740. Αυτό
ήταν το καθαρό. 

Τέλος, εξέλιξη συνολικού χρέους από το 2016 έως το 2018.
Να τελειώνουµε µε αυτή την ιστορία. Να σας δοθεί και ανά µήνα
η εξέλιξη του χρέους.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός  κ. Γεώργιος Σταθάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι, δεν ακούγεστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Τα παρακάµπτω όλα αυτά.
Αποκαθιστώ την κατηγορία περί ψεµάτων του κ. Δένδια. Ο κ.

Δένδιας έχει µία εµµονή µαζί µου. Απ’ ό,τι φαίνεται, ακολουθεί
τον κ. Βορίδη. Του αρέσει να µου κάνει την προσωπογραφία! Θυ-
µήθηκε ότι ήµουν συνδικαλιστής στο Nιουκάστλ. Δεν το έχω στο
βιογραφικό µου. Πού το είδατε αυτό; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μάλλον µου το είπε συµ-
φοιτητής σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Α, σας το είπε συµφοιτητής µου! Έχει µια εµµονή να µου
φιλοτεχνεί µια προσωπογραφία όπου συνήθως αποφεύγει τα
ακαδηµαϊκό µου έργο και ακόµα περισσότερο το επιστηµονικό.
Τα βιβλία µου δεν τα αναφέρει ποτέ. Πάει µόνο στην ιδέα της
ηρεµίας, η οποία µε διακρίνει και η οποία ερεθίζει τον κ. Βορίδη,
απ’ ό,τι κατάλαβα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Προσθέσατε τη λέξη «ψέ-
µατα» που εκ πεποιθήσεως δεν χρησιµοποιώ ποτέ µέσα στο Κοι-
νοβούλιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ωραία. Ευχαριστώ, λοιπόν. Τα στοιχεία είναι αυτά.
Απαντάω τώρα στα «εκπληκτικά» επιχειρήµατα του κ. Βορίδη.

Τι λέει το κατηγορητήριο προς τον κ. Κιτσάκο; Το ξέρετε, κύριε
Βορίδη;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ότι παρενέβη την απόφαση της γε-
νικής συνέλευσης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Για ποιο θέµα;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Για απιστία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Για ποιο θέµα κατηγορείται για απιστία; Για αύξηση του
χρέους.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για τον τρόπο πληρωµής
του χρέους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Πιθανό το σενάριο. Εγώ δεν το ξέρω το κατηγορητήριο.
Για το σχέδιο το οποίο καταγγέλλετε που δεν έγινε ποτέ…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το ξέρετε ή όχι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Όχι δεν το ξέρω. Εγώ είµαι Υπουργός. Πού να ξέρω το
κατηγορητήριο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν είχατε την περιέργεια
να το δείτε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν ξέρω. Υποθέτω. Ό,τι και να είναι, σε ποια από τα θέ-
µατα αυτά δεν τοποθετήθηκα διεξοδικά; Σας κατέθεσα δέκα
αποφάσεις Δ.Σ., σας κατέθεσα τις αποφάσεις της γενικής συνέ-
λευσης, σας κατέθεσα -και ο κ. Καλογήρου- την απόφαση των
δικαστηρίων που δεσµεύει τη ΔΕΠΑ. Τι έχω να προσθέσω επί της
ουσίας; Απολύτως τίποτα. Ούτε ένα κόµµα ούτε µία τελεία. Η συ-
ζήτηση ήταν διεξοδική. Πιο διεξοδική δεν γίνεται. Τι άλλο να προ-
σθέσω;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Την άποψή σας για τον χει-
ρισµό Κιτσάκου. Τον βρήκατε θετικό ή αρνητικό; Μια άποψη ζη-
τάµε. Είστε παρατηρητής;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Σας παρακαλώ, κύριε Χατζηδάκη. Ας σοβαρευτούµε
τώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εγώ να σοβαρευτώ; Εσείς
είστε Υπουργός. Δεν έχετε άποψη για τον υφιστάµενό σας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Χατζηδάκη,
ελάτε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Οι χειρισµοί ήταν σαφείς. Ο κ. Κιτσάκος κρίθηκε διά της
αποποµπής του για τη συνολική του λειτουργία. Το επανέλαβα
σε όλους τους τόνους. Η προσπάθεια της Νέας Δηµοκρατίας δεν
µας έβγαλε ένα στοιχείο, κάτι που να υπάρχει, κάποια υποψία.
Δεν προέκυψε από πουθενά. Η «ELFE» δεν ευνοήθηκε, όπως
προέκυψε από τα δεδοµένα που σας ανέφερα, άρα καλή τύχη
στο νέο σας σκάνδαλο, όταν και εφόσον ανακαλύψετε κάποια
στιγµή! 

Τα ειδικά δικαστήρια, κύριε Γεωργιάδη, λυπάµαι, δεν µας φο-
βίζουν. Για τα χρήµατά µου δεν µπορώ να σας βοηθήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Φλαµπουράρης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Δυστυχώς, κύριε Χατζηδάκη, αν είστε στον δρόµο και δίπλα σας
περάσει κάποιος και σας βγάλουν µια φωτογραφία ή είστε στα
γραφεία σας, όπου µπαίνουν εκατοντάδες κόσµος για να σας
βγάλουν µια φωτογραφία, δεν είναι ντροπή µου, αλλά ντροπή
σας να βγαίνετε και να λέτε ή εσείς ή ο συνάδελφός σας, δεν
άκουσα ποιος από τους δύο το είπε. Σας µπέρδεψα γιατί έχετε
ταυτόσηµο λόγο σήµερα. Είναι δυνατόν να λέτε ότι είναι φίλος
του Πρωθυπουργού ή φίλος του Φλαµπουράρη κάποιος ο
οποίος βρέθηκε όταν κερδίσαµε το 2015, απ’ ό,τι µου λένε, να
είναι δίπλα µας και να τον βγάλουν φωτογραφία; Το καταλαβαί-
νετε αυτό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Στο πόντιουµ του Πρωθυπουργού; 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ποιο πόντιουµ; Ήταν µε τον Πρωθυπουργό; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Βλάχο, σας πα-
ρακαλώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κύριε Βλάχο, δεν καταλαβαίνετε τι λέτε. Μη µε εκνευρίζετε. Δεν
καταλαβαίνετε τι λέτε, όπως δεν καταλαβαίνετε ποιο είναι το πε-
ριεχόµενο της επερώτησης. 

Αυτό φάνηκε από την ερώτηση που σας έκανε ο κ. Σταθάκης.
Δεν ξέρετε την ουσία. Απλά θέλετε να πείτε ότι είναι σκάνδαλο,
ότι τα σκάνδαλα τα κάνετε και εσείς, για να µπορείτε να αποσεί-
σετε…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι και εσείς, εσείς κατ’
αποκλειστικότητα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Καλά, εµείς τα κάνουµε, αλλά δικοί µας δεν έχουν περάσει ούτε
απ’ έξω από τα δικαστήρια. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μετά! 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Δικοί σας είναι από ισόβια µέχρι πέντε χρόνια. Μη συνεχίζετε,
λοιπόν, αυτή την ιστορία. 

Πρέπει να ξέρετε ότι εµείς θα συνεχίσουµε και να προστα-
τεύουµε την παραγωγική βάση της χώρας και να επιδιώκουµε να
ζουν οι εργαζόµενοι µε αξιοπρέπεια και κυρίως να αναδεικνύουµε
και να αναζητάµε τα σκάνδαλα τα οποία εσείς κάνατε όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια και οδηγήσατε τη χώρα στο αδιέξοδο, στα βρά-
χια, στα 350 δισεκατοµµύρια που χρωστάει η χώρα. 

Ο ελληνικός λαός δεν είναι δυνατόν να ξεχάσει τι κάνατε όλα
αυτά τα χρόνια και εσείς και οι άλλοι που έχουν φύγει και βρί-
σκονται εκτός Αιθούσης, δηλαδή το σύστηµα ΠΑΣΟΚ - Νέας Δη-
µοκρατίας που έφερε τη χώρα στον γκρεµό. Ο ελληνικός λαός
κατάλαβε -γι’ αυτό και µας ψήφισε- και άκουσε ότι εµείς θα στα-
µατήσουµε την καταστροφή. Θα προσπαθήσουµε να µην τον ρί-
ξουµε παρακάτω στον γκρεµό. Νοµίζω ότι τα καταφέραµε.
Βγήκαµε εκτός µνηµονίου και τώρα αρχίζει η ανορθωτική πορεία. 

Αυτό -φαίνεται- που σας ενοχλεί είναι αυτό που δεν περιµέ-
νατε. Δεν περιµένατε δηλαδή η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ να
προχωρήσει και να βγει από το µνηµόνιο και να έχει µια σταθερή
αναπτυξιακή πορεία η οποία σιγά-σιγά -δεν κάναµε θαύµατα-
βελτιώνει και την οικονοµία, µε θετικές επιπτώσεις κατ’ αρχάς
στα αδύναµα οικονοµικά στρώµατα. 

Αυτό φαίνεται ότι δεν µπορείτε να το χωνέψετε, γι’ αυτό ανα-
ζητάτε επιλογές και λύσεις οι οποίες, κατά τη γνώµη µου, υπο-
βαθµίζουν το Κοινοβούλιο και τον πολιτικό µας πολιτισµό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φλαµπουράρη. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχω εξαντλήσει τον χρόνο και
της τριτολογίας, αλλά παίρνω τον λόγο επειδή αναφερθήκατε
προσωπικά. 

Με τον πολιτικό µηχανικό συνάδελφό σας της Νέας Δηµοκρα-
τίας δεν µπορώ να σας πω κάτι, γιατί εγώ τα θέµατα στατικότη-
τας δεν τα αντιλαµβάνοµαι και γι’ αυτό δεν τα σχολιάζω ποτέ.
Σας λέω ότι δεν γνωρίζω και δεν βγάζω συµπεράσµατα και κυ-
ρίως δεν απευθύνοµαι µε πρόχειρες, κατά τη γνώµη µου -νοµικά
εννοώ όχι πολιτικά- ερωτήσεις. Ένα το κρατούµενο. Και αυτό
σας το λέω -το πρόχειρα νοµικά- γιατί σε απάντηση αυτών που
είπε και ο κ. Αντιπρόεδρος…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εγώ δεν θα σας ανταπαντήσω.
Να γνωρίζετε ότι τελειώνω εδώ. 

Σε αυτό που είπε και ο κύριος Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµο-
κρατίας, δηλαδή στα θέµατα θεσµικής ευπρέπειας, εγώ δεν µου
επιτρέπω –κατά τη γνώµη µου, σωστά- να εγκαλώ κανέναν παρά
µόνο εάν υπάρξει κάποιο επεισόδιο το οποίο να είναι πράγµατι
προσωπικό και να δηµιουργεί τέτοιες συνθήκες. 

Τα θέµατα θεσµικής ευπρέπειας είχαν να κάνουν µε το ύφος
και το περιεχόµενο της επίκαιρης επερώτησης, θεσµική ευπρέ-
πεια στην κοινοβουλευτική λογοδοσία όταν έχουµε ανοικτές ποι-
νικές υποθέσεις, οι οποίες βρίσκονται αυτή τη στιγµή στο µέσο
εξελίξεων. 

Νοµίζω ότι όλοι -και κυρίως οι παλιοί κοινοβουλευτικοί- µπο-
ρούν να απασχοληθούν µε αυτό, δηλαδή αν ξεκινήσουµε και µε-
τατρέψουµε την κοινοβουλευτική λογοδοσία, τον
κοινοβουλευτικό έλεγχο σε έλεγχο ποινικών ή αστικών υποθέ-
σεων που θα τις φέρουµε εδώ και θα τις συζητάµε. Φανταστείτε
να αρχίσουµε να φέρουµε εδώ άλλες Κοινοβουλευτικές Οµάδες,
εµπλεκόµενους ανθρώπους µε άλλες ποινικές υποθέσεις και να
ερχόµαστε εδώ και να λέµε πώς προχωράει, ποιος κατέθεσε, τι
κατέθεσε κ.λπ.. 

Γι’ αυτό είπα ότι υπάρχει µια σφιχτή συγκεκριµένη διαδικασία,
η οποία προβλέπεται µόνο από το άρθρο 86 όταν έχουµε συγκε-
κριµένες υποθέσεις που έχουν να κάνουν µε τον νόµο περί ευ-
θύνης Υπουργών. 

Αυτό που επίσης είπα είναι πως είναι ανοικτό, κατά τη γνώµη
µου, και δεν το γνωρίζουµε -και σωστά δεν το γνωρίζουµε- το
θέµα και της στοιχειοθέτησης της ζηµίας που είναι από τα πράγ-
µατα που σκέφτοµαι λογικά ότι θα απασχολήσουν τους δικαστι-
κούς λειτουργούς, οι οποίοι από εδώ και πέρα θα ασχοληθούν
µε την υπόθεση. 

Πράγµατι, κύριε Βορίδη, υπάρχουν ενδείξεις και µάλιστα σο-
βαρές για να ασκηθεί µια ποινική δίωξη. Από εκεί και πέρα υπάρ-
χει όµως µια ανακριτική διαδικασία, η οποία θα δούµε πού
πηγαίνει. Ασχολήθηκα και θέλετε τώρα να µου απαντήσετε και
επί προσωπικού. Ασχολήθηκα γιατί απευθύνατε σε εµένα συγκε-
κριµένα προσωπικά ερωτήµατα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Απαντήσατε; 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): …που δεν απαντώνται γιατί δεν
επιτρέπεται και εσείς συνεχίζετε να µην το καταλαβαίνετε. Ξέ-
ρουµε, δηλαδή, τι λέει ο κ. Κιτσάκος σε αυτή τη δικογραφία; Επι-
τρέπεται να το γνωρίζουµε; Όχι, δεν επιτρέπεται. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Υπάρχει συνέντευξη Τύπου… 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι µε νοιάζει εµένα η συνέν-
τευξη Τύπου; Θα κάθοµαι εγώ να σχολιάζω την ιδιότητα; Σας
είπα ότι ο κύριος αυτός είναι κατηγορούµενος. Τεκµαίρεται ως
αθώος και µπορεί να λέει ό,τι θέλει. Αυτό που λέει ελέγχεται από
τη δικαιοσύνη και ασφαλώς πολιτικά από εσάς. 

Λέµε λοιπόν. Είναι µάρτυρας ο κ. Κιτσάκος; Όχι. Τι είναι; Κα-
τηγορούµενος. Είναι αξιόπιστος ως κατηγορούµενος; Θα το
δούµε. Είναι αξιόπιστος όταν λέει αυτά που λέει για την Κυβέρ-
νηση; Θα το δούµε. Θα δούµε, επίσης, εάν υπάρχει ζηµία. Όλα
αυτά είναι υπό διερεύνηση και εσείς τα απευθύνετε όλα αυτά σε
εµένα, να σας απαντήσω ως ανακριτής; Δεν γίνονται αυτά. Ξε-
χάστε τα αυτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Θα έρθει εδώ η δικογραφία. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Λέτε, λοιπόν, ότι πρέπει να
έρθει εδώ η δικογραφία. Ποια δικογραφία; Ξέρετε εάν ο κ. Κι-
τσάκος έχει καταγγείλει πολιτικά πρόσωπα στη δικογραφία για
συγκεκριµένες πράξεις; Το γνωρίζετε; Γνωρίζετε τη δικογραφία;
Θα υποδείξετε εσείς, λοιπόν -για κάτι που δεν γνωρίζετε- σε
εµένα να διαβιβάσω εγώ τη δικογραφία; Είπατε ότι δεν διαβιβάζω
εγώ εδώ τη δικογραφία. Εγώ κάνω διαβίβαση όταν έρχεται σε
εµένα από τη δικαιοσύνη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ντρέποµαι για εσάς. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μη ντρέπεστε, δεν χρειάζεται.
Έχω άλλους να ντραπούν για µένα. Δεν χρειάζοµαι εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Σκρέκα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Λυπάµαι, σας είχα πιο ψηλά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Σκρέκα, δεν σας αρέσουν
οι απαντήσεις που δίνω και καταλαβαίνω τον λόγο. Να θυµάστε
πάντα ότι οι συµψηφισµοί που επιχειρείτε…
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Θα σας ανεχθούµε και εσάς! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Σκρέκα, επιτέ-

λους, σας παρακαλώ πολύ. Σεβαστείτε τον Υπουργό που µιλάει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Απόλυτα. Όσο µας σεβάστηκε

και εκείνος! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μη µε αναγκάσετε να

σας ανακαλέσω στην τάξη. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ωραίους Υπουργούς έχετε! 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ πολύ. 
Εγώ, κύριε Σκρέκα, δεν αστειεύοµαι, δεν κάνω πλάκα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Θα ακολουθήσω το παράδειγµα

του κ. Σταθάκη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Σκρέκα, εξακο-

λουθείτε να διακόπτετε -απρεπώς θα πω- τον Υπουργό που µι-
λάει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Παίρνω πίσω αυτά που ακούστη-
καν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ωραία, κύριε Σκρέκα,
να µην καταγραφούν στα Πρακτικά. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ που τα πήρατε
πίσω. Να είστε καλά. Καλά Χριστούγεννα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν θα µακρηγορήσω,

κύριε Πρόεδρε, και δεν θα οξύνω την οµιλία µου, γιατί θέλω να
καταλήξω µε ευχές. Και όξυνση και ευχές µαζί δεν πάνε. 

Κατ’ αρχάς, επί της ουσίας της υπόθεσης, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, νοµίζω ότι ο κάθε νοήµων που θέλει να καταλάβει -
γιατί µπορεί να επιλέξει να κλείσει τα αυτιά του- κατάλαβε απο-
λύτως τι έχει συµβεί εδώ. Είναι προφανές ότι υπάρχει ζήτηµα
µετακίνησης ενεργητικού σε τρεις κυπριακές εταιρείες, δηλαδή
το ελληνικό κέλυφος «ELFE» να φεσώνεται, το όποιο κέρδος να
περνάει σε τρεις κυπριακές εταιρείες και από εκεί και πέρα οφεί-
λουν οι αρχές της χώρας να ψάξουν να δουν τι κρύβεται πίσω
από αυτές τις εταιρείες, αν και ο καθένας µπορεί εύκολα να κάνει
υποθέσεις εργασίας. 

Το δεύτερο είναι ότι υπάρχει τεράστια ευθύνη ως προς τον
τρόπο διαχείρισης του διευθύνοντος συµβούλου. 

Και το τρίτο θέµα προς διερεύνηση, κύριοι Υπουργοί, είναι η
τυχόν ανάµειξη της Κυβέρνησης στο συγκεκριµένο ζήτηµα.
Σωστά κανείς δεν καταλήγει γρήγορα σε συµπεράσµατα. 

Με λύπη σας το λέω, διότι ειλικρινά -ελπίζω να το πιστεύετε-
ουδέποτε χαίροµαι να αναφέροµαι σε ευθύνες πολιτικών, οι
οποίες θα µπορούσαν να έχουν και ποινική διάσταση. Δεν µε ευ-
χαριστεί αυτό το πράγµα. Θεωρώ ότι δεν βοηθάει τη χώρα, δεν
βοηθάει το συµφέρον της, δεν βοηθάει τον τόπο. 

Κατά συνέπεια εύχοµαι να µπορέσετε σε µια άλλη ευκαιρία,
γιατί τώρα δεν το καταφέρατε, να αποδείξετε ότι η Κυβέρνηση
δεν είχε οποιαδήποτε ευθύνη για τη διαχείριση του κ. Κιτσάκου.
Με λύπη σας λέω ότι οι αρχικές ενδείξεις, όπως εµφανίστηκαν
στη συζήτηση εδώ και όπως αναλύθηκαν από τους συναδέλ-
φους, δεν πείθουν κάποιον καλόπιστο ακροατή. 

Επιπλέον δε, η ανάµειξη του κ. Πετσίτη, διάσηµου πια στη
χώρα µας, µε τις όποιες τυχόν σχέσεις έχει -µακάρι το φωτογρα-
φικό υλικό να είναι τυχαίο, όπως είπε ο Υπουργός Επικρατείας,
µακάρι να είναι ψευδές, µακάρι να είναι πλαστό- σε αυτή την υπό-
θεση υπό τη διπλή ιδιότητα, τη φερόµενη ιδιότητα, του απεσταλ-
µένου του Μεγάρου Μαξίµου και από την άλλη, του υπαλλήλου,
ανθρώπου ο οποίος µπορεί να έχει συµφέρον από τα χρήµατα
της ΔΕΠΑ και του οποίου η επιχείρηση είναι µεγαλοοφειλέτης
της ΔΕΠΑ, δεν δηµιουργεί κάποιο αθωωτικό συµπέρασµα. Μάλ-
λον, δηµιουργεί περισσότερα ερωτηµατικά.

Καταλήγω µε ελάχιστες παρατηρήσεις και αναφέροµαι και

πάλι στο ύφος το οποίο πρέπει να επικρατεί στη Βουλή. Πρέπει
να σας πω ότι µου έκανε εντύπωση -και δεν το λέω θετικά- ο
Υπουργός Επικρατείας στη δευτερολογία του, όπου µε προτε-
ταµένο και συγχρόνως, τρεµάµενο δάχτυλο, απευθύνθηκε στη
Νέα Δηµοκρατία, απειλώντας την και συγχρόνως λέγοντάς της
ότι θα εµείνει εις το κυνήγι των σκανδάλων.

Το συνδυάζω αυτό µε την πρωτολογία σας, κύριε Υπουργέ,
όπου µας συστήσατε ήρεµο πολιτικό κλίµα και σας αφήνω…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
…(δεν ακούστηκε)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας παρακαλώ, µη µε δια-
κόπτετε, αν έχετε την καλοσύνη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Δεν διακόπτω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας αφήνω στη δική σας,
κατ’ αρχάς, προσωπική κρίση, διότι ελπίζω ότι η ηλικία σάς έχει
επιτρέψει να έχετε δικαία κρίση, έστω εκτός Αιθούσης, κατ’ ιδίαν,
στην κρίση των υπολοίπων Υπουργών και στην κρίση των συνα-
δέλφων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν υπάρχει µια ελπίδα στον
τόπο, η ελπίδα υπάρχει εφόσον ένα κλίµα στοιχειώδους επιπέ-
δου διαλόγου διατηρηθεί. Εάν αυτό καταλυθεί, θα υπάρξει µόνο
ένας ωφεληµένος και αυτός ο ωφεληµένος δεν είναι σε αυτή την
Αίθουσα. Δεν είναι αυτή τη στιγµή σε αυτή την Αίθουσα, για να
διευκρινίσω σαφέστατα ποιον εννοώ.

Με αυτές τις σκέψεις και µε την ελπίδα τα κυβερνητικά πε-
πραγµένα να αποδειχθούν αληθή, πέραν αυτών που ελέχθησαν
εδώ, διότι ξαναλέω ότι τα εδώ δεν ήσαν επαρκή -περισσότερες
υπόνοιες δηµιούργησαν παρά απαντήσεις έδωσαν- θα ήθελα να
ευχηθώ σε όλους σας υγεία, ευτυχία, καλά Χριστούγεννα και
καλή χρονιά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δένδια.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Πρώτα-πρώτα, κύριε Δένδια, δεν απείλησα. Δεν συνηθίζω να
απειλώ. Δεύτερον, όταν είπα ότι θα συνεχιστεί η διερεύνηση των
σκανδάλων, δεν εννοούσα ούτε τη Νέα Δηµοκρατία ούτε οποι-
ονδήποτε.

Όµως, γνωρίζετε πολύ καλά ότι έχουν γίνει στη χώρα µας
σκάνδαλα τα οποία έχουν δηµιουργήσει τροµακτική ανισορροπία
και στον ίδιο τον κόσµο, ο οποίος ζητάει την αποκάλυψή τους.
Αυτό δεν αφορά τα πολιτικά κόµµατα. Παραδείγµατος χάριν,
εσείς λέτε ότι το σκάνδαλο ΔΕΠΑ αφορά την Κυβέρνηση, που
δεν την αφορά καθόλου, διότι αυτό που αφορά την Κυβέρνηση,
όπως είπα και στην οµιλία µου, ήταν να µπορούν τα «ELFE», ο
«ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟΣ», οι διάφορες βιοµηχανίες, οι οποίες κατα-
στράφηκαν, να αναστηλωθούν. Το ίδιο ισχύει και για τη ΔΕΠΑ.

Εσείς, όµως, λέτε ότι είναι σκάνδαλο. Εγώ δεν εννοώ αυτό.
Δεν εννοώ ότι θα διερευνήσουµε αυτού του τύπου τα σκάνδαλα.
Θα διερευνήσουµε όλες τις παρανοµίες οι οποίες έγιναν από διά-
φορους φορείς.

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, εύχοµαι και εγώ και ηρεµία και
καλά Χριστούγεννα και σε εσάς και στον κόσµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φλαµπουράρη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 8/7/19-11-2018 επίκαιρης επερώτη-
σης σχετικά µε τις «Αποκαλύψεις αναφορικά µε τη δράση του
πρώην διευθύνοντος συµβούλου της Δηµόσιας Επιχείρησης Αε-
ρίου (ΔΕΠΑ) κ. Θεόδωρου Κιτσάκου και το «αόρατο χέρι» που
προκάλεσε ζηµίες δεκάδων εκατοµµυρίων στη ΔΕΠΑ».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνέδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής: «Επείγουσες ρυθµίσεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής και άλλες
διατάξεις».

Προτείνω να µιλήσουν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές επί
των τροπολογιών για πέντε λεπτά και στη συνέχεια να µιλήσουν
όσοι τυχόν Βουλευτές εγγραφούν στο ηλεκτρονικό σύστηµα για
τρία λεπτά. Συµφωνεί το Σώµα;

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Μητα-
ράκη, έχετε τον λόγο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν νοµίζω ότι
θα γραφτούν πάρα πολλοί οµιλητές, προτείνω να έχουν τον κα-
νονικό χρόνο που είθισται στα νοµοσχέδια. Δεν υπάρχει λόγος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τι εννοείτε «τον κανο-
νικό χρόνο»;

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Επτά λεπτά οι Βουλευτές. Δεν θα είναι
πολλοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έτσι και αλλιώς, τα
πέντε λεπτά µε ανοχή που δίνεται κάθε φορά, στα επτά φτάνουν!

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Είπατε για τρία λεπτά για τους Βουλευ-
τές, αν άκουσα καλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όσοι εγγραφούν…
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ναι, να έχουν επτά λεπτά, όπως έχουν

οι Βουλευτές σε ένα νοµοσχέδιο. Συζητούµε ένα νοµοσχέδιο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να το συµφωνήσουµε

από τώρα. Αν έρθουν δέκα και εγγραφούν, δεν θα µπούµε σε
αυτή τη διαδικασία.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Γιατί να µη µπούµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αν οι εισηγητές, κύριε

Μηταράκη, και οι ειδικοί αγορητές έχουν πέντε, δεν µπορούµε
να δώσουµε επτά λεπτά στους συναδέλφους που θα εγγραφούν.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Να δώσουµε επτά λεπτά σε όλους
τότε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Επειδή είναι κατεπεί-
γον και είναι συνέχιση της προηγούµενης συζήτησης…

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεν είναι κατεπείγον. Έχει γίνει ουσια-
στικά άρση του κατεπείγοντος από χθες από τον Πρόεδρο, τον
κ. Βούτση. Είπε να συνεχίσουµε τη συνεδρίαση και αν χρειαστεί
και τρίτη µέρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ωραία, το να δώσουµε
πέντε λεπτά σε όλους είναι κατανοητό. Το να δώσουµε, όµως,
επτά λεπτά στους οµιλητές, δεν γίνεται. Πρέπει να συµφωνή-
σουµε πέντε λεπτά και σε όσους εγγραφούν…

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ωραία, πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Πάλλη,

επί της διαδικασίας θέλετε κάτι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Θα πρότεινα και στους συναδέλφους,

πέρα από το πεντάλεπτο -που συµφωνώ κατά παρέκκλιση και
καλώς το κάναµε χθες και πολλοί Υπουργοί ρωτήθηκαν, υπήρξαν
απαντήσεις- και πέραν του κατεπείγοντος του νοµοσχεδίου, να
υπάρξει µια συνεννόηση από ποιους Υπουργούς και ποιες διευ-
κρινίσεις χρειάζονται τα κόµµατα στο νοµοσχέδιο. Κάποιοι
Υπουργοί χθες ρωτήθηκαν, τοποθετήθηκαν, όπως ο κ. Κουβέλης,
ο κ. Αραχωβίτης. Υπήρξε ο διάλογος αυτός προκειµένου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όσοι Υπουργοί έχουν
µείνει να µιλήσουν…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: …να αποφύγουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αυτή τη στιγµή ο κ.

Στρατής µένει να τοποθετηθεί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Και όποιον άλλον Υπουργό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Από εκεί και πέρα, αν
αφορά κάποια ερώτηση σε κάποιον Υπουργό, σίγουρα δεν θα
του στερήσουµε το δικαίωµα να τοποθετηθεί. Αν είναι δυνατόν!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Νοµίζω ότι η χθεσινή συµφωνία όλων
µας ήταν η συζήτηση σήµερα να αναλωθεί στις τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίως στις τροπολο-
γίες, για να µπορέσει να ολοκληρωθεί η διαδικασία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Εκκρεµεί και η δευτερολογία του Υπουρ-
γού, οπότε όλοι µας θα µπορέσουµε να τοποθετηθούµε στο κλεί-
σιµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Οπότε, εφόσον συµ-
φωνήσαµε σε αυτό, ο κ. Ψυχογιός έχει τον λόγο για την τοποθέ-
τησή του, για πέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Μια µικρή ανοχή ίσως, διότι είναι αρκετά αυτά που πρέπει να

πούµε.
Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν βλέπω µεγάλη

συµµετοχή ούτε από τη Νέα Δηµοκρατία ούτε από το ΠΑΣΟΚ, οι
οποίοι σήκωσαν το σύµπαν χθες γι’ αυτό το ζήτηµα. Δεν βλέπω
µεγάλη συµµετοχή και ιδιαίτερη ζέση. Καλά κάνετε και θέλετε να
µιλήσετε για τις τροπολογίες, αλλά δεν βλέπω τη συµµετοχή που
θα έπρεπε να έχει αυτό το ζήτηµα και αυτό το τόσο σηµαντικό
διακύβευµα για εσάς. Δεν βλέπω συµµετοχή.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Θέλαµε χρόνο να διαβάσουµε.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Θέλαµε χρόνο να διαβάσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Καλά κάνετε και ζητάτε τον λόγο για

τις τροπολογίες και γι’ αυτό και εµείς δώσαµε -και σωστά- αυτή
τη δυνατότητα, προκειµένου να µπορέσουν να συζητηθούν.
Όµως, κάνετε πάντα εντυπώσεις. Αυτό σας ενδιαφέρει, οι εντυ-
πώσεις.

Πάµε, λοιπόν, τώρα παρακάτω. Επειδή συζητήθηκε το θέµα
της πρακτικής, θέλω να πω ξεκάθαρα από την αρχή ότι, όντως
πρέπει να αποφεύγεται αυτή η πρακτική όσο το δυνατόν. Όσο
γίνεται νωρίτερα, τα Υπουργεία να φέρνουν τις τροπολογίες,
προκειµένου να τις µελετούµε, λαµβάνοντας, βέβαια, υπ’ όψιν
ότι κάποιες είναι εξαιρετικά επείγουσες και προτείνονται την τε-
λευταία στιγµή. Όµως, ναι -το είπε και ο Υπουργός Οικονοµικών-
πρέπει να υπάρχει, όσο το δυνατόν πιο έγκαιρα αυτή η διαδικα-
σία.

Ποιος, όµως, το ζητάει αυτό; Το ζητάει το ΠΑΣΟΚ και η Νέα
Δηµοκρατία, οι οποίοι έφεραν πάνω από εκατό τροπολογίες στις
24 Δεκέµβρη του 2014, άσχετα µε το πόσες ψηφίστηκαν τελικά,
καταστρατηγώντας κάθε έννοια κοινοβουλευτικής διαδικασίας,
την οποία έχουν καταρρακώσει τα τελευταία χρόνια. Και βέβαια,
ήταν µια Κυβέρνηση, η οποία σε λίγο καιρό πήγαµε σε εκλογές
και έπεσε. Άρα, καταλαβαίνουµε ποιος είναι ο πελατειακός φω-
τογραφικός χαρακτήρας που εσείς επικαλείστε.

Δεν θα το βάλω στο ζύγι, γιατί είπα και πριν ότι για εµάς ο
πήχης είναι άλλος και θέλουµε µε αξιώσεις να έρχονται στην ώρα
τους, όσο το δυνατόν οι τροπολογίες. Όµως, πρέπει να το τονί-
σουµε αυτό και γνωρίζοντας και τη διαδικασία του ελληνικού
κράτους, η οποία σε κάποια πράγµατα έχει δυσκολίες και στρε-
βλώσεις, που εσείς δηµιουργήσατε εδώ και σαράντα χρόνια και
απαιτείτε, έστω και την τελευταία στιγµή να γίνουν ρυθµίσεις -
µακάρι να µην υπήρχαν αυτά- όπως και άµεσες ανάγκες, που
είναι προς όφελος της κοινωνίας και πρέπει να γίνουν.

Πάµε τώρα στην ουσία, γιατί το σηµαντικό είναι το αν ψηφί-
σετε τελικά αυτές τις τροπολογίες, όπως κάνετε µε όλα τα θετικά
µέτρα φέρνει η Κυβέρνηση το τελευταίο διάστηµα.

Ας δούµε, λοιπόν, τι τροπολογίες είναι αυτές άραγε. Είναι η
υπουργική τροπολογία 1864 του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, που προβλέπει το ακατάσχετο των λογαριασµών αγροτών
για κοινοτικές ενισχύσεις και αφορά το 90% των αγροτών.
Μήπως είστε µε το 10% των αγροτών;

Η βουλευτική τροπολογία 1877 αφορά την παράταση, µε
σκοπό τη διασφάλιση της λειτουργίας του Σικιαρίδειου Ιδρύµα-
τος Απροσάρµοστων Παίδων. Δεν είναι σηµαντική τροπολογία,
για να έρθει και να ψηφιστεί;

Δεν είναι σηµαντικό να ψηφιστεί η τροπολογία µε αριθµό
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1878/16 τροπολογία του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής, που διευρύνει τις αρµοδιότητες της Υπηρεσίας Υποδοχής,
προκειµένου να βρίσκει κατάλληλους χώρους προσωρινής φιλο-
ξενίας για τους νεοεισερχόµενους και να τους µετακινεί στην εν-
δοχώρα; Πάνω από είκοσι πέντε χιλιάδες άνθρωποι έχουν έρθει
από τις αρχές του 2018 στην ενδοχώρα. 

Εσείς τι θέλετε; Θέλετε τον εγκλωβισµό στα νησιά;
Απλοποιεί τη διαδικασία Επιτροπής Προσφυγών, σε περί-

πτωση αντικατάστασης Προέδρου, ώστε να µην επανεξετάζεται
από την αρχή η υπόθεση και να µην υπάρχουν καθυστερήσεις.
Παρατείνει συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου για
ανάγκες του Υπουργείου και, βέβαια, προβλέπει τις αποζηµιώ-
σεις στη Μόρια, κάτι που είναι ένα πάγιο αίτηµα και των κατοίκων
και της περιοχής, ανεξαρτήτως κοµµάτων.

Η µε γενικό αριθµό 1891/29 τροπολογία του Υπουργείου Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης ρυθµίζει θέµατα αρµοδιότητας του
Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε την οποία, µεταξύ
άλλων, παρατείνεται και διευρύνεται ο εξωδικαστικός µηχανι-
σµός ρύθµισης οφειλών. Με αυτόν τον τρόπο παίρνουν ανάσα
πολλοί δανειολήπτες. Και, όπως κυκλοφόρησε και σήµερα στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, ήταν µια εξαιρετικά κρίσιµη και χρή-
σιµη διάταξη αυτή του εξωδικαστικού µηχανισµού. 

Ο ίδιος ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης ανακοίνωσε ότι εµείς
συνειδητά δίνουµε δεύτερη ευκαιρία σε ανθρώπους, που πετά-
χτηκαν έξω λόγω των µνηµονίων. Επίσης, ανέδειξε την παράταση
του νόµου Κατσέλη µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Ήταν,
επίσης, απαραίτητο και από τους δικηγόρους και από τους πολί-
τες, αλλά και από τους φορείς που το είχαν ζητήσει.

Για να δούµε την τροπολογίαµε γενικό αριθµό 1894. Παρέχει
τη δυνατότητα ένταξης στην παροχή χρηµατικών βοηθηµάτων
και βραβείων και στις τρίτεκνες αγρότισσες µητέρες.

Η υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 1895/33 ρυθµίζει
θέµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Οικονοµικών. Από τα
πολλά ζητήµατα θα ξεχωρίσω τη σηµαντική µείωση του ΦΠΑ στις
συναυλίες, που κατεβαίνει στο 6% από το 24%. Είναι µια ολό-
κληρη αλυσίδα. Δεν είναι µόνο η διασκέδαση. Είναι οι επιχειρή-
σεις, οι άνθρωποι που εργάζονται, οι καλλιτέχνες και πρέπει να
το ψηφίσουµε.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1896/34 του Υπουργείου Ψη-
φιακής Πολιτικής ρυθµίζει ένα πάγιο αίτηµα των ΕΛΤΑ. Διευκο-
λύνει την παροχή της καθολικής ταχυδροµικής υπηρεσίας από
τον φορέα παροχής προς τους πολίτες της χώρας, καθώς επι-
ταχύνεται η διαδικασία καταβολής µέρους του κόστους της για
το έτος 2017 στον φορέα.

Δεν το είχατε καταβάλει αυτό, όταν ήσασταν Κυβέρνηση, προ-
φανώς ευνοώντας µία ιδιωτική πρωτοβουλία στα ΕΛΤΑ και όντας
απέναντι στην καθολική κάλυψη της ταχυδροµικής υπηρεσίας.
Αυτά εξυπηρετείτε και µε αυτά τα ιδιωτικά συµφέροντα πορεύε-
στε.

Αυτές είναι, λοιπόν, οι ρυθµίσεις-πλυντήριο για σας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Είναι οι ρυθµίσεις, που φέρνουν ανάσα και
αποκαθιστούν κοινωνικές αδικίες, που εσείς, ως επί το πλείστον,
έχετε δηµιουργήσει. 

Σας θέτω προ των ευθυνών σας να δείτε τις τροπολογίες.
Εµείς είπαµε ότι παίρνουµε θέση και λέµε ότι πρέπει, όσο το δυ-
νατόν, αυτό να αποφεύγεται, αλλά επειδή η ουσία δεν σας συµ-
φέρει, δηµιουργείτε µόνο εντυπώσεις.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ψυχογιό.

Κύριε Βαρβιτσιώτη, αν δεν διαφωνείτε, να δώσω τον λόγο στον
Υφυπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Στρατή, για να ανα-
πτύξει την τροπολογία του κιόλας και να έχετε τη δυνατότητα να
σχολιάσετε και επ’ αυτού.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας µιλήσω τώρα
εγώ και µετά ο κύριος Υπουργός, για να δει και τι θα πω.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Θα τον καλύψει κιόλας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα καλύψετε και την
τροπολογία;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Δεν πειράζει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, λοιπόν, κύριε

συνάδελφε, έχετε πέντε λεπτά.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό που δεν

έχει καταλάβει κανείς, είναι γιατί φωνάζαµε εχθές. Φωνάζαµε,
γιατί σε ένα νοµοσχέδιο πενήντα σελίδων ήρθαν τετρακόσιες σε-
λίδες τροπολογίες. Και ήρθε ο Πρόεδρος της Βουλής και µας
είπε ότι είναι επείγουσες ρυθµίσεις και πρέπει να δούµε τι θα κά-
νουµε στο τέλος του χρόνου.

Εγώ ξεχώρισα ποιες είναι οι επείγουσες ρυθµίσεις. Είναι αυτές
εδώ σε όγκο. Οι άσχετες και απαράδεκτες ρυθµίσεις είναι αυτές
που είναι ολόκληρα νοµοσχέδια. Δεν είναι επείγουσα ρύθµιση
που πρέπει να γίνει στο τέλος του χρόνου η αλλαγή που χρειάζε-
ται ο Γενικός Επιθεωρητής Διοίκησης. Δεν είναι επείγουσα ρύθ-
µιση η ρύθµιση ,που φέρνετε, που δεν έχει σχέση µε δαπάνες ή
οι οποιεσδήποτε ρυθµίσεις, που δεν έχουν δαπάνες και λογιστι-
κές εκκρεµότητες. Πού το βρήκατε γραµµένο; 

Να σας πω δε, επειδή κόπτεστε και ακούσαµε έτσι µε πάρα
πολύ στόµφο και τον Υπουργό εχθές και στην επιτροπή να µας
λέει «Κόπτοµαι πώς δεν θα αφήσω κανένα παιδάκι ακάλυπτο»,
ότι σήµερα δηµοσιεύεται επιστολή ενός παιδιού δεκαέξι ετών
που φιλοξενείται στο ΚΥΤ του Έβρου, η οποία λέει: «Προσπαθώ
να κρεµαστώ. Έχω προσπαθήσει να αυτοκτονήσω τρεις φορές
και συνεχίζω να κάνω τις ίδιες σκέψεις. Το φαγητό, για παρά-
δειγµα, είναι χάλια. Αν το δίναµε στα σκυλιά, δεν θα το έτρωγαν».

Αυτή είναι µία ζωντανή καταγγελία για τις δαπάνες, που νοµι-
µοποιείτε και την παροχή υπηρεσιών, που δίνετε. Κι όταν σας
λέµε ότι δεν µπορείτε συνέχεια να λειτουργείτε το σύστηµα µε
έκτακτες δαπάνες, µας λέτε «Μα, τι να κάνω; Είναι έκτακτες κα-
ταστάσεις». Έρχεται ο Συνήγορος του Πολίτη και λέει ότι δεν δι-
καιολογείται η συνέχιση της πρακτικής αυτής για παρέκκλιση
από την κείµενη νοµοθεσία και θεωρούµε ότι σε καθεστώς έκτα-
κτης ανάγκης µε την επιβολή διαδικασιών κατά παρέκκλιση των
προβλεποµένων από το ισχύον θεσµικό πλαίσιο ούτε το κράτος
δικαίου υπηρετείται ούτε τα ανθρώπινα δικαιώµατα τυγχάνουν
της δέουσας προστασίας.

Ποιος άλλος πρέπει να σας τα πει; Ποιος πρέπει να σας πει ότι
µετά από τόσα χρόνια δεν µπορείτε να λειτουργείτε διαρκώς σε
έκτακτες ανάγκες; Ούτε το πρόβληµα λύνεται. Παρά µόνο έρχε-
στε εδώ πέρα και εκθέτετε τη δική σας κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία, που δεν ψηφίζει σήµερα µόνο ρυθµίσεις του Υπουργείου
Μεταναστευτικής Πολιτικής και δικαιολόγησης δαπανών. Συνο-
λικά οι δαπάνες, τις οποίες δικαιολογείτε είναι 24 εκατοµµύρια
ευρώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Να µας τα αναλύσετε, όµως!
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Είναι 900 εκατοµµύρια ευρώ για

το Υπουργείο Οικονοµικών, 15 εκατοµµύρια ευρώ το Υπουργείο
Ψηφιακής Πολιτικής, 550.000 ευρώ το Υπουργείο Εξωτερικών.
Το Υπουργείο Άµυνας είναι κοντά στα 5 εκατοµµύρια ευρώ, σύµ-
φωνα µε αυτά που µας είπε ο Υπουργός, γιατί δεν υπάρχει έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου. Στο Υπουργείο Πολιτισµού είναι
435.000 ευρώ. Στο Υπουργείο Μετανάστευσης, άλλα 2 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Για το Υπουργείο Ναυτιλίας δεν ξέρουµε. Δεν λέει
η έκθεση.

Έρχεστε και λέτε, µε τις τροπολογίες, που φέρνετε ότι οι ρυθ-
µίσεις που κάνατε για την απόσυρση των δεξαµενοπλοίων µετά
το «ΑΓΙΑ ΖΩΝΗ» είναι ατελέσφορες, γιατί δίνετε δεύτερη φορά
παράταση στα πλοία άνω των σαράντα ετών να λειτουργούν. Μία
που το ρυθµίσατε, µία που το παρατείνατε, µία που το ξανακά-
νετε. Ατελέσφορη! Δύο χρόνια τώρα δεν έχετε καταφέρει να λύ-
σετε το θέµα. Να µας πείτε, σωστά το νοµοθετήσατε ή λάθος το
νοµοθετήσατε;

Αναφορικά, τέλος, µε τις ρυθµίσεις που έρχονται εδώ πέρα και
που έχουν σχέση µε την ΕΑΒ, τον ΦΠΑ, το «Enterprise Greece»,
τις πολιτιστικές πρωτεύουσες, τα κτήρια που ακόµα το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού δεν έχει καταφέρει να νοικιάσει, την αλκοόλη,
τα ΚΤΕΛ, τα ταξί, τον ΟΑΣΘ, για τον οποίο έχει γίνει τόσο µεγά-
λος χαµός, τόσο µεγάλη µεταρρύθµιση έχετε κάνει, που ερχό-
µαστε και δίνουµε συνεχώς παρατάσεις στο καθεστώς.

Έχουν σχέση µε το τέλος του χρόνου; Εδώ, µε τον τρόπο µε
τον οποίο νοµοθετείτε, δείχνετε ή ότι είστε παντελώς ανίκανοι ή
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ότι είστε µία κυβέρνηση σε αποδροµή που έρχεται παραµονές
του κλεισίµατος της χρονιάς να νοµοθετήσει ό,τι είχε έτοιµο,
προκειµένου να επιδείξει ότι κάνει κάποιο έργο.

Εγώ θέλω να απαντήσω στον Πρόεδρο της Βουλής, γιατί ήρθε
εδώ και µας είπε για πρακτικές, ότι ο Πρόεδρος της Βουλής και
το Προεδρείο οφείλει να προστατεύει την Αίθουσα. Και ο κ. Βού-
τσης δεν έχει προστατεύσει την Αίθουσα. Δεν έχει προστατεύσει
το Κοινοβούλιο, όταν εδώ και δυόµισι χρόνια δεν έχει εγγράψει
ακόµα στην ηµερήσια διάταξη τον νόµο για την ψήφο των απο-
δήµων. Δεν έχει προστατεύσει το Κοινοβούλιο, όταν δεν έχει εγ-
γράψει ακόµα στην ηµερήσια διάταξη την προ ηµερησίας
συζήτηση για το µεταναστευτικό. 

Δεν έχει προστατεύσει το Σώµα, όταν δεν δέχεται και κατ’ επι-
λογήν υπάρχουν οι προσκλήσεις σε µάρτυρες στις εξεταστικές
επιτροπές ή στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Και δεν προ-
στατεύει το Σώµα, όταν δεν βάζει ένα φρένο στην Κυβέρνηση,
ώστε όλος αυτός ο όγκος να περάσει τη βάσανο των επιτροπών,
της ακρόασης φορέων, του δηµόσιου διαλόγου, της διαβούλευ-
σης για όλα αυτά τα νοµοσχέδια, διότι οι πιο πολλές τροπολογίες
είναι νοµοσχέδια που δεν έχουν καµµία σχέση µε τη λήξη του
χρόνου.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µην καλύπτεσθε πίσω
από την δικαιολογία: «και εσείς τα ίδια κάνατε το 2014». Εσείς
είπατε ότι θα τα αλλάξετε, εσείς είπατε ότι είστε κάθε λέξη του
Συντάγµατος. Δυστυχώς, αποδεικνύεσθε, όχι µόνο χειρότεροι
από το παρελθόν, αλλά επιπλέον είσαστε και ανίκανοι και πιο
αδιαφανείς από ό,τι έχει φανταστεί και ο πιο νοσηρός νους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Βαρβιτσιώτη.
Να ενηµερώσω ότι θα κλείσει το σύστηµα, αφού ολοκλήρωσε

και ο συνάδελφος από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 
Θα δώσω τον λόγο στον Υφυπουργό Πολιτισµού κ. Στρατή, για

να αναπτύξει µια τροπολογία.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΡΑΤΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κατ’ αρχάς, εισαγωγικά να εξηγήσω για τις τέσσε-
ρις τροπολογίες. Θα ήθελα να πω τα εξής: Το Υπουργείο Πολιτι-
σµού έχει καταθέσει σχέδιο νόµου. Το σχέδιο νόµου αυτό έχει
περάσει και από τη βάσανο της ΚΕΝΕ. Οι παρατηρήσεις της
ΚΕΝΕ έχουν ενσωµατωθεί. Βέβαια, λόγω του φόρτου εργασίας
του Κοινοβουλίου και για τους λόγους που εξήγησε χθες ο Πρό-
εδρος της Βουλής, αυτό το νοµοσχέδιο δεν πρόλαβε να συζητη-
θεί και να τεθεί προς ψήφιση ως το τέλος του χρόνου και έτσι
αυτό που κάναµε είναι ότι επιλέξαµε µόνο τέσσερις ρυθµίσεις,
που έχουν δύο χαρακτηριστικά: Πρώτον, είναι πολύ σηµαντικές
και δεύτερον, είναι όντως κατεπείγουσες, όπως θα αναπτύξω
στη συνέχεια.

Η πρώτη ρύθµιση αφορά τις ανώνυµες εταιρείες, που συστή-
νουν οι δήµοι για τη φιλοξενία του θεσµού της Πολιτιστικής Πρω-
τεύουσας της Ευρώπης. Είναι ανώνυµες εταιρείες, οι οποίες
µπορούν και χρηµατοδοτούνται από τους δήµους, από Υπουρ-
γεία, από διάφορους φορείς και κανονικά, σύµφωνα µε τον νόµο
των ανωνύµων εταιρειών, θα έπρεπε αυτή η χρηµατοδότηση να
εγγράφεται ως έσοδο και να φορολογείται.

Εποµένως, εντοπίσαµε αυτό το ζήτηµα µε αφορµή, βέβαια, την
Πολιτιστική Πρωτεύουσα της Ευρώπης Ελευσίνα 2021, που είναι
µια πραγµατική περίπτωση, και η ρύθµιση, που παρουσιάζουµε
έχει ακριβώς την εξαίρεση αυτών των χρηµατοδοτήσεων από τη
φορολογία εισοδήµατος. Σίγουρα, είναι ένα πολύ σηµαντικό
θέµα. Αν δεν ψηφιστεί αυτή η ρύθµιση ως το τέλος του χρόνου,
για το 2017 η Πολιτιστική Πρωτεύουσα της Ευρώπης θα φορο-
λογηθεί για τις χορηγίες, που έχει λάβει νοµίµως, µε 300.000
ευρώ. Άρα, νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντικό, για να βοηθήσουµε
αυτόν τον σηµαντικό θεσµό και τη χώρα ευρύτερα. 

Το δεύτερο έχει να κάνει µε το έργο αποκατάστασης που
πραγµατοποιείται εδώ και πολλά χρόνια -έχει ξεκινήσει από την
προηγούµενη Κυβέρνηση- στο «ΑΚΡΟΠΟΛ». Είναι το κτήριο ιδιο-
κτησίας του Υπουργείου στην Πατησίων, Αβέρωφ και Μάρνη.
Είναι ένα έργο που χρηµατοδοτείται και εξελίσσεται επίπολλά

έτη. Για την ολοκλήρωσή του χρειάστηκε να γίνει µια συµπληρω-
µατική σύµβαση ύψους περίπου 100.000 ευρώ, πολύ µικρότερη
από το 15% της αρχικής σύµβασης και κάτω από τα όρια του
προσυµβατικού ελέγχου. 

Οι υπηρεσίες προχώρησαν σε πληρωµή κάποιων εργασιών,
που έχουν γίνει και στη συνέχεια µας ενηµέρωσαν ότι, σύµφωνα
µε τη νεώτερη νοµολογία, θα έπρεπε να είχε περάσει από προ-
συµβατικό έλεγχο αυτή η συµπληρωµατική σύµβαση. Οι άνθρω-
ποι µας τα υπέγραψαν όλα και είπαν το ιστορικό. Αν δεν ψηφιστεί
αυτή η ρύθµιση ως το τέλος του χρόνου, θα χαθεί µια σειρά από
πληρωµές, θα έχουµε απένταξη του έργου από το ΕΣΠΑ. Επο-
µένως, παρουσιάζεται αυτή η ρύθµιση για να τακτοποιηθεί µια
ιστορία -πώς να το πω;- σίγουρα παραδροµής των υπηρεσιών.
Να συζητήσουµε, αν θέλετε, για τα προβλήµατα της δηµόσιας
διοίκησης. Πάντως, θα έχει µεγάλο κόστος για τη χώρα, αν δεν
ψηφιστεί.

Η τρίτη διάταξη έχει να κάνει µε ένα χρόνιο πρόβληµα -ανα-
φέρθηκε πριν ο κ. Βαρβιτσιώτης- του Υπουργείου Πολιτισµού.
Θα χαρακτηρίσω το Υπουργείο Πολιτισµού «σαν τη σκύλα µε τα
σκυλάκια »ης”. Υπάρχει µια κεντρική υπηρεσία, που στεγάζεται
στο κτήριο της οδού Μπουµπουλίνας ως το 2013 ιδιοκτησίας του
ελληνικού δηµοσίου. Από το 2013 και µετά είναι ένα από τα είκοσι
οκτώ ακίνητα του ελληνικού δηµοσίου. Δυστυχώς, πλέον, πλη-
ρώνουµε ενοίκιο και µάλιστα, χρεωνόµαστε και τη συντήρηση.
Είναι άλλη συζήτηση αυτή και δεν είναι της ώρας. Όλες οι άλλες
υπηρεσίες είναι σε δεκαπέντε-είκοσι κτήρια γύρω γύρω ή και πιο
αποµακρυσµένα από την οδό Μπουµπουλίνας. Εποµένως, ανα-
ζητείται µια λύση στρατηγική και όχι απλώς να πάµε σε νέες µι-
σθώσεις, που θα µεταφέρουµε κάποιες υπηρεσίες, σε κάποια
διαµερίσµατα -να το πω έτσι- που θα µετατραπούν σε γραφεία
και κάποιες άλλες κάπου αλλού. 

Είναι µια ρύθµιση, που κάθε χρόνο έρχεται στη Βουλή. Είναι
διαχρονικό ζήτηµα. Είναι η νοµιµοποίηση αυτής της δαπάνης,
γιατί οι αρχικές συµβάσεις δεν είχαν γίνει από το Υπουργείο Πο-
λιτισµού, είχαν γίνει από διάφορους φορείς του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και κάποιοι από αυτούς έχουν καταργηθεί, όπως το
Ταµείο Διαχείρισης Πιστώσεων Αρχαιολογικών Έργων. Εποµέ-
νως, είναι επανάληψη µιας διαδικασίας. Με την Υπουργό Πολιτι-
σµού έχουµε επεξεργαστεί µια λύση για τη συνολική ρύθµιση
αυτού του θέµατος και θα την παρουσιάσουµε το επόµενο διά-
στηµα, τη µόνιµη λύση.

Η τέταρτη διάταξη έχει να κάνει µε µια ηµεροµηνία που υπάρ-
χει σε µια Κοινή Υπουργική Απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών και Οικονοµίας και Ανάπτυξης που θέτει την 31η Μαΐου ως
καταληκτική ηµεροµηνία αποστολής των πιστώσεων µε επιτρο-
πικά εντάλµατα, για να θεωρούνται νόµιµες οι δαπάνες. 

Στο Υπουργείο Πολιτισµού έχουµε την εξής ιδιαιτερότητα:
Ένα µεγάλο µέρος της χρηµατοδότησης πια, µετά τη µεγάλη αύ-
ξηση των εσόδων από τους αρχαιολογικούς χώρους, τα µνηµεία
και τα µουσεία της χώρας, έρχεται από το Ταµείο Αρχαιολογικών
Πόρων και Απαλλοτριώσεων, δηλαδή τα έσοδα από τους αρχαι-
ολογικούς χώρους συγκεντρώνονται στο ταµείο αυτό, στο ΤΑΠ,
και µετά χρηµατοδοτείται µε ένα ποσοστό 40% των αποθεµατι-
κών του ταµείου, το Υπουργείο Πολιτισµού. 

Το ΤΑΠ είναι ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Πρέπει
να έχει ολοκληρώσει τη διαδικασία του απολογισµού του, για να
µπορέσει να κάνει αυτή την εκταµίευση. Από τον νόµο αυτή η
προθεσµία είναι ο Ιούνιος. Εποµένως, έρχονται πολλά χρήµατα
στο Υπουργείο Πολιτισµού µετά τον Ιούνιο. Άρα, για την ειδική
περίπτωση του Υπουργείου Πολιτισµού, ζητάµε από τη Βουλή να
µας δώσει την εξαίρεση από αυτήν την ηµεροµηνία. Γιατί τώρα;
Γιατί λεφτά αυτή τη στιγµή υπάρχουν στο Υπουργείο Πολιτισµού,
έργα έχουν γίνει. Είναι µάλλον ασύµφορο να µεταφέρουµε ως
χρέη εργασίες, που έχουν ήδη γίνει και υπάρχουν τα λεφτά. Επο-
µένως, ζητούµε αυτήν την ρύθµιση.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη αναφορά στην τροπο-
λογία του Υπουργείου Οικονοµικών και να ευχαριστήσω το
Υπουργείο Οικονοµικών και ως Υπουργείο Πολιτισµού. Είναι
πάρα πολύ σηµαντική η ρύθµιση για το 6%. Είναι σηµαντική για
τον χώρο του πολιτισµού, αλλά είναι και σηµαντική γιατί δίνει ένα
συγκριτικό πλεονέκτηµα στη χώρα µας, ακριβώς στις πολιτιστι-
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κές εκδηλώσεις. Εµείς, που έχουµε πολύ συχνά επαφές µε αν-
θρώπους που οργανώνουν παραγωγές, ξέρουµε ότι θέλουν να
φέρουν µεγάλες παραγωγές παγκόσµιας εµβέλειας και ένα από
τα ζητήµατα, που έχουν να αντιµετωπίσουν, είναι ακριβώς ότι θα
πρέπει να απορροφήσουν και αυτό το 24%, µεταβιβάζοντας το
κόστος. Πού; Στο εισιτήριο; Άρα, φεύγουν από τη χώρα µας και
πάνε αλλού. 

Εποµένως, µετά την έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια και µε
τον δηµοσιονοµικό χώρο, που κατάφερε η χώρα, νοµίζω ότι το
να δώσουµε αυτό το κοµµάτι στον πολιτισµό είναι σηµαντικό.
Γιατί να γίνει τώρα; Γιατί, όπως όλοι ξέρουµε, αν θες να φέρεις
του χρόνου τους Rolling Stones και τους U2, µάλλον πρέπει εγ-
καίρως να έχεις ένα πλαίσιο και όχι να πεις ότι θα το ψηφίσω σε
µερικούς µήνες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Επειδή κάποιοι είναι καθ’ οδόν…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παναγιώταρε,

µετά θα δώσω σε εσάς τον λόγο. Δεν είστε έτοιµος; Αν είστε έτοι-
µος, να δώσω σε εσάς τον λόγο γιατί ο  κ. Παπαθεοδώρου έχει
ενηµερώσει ότι είναι καθ’ οδόν και θα καθυστερήσει λίγο.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Υπάρχει κάποιος άλλος που θα µπο-
ρούσε να προηγηθεί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ο κ. Παπαχριστόπου-
λος, αν είναι έτοιµος.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας µιλήσει ο
Υπουργός, γιατί έχουµε να γραφτεί να µιλήσουµε για τις τροπο-
λογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα δώσω τον λόγο
στον Υπουργό. Τον έχω δει. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Αν πρόκειται να φύγει ο Υπουρ-
γός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα µας ενηµερώσει.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα

ήθελα να πω ότι, πρώτον, µε στεναχωρεί ιδιαίτερα η στοχοποί-
ηση του Προέδρου της Βουλής. Νοµίζω ότι ο Πρόεδρος της Βου-
λής έχει κάνει µια εξαιρετική δουλειά όλον αυτόν τον καιρό και
ως Πρόεδρος µε τη στενή έννοια, όταν προεδρεύει εδώ, και όσον
αφορά τις αλλαγές που έχουν γίνει στη Βουλή από τη διοίκηση
και σε σχέση µε τον πολιτισµό. Αυτή η στοχοποίηση πραγµατικά,
δεν του αξίζει και νοµίζω ότι δεν αξίζει και σε εσάς. Νοµίζω ότι
είναι πολύ µεγάλο ατόπηµα και το αφήνω, χωρίς περαιτέρω σχο-
λιασµό. 

Δεν συµφωνώ µε αυτό που είπατε συγκεκριµένα για τον Πρό-
εδρο της Βουλής. Υπήρχε ένταση. Απαντήσαµε πολύ ευγενικά
στην πρώτη φάση. Είπαµε ότι συµφωνούµε, ότι έχετε βάσιµες
ανησυχίες. Ήλθε ο Πρόεδρος της Βουλής και σας είπε ότι µπο-
ρούµε να συζητήσουµε και σήµερα και ανάµεσα στις δύο γιορ-
τές. 

Τι άλλο θα µπορούσε να κάνει ο Πρόεδρος της Βουλής; Είπατε
ότι δεν έχετε αρκετό χρόνο να διαβάσετε τις τροπολογίες να
δείτε ποιες είναι, ποιες σας αρέσουν, ποιες δεν σας αρέσουν.
Σας έδωσε όλον τον καιρό που θέλετε. Σήµερα τις συζητάµε και
µετά συνεχίσατε την ένταση χωρίς λόγο -κατά την άποψή µου-
αφού είχε λυθεί και η διαδικασία. Νοµίζω ότι ο κ. Βαρβιτσιώτης
δεν έχει διαβάσει, παρ’ όλο τον χρόνο που του δόθηκε, τις τρο-
πολογίες. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Τις διάβασε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τότε

τις διάβασε, αλλά δεν τις κατάλαβε. Είναι και αυτό ένα ενδεχό-
µενο. 

Υπάρχει τροπολογία που αφορά επιχείρηση που δεν έχει φο-
ρολογική ενηµερότητα, την αναφέρατε. Αυτό δεν είναι επείγον;
Μια επιχείρηση που δεν έχει φορολογική ενηµερότητα να µπο-
ρεί…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Επί έναν χρόνο το ξέρανε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Καµµία δεν είναι επείγουσα ούτε µία.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μη µε

διακόπτετε. Εγώ ποτέ δεν σας διακόπτω. Εκτός εάν είναι…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Για πλάκα.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι

για πλάκα.
Δεύτερον, σας έχουµε εξηγήσει για τις συναυλίες ότι δεν µπο-

ρούµε να το κάνουµε µετά, γιατί απλώς δεν θα γίνουν οι συναυ-
λίες. Υπάρχουν, αν τα δείτε, δεν θα τα πω ένα-ένα, κάποια
φορολογικά θέµατα που τα ξέρει καλύτερα η κ. Παπανάτσιου και
για ποιον λόγο είναι επείγοντα. Γιατί ένα από τα παραδείγµατα,
που δώσατε ήτανε για τον κώδικα φορολογίας εισοδήµατος. Σας
εξήγησε και χθες γιατί είναι επείγον, όσοι την ακούσετε.

Άρα, νοµίζω ότι µπορούµε, χωρίς ένταση, να συζητήσουµε
αυτές τις τροπολογίες. Δεν φέρνουµε τροπολογίες ούτε για να
βολέψουµε τους δικούς µας ανθρώπους ούτε για να κάνουµε
κάτι παράτυπο. Οι πιο πολλές είναι θέµα ηµεροµηνιών. Σας εξή-
γησε ο Πρόεδρος της Βουλής εχθές, µε µεγάλη υποµονή -µε ιώ-
βεια υποµονή και µε παρεµβάσεις από σας- ότι είχαµε µία µικρή
περίοδο για νοµοθέτηση επειδή υπήρχε η συζήτηση και µετά η
συζήτηση για τον προϋπολογισµό. Νοµίζω ότι τώρα µπορεί να
συνεχίσουµε µε έναν ήπιο τρόπο, να τις συζητήσουµε και να
πάµε παρακάτω. 

Ευχαριστώ.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Επί προσωπικού, όσον

αφορά τι, κύριε Βαρβιτσιώτη;
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Δεν γίνεται να λέει ο κύριος

Υπουργός ότι δεν καταλαβαίνω αυτό που διαβάζω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έχετε ένα λεπτό. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Έχετε καταθέσει τρεις τροπο-

λογίες για την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης. Τρεις, έχετε κατα-
θέσει, όχι µία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Είναι άλλος Υπουργός, κύριε Βαρβι-
τσιώτη, αλλά δεν διαβάζετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε Πάλλη.
Ας ολοκληρώσει ο κ. Βαρβιτσιώτης τι θέλει να πει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Προφανώς, συνυπογράφει και ο κ. Τσα-
καλώτος. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Μπράβο. Προφανώς, τις υπο-
γράφει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Ο κ. Πιτσιόρλας χθες τις παρουσίασε. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Να σας πω κάτι; Καταλαβαίνω

την αγωνία του κ. Πάλλη να αποδείξει, όπως έλεγε και χθες,
πόσο ανθρωπιστής είναι, αλλά εδώ δεν µιλάµε περί αυτού. 

Αν θέλετε να µιλήσετε για τις τροπολογίες, να σας πω εγώ χα-
ρακτηριστικά ότι φέρνετε τρεις για την Ελληνική Βιοµηχανία Ζά-
χαρης.

Για την τροπολογία του ΟΑΣΘ και για την φορολογική ενηµε-
ρότητα, ναι, τις βρίσκω επείγουσες. Όλες τις άλλες ρυθµίσεις
που κάνετε είναι κατεπείγουσες; Η τροπολογία, µε την οποία εγώ
συµφωνώ απολύτως, να δίνονται δικαιώµατα στους αστυνοµι-
κούς, που έχουν υποστεί καρκίνο, είναι επείγουσα;  

Εγώ διαβάζω τι φέρνετε. Προσπάθησα να διαβάσω. Αυτά τα
οποία εσείς φέρνετε και υπογράφετε τα ξέρετε; Γιατί, κύριε
Υπουργέ, νοµίζω ότι εδώ έρχεστε να παραπλανήσετε συστηµα-
τικά τη Βουλή. Και η βάσανος του κοινοβουλευτικού έργου ση-
µαίνει διαφάνεια στις ρυθµίσεις, κάτι µε το οποίο ο κ. Πάλλης,
βεβαίως, παθαίνει ανατριχίλα, όταν το ακούει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τεκµηριώσατε το επί
προσωπικού. Να συνεχίσουµε τη διαδικασία. Κύριε Παπαθεοδώ-
ρου, έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν υπάρχει προσω-
πικό, κύριε Πάλλη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Να ανακαλέσει τις προσβλητικές εκφρά-
σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αν είναι ποτέ δυνατόν
να ξεκινήσουµε όλη αυτή η διαδικασία! Σας παρακαλώ πολύ.
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Ελάτε, κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο. 
Ο Υπουργός κ. Τσακαλώτος καλώς παρενέβη, γιατί έπρεπε να

αναφερθώ εγώ περί στοχοποίησης του Προεδρείου της Βουλής.
Διότι και ο Πρόεδρος κ. Βούτσης ήρθε εδώ, για να λειτουργήσει
πυροσβεστικά και να µπορέσουµε να βρούµε µία λύση, όπου,
κατά πλειοψηφία τουλάχιστον, συµφώνησε το Σώµα να συνεχί-
σουµε τη διαδικασία για σήµερα. Ας µην στοχοποιούµε το Προ-
εδρείο της Βουλής, που προσπαθεί να βοηθήσει, έστω κι αν
διαφωνούµε, όποιοι διαφωνούν, µε τον τρόπο οριοθέτησης της
διαδικασίας. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ας µη συζητούµε για πυροσβεστικές παρεµβάσεις, γιατί ξέ-

ρετε υπάρχει το γνωστό ανέκδοτο µε τον πυροσβέστη, ο οποίος
είναι πυροµανής.

Απλώς, λοιπόν, αυτό το οποίο ήθελα να σας πω σήµερα και
έχει σηµασία, είναι το εξής. Ακούω ότι µας µαλώνετε, γιατί προ-
καλέσαµε την παραµονή των Υπουργών, έτσι ώστε να εξηγήσουν
τις τροπολογίες, αλλά και γιατί σας είπαµε ότι σε αυτό το όργιο
των τροπολογιών από χθες, τελικά, πέρα από εµάς, υπάρχουν
και πάρα πολλοί άλλοι, οι οποίοι λένε ακριβώς τα ίδια πράγµατα
και σας καταγγέλλουν ή διαπιστώνουν τις ίδιες παρανοµίες και
αυτό θα πρέπει να το ακούσετε.

Θα πρέπει να ακούσετε, παραδείγµατος χάρη, ότι δεν είπαµε
µόνο εµείς ότι δεν υπάρχει καµµία διαδικασία κατεπείγοντος γι’
αυτές τις συµβάσεις, που έρχεστε αναδροµικά να νοµιµοποι-
ήσετε, αλλά το είπε και η Ενιαία Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων. Δεν
θέλετε να την ακούσετε, γιατί λέτε ότι τελικά εσείς έχετε δίκιο
και όχι η Ενιαία Αρχή.

Έρχεται και ο Συνήγορος του Πολίτη χτες, ο οποίος λέει το
εξής. Πρώτον, λέει ότι όταν έχουµε µείωση των προσφυγικών
ροών κατά 97% από το 2015, τριάµισι χρόνια µετά δεν δικαιολο-
γείται η επίκληση του επείγοντος χαρακτήρα οποιασδήποτε ρύθ-
µισης. Γιατί; Γιατί είναι πάγιες και διαρκείς ανάγκες, οι οποίες
έπρεπε να σχεδιαστούν και όχι να αναπληρώνονται αυτές οι
ανάγκες µε τη διαδικασία της κατά παρέκκλιση κάθε άλλης δια-
δικασίας και κείµενης νοµοθεσίας ρύθµισης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Έχει αρµοδιότητα ο Συνήγορος του Πολίτη να κρίνει αν
είναι κάτι επείγον ή όχι;  

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Μπράβο, κύριε Υπουργέ.
Απλούστατα, δεν παραβιάζει την κοινή λογική, όπως κάνετε
εσείς.

Και σας λέω το εξής. Από τη Δευτέρα µάς λέτε εγώ έχω δίκιο,
δεν έχει ούτε η Ενιαία Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, αλλά και ο
Συνήγορος του Πολίτη µάς λέτε τώρα ότι δεν έχει αρµοδιότητα.
Δεν χρειάζεται αρµοδιότητα για να διαπιστώσουµε σήµερα ότι
δεν υπάρχει καµµία κατεπείγουσα µορφή στις ρυθµίσεις που
φέρνετε.

Υπάρχει, όµως, και κάτι άλλο. Επιλέγετε, λοιπόν, να νοµιµοποι-
ήσετε αναδροµικά τις συµβάσεις για το Υπουργείο Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής, για το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Θα έρθω, επίσης, και στην κωµικοτραγική τροπολογία του
Υπουργείου Εθνικής Αµύνης. Ξέρετε τι σας λέει ο Συνήγορος του
Πολίτη, ως µη όφειλε; Δεν έχει καµµία αρµοδιότητα, αλλά το
λέει. Εδώ πέρα µιλάνε όλοι οι αρµόδιοι και λένε ότι κοιτάξτε να
δείτε, βρισκόµαστε σε µία έκτακτη ανάγκη, σε µία απρόβλεπτη
ανάγκη, τριάµισι χρόνια µετά. Εποµένως, θα πρέπει να κάνουµε
ακόµη τέτοιου τύπου συµβάσεις. Και τι σας λέει; Σας λέει ότι, όχι
µόνο η εκ των υστέρων –το τονίζει- νοµιµοποίηση όλων των πρά-
ξεων ανάληψης υποχρεώσεων είναι υπέρ το δέον γενική και αό-
ριστη, αφού φαίνεται να καταλαµβάνει όχι µισθώσεις, κύριε
Υπουργέ µόνο, αλλά όλες τις δαπάνες του Υπουργείου σας. Αυτό
δεν λέµε από προχθές;  

Και για να κλέψω µία έκφραση, αν θέλετε κάποιος να κάνει κάνα
δώρο από κανένα κοσµηµατοπωλείο το τελευταίο διάστηµα, θα
σας δώσει το τιµολόγιο και θα πληρωθεί από το Υπουργείο Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής ή από το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης. Γιατί;
Ακούστε τι θα ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ ως τροπολογία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, η οποία κατατέθηκε χθες. Δαπάνες
-όχι δαπάνες για το προσφυγικό, δαπάνες- που διενεργήθηκαν για

τις δράσεις της παραγράφου 1 του άρθρου 96 του νόµου του
2016, µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος, θεωρούνται νόµιµες και
µπορούν να αναληφθούν και να πληρωθούν σε βάρος των πιστώ-
σεων του κρατικού προϋπολογισµού.

Αναφέρεται σε όλες τις δαπάνες, οι οποίες έγιναν για να εξυ-
πηρετήσουν την τότε κατάσταση και το είπαµε και χθες αυτό. Εί-
παµε από χθες ότι ξαφνικά, ο κύριος Υπουργός Εθνικής Άµυνας,
επειδή είδε ότι εσείς τακτοποιείτε αναδροµικώς πάρα πολλά
πράγµατα, είπε και αυτός να κάνει το ίδιο, όπως το κάνει και το
Υπουργείο Εσωτερικών, όπως το κάνατε µη διαχωρίζοντας τις
δαπάνες, λέγοντας ότι αυτές οι δαπάνες ήταν απολύτως ανα-
γκαίες γιατί ήταν για µισθώσεις ακινήτων κλπ. και οι άλλες δα-
πάνες δεν είναι αναγκαίες. 

Με αυτό που δώσατε χτες, µήπως είδατε τι νοµιµοποιεί το
Υπουργείο Εθνικής Αµύνης; Νοµιµοποιεί συµβάσεις, οι οποίες
έγιναν κατά παράβαση της κείµενης νοµοθεσίας. Τις δώσατε,
λοιπόν, στους αναδόχους και τώρα πάτε να τους πληρώσετε και
τους πληρώνετε µε αυτόν τον τρόπο.

Τι σας λέει παραπάνω από µας ο Συνήγορος του Πολίτη; Σας
λέει ότι όχι µόνο είναι κατά παρέκκλιση, παραβίαση δηλαδή των
αρχών που διέπουν τις δηµόσιες συµβάσεις, αλλά είναι και κα-
ταχρηστική η ρύθµιση που κάνετε, για έναν λόγο: Διότι δεν τις
διαχωρίζετε, είναι αόριστες, χαρακτηρίζονται από ασάφεια και
θέλετε να βάλετε σε αυτές, κατά το κοινώς λεγόµενο, ό,τι τιµο-
λόγιο έχει περάσει από το Υπουργείο. Περί αυτού πρόκειται.
Αυτό καταψηφίζουµε. 

Ξέρετε κάτι; Αν σας το έλεγε η Αντιπολίτευση, θα µπορούσατε
να πείτε: «Μα, εγώ έχω δίκιο». Τώρα δεν σας το λέει µόνο η Αν-
τιπολίτευση, σας το λένε όλες οι αρχές και οι ανεξάρτητες
αρχές, δύο τουλάχιστον, και εσείς συνεχίζετε να λέτε «ας περά-
σει κι αυτό, να το ψηφίσουν και δεν θα το ελέγξει κανένας». Δυ-
στυχώς για σας, ευτυχώς για τη νοµιµότητα, θα ελεγχθούν αυτές
οι συµβάσεις, γιατί είναι καταχρηστικές και παράνοµες, γιατί δεν
έχετε το δικαίωµα, ακόµα και µε την αντιγραφή που έκανε ο κύ-
ριος Υπουργός της Εθνικής Άµυνας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ολοκληρώνω.
Ακόµα και µε την αντιγραφή, που έκανε ο κύριος Υπουργός,

της δικής σας ρύθµισης, δεν είναι δυνατόν να µην ορίζεται µε
σαφήνεια ποιες είναι οι συµβάσεις, ποιο το αντικείµενο, ποιο το
περιεχόµενο και τελικά ποιο το ποσό. 

Υπό αυτήν την έννοια, σας λέµε ότι θα έχει ποινική συνέχεια
αυτή η διαδικασία, από τη µία πλευρά και από την άλλη, εµείς
από χθες είπαµε: Οι εισαγγελείς χρειάζεται να ενδιαφερθούν για
τις συµβάσεις που νοµιµοποιείτε αναδροµικά και θα σας αφήσει
και πολιτικά, αλλά και νοµικά έκθετους αυτή η διαδικασία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος από τη Χρυσή Αυγή, για

πέντε λεπτά. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Φαίνεται η εξαιρετική δουλειά του Προέδρου, αν κρίνουµε από

το τι έχει συµβεί το τελευταίο διήµερο. Την τελευταία ηµέρα των
εργασιών, στο ένα εκ των δύο νοµοσχεδίων στριµώχτηκαν, για
µία ακόµα φορά, δεκάδες τροπολογιών σχετικές, άσχετες, δεν
έχει καµµία απολύτως σηµασία! Είδαµε τους διαξιφισµούς και
τις αλληλοκατηγορίες µεταξύ των στελεχών της συγκυβέρνησης
και των στελεχών της Αντιπολίτευσης, για το ποιος τα έκανε κα-
λύτερα και το ποιος τα έκανε χειρότερα. Παίζουν και τα ραδιό-
φωνα από το πρωί το τι έλεγε ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας, όταν
ήταν στην Αντιπολίτευση, γι’ αυτό το παρανοϊκό φαινόµενο των
δεκάδων τροπολογιών, την τελευταία µέρα λειτουργίας του Κοι-
νοβουλίου για το έτος και οι άλλοι, οι κυβερνητικοί, παίζουν το τι
γινόταν επί Νέας Δηµοκρατίας και έτσι προσπαθούµε να βγά-
λουµε άκρη ποιος τα έχει κάνει χειρότερα από τον άλλον.

Τελικά, το συµπέρασµα είναι το εξής: Ή και οι δύο είσαστε
ίδιοι, ανίκανοι, σκάρτοι, όπως αλληλοκατηγορείστε ή το σύ-
στηµα, ο τρόπος λειτουργίας είναι σκάρτος και οδηγεί κι εσάς
σε αυτές τις καταστάσεις. Τελικά, είναι συνδυασµός όλων. Και
εσείς είστε σκάρτοι, όπως αλληλοκατηγορείστε και αυτό το σύ-
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στηµα, που επί δεκαετίες τώρα δεν µπορεί να χωρίσει δυο γαϊ-
δάρων άχυρα.

Συµπερασµατικά, θα θέλαµε να υπενθυµίσουµε στη Νέα Δη-
µοκρατία, κατά κύριο λόγο, και το ΠΑΣΟΚ που συγκυβερνούσαν,
εκείνες τις περίφηµες «ντροπολογίες», όπως αυτή που δεν ξε-
χνιέται, όπου ενώ είχε τελειώσει το νοµοσχέδιο και είχε αρχίσει
η ψήφισή του, είχε έρθει από τρεις απίθανους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας µία τροπολογία που «έβγαζε λάδι» τις συµ-
βάσεις µεταξύ των τραπεζιτών και διαφόρων επιχειρηµατιών ή
κοµµάτων ή άλλων για τα θαλασσοδάνεια ή κάτι τροπολογίες
που έφερνε ο κ. Αθανασίου, που έγραφε η τροπολογία ότι κα-
ταργείται το άρθρο τάδε, του νόµου τάδε, στη σελίδα τάδε και
δεν καταλάβαινε κανένας τίποτε απολύτως. Και όταν αργότερα,
αφού είχε ψηφιστεί, το διάβαζε κάποιος, έβλεπε περί τίνος επρό-
κειτο σε αυτή την «ντροπολογία», στην κυριολεξία. Και µετά φυ-
σικά, έλεγαν «Ωχ λάθος µας» και το άλλαζαν, αλλά η ουσία είναι
ότι, όπως όλοι γνωρίζουν, ισχύει η πιο θετική, η πιο ευνοϊκή νο-
µοθεσία σε κάποιον ο οποίος θα πάει κατηγορούµενος. Και µε
αυτό το στιγµιαίο λάθος, «βγήκαν λάδι» πάρα πολλοί.

Επίσης, χθες ο αξιότιµος κύριος Πρόεδρος της Βουλής ήρθε
εδώ και είπε «θα έχετε όσο καιρό θέλετε να συζητήσουµε και την
Παρασκευή και το Σάββατο, και την άλλη εβδοµάδα και την πα-
ράλλη». Λίγο ήθελε -αν ήταν στο χέρι του θα το έκανε- να είµαστε
εδώ ανήµερα Χριστουγέννων ή Θεοφανείων, διότι δεν τον απα-
σχολεί πολύ η συγκεκριµένη ηµεροµηνία. Βέβαια, το να φέρνετε
δεκάδες τροπολογίες εκατοντάδων σελίδων την τελευταία
στιγµή και µετά να λέτε ότι «έχουµε όλον το χρόνο που θέλετε
για να τις συζητήσουµε», δείχνει και την προχειρότητα σας, δεί-
χνει και τη µη σοβαρότητα σας και δείχνει και το πού έχετε «εγ-
γεγραµµένους» τους Βουλευτές, τα µέλη του Κοινοβουλίου.
Προχειρότητα, άνευ προηγουµένου.

Ακούσαµε πριν από λίγο διαξιφισµό για τον Συνήγορο του Πο-
λίτη, δηλαδή για το αν ο Συνήγορος του Πολίτη έχει ή δεν έχει
αρµοδιότητα. Τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, τα πρώτα χρόνια της λει-
τουργίας του Συνηγόρου του Πολίτη τον είχαν ως την ιερή αγε-
λάδα και τότε που ήταν και ο κ. Καµίνης όλες οι αποφάσεις του
Συνηγόρου του Πολίτη ήταν 100-0 υπέρ των λαθροµεταναστών
και ποτέ υπέρ κανενός Έλληνα, για κανένα θέµα. Τώρα επειδή
δεν σας βολεύει αυτό το οποίο λέει ο Συνήγορος του Πολίτη,
πάτε να βγάλετε ότι είναι άχρηστος, όπως και οι υπόλοιπες ανε-
ξάρτητες αρχές, κάποιες εκ των οποίων εµπλέκονται και πήραν
θέση για το εν λόγω νοµοσχέδιο.

Η ουσία πάντως, του εν λόγω νοµοσχεδίου είναι ότι προσπα-
θείτε να «ξεπλύνετε» πολλές βρωµιές, από τη µία και από την
άλλη -που για εµάς είναι ακόµα πιο σηµαντικό- είναι ότι προσπα-
θείτε να δώσετε όλο και περισσότερη «γη και ύδωρ» στους λα-
θροµετανάστες και να τους διευκολύνετε πάση θυσία. Και βάζετε
ένα ακόµα λιθαράκι -αν και µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν
βάζετε µόνο ένα λιθαράκι, βάζετε ολόκληρο όροφο- στην απο-
δόµηση του Ελληνισµού και στη βίαιη αλλαγή του πληθυσµού. 

Όπως και να έχει, όπως σας είπαµε στην πρωτολογία, -σας το
είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και οµιλητής µας, καθώς
και οι άλλοι οµιλητές µας- αυτή η «κιµαδοποίηση», η προσπάθεια
της παγκοσµιοποίησης για την τελική επίθεση σε βάρος των κρα-
τών-εθνών δεν θα έχει καµµία απολύτως τύχη και η συµφωνία
του Οργανισµού πρώην Ηνωµένων Εθνών νυν µουσουλµανικών
εθνών στο Μαρρακές είναι η αρχή του τέλους της παγκοσµιο-
ποίησης. 

Για τις τροπολογίες, έχουν µιλήσει οι προλαλήσαντες Βουλευ-
τές της Χρυσής Αυγής και όταν έρθει η ώρα της ψήφισης θα σας
πούµε σε ποιες είµαστε υπέρ και σε ποιες είµαστε κατά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παναγιώταρο.
Ελάτε, κύριε Παπαχριστόπουλε. Έχετε τον λόγο για πέντε

λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Εγώ θέλω να κάνω µόνο ένα σχόλιο. Δεν θα εξαντλήσω τον

χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Χθες, αργά το βράδυ, ανέβηκαν οι τόνοι
και ακούστηκε η λέξη «πλυντήριο» πάρα πολλές φορές. Θα πα-

ραδεχθώ ότι πράγµατι, αυτή η διαδικασία, κάποτε θα πρέπει να
αλλάξει και ούτε µου αρέσει η λογική του συµψηφισµού, επειδή
γινόταν κάποτε να το χρησιµοποιούµε σαν δικαιολογία ότι πρέπει
να συνεχίσει να γίνεται και τώρα. Νοµίζω πάντως, ότι η οµιλία
του Προέδρου της Βουλής ήταν πειστική, είχε επιχειρήµατα γι’
αυτά που είπε. Όταν ένας προϋπολογισµός συζητιέται και ξέ-
ρουµε ότι εµβόλιµα δεν µπορεί να µπει κάτι άλλο, είναι λογικό να
συσσωρευτούν ανάγκες, οι οποίες πρέπει να ρυθµιστούν µέχρι
το τέλος του χρόνου. 

Συµφωνώ πάντως, ότι κάποτε θα πρέπει αυτή η διαδικασία να
πάρει τέλος. Δεν είναι σωστή διαδικασία, αλλά από την άλλη δεν
συµφωνώ στο να σηκώνονται τόσο πολύ οι τόνοι και να ακούµε
λέξεις που πιστεύω ότι είναι ακραίες.

Θέλω, επειδή είναι χρονιάρες µέρες, να ευχηθώ χρόνια πολλά
σε όλους και να ξέρουν και οι πολίτες, που µας ακούν ότι κάποιοι
τουλάχιστον, µέχρι τελευταία στιγµή, είµαστε µέσα στο Κοινο-
βούλιο και δουλεύουµε.

Δεν έχω να πω περισσότερα.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ, κύριε Πα-

παχριστόπουλε.
Ολοκληρώσαµε µε τους εισηγητές και τους ειδικούς αγορη-

τές. Ξεκινάµε τη λίστα των οµιλητών.
Τον λόγο έχει η κ. Καββαδία, για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. Δεν θα εξαντλήσω τον χρόνο.
Είναι κοινό µυστικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η έλ-

λειψη επιχειρηµάτων οδηγεί στην πόλωση και δυστυχώς, αυτόν
ακριβώς το δρόµο επιλέγει η Νέα Δηµοκρατία. Βλέπουµε, δυστυ-
χώς, τις τελευταίες ηµέρες να υπάρχει µία πολύ συγκεκριµένη
στοχοποίηση του Προέδρου της Βουλής, ενός Προέδρου, ο
οποίος τιµά το ελληνικό Κοινοβούλιο και ο οποίος ,µε την πολύ-
τιµη συµβολή και των συνεργατών του, µε τη συµβολή του Γενι-
κού Γραµµατέα της Βουλής, αλλά και του συνόλου της
διοικητικής πυραµίδας της Βουλής, έχουν κάνει τιτάνιο έργο, το
οποίο αναγνωρίζεται από όλους όσοι δεν φορούν στενά κοµµα-
τικά γυαλιά. 

Αναρωτιέµαι ειλικρινά, όσοι βάλλουν εναντίον του τρίτου πο-
λιτειακού θεσµού της χώρας, του τρίτου πολιτειακού παράγοντα,
αναλογίζονται τι ακριβώς κάνουν και πώς οδηγούν µε αυτήν τη
συµπεριφορά στο να εδραιωθεί στη συνείδηση του κόσµου ότι
όλοι είναι ίδιοι; 

Ακούσαµε και τον προηγούµενο από τον κ. Παπαχριστόπουλο,
τον εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής, να χρησιµοποιεί ακριβώς την
ίδια επιχειρηµατολογία. Πραγµατικά, αναρωτιέµαι µέχρι πού θα
φτάσει αυτό το αλληθώρισµα προς ακροδεξιές απόψεις των εκ-
προσώπων του Κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης προς
άγραν των ακροδεξιών ψήφων.

Ο κύριος Πρόεδρος ήρθε χθες στην Αίθουσα και ανέφερε
τους λόγους για τους οποίους υπήρξαν αυτές οι τόσες πολλές
τροπολογίες. Τα επιχειρήµατα ήταν πειστικά και δόθηκε η δυνα-
τότητα να συνεχιστεί η συζήτηση και σήµερα. Όµως -το είπε και
ο εισηγητής µας νωρίτερα- θεωρώ ότι αυτό που ενδιαφέρει την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι οι εντυπώσεις και µόνο. 

Ας µας πουν, λοιπόν, ποιες από τις τροπολογίες, που κατατί-
θενται θα ψηφίσουν και ποιες όχι. Κρίνουν ότι είναι απαραίτητες,
ναι ή όχι; Ιδού η Ρόδος! Και ας µην αναλώνεστε σ’ αυτά. Δεν σας
τιµά κιόλας, υπάρχουν εκπρόσωποι της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, µε πάρα πολλά χρόνια πείρα. Ξέρετε όσο περισσότερη
φασαρία κάνετε, τόσο µεγαλύτερη δηµοσιότητα. Όσο περισσό-
τερες φωνές ακούγονται, τόσο πιο πιασάρικοι τίτλοι βγαίνουν.
Όµως, δεν νοµίζω ότι αυτός είναι ο ρόλος, που σας αντιστοιχεί.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Καββαδία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
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γίας της Βουλής των Ελλήνων, δεκαέξι µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο
Αθηνών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Έλεγα χθες, λοιπόν, µιλώντας πριν από τις 14:00’ το µεσηµέρι

για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής
ότι, όπως διαµορφωνόταν µε τις πολλές τροπολογίες, αποτε-
λούσε πλέον συνονθύλευµα νοµοθετήµατος. Το απόγευµα
ήρθαν διάφορες τροπολογίες, οι οποίες σε έκταση και περιεχό-
µενο, ήταν ουσιαστικά νοµοθετήµατα ή παρεµβάσεις επί ήδη υφι-
στάµενων νοµοθετηµάτων και µου επιβεβαιώθηκε η άποψη, την
οποία είχα εκφράσει το µεσηµέρι στην Ολοµέλεια.

Κατανοείτε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι δεν είναι δυνατόν να µι-
λήσει κανείς, και δη σε µια δευτερολογία, για όλες τις τροπολο-
γίες. Θα περιοριστώ, λοιπόν, σε εκείνες, που κρίνω ότι έχουν
ενδιαφέρον σχολιασµού στη σηµερινή συνεδρίαση.

Εγώ θα σταθώ, λοιπόν, στην τροπολογία του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Οικονοµίας, που αφορά τις παρεµβάσεις στον εξωδι-
καστικό µηχανισµό και τις παρεµβάσεις στο δίκαιο των
ανωνύµων εταιρειών και των νοµικών οντοτήτων. Βεβαίως, όπως
έρχεται αυτή η τροπολογία, δύσκολα δίνει κανείς µια θετική
ψήφο, για τον λόγο ότι συνηθίζεται πλέον οι τροπολογίες να απο-
τελούνται από πολλά άρθρα. Εποµένως ή πρέπει να υπερψηφι-
στούν ή πρέπει να καταψηφιστούν, όταν υπάρχουν αντιρρήσεις
σε ορισµένα σηµεία, έστω και αν κατά τα λοιπά έχουν µια ενδια-
φέρουσα χρησιµότητα ή να δώσει κανείς «παρών», όταν πλέον
είναι σε αµφιβολία αν µπορεί να υποστηρίξει το σύνολο των ρυθ-
µίσεων.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, λοιπόν, έρχεται η τροπολογία η
οποία, όπως δηµοσιοποιήθηκε, παρατείνει την ισχύ του εξωδικα-
στικού συµβιβασµού-µηχανισµού, αν θέλετε, κατά τη νοµοτε-
χνική ορολογία. Λύνει προβλήµατα αυτό; τα

Τα στατιστικά στοιχεία, τα οποία έχουν δοθεί ιδιαίτερα από την
Ειδική Γραµµατεία Ιδιωτικού Χρέους,δείχνουν ότι ο µηχανισµός
καρκινοβατεί, δείχνουν ότι η διαδικασία διαπραγµάτευσης γίνε-
ται και αυτή πολλές φορές δυσκίνητη και κολλάει και µόνο ένας
µικρός αριθµός εταιρειών έχει πετύχει να δώσει µία λύση. Εκείνο
το οποίο φαίνεται όµως, είναι ότι οι τράπεζες δεν θέλουν την
εφαρµογή αυτού του µηχανισµού και βλέπουµε καθηµερινά
πλέον να περιέρχονται υπό τη µορφή κατάπτωσης ενεχύρων µε-
τοχές εταιρειών στις τράπεζες και να κινούν τις διαδικασίες εκ-
ποίησης µε πλειστηριασµούς. Συνεπώς, µε αυτό το σχόλιο,
βλέπω ότι ο εξωδικαστικός µηχανισµός δεν είναι εκείνος, ο
οποίος θα δώσει ζωή στις µεγάλες επιχειρήσεις να διατηρήσουν
την οντότητα τους. 

Ας δούµε όµως, αν µπορεί να δώσει και στους µικρούς οφει-
λέτες µια ανάσα ζωής και σε σχέση µε τις τροπολογίες, οι οποίες
έρχονται. Βλέπω σήµερα, σταχυολογώντας αν θέλετε, λόγω και
του µικρού χρόνου, ότι αντιµετωπίζετε, λέει, το µεγάλο ζήτηµα
των µη επιχειρηµατικών οφειλών και εισάγετε µία διαδικασία,
όταν η αιτία της οφειλής είναι εκτός του Εµπορικού Δικαίου, να
µπορεί να εξαιρείται από τον πιστωτή ή να µπορεί να µην εξαι-
ρείται. 

Ξέρετε πού πήγε το µυαλό µου µε αυτή τη ρύθµιση, όπως δια-
τυπώνεται συνοπτικά; Έφερα στον νου µου το παράδειγµα µιας
µητέρας µε ανήλικα, που έχει δικαιωθεί από δικαστήριο διατρο-
φής, ο σύζυγος έχει την εµπορική ιδιότητα και οδηγείται στον
εξωδικαστικό µηχανισµό. Πώς θα προστατευθεί η διατροφή των
ανηλίκων; Χρήζει συµπλήρωσης η διάταξη, εάν θέλουµε να δια-
σώσουµε οπωσδήποτε και τις αρχές της οικογένειας. Συνεπώς,
µε την έννοια αυτή, δεν µπορώ να προτείνω, και δη στην Κοινο-
βουλευτική Οµάδα τους Κινήµατος Αλλαγής, να δώσει θετική
ψήφο στο πρώτο άρθρο της τροπολογίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα είµαι εξαιρετικά σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, εκείνο, το οποίο εξίσου µε προβληµατίζει, είναι ότι αν-

τιµετωπίζεται η διαδικασία αναστολής των αναγκαστικών µέτρων
µε την προτεινόµενη ρύθµιση, για όταν είµαστε στη διαδικασία
διαπραγµάτευσης στον ίδιο µηχανισµό, αλλά δεν αντιµετωπίζεται
και πάλι -πολλές φορές το έχω θέση στην Αίθουσα- το ζήτηµα
της προστασίας των εγγυητών, τους οποίους βάζουµε και αυ-
τούς στον µηχανισµό, στο ίδιο τσουβάλι, αλλά ελάχιστα τους
προστατεύουµε και τους αφήνουµε ακάλυπτους. Δεν βλέπω εδώ
αν είναι ο Υπουργός, ο κ. Δραγασάκης ή ο κ. Πιτσιόρλας, για να
συζητήσουµε αυτά τα θέµατα, αλλά, όπως έχω πει, τα θέτω για
την καταγραφή και µόνο. 

Συνεπώς, είναι ατελής και η νέα ρύθµιση. Μένω και σε ένα
άλλο, το οποίο βεβαίως, θα οδηγήσει σε πλουτισµό κάποιων, αδι-
καιολόγητα, διότι ενώ εισηγηθήκατε, αγαπητοί κύριοι της Κυβέρ-
νησης, νοµοθέτηµα για τις ανώνυµες εταιρείες, βλέπω
παρεµβάσεις τώρα οι οποίες µε καθιστούν έκπληκτο, αν δεν µε
τροµάζουν. 

Ενδεικτικά, κύριε Πρόεδρε, αναφέρεται ότι, όταν έχουµε έκ-
δοση µετοχών υπέρ το άρτιο σε µία ανώνυµη εταιρεία, ενώ µέχρι
τώρα απαγορευόταν η κεφαλαιοποίηση της αξίας υπέρ το άρτιο,
διότι ήταν το αντίκρισµα της υπεραξίας της εταιρείας στον επεν-
δυτή µέτοχο, έρχεστε και λέτε ότι µπορεί να κεφαλαιοποιηθεί.
Τινάζεται έτσι στον αέρα η αρχή, για τον λόγο ότι πώς θα κεφα-
λαιοποιείται η υπέρ το άρτιο αξία, που έχει εισπραχθεί από την
εταιρεία κατά την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου; Θα γίνεται
αναλογική διανοµή σε όλους τους µετόχους και θα καρπούνται
παλαιοί και νέοι την αύξηση του κεφαλαίου, χωρίς να έχουν συµ-
µετοχή οι παλαιοί στην αύξηση; Είναι ζητήµατα τα οποία πρέπει
να επιλυθούν.

Τελειώνοντας -γιατί ο χρόνος µε πιέζει- θα µιλήσω και για τους
πιστωτικούς συνεταιρισµούς, πολύ συνοπτικά. Λέτε, λοιπόν, ότι
όταν συγχωνεύεται πιστωτικός συνεταιρισµός µε άλλο πιστωτικό
ίδρυµα, θα απαιτείται η έγκριση του Υπουργού Οικονοµίας.
Ερωτώ, λοιπόν, εδώ: Θα τα βάλουµε όλα στο ίδιο τσουβάλι, πι-
στωτικούς συνεταιρισµούς µε ένα βαρύ παρελθόν -που υπάρ-
χουν, αλλά από ό,τι ξέρω δεν έχουν µείνει πολλοί µε υγιή
οικονοµικά- για να τους αποκαθάρουµε από µια κατάσταση λι-
µνάζουσα πολλές φορές; Μπορούν να συµβάλλουν στην ανά-
πτυξη και την οικονοµία αυτές οι ρυθµίσεις; Προφανώς, όχι. 

Θα µπορούσαµε να έχουµε προχωρήσει σε επίλυση του ζητή-
µατος αυτού, επιχειρώντας τις συγχωνεύσεις µε ένα πάγιο νο-
µοθέτηµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Μου είχε πει ο κ. Πιτσιόρλας ότι πριν το τέλος του έτους θα
έφερνε νοµοθεσία για τις συγχωνεύσεις και τους µετασχηµατι-
σµούς των εταιρειών, για να δώσει µια ώθηση στην οικονοµία,
αλλά δεν το έκανε. Είναι µια κολοβή ρύθµιση σήµερα στην τρο-
πολογία την οποία φέρνει. Ε, δεν µπορούµε να δώσουµε ψήφο
σε αυτή την τροπολογία. 

Και µένω σε αυτά, κύριε Πρόεδρε. Τα λοιπά θα αναπτυχθούν
από τους συναδέλφους µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο κ. Μάκης Βορίδης έχει τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω σε ποιους αναφερόταν η κ.Καββαδία, όταν είπε ότι

κίνητρο της στάσεως της Αντιπολίτευσης είναι η δηµοσιότητα.
Είµαι βέβαιος ότι αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχουν αρκετοί εξ ηµών,
που δεν έχουν ανάγκη να ακολουθήσουν τέτοιες τακτικές για τη
δηµοσιότητα. 

Από την άλλη µεριά, δεν πρέπει να συµφωνήσουµε ότι αυτή
είναι µια κακή πρακτική. Είναι µια κακή πρακτική, που ενίοτε
πράγµατι µπορεί να φαίνεται ότι δεν µπορεί να δώσει λύση, λόγω
της καθυστερήσεως των υπηρεσιών και άρα δεν δουλεύει στην
πραγµατικότητα, µε σωστό τρόπο η διοίκηση, αλλά είναι µια κακή
πρακτική, η οποία σε άλλες περιπτώσεις πραγµατικά είναι απο-
λύτως αδικαιολόγητη και ενίοτε µπορεί να είναι και πονηρή.

Έρχοµαι, λοιπόν, σε αυτά, που σταχυολόγησα από τον ορυ-
µαγδό των τροπολογιών, για να τις χωρίσω, κύριε Πρόεδρε, σε
τρεις κατηγορίες: Παρατάσεις, οι οποίες δεν είναι δικαιολογηµέ-
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νες, παρά µόνο αν κανείς δεχθεί κακή διοικητική πρακτική, νοµι-
µοποιήσεις δαπανών -θα πω δυο πράγµατα γι’ αυτό- και προσ-
λήψεις, για τις οποίες δεν έχω καταλάβει τι το κατεπείγον
υπάρχει. Έρχοµαι, λοιπόν, στις νοµιµοποιήσεις.

Κύριε Υφυπουργέ, δεν είχα τη χαρά και την τιµή να σας γνω-
ρίζω. Διάβασα, όµως, τώρα λίγο το βιογραφικό σας και είδα ότι
είστε υπάλληλος του Υπουργείου Πολιτισµού. Εποµένως, έχετε
µια εξοικείωση –υποθέτω, δεν το γνωρίζω- µε αυτό που λέγεται
δηµόσιες συµβάσεις και µας φέρνετε µια νοµιµοποίηση, στην
οποία πολύ άνετα, µας λέτε ότι πρόκειται για συµπληρωµατική
σύµβαση. Δεν έχει υποπέσει στην αντίληψή σας ότι ο βασικός
παράγων διαφθοράς είναι οι συµπληρωµατικές συµβάσεις;

Δεν λέω κάτι για εσάς, για να µην το εκλάβετε ως προσωπικό.
Σας λέω κάτι, πουείναι µια αντικειµενική παρατήρηση, η οποία
είναι γενική. Όταν έχουµε έργο, το οποίο δεν ολοκληρώνεται και
για το οποίο στην πραγµατικότητα κάποιος κάτι έχει υπονοήσει,
εν συνεχεία ο εργολάβος εµφανίζει µια πρόσθετη δαπάνη και έρ-
χεται ως συµπληρωµατική σύµβαση.

Όσον αφορά τον προληπτικό έλεγχο, δεν σας λέω ότι δεν έχει
γίνει στο παρελθόν. Έχει γίνει. Δεν σας λέω ότι δεν θα γίνει στο
µέλλον. Θα γίνει. Η θωράκιση, όµως, του Υπουργού, που φέρει
την πολιτική ευθύνη είναι ο προσυµβατικός έλεγχος, ο έλεγχος
του Ελεγκτικού Συνεδρίου και να είναι πλήρως δικαιολογηµένη
η ανάρτηση της συµπληρωτικής συµβάσεως.

Και εσείς λέτε «τίποτα από αυτά δεν έχω κάνει, αλλά
ελάτε,Βουλή, να τη νοµιµοποιήσετε, γιατί είναι µικρό το ποσό»,
όπως είπατε. Είπατε ότι δεν είναι πάνω από 100.000, και άρα δεν
τρέχει τίποτα. Και εγώ δεν σας είπα ότι µέσα σ’ αυτόν τον ορυ-
µαγδό του ελληνικού δηµοσίου θα τα χαλάσουµε για τις εκατό
χιλιάδες, αλλά δεν είναι και τρόπος για να υπερασπίζεται κάποιος
την προσέγγισή του και την παρέµβασή του στο σηµείο αυτό.

Κύριε Υπουργέ, φέρατε νοµιµοποιήσεις σύννοµες του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, κατά παρέκκλιση διατάξεων, µε αιτιολογία γε-
νική, όπως λόγω γραφειοκρατικών προβληµάτων. Ποιων
γραφειοκρατικών προβληµάτων ακριβώς; Και γιατί συνέτρεξαν;
Και τι σηµαίνει αυτό για τον Υπουργό και την Κυβέρνηση;

Κύριε Υπουργέ της Μεταναστευτικής Πολιτικής, για πόσο χρο-
νικό διάστηµα θα φέρνετε ακόµη διατάξεις κατά παρέκκλιση για
νοµιµοποιήσεις δαπανών; 

Εγώ δέχθηκα -το έχω πει και σε προηγούµενη τοποθέτησή
µου- ότι όταν υπήρχε ο επείγον χαρακτήρας της προσφυγικής
κρίσης, πράγµατι επειδή βρέθηκε απροετοίµαστη η χώρα εκείνη
τη χρονική στιγµή, να δεχθώ τον κατεπείγοντα χαρακτήρα και να
δεχθώ, όχι ελαφρά τη καρδία και όχι εύκολα, κατά παρέκκλιση
νοµοθέτηση για το τότε.

Μα, αυτό είναι τέσσερα χρόνια πριν. Ακόµη κατά παρέκκλιση;
Πώς θα δικαιολογήσετε το ακόµα «κατά παρέκκλιση»; Τι το επεί-
γον και το έκτακτο υπάρχει;  Εγώ δεν σας λέω αυτά τα οποία
έχουν ακουστεί περί διαφθοράς, περί αδιαφάνειας. Δεν σας λέω
τίποτα από αυτά. Εγώ σας λέω το «κατά παρέκκλιση» πώς το δι-
καιολογείτε και γιατί το ζητάτε. Και δεν το ζητάτε πρώτη φορά.
Το έχετε ζητήσει κατ’ επανάληψη.

Έρχεται τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για να νοµιµοποιηθούν προσλήψεις, κατά παρέκκλιση των
γενικών διατάξεων για τις προσλήψεις, στο «Αθηναϊκό και Μακε-
δονικό Πρακτορείο Ειδήσεων».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν κατάλαβα. Με ποια λογική; Γιατί πρέπει να υπάρξει παρέκ-
κλιση στο σηµείο αυτό; Δεν υπάρχει παρέκκλιση για τις προσλή-
ψεις στον τοµέα της υγείας. Δεν υπάρχει παρέκκλιση για τις
προσλήψεις στη δηµόσια τάξη. Δεν υπάρχει παρέκκλιση για τις
προσλήψεις στην εκπαίδευση. Και θα υπάρξει παρέκκλιση για να
πάρουµε δηµοσιογράφους στο «Αθηναϊκό και Μακεδονικό Πρα-
κτορείο Ειδήσεων» και µε τροπολογία χριστουγεννιάτικη, πρω-
τοχρονιάτικη; Αυτά πώς τα δικαιολογείτε; Τι είναι αυτά. Λέτε ότι
σας κατηγορούµε για τις προσλήψεις και «τι πράγµατα είναι
αυτά» και ότι εσείς είστε εξαιρετικοί.

Συνάδελφος, όχι τυχαίος –µε συγχωρείτε που κάνω κριτική σε
βουλευτική τροπολογία, δεν ξέρω αν θα τη δεχθείτε κιόλας- αλλά
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Πρόεδρε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Σας ακούω, κύριε Βορίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν ήταν δική σας. Με συγχωρείτε.

Δεν εννοούσα του σηµερινού Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου,
αλλά του συναδέλφου κ. Μαντά, η οποία έχει γίνει δεκτή.

Μιλάει για παράταση εδώ του ειδικού επιστηµονικού προσω-
πικού του ΟΔΔΗΧ κατά τρία χρόνια. Με ποια δικαιολογία; Με
ποια σκέψη; Γιατί δεν πρέπει να ακολουθηθεί µια κανονική δια-
δικασία για το επιστηµονικό προσωπικό; Τι είναι αυτά; 

Ακούστε ποια είναι η κατεπείγουσα ανάγκη, που δεν µπορούσε
να ρυθµιστεί σε µια κανονική συζήτηση: Κατεπειγόντως να ρυθ-
µιστεί το ζήτηµα των προσλήψεων στη Γενική Επιθεωρήτρια Δη-
µόσιας Διοίκησης άρον-άρον και τελευταία στιγµή, γιατί, αν αυτό
έρθουµε να το συζητήσουµε κανονικά, δεν µπορούµε, δεν προ-
φταίνουµε. Η πρόσληψη έπρεπε να γίνει τώρα. Θα γίνει χριστου-
γεννιάτικα, µην περάσει η ώρα.

Αυτά δικαιολογούνται; Είναι σοβαρή Κυβέρνηση αυτή; Είναι
σοβαρά πράγµατα; Είναι σοβαρή νοµοθεσία; 

Και επειδή είπατε για τον Πρόεδρο της Βουλής, εγώ δεν θα
πω κάτι. Θα πω ότι η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία -αφήνω τον
Πρόεδρο- έχει µια ευθύνη για να βάλει ένα ανάχωµα σ’ αυτό. Δεν
έχετε µια ευθύνη να πείτε ότι «Κοιτάξτε, δυο λεπτά, στα πραγ-
µατικά και επείγοντα ζητήµατα, στα πραγµατικά σοβαρά, στα
πραγµατικά άµεσα να δεχθούµε την παρέκκλιση της καλής νο-
µοθέτησης». Τούτα εδώ είναι πράγµατα, που τα δέχεστε και µε
δική σας ευθύνη φτάνουµε στον ευτελισµό του Κοινοβουλίου και
της κοινοβουλευτικής διαδικασίας;

Άρα, λοιπόν, εγώ θέλω ειλικρινά να παρακαλέσω την Κυβέρ-
νηση το εξής. Τίποτα από αυτά δεν είναι επείγον. Τίποτα! Δεν
υπάρχει τίποτα το επείγον. Δεν είναι δυνατόν να έρχεστε µε τρο-
πολογίες και να κάνετε προσλήψεις αχρείαστες. Δεν είναι δυνα-
τόν να νοµιµοποιούµε συνεχώς δαπάνες, οι οποίες είναι
προβληµατικές. Δεν είναι δυνατόν, δια της οδού αυτής, να εν-
θαρρύνουµε τα φαινόµενα κακοδιοικήσεως. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι απαράδεκτο αυτό, το οποίο συµβαίνει
και είναι ξεκάθαρο ότι πλέον δεν υπάρχει φύλλο συκής για να
κρυφτεί η Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Κου-
τσούκο, έχετε τον λόγο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έτσι όπως πάει η συζήτηση, πρέπει να ζητήσουµε και συ-

γνώµη αν ακούσουµε τον εισηγητή της Πλειοψηφίας, που µας
µάλωσε νωρίτερα, γιατί, λέει, τους αναγκάσαµε να έρθουν σή-
µερα να µας εξηγήσουν τις τροπολογίες και να ακούσουν την
κριτική µας. Κάπως έτσι το είπατε.

Εν πάση περιπτώσει, ο κ. Τσακαλώτος εχθές δεν κατάλαβε ότι
µερικές φορές είναι η σταγόνα, που ξεχειλίζει το ποτήρι, γιατί
πήρε τον λόγο την ώρα που τελείωνε η συζήτηση -έπρεπε να είχε
τελειώσει, γιατί είχε προγραµµατιστεί το άλλο νοµοσχέδιο- για
να επιχειρηµατολογήσει υπέρ του κατεπείγοντος αυτού του πο-
νήµατος του Υπουργείου Οικονοµικών των ογδόντα πέντε σελί-
δων -γιατί οι δηµοσιογράφοι γράφουνε λιγότερα- και των
δεκαπέντε άρθρων.

Ο κ. Τσακαλώτος, ως καλός µαρξιστής, θα έπρεπε να ερµη-
νεύσει το θέµα λίγο µαρξιστικά, ότι είναι η ποσοτική συσσώ-
ρευση, που οδηγεί κάποια στιγµή στις ποιοτικές αλλαγές και,
κατά συνέπεια, θα ήταν ενδεχόµενα σωστό να έχουµε αποχωρή-
σει, γιατί αυτή θα ήταν µια αλλαγή στάσης, από όσα έχουµε πρά-
ξει µέχρι τώρα ως συνεπής Κοινοβουλευτική Οµάδα.

Εν πάση περιπτώσει, το ερµηνεύουµε ως µια υπαναχώρηση
της Κυβέρνησης κάτω από την πίεση της αποχώρησης και µας
δίνεται σήµερα, λοιπόν, η δυνατότητα να ανατρέψουµε όλα τα
επιχειρήµατα.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται για κατεπεί-
γουσες στο σύνολό τους διατάξεις, αλλά για τροπολογίες, που
αναδεικνύουν την προχειρότητα, σε ορισµένες περιπτώσεις την
ανικανότητα, αλλά -θα έλεγα εγώ- σε πολλές άλλες και τη σκο-
πιµότητα της Κυβέρνησης. 

Εξηγούµαι: Την προηγούµενη εβδοµάδα, στις 11 του µήνα, σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα συζητήσαµε πάλι φορολογικές διατάξεις
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του Υπουργείου Οικονοµικών. Ήταν τριάντα δύο άρθρα, που πε-
ριείχαν διατάξεις του Τελωνειακού Κώδικα, του Κώδικα Φορολο-
γικής Διαδικασίας, του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος, του
Κώδικα του ΦΠΑ, του φόρου κληρονοµιών και γονικών παροχών,
το δηµόσιο λογιστικό, εκτιµητές για τη δηµόσια περιουσία. Δη-
λαδή ό,τι έχει αυτή η τροπολογία στα δεκαέξι της άρθρα τα εί-
χαµε ως αντίστοιχα περιεχόµενα µε άλλες διατάξεις. Και µου
λέτε τώρα ότι δεν µπορούσε να φέρει το Υπουργείο Οικονοµικών
αυτές τις διατάξεις να τις συζητήσουµε µε την κανονική διαδικα-
σία του νοµοσχεδίου;

Είχαµε διατάξεις για τη βιοαιθανόλη. Χαιρετίσαµε το γεγονός
ότι υποχρεωτικά θα µπουν τα gps στην διακίνηση της βιοαιθανό-
λης. Ακόµα, βέβαια, η Κυβέρνηση δεν έχει βάλει gps στο πετρέ-
λαιο θέρµανσης, αλλά εν πάση περιπτώσει. Και σήµερα µας
φέρνει άλλες διατάξεις του Τελωνειακού Κώδικα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνω µία µικρή αναφορά σε
αυτές τις διατάξεις. Εκείνο που έχει µεγάλη σηµασία, πέραν της
ανικανότητας και της προχειρότητας, είναι η σκοπιµότητα. Δεν
µπορεί σήµερα η Κυβέρνηση, σαν τον πατροκτόνο που ζητάει
επιείκεια από το δικαστήριο, γιατί είναι ορφανός, να µας λέει
«αυτά κάνατε σαράντα χρόνια και προσπαθούµε εµείς να τα λύ-
σουµε».

Να σας πω ένα απλό παράδειγµα για το τι κάναµε σαράντα
χρόνια και τι κάνει η Κυβέρνηση. Το 2014 ψηφίστηκε ο ν.4270
που εισήγαγε στη χώρα µας τη λογιστική τυποποίηση και στο δη-
µόσιο. Με βάση αυτόν το νόµο, συγκροτείται σε κάθε Υπουργείο
η Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών, η ΓΔΟΥ. Και έχουµε
τη σωτήριο Κυβέρνηση τέσσερα χρόνια τώρα, που αφήνει κρί-
σιµα Υπουργεία, όπως είναι το Υπουργείο Άµυνας, το Υπουργείο
της Δηµόσιας Τάξης, το Υπουργείο της Αγροτικής Ανάπτυξης να
µη συγκροτούν τις ΓΔΟΥ, να µη γίνεται ανάληψη δαπάνης, να µη
δηµοσιεύεται στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Και έρχεται τώρα λοιπόν ότι ο κ.
Τσακαλώτος και µας λέει «έλεος, ρε παιδιά, πρέπει να νοµιµο-
ποιήσουµε τις δαπάνες, γιατί θα έρθει ο καταλογισµός». Δεν µπο-
ρούµε να το δείξουµε αυτό το έλεος, γιατί είναι ο κύριος
υπεύθυνος. Και πάει στην Ευρώπη και απολογείται για τις µεταρ-
ρυθµίσεις. 

Πρέπει να σας πω, κύριε Πρόεδρε, ότι πρόσφατα, ήταν εδώ ο
ΟΟΣΑ µε κλιµάκιο, για να µας αξιολογήσει. Αυτή η µεταρρύθµιση
είναι η πιο κρίσιµη, όπως έχει αξιολογηθεί, για να µπει τάξη στα
δηµόσια οικονοµικά της χώρας. Αντί ο κ. Τσακαλώτος λοιπόν ή
ο κ Τσίπρας να τραβάει το αφτί των Υπουργών, που δεν λειτουρ-
γούν οι αντίστοιχες διευθύνσεις, έρχεται εδώ, εκ των υστέρων,
να νοµιµοποιήσουµε τις δαπάνες. Αυτή είναι µία πρακτική, την
οποία οφείλουµε να καταγγείλουµε. Μη µας λέτε, λοιπόν, ότι η
διαδικασία ήταν απονήρευτη και µας καλείτε να ζητήσουµε και
«συγγνώµη». Είχε τη σκοπιµότητά της. Διότι µπορεί εµείς να µην
ψηφίζουµε γουρούνι στο σακί, αλλά οι συνάδελφοί του ΣΥΡΙΖΑ
θα ψήφιζαν, χωρίς να ξέρουν γιατί ψηφίζουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έρχοµαι, λοιπόν τώρα, κυρία Υπουργέ, να σας πω ότι σε αυτό
το νοµοσχέδιο, που έρχεται µε τη µορφή τροπολογίας µε δεκαο-
κτώ άρθρα υπάρχουν ορισµένα ζητήµατα, τα οποία θα µπορούσε
κανένας να τα ψηφίσει, όπως παραδείγµατος χάρη, τον ΦΠΑ 6%
στις συναυλίες. Σας έχουµε κάνει πρόταση και για 6% στους κι-
νηµατογράφους που πεθαίνουν. Δεν θα το φέρετε. Δεν είναι,
όµως, επείγον.  

Θα µπορούσαµε, επίσης, να ψηφίσουµε τη διάταξη που παρα-
τείνει την διαδικασία της διοικητικής επίλυσης της διαφοράς
µετά τις εκατόν είκοσι ηµέρες αν υπάρχει το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Ωραία, αυτό θα µπορούσαµε να το κουβεντιάσουµε κα-
νονικά. Δεν είναι επείγον αυτό.

Να σας πω, όµως, κάτι; Διατάξεις που νοµιµοποιούν δαπάνες
του Υπουργείου, που έχει την ευθύνη να επιτηρεί το σύνολο των
Υπουργείων αν εφαρµόζουν το Εθνικό Λογιστικό Σχέδιο και τις
διαδικασίες των Γενικών Διευθύνσεων Οικονοµικών Υπηρεσιών,
γιατί να τις ψηφίσουµε; Εσείς δηλαδή που ελέγχετε τους άλλους,
δεν µπορείτε να νοµιµοποιήσετε τις δαπάνες µε την κανονική δια-
δικασία και ερχόµαστε τώρα να νοµιµοποιήσουµε δαπάνες τριών
ετών;

Επίσης -µε συγχωρείτε- κάνετε παραγραφή φόρων σε εκκρε-
µείς υποθέσεις; Μη µου πείτε ότι δεν τις κάνετε. Και µη µου πείτε
ότι αυτή δεν είναι µία διάταξη που έχει σκοπιµότητα. 

Εν πάση περιπτώσει, για να τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί ο
χρόνος δεν επαρκεί, να σας πω το εξής: Εάν κουβεντιάζαµε µε
βάση ένα κανονικό νοµοσχέδιο, δυο, τρεις από αυτές τις διατά-
ξεις θα τις ψηφίζαµε. Τις άλλες προφανώς ,θα τις καταψηφίζαµε.
Γι’ αυτό, είµαστε υποχρεωµένοι να ψηφίσουµε «παρών». Είναι και
αυτό µία ατέλεια της διαδικασίας των τροπολογιών µε τον τρόπο
που έρχονται. 

Εν πάση περιπτώσει, η Κυβέρνηση για ζητήµατα τα οποία
έχουµε καταθέσει προτάσεις νόµου και τροπολογίες και είναι
έτοιµες και νοµοτεχνικά επεξεργασµένες, όπως η προστασία της
πρώτης κατοικίας, οι εκατόν είκοσι δόσεις για τα φυσικά πρό-
σωπα, το ακατάσχετο των ελεύθερων επαγγελµατιών, θα µπο-
ρούσε να δείξει και µία καλή διάθεση, µια και γίνεται προσπάθεια
από την πλευρά της Πλειοψηφίας να υπερασπιστεί τον Πρόεδρο
της Βουλής. Δεν έχει ευθύνη ο Πρόεδρος της Βουλής, που
έχουµε καταθέσει προτάσεις νόµου και δεν έρχονται ποτέ να συ-
ζητηθούν; 

Αυτά είχα να πω, κύριε Πρόεδρε. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ θα ήθελα να µιλήσω για την τροπολογία για τη Γενική Επι-

θεωρήτρια Δηµόσιας Διοίκησης, την οποία είχα την ευκαιρία να
υποστηρίξω εκτενώς χθες. Επειδή, όµως, τέθηκαν δύο θέµατα,
οφείλω να απαντήσω.

Ο κ. Βαρβιτσιώτης µίλησε για το θέµα του επείγοντος και ο κ.
Βορίδης σχετικά µε προσλήψεις. Κατ’αρχάς, να ξεκαθαρίσουµε
ότι η ενίσχυση της στελέχωσης γίνεται µε αποσπάσεις και όσον
αφορά τους γενικούς επιθεωρητές -µιλάµε για είκοσι πέντε απο-
σπάσεις- και για το Γραφείο «Πόθεν Έσχες». Είναι µε αποσπά-
σεις. Οι µόνες προσλήψεις είναι για τρεις δικηγόρους µε έµµισθη
εντολή, λόγω της νοµικής πτυχής, Άρα, να ξεκαθαρίσουµε ότι η
τροπολογία αυτή δεν έχει προσλήψεις, αλλά αποσπάσεις.

Τώρα, να εξηγήσω γιατί είναι επείγουσα. Ανέφερα χθες -δεν
θέλω να κουράσω, αλλά να σας εξηγήσω- ότι από πέρυσι έχουν
διευρυνθεί οι αρµοδιότητες του Γενικού Επιθεωρητή Δηµόσιας
Διοίκησης. Η µία αρµοδιότητα που έχει διευρυνθεί, αφορά την
πειθαρχική διαδικασία. Αυτό, όντως, δεν είναι επείγουσα διαδι-
κασία.

Κύριε Βορίδη, σας απαντάω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Σας ακούω µε προσοχή. Απλώς,

φτιάχνω το επόµενο επιχείρηµα. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Εντάξει, αλλά να ακούσετε πρώτα την
απάντηση και µετά να επιχειρηµατολογήσετε.

Η δεύτερη αφορά το συντονιστικό όργανο επιθεωρήσεων και
ελέγχου. Αυτή, όντως, δεν έχει επείγοντα χαρακτήρα. 

Υπάρχουν, όµως, δύο άλλες αρµοδιότητες, που υπάρχει θέµα
επείγοντος. Η µία αφορά τη διεύρυνση των αρµοδιοτήτων του
Γενικού Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης για το «πόθεν έσχες».
Όπως γνωρίζετε και σύµφωνα µε τον νόµο που πρόσφατα ψηφί-
στηκε από τη Βουλή, θα εφαρµοστεί -δόθηκε µία παράταση- από
φέτος. Πρέπει να στελεχωθεί επαρκώς το γραφείο της, γιατί
πλέον η ίδια αναλαµβάνει σύµφωνα µε το νόµο περισσότερες αυ-
ξηµένες αρµοδιότητες, γιατί διευρύνεται ο κύκλος των ελεγχό-
µενων προσώπων. Και επειδή ακριβώς η στελέχωση προβλέπεται
µε αποσπάσεις, χρειάζεται χρόνος, για να ολοκληρωθούν, προ-
κειµένου να µπορεί µε την εφαρµογή του νέου νόµου του «πόθεν
έσχες» να υπάρχει και η αντίστοιχη εποπτεία.

Ο δεύτερος λόγος, εξίσου επείγων, σε σχέση µε τις νέες αρ-
µοδιότητες, αφορά τη συγκρότηση σε ευρωπαϊκό επίπεδο του
θεσµού -είναι ένας καινούργιος θεσµός- της ευρωπαϊκής εισαγ-
γελίας. Εκ µέρους της χώρας µας, εκπρόσωπος στον ευρωπαϊκό
αυτό θεσµό είναι ο Γενικός Επιθεωρητής Δηµόσιας Διοίκησης.
Προκειµένου να ανταπεξέλθει, λοιπόν και στις ευρωπαϊκές υπο-
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χρεώσεις, καθώς θα επιφορτιστεί επιπλέον µε ευρωπαϊκές υπο-
θέσεις, οι οποίες έχουν και εθνικό ενδιαφέρον, χρειάζεται και γι’
αυτόν τον λόγο να είναι πλήρως στελεχωµένο το γραφείο του.
Γι’ αυτό προβλέπονται οι αποσπάσεις µε επιπλέον επιθεωρητές. 

Άρα λοιπόν, δεν µιλάµε για προσλήψεις. Οι µεν αποσπάσεις
για το Γραφείο του «Πόθεν Έσχες» είναι επειδή από τον Γενάρη
πρέπει να είναι έτοιµο να παρακολουθήσει τον νέο νόµο για το
«πόθεν έσχες» και για τους νέους επιθεωρητές για τον Ευρω-
παϊκό Εισαγγελέα που, επίσης, ξεκινάει τώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΡΑΤΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’αρχάς, να πω ότι η διαδικασία, όπως εξελίσσεται αυτή τη

στιγµή δικαιώνει απόλυτα τη σοφή πρόταση, που έκανε χθες ο
Πρόεδρος της Βουλής, ακριβώς να δοθεί χρόνος για να υπάρξει
συζήτηση.

Εγώ οφείλω να απαντήσω στον κ. Βορίδη, που µου έκανε την
τιµή να αναφερθεί. Έτσι, έχω τα δικά µου πέντε λεπτά δηµοσιό-
τητας, που ίσως εννοώ τη χρειάζοµαι. Εννοώ ότι δεν είµαι ευρύ-
τερα γνωστός.

Λοιπόν, αναφερθήκατε στις συµπληρωµατικές συµβάσεις.
Έχετε απόλυτο δίκιο. Θέλετε να µιλήσουµε αυτή τη στιγµή για
την ιστορία του «ΑΚΡΟΠΟΛ», από τότε που αποκτήθηκε, µέχρι
το πώς φτάσαµε µέχρι σήµερα; Δεν το έκανα αυτό στην τοποθέ-
τησή µου. Είναι άλλο το ζήτηµα που συζητάµε αυτή τη στιγµή.
Το ζήτηµα του «ΑΚΡΟΠΟλ» είναι µια πολύ δύσκολη ιστορία που
έχει πολλές ρίζες στο Υπουργείο, σχετικά µε το πώς έχει φτάσει
το έργο ως εδώ που έχει φτάσει. 

Αυτό στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ κυρίως, είναι το εξής:
Ποτέ δεν είπα ότι τα εκατό χιλιάδες ευρώ είναι λίγα. Για εµένα
και για όλη την Κυβέρνηση και το ένα ευρώ δηµόσιο χρήµα έχει
αξία. Αυτό που είπα είναι ότι οι υπηρεσίες είπαν ότι είναι κάτω
από το 15% της αρχικής σύµβασης, είναι κάτω από το ένα εκα-
τοµµύριο, που προβλέπεται υποχρεωτικός προσυµβατικός έλεγ-
χος από το Ελεγκτικό Συνέδριο για τις κύριες συµβάσεις και
προχώρησαν σε πληρωµή, χωρίς να εισηγηθούν έλεγχο της συµ-
πληρωµατικής σύµβασης. Στην ουσία, µ’ αυτόν τον τρόπο µάς
δικαιολόγησαν την παραδροµή τους. 

Το διακύβευµα γι’ αυτήν την τροπολογία είναι ότι αν δεν γίνει
αυτή η τροπολογία και τα πέντε εκατοµµύρια ευρώ που έχει πλη-
ρωθεί αυτό το έργο δεν θα έλθουν από ΕΣΠΑ, θα βαρύνουν το
εθνικό ΠΔΕ και άρα έρχεται η στιγµή, που ένας πολιτικός πρέπει
να πάρει µια απόφαση. 

Πάντως, θα πω ότι αυτή η πολιτική ηγεσία δεν έχει διστάσει
να δείξει τη στάση της απέναντι σε διάφορους αναδόχους. Πριν
από λίγο, κηρύξαµε έκπτωτο έναν ανάδοχο σ’ ένα µεγάλο ψη-
φιακό έργο του Υπουργείου, γιατί εκεί πραγµατικά ήταν έτσι τα
πράγµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, θα ξε-

κινήσω µε εσάς. Θα ήθελα να σας δώσω κι εγώ τα δικά µου πέντε
λεπτά δηµοσιότητας. Είστε συµπαθέστατος και σε κάθε περί-
πτωση, σάς εύχοµαι καλή θητεία.

Εδώ δεν συζητάµε για το αν σας κατηγορούµε για διαφθορά
γι’ αυτήν την τροπολογία. Δεν σας κατηγορούµε για διαφθορά
γι’ αυτήν την τροπολογία. Το θέµα που έθεσε η Νέα Δηµοκρατία
και θέτω κι εγώ είναι άλλο. Όλα αυτά τα ωραία, που τώρα µας
είπατε, δεν τα ξέρατε τρεις εβδοµάδες πριν; Εάν τα ξέρατε τρεις
εβδοµάδες πριν, θα µπορούσατε να είχατε ακολουθήσει την κα-
νονική κοινοβουλευτική διαδικασία, να είχε έλθει αυτή η τροπο-
λογία στις επιτροπές, να έχουµε τον χρόνο κι εµείς να ελέγξουµε
περί τίνος ακριβώς πρόκειται, να καλέσουµε την υπηρεσία, αν
θέλαµε, για να µας πει γιατί κάνουν αυτήν την παραδροµή και να
είµαστε όλοι καθαροί και ωραίοι µεταξύ µας και να πάµε για Χρι-
στούγεννα χωρίς να χρειάζεται να χάνουµε αυτόν τον χρόνο.

Αυτό συζητήσαµε, δηλαδή το γιατί έπρεπε να έλθει έτσι. 
Προφανώς, τα εκατό χιλιάρικα δεν είναι λίγα. Θα σας πω µόνο

ότι για ενδεχόµενη ζηµία εκατό και κάτι χιλιάρικα για εµένα, µε
ψάχνατε δύο χρόνια µε την εξεταστική επιτροπή της Βουλής.
Άρα, αν ήθελα να το πάω έτσι, θα σας έψαχνα για δύο χρόνια.
Δεν λέω αυτό. 

Λέω, όµως: Δεν θα ήταν πολύ καλύτερο, κύριε Υπουργέ, τώρα
που ξεκινάτε αυτήν την προσπάθεια στην Κυβέρνηση, να προσέ-
χετε να µην έρχεστε έτσι; Διότι κοιτάξτε ποιο είναι το άσχηµο.
Το φέρνετε την τελευταία µέρα, πριν κλείσει η Βουλή για Χρι-
στούγεννα και είπατε ότι ήταν πολύ καλή η πρωτοβουλία του
Προέδρου της Βουλής να δώσει χρόνο να συζητήσουµε. Αν µου
επιτρέπετε, δεν ήταν πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Η Κυβέρ-
νηση το έφερε, για να µη συζητήσουµε, άλλο αν είδε τη φασαρία
ο Πρόεδρος της Βουλής και είπε να συζητήσουµε. Η δική σας
πρόθεση ήταν να µη συζητήσουµε, γιατί αν θέλατε να συζητή-
σουµε, δεν θα το φέρνατε µια ώρα πριν κλείσει η Βουλή για Χρι-
στούγεννα.

Πάω λίγο στην κ. Ξενογιαννακοπούλου. Μένω έκπληκτος µε
όσα είπατε. Είστε πολύ έµπειρη πολιτικός, έχετε κάνει Υπουργός
πολλές φορές και µε την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ στο παρελθόν
και τώρα µε την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και τι ήλθατε να µας
πείτε; Ότι λόγω ενός νόµου για το «πόθεν έσχες», που ψήφισε η
Βουλή πάνω από έναν µήνα πριν -προσέξτε το αυτό- σας γεννή-
θηκε σήµερα η επείγουσα υποχρέωση να φέρετε τροπολογία κι
εσείς την ώρα που κλείνουµε για τα Χριστούγεννα. Προσέξτε:
Επείγουσα υποχρέωση σε µία αρµοδιότητα, για την οποία την
ίδια µέρα δώσατε παράταση τρεις µήνες. Δηλαδή, είχατε τόσο
επείγουσα υποχρέωση να προσπεράσετε κι εσείς όλες τις διαδι-
κασίες σε κάτι που ήταν επείγον και ταυτόχρονα τού δώσατε και
παράταση.

Κυρία Υπουργέ, µε συγχωρείτε, αλλά αυτό αντιβαίνει όλους
τους κανόνες της λογικής. Ή ήταν επείγον γιατί την πρώτη του
χρόνου έπρεπε να εφαρµοστεί, άρα τι να κάνουµε, το καταλά-
βαµε, αργήσαµε, λάθος, πάµε να προλάβουµε τη Βουλή, ή δεν
είναι επείγον και του κάνουµε παράταση. Να είναι ταυτόχρονα
και επείγον και παράταση, αυτό, κύριε Πρόεδρε, µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ,
κανένας άλλος! Η εφαρµογή του «πόθεν έσχες» δεν ξέρετε ότι
χθες πήρε παράταση τρεις µήνες; Μας είπατε ότι λόγω του
νόµου για το «πόθεν έσχες», που πήρε η κ. Παπασπύρου την αρ-
µοδιότητα, είχατε το επείγον της διαδικασίας και σας λέω ότι τη
µέρα που φέρνετε το επείγον, την ίδια µέρα προτείνατε και ψη-
φίζετε και παράταση. Άρα κάνετε …

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Οι αποσπάσεις θέλουν χρόνο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, εάν υπο-
τεθεί ότι οι αποσπάσεις ήταν είκοσι πέντε µε τριάντα µέρες, είναι
παραπάνω από τριάντα µέρες που ψηφίστηκε ο νόµος για το
«πόθεν έσχες», που έδωσε αυτήν την αρµοδιότητα στην κ. Πα-
πασπύρου. Εάν κι εσείς ακολουθούσατε την κανονική κοινοβου-
λευτική διαδικασία –επαναλαµβάνω ότι είστε και παλαιά
κοινοβουλευτικός µε το ΠΑΣΟΚ και άρα τα ξέρετε- θα µπορού-
σατε να είχατε δείξει σεβασµό στο Κοινοβούλιο και όχι να µας
τη φέρνετε την ώρα που κλείνουµε για Χριστούγεννα.

Εσείς ειδικά, µένω έκπληκτος, κύριε Πρόεδρε, και αυτό λαµ-
βάνει και τον χαρακτήρα επί προσωπικού. Πώς κάνετε τέτοιο
ρουσφέτι εύκολο στην κ. Παπασπύρου; Η κ. Παπασπύρου, που
είναι πλήρως αποτυχηµένη Επιθεωρήτρια Δηµόσιας Διοικήσεως
ή µάλλον δεν είναι επιθεωρήτρια, αλλά είναι κοµµατικό όργανο
του ΣΥΡΙΖΑ, εξέθεσε και εσάς προσωπικά µε τις καταθέσεις της
στην εξεταστική επιτροπή της Βουλής όπου σας κατηγόρησε κι
εσάς για τη θητεία σας για 45 εκατοµµύρια έλλειµµα στο ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ. 

Εάν είναι τόσο καλή η Επιθεωρήτρια κ. Παπασπύρου και πρέ-
πει να της κάνετε και προσλήψεις και αποσπάσεις ρουσφετολο-
γικές και επείγουσες, τουλάχιστον να µας πείτε: Έχει δίκιο η κ.
Παπασπύρου µε τον κ. Πολάκη που κατηγορούσαν και τη δική
σας θητεία; Γιατί µόνο για τη δική µου άκουσα. Για τη δική σας
δεν άκουσα τίποτα. Ένα περίεργο πράγµα.

Όσο για εµένα, κύριε Πρόεδρε, υποτίθεται ότι είχα δεκατρία
στη θητεία µου. Δεν υπάρχει έλλειµµα. Ούτε η κ. Ξενογιαννακο-
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πούλου είχε έλλειµµα, ούτε εγώ. Μηδέν είναι το έλλειµµα. Είναι
ανύπαρκτο. Είναι στο µυαλό του Πολάκη µόνο. Όµως µου κάνει
εντύπωση που η κ. Ξενογιαννακοπούλου δεν έχει αισθανθεί την
ανάγκη να απαντήσει! Είχατε έλλειµµα 45 εκατοµµύρια; Τα φά-
γατε; Τι κάνατε; Της κάνετε και ρουσφέτι, αφού σας έχει κάνει
όλα αυτά; Μόνο εσείς, µόνο το ΠΑΣΟΚ!

Πηγαίνω τώρα στον κ. Βίτσα και θα κλείσω. Ακούστε, κύριε
Βίτσα. Εδώ, στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, γίνεται ο κακός
χαµός. Έχει επέµβει η OLAF για να ελέγξει τα κονδύλια και στο
πρώτο προπόρισµά της λέει ότι έχουν διαπιστωθεί ατασθαλίες
στην Ελλάδα στη διαχείριση των χρηµάτων για το προσφυγικό
ζήτηµα και παράβαση διαδικασιών. Πού; Πάµε, λοιπόν, στο που. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Έχει πει η OLAF τέτοιο πράγµα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σε ένα θέµα που η Ελ-
λάδα συζητάει τόσο πολύ έντονα, για το αν όντως έχουν φαγωθεί
λεφτά, έρχεστε εσείς, κύριε Βίτσα, και νοµοθετείτε µε επείγουσα
τροπολογία χριστουγεννιάτικα; Με συγχωρείτε. Έχετε κάτι να
κρύψετε; Γιατί το φέρατε κοντά στις 24 Δεκεµβρίου; Γιατί δεν το
φέρνατε έναν µήνα πριν, να πάνε στην επιτροπή µία-µία οι τρο-
πολογίες, να δούµε για ποια εταιρεία πρόκειται, ποιος πήρε τα
λεφτά; Μιλάω γενικώς για την Κυβέρνησή σας. Γιατί επιλέγετε
ξαφνικά, µία ώρα πριν κλείσει χθες η συνεδρίαση, πριν κλείσει η
Βουλή για τα Χριστούγεννα, να φέρνετε τροπολογίες νοµιµοποι-
ήσεως δαπανών που αφορούν το προσφυγικό ζήτηµα; Δεν
έπρεπε να γίνει αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, για να κλείσω,
έχουµε κι εµείς οι Βουλευτές ευθύνη και αυτό είναι το µεγαλύ-
τερο ζητούµενο. Άκουσα και τον κ. Βούτση, τον οποίο εγώ συµ-
παθώ, αλλά να πάµε λίγο στον πραγµατικό κόσµο. Εάν ήταν εδώ,
κύριε Πρόεδρε, η Ζωή Κωνσταντοπούλου Πρόεδρος, θα τολ-
µούσε αυτή η Κυβέρνηση να φέρει αυτές τις τροπολογίες χθες
µ’ ένα καροτσάκι, τόσα έγγραφα; Η απάντηση είναι πως όχι, γιατί
όταν πήγαν να το κάνουν –για να είµαστε δίκαιοι µε την κ. Κων-
σταντοπούλου- γινόταν χαµός στην Έδρα και τα έκοβε αυτά.
Αυτό έγινε χθες. Ήλθε ένα καρότσι για να τις κουβαλήσουν! 

Για να µην κοροϊδευόµαστε, λέτε ότι µας δώσατε χρόνο µέχρι
σήµερα για να τις µελετήσουµε. Υπάρχει περίπτωση να έχουµε
πραγµατικά ελέγξει τι είναι όλες αυτές οι δαπάνες; Αυτές οι δα-
πάνες που φέρνετε και νοµιµοποιείτε, πρέπει κανονικά να ερευνη-
θούν µία προς µία. Ούτε εµείς µπορούµε να ξέρουµε ακριβώς τι
είναι, ούτε οι συνάδελφοι που θα ψηφίσουν ξέρουν τι ψηφίζουν.
Άρα φυσικά και εδώ µπορούν χιλιάδες λαµογιές –να το πω πολύ
απλά- να κρύβονται από πίσω. Γιατί, λοιπόν, αφήνουµε αυτήν την
εικόνα και δεν πηγαίνουµε στη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικα-
σία, να τις βλέπουµε µε την ηρεµία µας µία προς µία, ώστε αν έχει
κάποιος µία αµφιβολία, να την ελέγξει, «καθαρός ουρανός αστρα-
πές δεν φοβάται» και να είµαστε όλοι αγαπηµένοι; 

Το µεγάλο ερώτηµα, λοιπόν, παραµένει: Γιατί επιλέξατε την
τελευταία µέρα που έκλεινε το Κοινοβούλιο για να νοµιµοποι-
ήσετε όλες αυτές τις δαπάνες; Γιατί δεν ακολουθήσατε την κα-
νονική διαδικασία; 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Προφανώς η κυρία
Υπουργός θέλει τον λόγο. Ο κ. Γεωργιάδης αναφέρθηκε σ’ αυτήν
δύο-τρεις φορές, οπότε η κυρία Υπουργός θέλει να µιλήσει.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θέλω να πω ότι βρισκόµαστε σήµερα εδώ ακριβώς

γιατί σεβόµαστε το Κοινοβούλιο, και νοµίζω ότι το σέβεται ο κάθε
συνάδελφος που είναι εδώ. Σίγουρα, όµως, δεν αποτελεί σεβα-
σµό στους θεσµούς και στη θεσµική λειτουργία το να λέµε ότι
µια τροπολογία είναι ρουσφέτι για έναν θεσµό. 

Θέλω να είµαι σαφής. Ως Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, που έχω την ευρύτερη εποπτεία για τους θεσµούς και

τους φορείς του δηµοσίου, όταν η Γενική Επιθεωρήτρια Δηµό-
σιας Διοίκησης ως θεσµός έχει αυτήν τη στιγµή αυξηµένες αρ-
µοδιότητες από την ευρωπαϊκή και την ελληνική νοµοθεσία, όταν
το ίδιο το Κοινοβούλιο έχει αναγνωρίσει και έχει ενισχύσει αυτήν
τη λειτουργία, θεωρώ ότι τέτοιοι ισχυρισµοί προσβάλλουν θε-
σµικά και τον θεσµό του Γενικού Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκη-
σης και το ίδιο το Κοινοβούλιο, το οποίο προσδίδει τις
αρµοδιότητες. Εποµένως, κύριε Γεωργιάδη, φαντάζοµαι ότι δεν
το εννοούσατε µε αυτόν τον τρόπο, όταν αναφέρεστε σε τροπο-
λογίες-ρουσφέτια. Είναι τροπολογίες που µας επιβάλλει και η ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία, γιατί πρέπει να λειτουργήσει ο Ευρωπαίος
εισαγγελέας. 

Όσον αφορά το «πόθεν έσχες», επειδή ο κ. Βορίδης µίλησε για
προσλήψεις, προσλήψεις δεν υπάρχουν, είναι όλες αποσπάσεις
και πρέπει να γίνει η προβλεπόµενη διαδικασία όσον αφορά τις
αποσπάσεις. 

Επειδή, δε, αναφερθήκατε στην κοινοβουλευτική µου εµπειρία
και φυσικά και στην υπουργική µου θητεία, πρέπει να σας πω ότι
προσωπικά είµαι περήφανη για την περίοδο που ήµουν Υπουρ-
γός, από όποια Υπουργεία πέρασα. Νοµίζω ότι αυτό αναγνωρί-
στηκε και από την ίδια την εξεταστική επιτροπή της Βουλής για
την υγεία, γιατί δεν είδα σε κανένα πόρισµα κανενός κόµµατος
να ειπωθεί κάτι διαφορετικό. 

Από τη δική µου την πλευρά ίσα-ίσα εξοικονόµησα 80 εκατοµ-
µύρια ευρώ τότε, γιατί, όπως ξέρετε, ακύρωσα δώδεκα εκατοµ-
µύρια εµβόλια, όπως κρίναµε για τη δηµόσια υγεία και το
δηµόσιο συµφέρον. 

Δεν συνηθίζω ποτέ να πολιτεύοµαι µε προσωπικές αιχµές. Πο-
λιτικά απαντώ και θεωρώ ότι για τη δική µου στάση, τουλάχιστον,
δεν έχω να προσθέσω κάτι άλλο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο για δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη,

ορίστε, έχετε τον λόγο για µερικά δευτερόλεπτα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, δεν είχα

καµµία προσωπική αιχµή για τη θητεία σας. Το αντίθετο. Σας είπα
ότι δεν υπήρχε ούτε ένα ευρώ έλλειµµα, το αντίθετο από ό,τι λέ-
γανε. Αυτό επεσήµανα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Στα-
µάτης είναι ο τελευταίος οµιλητής και θα κλείσει τη συζήτηση ο
Υπουργός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι! 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,

συνεννοηθήκαµε. Μισό λεπτό, αφήστε να σας πω δυο λόγια. Το
Προεδρείο συνεννοήθηκε και είχαµε από χθες συνεννοηθεί. Μην
κάνετε πως απορείτε τώρα. Τα ξέρετε αυτά. Το αν γέννησε η συ-
ζήτηση ενδιαφέρον να πάρετε τον λόγο, να το δούµε, αλλά
έχουµε συνεννοηθεί. Ξέρετε πόσος κόσµος περιµένει να φύγει
και από τους υπαλλήλους της Βουλής; Το ξέρετε πολύ καλά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαστε σε µια κοινοβου-
λευτική διαδικασία. Προκληθήκαµε από τους συναδέλφους να
έρθουµε και σήµερα στη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κατ’ αρχάς, το ότι κά-
ποιοι θέλουν να φύγουν για Χριστούγεννα δεν σηµαίνει ότι το κά-
νουν για να σας κόψουν τη δυνατότητα να µιλήσετε. Μέσα σε
ένα πλαίσιο συναδελφικής αλληλεγγύης το είπα αυτό και το ξέ-
ρετε πολύ καλά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι κατανοητό. Οι εκ-
πρόσωποι, όµως, κοµµάτων που απουσιάζουν σήµερα, προξένη-
σαν αυτή τη σηµερινή συζήτηση -και καλώς έγινε-, για να
µιλήσουµε για τις τροπολογίες και πρέπει να τοποθετηθούµε.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Συµφωνούµε όλοι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί προσωπικού για ένα
θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μισό λεπτό. Ποιοι συ-
νάδελφοι θέλουν τον λόγο;
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Ο κ. Μηταράκης, ο κ. Πάλλης και ο κ. Θεοχαρόπουλος από
τους κοινοβουλευτικούς και προηγείται ο κ. Σταµάτης. 

Κύριε Βίτσα, έχετε τώρα τον λόγο για ένα λεπτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Προφανώς, ο κ. Γεωργιάδης ήρθε για να πει κάτι, αλλά
απροετοίµαστος. Τι να κάνουµε τώρα, κ. Γεωργιάδη; Είπατε ότι
έφερα µία ώρα πριν τροπολογία –φαντάζοµαι ότι εννοείτε χθες-
, η οποία «νοµιµοποιεί» -µέσα σε εισαγωγικά, για εµένα- κάποιες
δαπάνες και δεν προσέξατε ότι αυτό το άρθρο είναι στο σώµα
του νοµοσχεδίου, δηλαδή συζητήθηκε και στην επιτροπή και συ-
ζητήθηκε κανονικότατα και τώρα. Τα άλλα, όταν έρθει η ώρα. 

Εγώ σας καλώ να είστε πιο προσεκτικός, όταν λέτε αυτά τα
πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σταµάτη, έχετε
τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Η ιδιοµορφία που παρουσιάζεται
στη σηµερινή συζήτηση δεν είναι το γεγονός των τροπολογιών
που έρχονται στο τέλος του χρόνου, είναι δύο άλλα πράγµατα. 

Το πρώτο είναι ότι εδώ υπάρχει µία τεράστια διαφορά µε τις
προηγούµενες, διότι δεν υπήρχε σε πολλές από τις τροπολογίες
ο χρόνος καν να τις διαβάσουµε, πολύ δε περισσότερο όταν
υπήρχαν τροπολογίες και υπάρχουν τροπολογίες που θα χρει-
αστεί και λογιστή να χρησιµοποιήσουµε για να διακριβώσουµε
την ακρίβεια του περιεχοµένου. 

Το δεύτερο, που διαφοροποιεί, είναι ότι υπάρχει µία θρασύ-
τητα εκ µέρους της Κυβέρνησης και των Βουλευτών της. Αντί να
έρθουν εδώ και να πουν ότι αντιµετωπίζουµε µία έκτακτη ανάγκη,
µας προκαλούν και µας προκαλούν να θυµηθούµε τη δική τους
συµπεριφορά. 

Και για όσους συναδέλφους αγνοούν, θα ήθελα τους θυµίσω
κάτι. Τον Δεκέµβρη του 2013 είχαµε µια επείγουσα τροπολογία,
κλείνοντας ο χρόνος, να ενισχύσουµε µε 1.000.000 ευρώ τους
εργαζόµενους στα ναυπηγεία, που είχαν µείνει επί µήνες απλή-
ρωτοι, για να κάνουν Χριστούγεννα και την καταψηφίσατε. Και
έρχεστε τώρα εδώ εσείς να µας βάλετε προ των ευθυνών µας;
Και αντιµετωπίζετε ένα κόµµα που δεν είναι σαν εσάς, που όταν
θεωρεί κάτι σωστό, το ψηφίζει. Πείτε µου ένα νοµοσχέδιο, µία
τροπολογία, µία διάταξη που όσο ήµασταν Κυβέρνηση την ψη-
φίσατε. Δεν τολµάτε! Γι’ αυτό κατεβάστε τους τόνους και πάψε
νουθετείτε εµάς. Εσείς είστε εκείνοι που χρειάζεστε νουθεσίες. 

Ας πάµε τώρα και στο πραγµατικό σκέλος. Τι είναι το κατεπεί-
γον; Ας δούµε τι δεν είναι κάτι επείγον. Δεν είναι κατεπείγουσα
η αβελτηρία Υπουργών ή υπηρεσιών των Υπουργείων να κατα-
θέτουν τελευταία στιγµή κάτι που έπρεπε και µπορούσαν πιο
µπροστά να το έχουν κάνει. Και δεν είναι επίσης, κατεπείγουσα
η ανάγκη, όταν πρόκειται να θεσµοθετηθούν µέτρα που µπορούν
να πάνε και την άλλη χρονιά. Σας ανέφεραν οι συνάδελφοι πολλά
παραδείγµατα.

Γιατί το λέω αυτό; Διότι εδώ θα µπορούσαµε και εµείς να
πούµε: Ναι, αυτές τις διατάξεις τις κρίνουµε ως κατεπείγουσες,
αντιλαµβανόµαστε την ανάγκη και τις ψηφίζουµε, γιατί εµείς δεν
είµαστε ΣΥΡΙΖΑ.Εσείς έρχεστε κατάµουτρα και µας λέτε εν
ψυχρώ και αβλεπεί ψηφίστε αυτά. Όχι, δεν θα τα ψηφίσουµε! 

Επίσης, µου προξένησε µεγάλη εντύπωση ένα άλλο θέµα. Πριν
από τρία χρόνια, υπήρξε µια «βιοµηχανία» ΠΝΠ. Φέτος δεν το
βλέπω αυτό. Όµως η ΠΝΠ είναι προβλεπόµενη διαδικασία από
το Σύνταγµα. Θα µπορούσατε να κάνετε χρήση διατάξεων που
οπωσδήποτε θα έπρεπε να ρυθµιστούν έως ότου έρθουν στη
Βουλή για να νοµοθετηθούν, να εγκριθούν από τη Βουλή. 

Γιατί δεν κάνατε χρήση τέτοιων κατεπειγουσών περιπτώσεων;
Μήπως τις πήγατε στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και αρνή-
θηκε; Γιατί έπρεπε εκείνος αναλάβει το βάρος της ευθύνης να
κρίνει τις διατάξεις αυτές κατεπείγουσες. Δεν πήγατε. Γιατί; Είναι
ένα ερώτηµα που πρέπει να απαντήσετε.

Επίσης θα πρέπει να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ. Πριν από
λίγο ο κ. Βαρβιτσιώτης µίλησε για αυτήν τη δραµατική επιστολή
ενός νέου δεκαέξι ετών. Είναι ένα θέµα που πρέπει να µας προ-
βληµατίσει όλους. Εσείς ως Κυβέρνηση αναλάβετε την ευθύνη
εδώ και τέσσερα χρόνια να αντιµετωπίσετε το θέµα αυτών των
ανθρώπων µε τρόπο τουλάχιστον ανθρώπινο. 

Εσείς φωνάζετε και διαµαρτυρόταν γιατί είχε χαλάσει ένα air

condition στην Αµυγδαλέζα. Και σήµερα φτάνουµε σε αυτές τις
δραµατικές διαπιστώσεις και κραυγές αγωνίας και απελπισίας
ανθρώπων, όπως έχουµε πληροφορηθεί για καταγγελίες βια-
σµών. Βλέπουµε φόνους, βλέπουµε εκβιασµούς. 

Και ρωτώ εσάς, κύριε Υπουργέ, γιατί εσείς το είπατε: Η κατά-
σταση, λέτε, στα hot spots είναι οριακή. Τι είναι οριακή; Για οριο-
θετήστε µας τι είναι το οριακό; Πόσοι φόνοι πρέπει να γίνουν;
Πόσοι βιασµοί πρέπει να γίνουν για να έχουν ξεφύγει από το
οριακό; Είναι δυνατόν να µην υπάρχει και να µην εφαρµόζεται ο
ελληνικός νόµος; Είναι δυνατόν να ακούµε όλα αυτά τα φρικτά
πράγµατα και να γινόµαστε διεθνώς ρεζίλι και να περιµένουµε
να µας οριοθετήσετε τι είναι οριακή κατάσταση, πού τα όρια, αν
τα έχουµε ξεπεράσει ή όχι; 

Για να δούµε εδώ και ένα τµήµα των δαπανών που αφορά νο-
µιµοποίηση δαπανών παρελθόντων ετών και για τη σίτιση και για
διάφορα άλλα πράγµατα. Επί τόσα χρόνια αυτές οι δαπάνες δεν
έχουν νοµιµοποιηθεί; Γιατί δεν δίνετε στη Βουλή το δικαίωµα να
τις συζητήσουµε µια-µια, να δούµε εάν αληθεύουν οι καταγγελίες
που κατά καιρούς έχουν δει το φως της δηµοσιότητας για κατα-
σπατάληση ή για συγκεκριµένη επιλήψιµη συµπεριφορά αναδο-
χής εκτελέσεως κάποιων έργων ή υπηρεσιών; Δεν έχουµε τέτοιο
δικαίωµα.

Και κλείνοντας -πριν από λίγο έβλεπα τον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης, κάπου εδώ θα είναι θα το ακούσει- ήθελα να πω ότι χθες µε
έκπληξη διάβασα µία καταγγελία του κ. Κοτζιά, ο οποίος λέει ότι
µόλις καταψήφισε τις δαπάνες των µυστικών κονδυλίων µετά από
λίγες ώρες -τις δαπάνες των Υπουργείων Άµυνας, Εσωτερικών
και ιδιαίτερα της ΕΥΠ-, δέχθηκε απειλητικά τηλεφωνήµατα και
απειλές κατά της ζωής του.

Σε αυτό δεν πρέπει να πάρουµε θέση; Δεν πρέπει να πάρετε
θέση εσείς; Να µας πείτε τι έγινε, είναι κατεπείγουσα η περί-
πτωση. Δεν µπορεί να την περνάµε έτσι. Ποιοι απείλησαν; Γιατί
ο κ. Κοτζιάς θεώρησε απαραίτητο να διευκρινίσει δύο Υπουργεία
και να καταλήξει ιδιαίτερα στην ΕΥΠ. Τι υπαινίσσεται; 

Προσέξτε. Η άσκηση εξουσίας είτε κοινοβουλευτικής είτε
εκτελεστικής δεν είναι προνόµιο αυτού που την ασκεί, είναι υπο-
χρέωση µε βάση το Σύνταγµα και ο Υπουργός πρέπει να µιλάει
και ο Βουλευτής όταν κάνει τέτοιες καταγγελίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, ει-
λικρινά πέστε µου τι θέλετε; Γιατί θέλετε τον λόγο;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού προφανώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Επί προσωπικού;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Βέβαια. Δεν ακούσατε τι

είπε ο κ. Βίτσας; Είπε ότι πρέπει να έρχοµαι πιο καλά προετοιµα-
σµένος, κ.λπ.. Το είπε ονοµαστικά σε εµένα. Πιο προσωπικό
υπάρχει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Βίτσα, ακούστε.
Δεν το έχω κρύψει ποτέ ότι µου είστε πολύ συµπαθής. Έχω τέ-
τοια περίεργα γούστα. 

Οφείλω, όµως, να σας πω ότι όταν κάτι µου λέτε, πρέπει εσείς
να είστε πάρα πολύ προσεκτικός. Εγώ δεν αναφέρθηκα στο
άρθρο του νοµοσχεδίου. Αν ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο του
νοµοσχεδίου, θα ερχόµουν να µιλήσω χθες όπου µιλήσαµε επί
του νοµοσχεδίου. Σήµερα µιλάµε για τις τροπολογίες.

Σας ερωτώ, λοιπόν, σε αυτήν εδώ την τροπολογία, την τροπο-
λογία- προσθήκη στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Μετανα-
στευτικής Πολιτικής µε τίτλο: «Επείγουσες ρυθµίσεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής» που
αφορά στη νοµιµοποίηση των δαπανών του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας, αυτός ο Βίτσας, ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής που γράφει εδώ, είναι δική σας υπογραφή ή άλλος Βίτσας
είναι; Δική σας είναι; Πάρτε την, λοιπόν στα Πρακτικά σε αυτήν
αναφέροµαι. Σε αυτήν αναφερόµουν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
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δης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ήµουν εξαιρετικά προετοιµασµένος. Εσείς µάλλον κάποιον
πανικό πάθατε.

Άρα, λοιπόν, τροπολογία κατεπείγουσα φέρατε για να νοµιµο-
ποιήσετε δαπάνες εκ των υστέρων. Μέσα η έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους λέει «άγνωστο το κόστος» µάλιστα. Θα
δούµε πώς θα πληρωθούν και από πού. Αυτό λέει το Γενικό Λο-
γιστήριο στην έκθεση από πίσω και µια χαρά έχει υπογραφή
Βίτσα.

Άρα, παρακαλώ πολύ, τουλάχιστον το προσωπικό ότι δεν
ήµουν καλά προετοιµασµένος να το πάρετε πίσω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία, έχετε τον λόγο

για ένα λεπτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Λοιπόν, κύριε Γεωργιάδη, κάποιος πρέπει να είναι εξαιρε-
τικά αφελής για να σας πιστέψει τώρα ότι αυτό στο οποίο
αναφερθήκατε ήταν η τροπολογία του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας, η οποία ήρθε χθες το πρωί και όχι µια ώρα πριν τελειώσει η
συζήτηση. Δεν ξέρω ποιες άλλες υπογραφές εκτός του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας και εµένα είναι. Νοµίζω ότι πρέπει να είναι
και του Υπουργείου Οικονοµικών ή κάτι τέτοιο.

Και όµως και πάλι και άλλη µια φορά, επειδή είπατε και εσείς
και άλλος συνάδελφος, να µην πιάσουµε τα προσωπικά....

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εγώ θα ήθελα τον λόγο επί προσω-
πικού.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Γιατί προτρέχεις αµέσως και λες εσύ;

Λέω, λοιπόν το εξής, αυτό το γεγονός πιστοποιεί ότι µιλάµε
για τα ποσά του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας που αφορούν το
προσφυγικό και µόνο. Καταλάβατε; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Καλαµάτας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Πάλλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Απλά θα αναφέρω ότι για το νοµοσχέδιο

το ίδιο δεν θα τοποθετηθώ, άλλωστε θα τοποθετηθεί ο κύριος
Υπουργός αµέσως µετά. Εποµένως, θέλω να κάνω σύντοµα κά-
ποιες αναφορές, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτά που ακούστηκαν και
τη σηµερινή µέρα.

Προφανώς αποδεχθήκαµε χθες τη σηµερινή συζήτηση προ-
κειµένου να συζητηθούν τροπολογίες, που κάποιες κατατέθηκαν
λίγο αργότερα στη διάρκεια της ηµέρας. Συνάδελφοι έκαναν το-
ποθετήσεις από την αρχή της ηµέρας περί νοµοσχεδίου – πλυν-
τηρίου. 

Προφανώς αποδεχθήκαµε την πρόταση του Προέδρου της
Βουλής, τον οποίο οφείλω και εγώ να υπερασπιστώ για τη συνο-
λική του στάση και να καταθέσω και τη δική µου ένσταση για το
προσβλητικό τρόπο για τον οποίο ο εισηγητής της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης αναφέρθηκε σε εκείνον, σε µια συνέχεια επιθέ-
σεων στον Πρόεδρο της Βουλής χρησιµοποιώντας την κοµµατική
του ταυτότητα, παρόλο που κυρίως η στάση του έχει να κάνει µε
το θεσµικό του ρόλο και όχι µε τον κοµµατικό ρόλο.

Από εκεί και πέρα, παρατηρήθηκε από τους περισσότερους
των οµιλητών -θα αναφέρω ονοµαστικά τον κ. Καρρά, ο οποίος
τοποθετήθηκε πάνω στο πνεύµα της σηµερινής µας συζήτησης
επί κάποιων τροπολογιών-  ότι ήταν µια υποκρισία η όλη η διαδι-
κασία η χθεσινή, προσχηµατική φασαρία προκειµένου ελάχιστοι
τελικά συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης να έρθουν να τοποθετη-

θούν στηµένα επί του συνόλου σε µια copy - paste τοποθέτηση,
κάποιοι µαζί µε τη χθεσινή τους τοποθέτηση, µάλλον µε µόνο
δρόµο την προσωπική τους προβολή, γιατί βλέπουν εκλογές
µπροστά τους.

Χαρακτηριστικά, ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας µίλησε
ενάµισι λεπτό λίγο στην αρχή για τις τροπολογίες, µια σούµα συ-
νολική που µετά άφησε µια οσµή ξεπλύµατος συνδεδεµένο λίγο
µε το προσφυγικό, αλλά τα 25 εκατοµµύρια που ανέφερε είναι
τακτοποιήσεις ή έχουν να κάνουν µε το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης. Και όλοι καταλαβαίνουµε και εξηγήθηκαν χθες από
τον αρµόδιο Υπουργό, γιατί πρέπει να περάσει σήµερα αυτή η
τροπολογία. Το χθες ήταν σήµερα. Σήµερα µπορεί να είχαν και
δράση στην κοινωνία, αλλά δε σας ενδιέφερε αυτό. 

Ακούστηκαν διάφορα για τροπολογίες που δεν έχουν το χα-
ρακτήρα του επείγοντος, µία κριτική για το Υπουργείο Πολιτι-
σµού.

Εγώ θα κάνω κάποιες αναφορές. Στις 21 Δεκεµβρίου 2014, εί-
χαµε αρκετές τροπολογίες. Ήταν τέλος του χρόνου. Δεν ήθελα
να µπω σε αυτήν τη διαδικασία, αλλά θα αναγκαστώ να το κάνω.
Εγώ δεν ήµουν Βουλευτής τότε, µπορεί ο ΣΥΡΙΖΑ να είχε απο-
χωρήσει κιόλας από τη συζήτηση. Και γι’ αυτό δεχτήκαµε να συ-
νεχιστεί σήµερα η συζήτηση, γιατί σεβόµαστε το Κοινοβούλιο και
τις διαδικασίες του.

Τροπολογίες. Μία πολύ ωραία τροπολογία, η οποία δεν ήταν
προεκλογική, επέτρεπε τη δηµοσίευση δηµοσκοπήσεων έως και
µία µέρα πριν την προσφυγή στις κάλπες, γιατί αυτό ήτανε το
κατεπείγον πριν κλείσει η χρονιά! Έπρεπε να περάσει εκείνη την
ηµέρα.

Να θυµίσω δύο άλλες τροπολογίες. Και να µε διαψεύσετε αν
δεν είναι έτσι. Το Υπουργείο Πολιτισµού -και εγώ θα πω ότι καλά
κάνατε εκείνη την ηµέρα- ανέθεσε στην Ταινιοθήκη της Ελλάδος
τις αρµοδιότητες φύλαξης της κινηµατογραφικής κληρονοµιάς
της χώρας µαζί µε το αντίστοιχο ποσό που αντιστοιχεί για αυτό
το έργο. Και καλά κάνατε. Γιατί τώρα έρχεστε και κατηγορείτε
αδίκως το Υπουργείο Πολιτισµού; 

Να θυµίσω και µια άλλη τροπολογία πολύ σηµαντική και θα
κλείσω εδώ. Στις 21 Δεκεµβρίου 2014, ήταν  µια τροπολογία που
υπερασπίστηκε ο κ. Βαρβιτσιώτης για το Δηµοτικό Κοιµητήριο
Γλυφάδας και αφορούσε εκχώρηση χώρου του Μετοχικού Τα-
µείου Αεροπορίας κ.λπ., για να διευθετηθεί λίγο πριν τις γιορτές
η χωροθέτηση του Δηµοτικού Κοιµητηρίου Γλυφάδας που είχε
χωροθετηθεί τότε αλλού, αλλά δεν έχει καµµία σηµασία. 

Υπήρχε επείγον την παραµονή των Χριστουγέννων το Δηµο-
τικό Κοιµητήριο Γλυφάδας να περάσει σε άλλη χρήση. 

Αυτό το κλίµα που καλλιεργείται και η ένταση, προσβάλουν τις
διαδικασίες της Βουλής. Εµείς είµαστε ανοιχτοί και θα είµαστε
ανοιχτοί στη συζήτηση επί της ουσίας των θεµάτων. Θεωρώ ότι
όλοι οι Υπουργοί τοποθετήθηκαν για τις τροπολογίες και επαρ-
κώς εξηγήθηκε και το επείγον και γιατί ήρθαν σε αυτό το νοµο-
σχέδιο τροπολογίες. 

Κλείνοντας να σας ευχηθώ καλές γιορτές. Η ξεκούραση θα
σας βοηθήσει λίγο και στο πνεύµα σας φαντάζοµαι, διότι οι αγω-
νίες σας για το µέλλον αυτής της Κυβέρνησης θα συνεχίσουν να
υπάρχουν. Δεν ξέρω πότε θα γίνουν εκλογές. Βλέπετε εκλογές
µπροστά σας. Εδώ θα είµαστε και θα τα κουβεντιάζουµε, αλλά
να µπαίνετε στην ουσία. Να αναβαθµίσουµε την εικόνα του Κοι-
νοβουλίου στα µάτια της κοινωνίας και να µη σέρνεστε σε τοπο-
θετήσεις και παραληρήµατα -για το προσφυγικό θα απαντήσει ο
Υπουργός, δεν θα µιλήσω εγώ γι’ αυτό- που σας σέρνει η ακρο-
δεξιά και βλάπτουν τη δηµοκρατία και την κοινωνία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Μηταράκης. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσω µε ένα σχόλιο που

έκανε µια αγαπητή συνάδελφος από την Πλειοψηφία αναφερό-
µενη στην κριτική προς τον Πρόεδρο της Βουλής. Είπε ότι γίνεται
για λόγους εντυπωσιασµού, ταυτιζόµενη µε ακροδεξιά λογική.
Θα χαρακτήριζε µε τα ίδια λόγια την πρόταση µοµφής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ εναντίον του κ. Ευάγγελου Μεϊµαράκη, τρίτου πολιτειακού
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παράγοντα της χώρας το 2014 που είχαν ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ και
η Χρυσή Αυγή; Ο κ. Τσίπρας είχε πει τότε ότι ήταν αναγκαία επι-
λογή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερή η ανικανότητα της
Κυβέρνησης να διαχειριστεί τη µεταναστευτική πολιτική. Και το
2015 αλλά και τώρα αδυνατεί να φυλάξει τα σύνορα, αδυνατεί
να λειτουργήσει αποτελεσµατικά και µε διαφάνεια τα ΚΥΤ, αδυ-
νατεί να κάνει διαχωρισµό προσφύγων και µεταναστών, αδυνατεί
για λόγους ιδεοληψίας να κάνει επιστροφές στην Τουρκία όσων
δεν δικαιούνται βάσει των διεθνών συνθηκών διεθνούς προστα-
σίας. Πρέπει να διασφαλιστεί η µη µόνιµη παραµονή προσφύγων
και µεταναστών στις παραµεθόριες περιοχές.

Καταψηφίσαµε τα άρθρα 6 και 7, όπου νοµιµοποιούν δαπάνες
και δίνουν παρεκκλίσεις σε διαδικασίες οικονοµικής διαφάνειας.
Φαίνεται ότι πολλές δαπάνες εκπέσανε από τα ευρωπαϊκά κον-
δύλια λόγω του τρόπου µε τον οποίο έγινε η διαχείριση και τώρα
θα κληθεί να πληρώσει ο Έλληνας φορολογούµενος.

Η κύρια αντίδρασή µας χθες ήταν για τον όγκο των τροπολο-
γιών, αλλά όχι µόνο για τον όγκο. Τέσσερις από τις επτά βουλευ-
τικές τροπολογίες και έντεκα από τις είκοσι δύο υπουργικές ήταν
εκπρόθεσµες. Η προθεσµία ξέρετε πότε ήταν για να υποβλη-
θούν; Χθες το πρωί στις 10.30’ ήταν η εµπρόθεσµη προθεσµία.
Οι µισές υπουργικές ήρθαν εκπρόθεσµες µέσα στην ηµέρα, ώστε
να µην προλάβουν να πάνε σε επιτροπή, να µην προλάβουν να
ακουστούν οι απόψεις των Βουλευτών, να µην κληθούν φορείς
και να µην µπορούµε στην Ολοµέλεια µε τον κλειστό κατάλογο
που υπήρχε χθες να γίνει οποιαδήποτε ουσιαστική συζήτηση.

Η Κυβέρνηση αναγκάστηκε χθες -και πρέπει να είναι η πρώτη
φορά στη Μεταπολίτευση- να κάνει άρση του κατεπείγοντος
µπροστά στη σύσσωµη αντίδραση της Αντιπολίτευσης, γιατί ήµα-
σταν όλοι έτοιµοι να αποχωρήσουµε από την Αίθουσα.

Οι τροπολογίες που ήρθαν -ως συνήθως- εµπίπτουν σε τρεις
κατηγορίες. Πρώτον, παράταση προθεσµιών εκεί που το κράτος
είχε µία υποχρέωση να κάνει κάτι συγκεκριµένο και αδυνατεί να
το κάνει. Πολλές από αυτές τις τροπολογίες έχουν σχέση µε την
οικονοµική διαχείριση. Δίνονται παραστάσεις σε Υπουργεία που
έπρεπε να δηµιουργήσουν Γενικές Διευθύνσεις Οικονοµικών, σε
Υπουργεία που έπρεπε να έχουν ειδικές διαδικασίες για προµή-
θειες. Αναφέρθηκε χθες το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας. Πέ-
ρασε το 2015 µια τροπολογία για να παίρνει το Λιµενικό καύσιµο
κατά παρέκκλιση των διαδικασιών προµήθειας, η οποία έληγε
στο τέλος του 2016. Δόθηκε παράταση για το 2017, δόθηκε πα-
ράταση για τον Ιούνιο του 2018, µετά για τον Δεκέµβρη του 2018
και τώρα για το 2019. Δεν είναι επείγον πλέον αυτό. Είναι επιλογή
σας να λειτουργείτε µε αδιαφανείς διαδικασίες παρέκκλισης. 

Ανέφερε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ την περίπτωση του Σικιαρί-
δειου Ιδρύµατος. Κύριε συνάδελφε, να σας πω ότι η τροπολογία
που φέρατε δεν αντιµετωπίζει κανένα πρόβληµα του Σικιαρί-
δειου. Απλώς δίνει µια προσωρινή παράταση στη φορολογική
ενηµερότητα, ώστε να συνεχίσει να λειτουργεί το Ίδρυµα µην
πληρώνοντας φόρους και εισφορές. Αυτό δεν είναι λύση, κύριε
συνάδελφε. Και µετά από τέσσερα χρόνια, αν θέλετε να λύσετε
το πρόβληµα, πρέπει να φέρετε µια λύση, όχι παρατάσεις της τε-
λευταίας στιγµής.

Να πω, επίσης, για τις προθεσµίες κάτι ακόµα: Θυµάµαι τον
Πρωθυπουργό ότι είχε έρθει στην Αίθουσα, όταν έγινε το ατύ-
χηµα µε το πλοίο «Αγία Ζώνη ΙΙ» και είπε ότι αλλάζει άµεσα η νο-
µοθεσία για τα υπέργηρα δεξαµενόπλοια. Υπήρξε καινούργια
παράταση, χωρίς να αλλάξει καµµία νοµοθεσία. Αν γίνει καινούρ-
γιο ατύχηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι θα πείτε σε αυτήν
την Αίθουσα; Δεύτερη παράταση στον δικό σας νόµο που υποτί-
θεται ότι ο Πρωθυπουργός υποστήριξε για να λυθεί το πρό-
βληµα.

Δεύτερη κατηγορία τροπολογιών: διορισµοί, βολέµατα. Η υπό-
θεση του ΑΠΕ είναι ξεκάθαρη. Ως προς το θέµα της γενικής επι-
θεωρήτριας δεν απάντησε η κυρία Υπουργός µε ποια διαδικασία
θα επιλεχθούν οι είκοσι πέντε νέοι επιθεωρητές. «Ηµέτεροι», σε
µια υπηρεσία που ήδη έχει κατακριθεί για τον τρόπο που έχει δια-
χειριστεί υποθέσεις, όπως η «NOVARTIS», το ΚΕΕΛΠΝΟ ή το
Μάτι;

Τελευταία κατηγορία είναι η νοµιµοποίηση δαπανών. Είχαµε

πάρα πολλές τέτοιες περιπτώσεις σε αυτό το νοµοσχέδιο, χωρίς
διαφάνεια, τελευταία στιγµή, για να µην υπάρχει –νοµίζετε- ευ-
θύνη σε αυτούς που υπέγραψαν αυτές τις δαπάνες. 

Θα κλείσω µε µια ερώτηση. Η µόνη τροπολογία για την οποία
δεν έχετε τοποθετηθεί, κύριε Υπουργέ, είναι η µοναδική τροπο-
λογία που κατέθεσε η Αντιπολίτευση για το θέµα της παράτασης
του νησιωτικού ΦΠΑ, µε γενικό αριθµό 1882 και ειδικό 20. Να µας
απαντήσετε στο τι θα κάνει η Κυβέρνηση. Την αποδέχεστε; Αν
δεν την αποδέχεστε, ποια είναι η εναλλακτική; Μιλήσατε για ένα
σύστηµα σταθερό. Σας θυµίζω ότι πριν έρθετε εσείς, υπήρχε
σταθερό σύστηµα, υπήρχε ο νησιωτικός ΦΠΑ. 

Κλείνοντας, εύχοµαι σε όλους καλή χρονιά. Και θα είναι καλή
χρονιά µε πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κύριε
συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Γιατί, κυρία συνά-
δελφε;

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Επί προσωπικού, γιατί
έκανε µια αναφορά ο κύριος συνάδελφος στα όσα είπα νωρί-
τερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν ήταν επιθετική η
αναφορά. 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Όχι, απλά θα ήθελα να
δώσω µια απάντηση, γιατί αφορά πολύ συγκεκριµένο θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Άρα θέλετε τον λόγο
για να απαντήσετε, όχι επί προσωπικού. 

Ορίστε, κυρία Καββαδία.
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Θα ήθελα να πω προς

τους κυρίους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης πως όποιος κατη-
γορεί κάποιον για κάτι, ας κάνει χρήση των δυνατοτήτων που του
παρέχει το Σύνταγµα. Αναρωτιέµαι γιατί υπονοµεύετε και δεν κι-
νείστε θεσµικά. Αυτή η περιρρέουσα ατµόσφαιρα ακροδεξιάς
κοπής, την οποία επιχειρείτε να δηµιουργήσετε, µόνο σε δεινά
µπορεί να οδηγήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία
Καββαδία. 

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχαρόπουλος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ξεκι-

νήσω από την επιστολή. Θέλω να κάνω µια επισήµανση, γιατί
αυτό το οποίο ζούµε στο προσφυγικό, δεν τιµά την Ευρώπη, δεν
τιµά κανέναν.

Η επιστολή του δεκαεξάχρονου Σύριου πρόσφυγα σήµερα –
επειδή το νοµοσχέδιο αφορά το µεταναστευτικό- είναι µια γροθιά
στο στοµάχι για όλους όσους µιλάµε για τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα και για το πώς πρέπει να λυθεί το συγκεκριµένο ζήτηµα.
Στην ουσία λέει ότι µε τα έξοδα των γονιών του από τη Συρία
έφυγε από τον πόλεµο. Προσπάθησε δύο φορές να έρθει στη
χώρα µας. Είχε πέσει η βάρκα, ήρθε και τώρα τρεις φορές έχει
προσπαθήσει να δώσει τέλος στη ζωή του, διότι είναι απογοη-
τευµένος. Θέλει να ζήσει στην Ευρώπη και δεν µπορεί να βρει
τρόπο να ζήσει στην Ευρώπη. 

Το λέω αυτό, διότι την ώρα που µιλάµε και προσπαθούµε να
δώσουµε λύση, πρέπει να συνειδητοποιούµε ότι ορισµένοι συ-
νάνθρωποί µας, πρόσφυγες, ζουν ένα δράµα. Το θέµα δεν είναι
µόνο θεωρητικό. Πρέπει να βρούµε λύσεις. Αυτό που συµβαίνει
σε πολλές περιοχές της χώρας δεν τιµά ούτε τη χώρα µας ούτε
την Ευρώπη. Αν δεν ενσκήψει όλη η Ευρωπαϊκή Ένωση και η
χώρα µας πάνω στο συγκεκριµένο ζήτηµα για να λυθεί, τότε θα
ζούµε συνεχώς δράµατα.

Έρχοµαι στο συγκεκριµένο θέµα για το οποίο βρεθήκαµε σή-
µερα εδώ πέρα. Είχαµε δύο νοµοσχέδια µε τη µορφή του κατε-
πείγοντος σε µία µέρα. Απαράδεκτο; Απαράδεκτο. Ήταν, όµως,
την τελευταία µέρα που συζητήθηκε. Ήρθαν είκοσι δύο τροπο-
λογίες το πρωί, µία εκ των οποίων -ειδικά του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, µε ογδόντα πέντε σελίδες περίπου- ήρθε λίγα λεπτά
πριν τελειώσει η συζήτηση του νοµοσχεδίου. Γι’ αυτό µιλάµε. Δεν
µιλάµε ούτε απλώς για τις εκπρόθεσµες τροπολογίες ούτε για
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κάτι άλλο. Εάν δεν υπήρχε η τροµερή αντίδραση της Αντιπολί-
τευσης χθες, αν δεν υπήρχε η διαµαρτυρία, η απειλή αποχώρη-
σης από το νοµοσχέδιο –ήδη ορισµένα κόµµατα έχουν
αποχωρήσει- δεν θα γινόταν αποδεκτό το αίτηµα. 

Δεν είδα τους Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας χθες
να διαµαρτυρηθούν και οι ίδιοι. Δυστυχώς. Θα έπρεπε να το κά-
νουν και οι ίδιοι προς την Κυβέρνηση και να πουν ότι δεν γίνεται
να συνεχιστεί αυτό. Να ζητήσουν και οι ίδιοι να πάµε την επόµενη
µέρα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Τοποθετηθήκαµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Είµαστε εδώ για αυτόν τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Και δεν µπορούµε να είµα-

στε εδώ συνεχώς µε επιχειρήµατα όπως: «Μα, και το 2014 το ίδιο
γινόταν». 

Πρώτον, δεν µπαίνω στη διαδικασία αν γινόταν το ίδιο ή δεν
γινόταν. Αλλά είναι µία απαράδεκτη λογική αν νοµίζετε ότι οι πο-
λίτες που µας ακούν εκεί έξω αυτήν τη στιγµή, µπορούν να δεχ-
θούν αυτά τα επιχειρήµατα. Όποιος το νοµίζει αυτό είναι βαθιά
νυχτωµένος. Δεν θα έπρεπε να µπαίνουν καν στη συζήτηση.

Χθες στην οµιλία µου, το πρωί µάλιστα, πριν φτάσει η ώρα των
τροπολογιών το µεσηµέρι, πρότεινα ότι θα µπορούσε, όταν πάµε
στην επόµενη χρονιά -το απλό, αν δεν µπορεί να γίνει κάτι άλλο
εννοώ- µία ηµέρα να κατατίθενται, παραδείγµατος χάριν την Τε-
τάρτη, να µπαίνει ένα όριο ότι δεν µπορεί να κατατεθεί τίποτα
άλλο, να ανακοινώνονται στα Υπουργεία και την Πέµπτη να συ-
ζητιόνται. Δηλαδή να µπει µία τάξη στο συγκεκριµένο ζήτηµα, για
να µπορέσουµε να το λύσουµε, για να µην γίνεται αυτό. Αν είχε
γίνει αποδεκτό αυτό, δεν θα είχαµε µπει σε όλη αυτήν τη διαδι-
κασία.

Και, επίσης -πράγµατι σας το είπαν και οι οµιλητές της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης πριν από λίγο- κάποιες τροπολογίες
είναι απαραίτητες, κάποιες άλλες τροπολογίες δεν θα χρειαζό-
ταν να έρθουν µε τη µορφή του κατεπείγοντος. Ορισµένες τα-
κτοποιούν δαπάνες. Ξέρετε ότι υπάρχει τροπολογία που
τακτοποιεί δαπάνη 453 εκατοµµυρίων ευρώ, περίπου µισό δισε-
κατοµµύριο, του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, για τρία έτη;
Και εδώ θέλετε να µου πείτε στην Κυβέρνηση ότι για τρία έτη
ανακαλύφθηκε τώρα, την τελευταία ηµέρα πριν κλείσει το έτος
αυτό; Διότι ήταν αναρµόδιο το όργανο το οποίο τις υπέγραφε;
Διότι το 2014 υπήρχε η ανασυγκρότηση του Υπουργείου και δεν
ενσωµατώθηκε για τα επόµενα τρία χρόνια; 

Και ο Υπουργός Οικονοµικών -καλώς σας είπαµε και πρέπει να
κατανοηθεί αυτό- είναι ο υπεύθυνος και θα πρέπει ουσιαστικά να
ζητάει από τους Υπουργούς για ποιον λόγο αυτές οι δαπάνες δεν
έχουν γίνει νόµιµα. Αντί για αυτό, ο Υπουργός Οικονοµικών ου-
σιαστικά κατηγόρησε και αυτός την Αντιπολίτευση σήµερα. Δεν
είπε κάτι για το πώς θα λύσει το συγκεκριµένο θέµα, ώστε και
του χρόνου εδώ µέσα να µην έρθουµε την τελευταία ηµέρα να
νοµιµοποιούµε δαπάνες.

Σας είπαµε την πρόταση µε το δηµόσιο λογιστικό, το οποίο δεν
έχει εφαρµοστεί και είναι έτοιµο από το 2014. Να απαντηθούν τα
ερωτήµατα, για να µην το ξαναζήσουµε.

Εν πάση περιπτώσει, σας λέω ποιοι είναι οι τρόποι επίλυσης.
Σας προτείνουµε ορισµένους τρόπους γιατί θα ξανασυµβούν. Η
ανησυχία είναι ότι θα ξανασυµβούν. Θα έρθετε και την επόµενη
φορά µε τον ίδιο τρόπο, την τελευταία ηµέρα, το τελευταίο
λεπτό. Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η διαδικασία. Δεν θα γίνε-
ται πλέον αποδεκτή. Αυτό να είναι ξεκάθαρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Θεοχαρόπουλε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός, για να κλείσουµε τη συζή-
τηση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω τον κ. Θεοχαρόπουλο για την
πρόβλεψή του ότι του χρόνου θα είναι πάλι ο ΣΥΡΙΖΑ εδώ Κυ-
βέρνηση.

Τι έγινε χθες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Έκανε µία πρό-
ταση ο Πρόεδρος της Βουλής, βασικά γιατί κατατέθηκε πολύ
αργά µία τροπολογία ογκωδέστατη του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. Νοµίζω ότι ήταν µια σοφή πρόταση, το είπα και χθες. 

Και καταλαβαίνετε, φαντάζοµαι, ότι οι Βουλευτές της Συµπο-

λίτευσης, όπως και το Προεδρείο, δεν θα σηκωθεί να φωνάζει.
Έχει άλλους τρόπους για να ενηµερώνει για τη λογική που
έχουν. Αλλά από την άλλη µεριά, ο Πρόεδρος της Βουλής ήταν
και πολύ διαφωτιστικός για πράγµατα που ξέρετε. Δηλαδή ότι
από τις 9 του Δεκέµβρη είχε σταµατήσει το νοµοθετικό έργο. 

Να σας πω και κάτι που το ξέρετε; Το νοµοσχέδιο που κατε-
βάσαµε εµείς, ναι, µπορούσες να το χαρακτηρίσεις ότι είχε επεί-
γουσες διατάξεις. Όµως αυτή η διαδικασία έκανε αυτές τις
διατάξεις -και µάλιστα και στην επιτροπή είπα ότι δεν είναι όλες
οι διατάξεις κατεπείγουσες-κατεπείγουσες. Να ξεκαθαρίσουµε,
δηλαδή, αυτό το πράγµα.

Και µας είπε πάλι ο Πρόεδρος της Βουλής ότι συζητήθηκε στη
Διάσκεψη των Προέδρων και είπαν ότι συνηθίζεται, κακώς κατά
τη γνώµη όλων µας, στο τελευταίο νοµοσχέδιο που είναι κατε-
πείγον να πηγαίνουν πάρα πολλές τροπολογίες. Συµφωνήθηκε
στο ένα νοµοσχέδιο να µην υπάρχει καµµία τροπολογία και σε
αυτό το νοµοσχέδιο, αγαθή ή κακή τη τύχη, να µπουν όλες οι
τροπολογίες.

Θέλετε να πείτε ότι είναι υπερβολή; Να συναινέσω και εγώ.
Αλλά κατ’ αρχάς δεν αλλάζει ο χαρακτήρας του νοµοσχεδίου και
των διατάξεων ως κατεπείγοντα το γεγονός ότι δόθηκε άλλη µια
µέρα για να µελετηθούν οι τροπολογίες και ιδιαίτερα η τροπο-
λογία του Υπουργείου Οικονοµικών. Παραµένει κατεπείγον. Δό-
θηκε αυτός ο χρόνος. 

Έχετε ως Νέα Δηµοκρατία, αν δεν κάνω λάθος, τριακόσιους
εβδοµήντα επιστηµονικούς συνεργάτες και συνεργάτες που σας
παρέχει η Βουλή, δεν µε ενδιαφέρουν οι άλλοι. Θα µπορούσε να
γίνει. Σήµερα ερχόµαστε και δεν µιλάµε συγκεκριµένα, τούτο, το
άλλο, το άλλο. Δηλαδή µε κάνει να υποψιάζοµαι ότι δεν θέλατε
να γίνει αυτό γιατί λύνει ζητήµατα. Αυτό είναι δική µου εικασία
και πάω παρακάτω.

Και βεβαίως πρέπει να σας πω το εξής: Δικαίως, θα έλεγε κα-
νένας, κρίνετε -αυτή είναι η δουλειά του Βουλευτή, αυτή είναι η
δουλειά των πολιτικών κοµµάτων- αν κάτι είναι επείγον, αν είναι
κατεπείγον. Αλλά όσον αφορά ποιος θα κατεβάσει ως επείγον ή
κατεπείγον, ποιος το κρίνει, κατ’ αρχάς είναι ο αρµόδιος Υπουρ-
γός και µετά το δέχεται η Βουλή, δεν το δέχεται, το ψηφίζει, δεν
το ψηφίζει. Να ξέρουµε και να ακούει και ο κόσµος τι λέµε.

Δεν θα κάνω γενική οµιλία. Την έχω κάνει τουλάχιστον δύο
φορές. Θα ήθελα να πω ορισµένα πράγµατα σε σχέση µε όσα ει-
πώθηκαν σήµερα και ένα-δύο πραγµατάκια ακόµα.

Κοιτάξτε -και το λέω προς το ΚΙΔΗΣΟ ή ΚΙΝΑΛ ή ΠΑΣΟΚ τέλος
πάντων- επαναλαµβάνετε το ίδιο επιχείρηµα, ενώ από τη Δευ-
τέρα σας έχω πει ότι την ώρα που συνεδριάζει η επιτροπή, έχει
συνάντηση το Υπουργείο µας µε την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων
Συµβάσεων. Και µε βάση αυτά που συζητήσαµε µε την ανεξάρ-
τητη αρχή, η οποία στην επιστολή της το πρώτο που λέει είναι
ότι «είµαι αναρµόδια», εµείς κάναµε τη συζήτηση και στις νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις λύσαµε όλα τα προβλήµατα. Αυτό είναι το
ένα ζήτηµα.

Το δεύτερο ζήτηµα: Γιατί µιλάτε µε τόσες ανακρίβειες; Σας
λέω ότι ο Συνήγορος του Πολίτη στο site του ανέβασε ένα σχό-
λιο. Ούτε έκανε έκθεση ούτε έκανε οτιδήποτε άλλο. Δηλαδή ήταν
κάτι το ενηµερωτικό. 

Σας ρωτάω: Είναι αρµόδιος ο Συνήγορος του Πολίτη σε σχέση
µε τα οικονοµικά; Δηλαδή εγώ στο Υπουργείο µου δεν το έχω
πάρει.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα σας απαντήσω.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Ναι, θα απαντήσετε.
Αλλά σας λέω, έχει σχέση µε τα οικονοµικά; Είναι στο πεδίο;

Έχει σχέση µε το τι είναι επείγον και τι δεν είναι επείγον; Θα ξα-
ναέρθω σε αυτό το ζήτηµα.

Βεβαίως, ακούµε πάρα πολύ καλά τα πάντα και την κριτική.
Έχω ξαναπεί ότι αν εγώ κρίνω δίκαιη ή άδικη την κριτική, είναι
εκ περισσού. Αυτό που πρέπει κανείς να κάνει είναι να παίρνει
την κριτική και να λέει «τι µπορώ να διορθώσω και τι δεν µπορώ
να διορθώσω». Γιατί είναι πάρα πολύ εύκολο να αρχίσω να λέω
«ο κ. Μηταράκης, επειδή είναι στη Νέα Δηµοκρατία, µου κάνει
άδικη κριτική». Δεν το βλέπω αυτό το πράγµα. Λέω «έχει κάνει
µια κριτική. Ο άνθρωπος από κάπου ξεκινά. Κάτσε να δω µήπως
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έχει κάποιο δίκιο». Με αυτόν τον τρόπο τουλάχιστον προσπα-
θούµε να λειτουργήσουµε.

Άρα ό,τι λέει ο Συνήγορος του Πολίτη, το ακούµε. Ιδιαίτερα,
µάλιστα, ακούµε όσα λέει για τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Αλλά
για να είµαστε ξεκάθαροι, δεν είναι στο πεδίο. Εµείς ξέρουµε
πολύ καλά τι γίνεται στο πεδίο -θα το πω ξανά µετά- και εµείς θε-
ωρούµε ότι παίρνουµε υπόψη τις παρατηρήσεις του, αλλά δεν
είναι δικαστήριο ο Συνήγορος του Πολίτη. Εννοείται ότι δεν είναι
δικαστήριο. Παίρνουµε υπόψη τις παρατηρήσεις του, αλλά δεν
υποκαθιστά ούτε τη Βουλή ούτε τα δικαστήρια κ.λπ..

Και επειδή το επαναλαµβάνετε και το επαναλαµβάνετε, τώρα
πλέον, κύριε Παπαθεοδώρου και όχι κύριε εκπρόσωπε του ΔΗΣΥ,
και επειδή πρέπει να λύσουµε κάπως το ζήτηµα µε τα ποινικά -
από ποιον και µε ποιον τρόπο θα ελεγχθούν- εγώ σας προκαλώ
-και δηλώνω εξαρχής ότι δεν δέχοµαι να έχω καµµία βουλευτική
ή υπουργική ασυλία- να απευθυνθείτε στον νόµο για όλα αυτά
που καταγγέλλετε για τις ποινικές µας ευθύνες, απλά και σί-
γουρα, για να µην έχετε καµµία αµφιβολία αν ένας εισαγγελέας
θα το πάρει ή δεν θα το πάρει. Να κάτσουµε να το δούµε, για να
µπορώ και εγώ να χρησιµοποιήσω τα έννοµα µέσα, καθαρά και
ξάστερα. 

Το τρίτο ζήτηµα, γιατί στο τέλος θα πω και για το επείγον ή
όχι, είναι οι δαπάνες του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής. Νοµίζω ότι ο κ. Σταµάτης αναφέρθηκε σε σχέση µε αυτό
που θα πω ή δεν ξέρω ποιος άλλος, ίσως και ο κ. Μηταράκης.
Ούτε µία από αυτές τις δαπάνες τις οποίες φέρνουµε δεν έχει
απενταχθεί από κανένα όργανο της είτε της Ευρωπαϊκής είτε της
Επιτροπής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι δαπάνες από τον
προϋπολογισµό του Υπουργείου µας. Οι βασικές δαπάνες είναι
δύο. 

Έρχοµαι τώρα στο εξής. Δεν σας θλίβει ή, αν θέλετε, δεν µας
ενεργοποιεί από την άλλη µεριά, αυτό που είπε ο κ. Βαρβιτσιώ-
της, η επιστολή που διάβασε για τον δεκαεξάχρονο; Εγώ σας
λέω το εξής. Αν αύριο το πρωί το Υπουργείο µας πάρει από το
φυλάκιο αυτόν τον δεκαεξάχρονο και νοικιάσει ένα σπίτι στο
οποίο θα τον βάλει και θα τον περιθάλψει, τι θα µου πείτε; Γιατί
δεν έκανες διαγωνισµό; Ε, ωραία, πείτε το. 

Θα µου πείτε, γιατί δεν πρόβλεψες πριν από τέσσερα χρόνια
ότι αυτός ο άνθρωπος, όπως και άλλοι άνθρωποι θα έρθουν στην
Ελλάδα; Υπάρχει κανένας που να το έχει προβλέψει; Ξέρετε το
2019 πόσοι θα περάσουν τα σύνορά µας; 

Ή ξέρετε -το είπα και σε µια άλλη συνάντηση, που δεν είχε
καµµία σχέση, όταν µου ζητούσαν ορισµένα στοιχεία- τι παπού-
τσι θα φοράνε για να τους δώσουµε, τι τζάκετ θα φοράνε και τι
νούµερο παντελόνι θα φοράνε για να τους ενισχύσουµε; 

Ή όταν κάνουµε έναν διαγωνισµό για τα ISOBOX, που κανένας
δεν πρέπει να µένει ούτε σε ISOBOX, θα πρέπει να πούµε και πού
θα πάνε τα ISOBOX; Είναι σαν τον άνθρωπο, ο οποίος πηγαίνει
στο περίπτερο να πάρει ένα παγωτό ή τσιγάρα, οτιδήποτε τέλος
πάντων, και ο περιπτεράς του λέει «για να στο δώσω, πρέπει να
µου πεις πού θα πας το παγωτό και πού θα καπνίσεις το τσι-
γάρο». Δεν γίνεται έτσι. Υπάρχουν, όµως, νόµοι γι’ αυτά. 

Λέω, λοιπόν, ότι το ένα τριακόσια πενήντα είναι για να φιλοξε-
νηθούν χίλιοι οκτακόσιοι  άνθρωποι, οι οποίοι ήρθαν από τα
νησιά. Έγινε πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος, υπήρξε
υπουργική απόφαση και τους πήραµε όλους µε µία ενιαία τιµή
για τα καταλύµατα στα Γρεβενά και µία ενιαία τιµή για τα κατα-
λύµατα στη Βόλβη. Δηλαδή, δεν παίξαµε µε τα νούµερα. 

Εγώ δεν ξέρω ποιοι είναι αυτοί οι άνθρωποι, αλλά λέω ότι έγινε
αυτό το πράγµα, για ποιον λόγο; Διότι καθυστερούσαν οι γρα-
φειοκρατικές διαδικασίες ακόµη περισσότερο από την Ευρώπη,
οι οποίες τελεσφόρησαν στα τέλη του Οκτωβρίου. Ανατέθηκε
στον ΔΟΜ να κάνει αυτή την εργασία. Αυτό είναι το βασικό ζή-
τηµα. 

Το δεύτερο ζήτηµα αφορά το Κέντρο Φιλοξενίας στην Κάτω
Μηλιά, όπου άκουσον-άκουσον –µε συγχωρείτε, κύριε Βορίδη,
θα ζητήσω την συγκατάθεση ή τη συναίνεσή σας-  για ποιον λόγο
όλο αυτό το χρονικό διάστηµα δεν έχουν πληρωθεί τα ενοίκια.
Διότι η λογική είναι ότι αυτός που µας το νοικιάζει είναι ενοικια-
στής µε δικαίωµα υπενοικίασης και υπάρχει µεγάλη διαφορά µε-
ταξύ του ποσού που το έχει νοικιάσει αυτός και του ποσού που

µας το έχει νοικιάσει. Αυτό είναι δουλειά του Υπουργείου Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής να το ελέγξει ή του ΣΔΟΕ; Εµείς το
έχουµε µεταφέρει. 

Τώρα, βεβαίως, από εκεί προκύπτουν ορισµένα πράγµατα.
Μπλόκαρε µε αυτόν τον τρόπο η δαπάνη για τη ΔΕΗ και έτσι
αυτά τα δύο ποσά είναι το κύριο ποσό για το οποίο συζητάµε. 

Αναγράφουµε το Υπουργείο Εσωτερικών εκ περισσού. Γιατί
αν ήξερα τι θα γινόταν, θα έλεγα: «Αφήστε, ρε παιδιά, θα τα βάλω
από την τσέπη µου να ησυχάσω.». Γιατί ένας υπάλληλος που χά-
λασαν τα λάστιχα του αυτοκινήτου του, πήγε και άλλαξε τα λά-
στιχα, πλήρωσε 500 ευρώ από την τσέπη του, δεν το είπε την ίδια
ηµέρα στην υπηρεσία και του λέµε να τα πάρει πίσω. Αυτό είναι
το φοβερό του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Έχω δώσει την κατάσταση µε τις δαπάνες που αφορούν αυτό
που λέει το άρθρο 6. Όλα βγαίνουν από τον δικό µας προϋπολο-
γισµό. Δεν πήγαν ποτέ ως αιτήµατα αυτά στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. 

Το δεύτερο είναι το εξής. Υπάρχουν τα έξοδα του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας, που πήγαν στον επίτροπο ή ορισµένες φορές
απεντάχθηκαν για τυπικούς λόγους από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. Μάλιστα, για το µεγαλύτερο ποσό ο τυπικός λόγος είναι
ότι δεν υπήρχε αναπληρωµατικός του τακτικού µέλους της επι-
τροπής. Συµβαίνει αυτό. Έδωσα την κατάσταση µε τα πάντα. Μά-
λιστα, υπογράφω και εγώ, για να είναι φανερό ότι αφορούν το
προσφυγικό. Δεν µπορεί να πάει να βάλει ο άλλος ότι έκανα
έξοδα ελικοπτέρου. 

Ας λύσουµε, µε την ευκαιρία, ένα ζήτηµα το οποίο, µε συγχω-
ρείτε, αλλά το βρίσκω λίγο άδικο. Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας
υπογράφει συµβάσεις άνω των 10 εκατοµµυρίων. Ο Αναπληρω-
τής Υπουργός Εθνικής Άµυνας υπογράφει από 400 χιλιάδες έως
10 εκατοµµύρια και οι Αρχηγοί, εκτός αυτών που έχουν δώσει,
έως 400 χιλιάδες. Αυτά τα ξέρετε, είναι νόµοι. Η διαδικασία που
γίνεται αφορά κυρίως τη ΓΔΟΣΥ του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας και τα τοπικά ΤΟΣΚΕΔΠ. Τώρα, αν µου πείτε τι είναι τα ΤΟ-
ΣΚΕΔΠ, δεν το θυµάµαι ακριβώς.

Γι’ αυτό είπα ότι έχουµε έναν τακτοποιητικό νόµο αυτήν τη
στιγµή και ότι θα έρθουν άλλα δύο νοµοθετήµατα. Το ένα, κατά
κύριο λόγο, είναι για την ανασυγκρότηση, σε σχέση µε τις αρµο-
διότητες της ΥΠΥΤ και άλλων υπηρεσιών και δυνατοτήτων. Σας
λέω ότι προσπάθειά µας είναι να έρθει µέσα στον Ιανουάριο. Σχε-
δόν έχουµε ολοκληρώσει. Θα έρθει και άλλος νόµος, ο οποίος
θα αφορά τον Μεταναστευτικό Κώδικα. Αυτό είναι το ζήτηµα. 

Τώρα, να πω και το τελευταίο και να κλείσω. Ας µην µπούµε
στο τι είναι το Μαρακές, τι γίνεται, αν υπάρχει αυτή η ορολογία
ή άλλη ορολογία, πόσο ανθρωπιστικό είναι κ.λπ.. Τέλος πάντων,
δεν πρόκειται να βρούµε σε αυτή την Αίθουσα αυτά τα πράγ-
µατα. Μάλλον στις γειτονιές θα τα βρούµε.

Κοιτάξτε τώρα. Πάρτε ένα ποτήρι και κάντε ένα πείραµα. Ας
πούµε ότι αυτό το ποτήρι είναι το ΚΥΤ της Χίου, µιας και είναι και
ο κ. Μηταράκης εδώ πέρα, και είναι σε µια σχετικά καλή κατά-
σταση. Αρχίστε να βάζετε µέσα νερό ή να βγάζετε νερό. Κάποια
στιγµή που θα έρθει το νερό έως εδώ, έως πάνω και θα αρχίσει
σιγά-σιγά να ξεχειλίζει, είναι επείγουσα κατάσταση ή δεν είναι
επείγουσα; Φαντάζοµαι ότι όλοι λέτε ότι είναι επείγουσα κατά-
σταση. Ξέρεις πότε θα γίνει αυτό; Με βάση τις στατιστικές θα το
πάρεις; Και εάν ναι, µε βάση ποιες στατιστικές;

Εγώ, λοιπόν, πρέπει να αντιµετωπίσω την επείγουσα κατά-
σταση, όπως αντιµετώπισα την επείγουσα κατάσταση προχθές
που έπεσε το ρεύµα στη Μόρια. Όχι εγώ, ο Μπαλµπακάκης την
αντιµετώπισε και το λέω γιατί µπορεί να µε ακούει. Ο Μπαλµπα-
κάκης, λοιπόν, την αντιµετώπισε. Για την πληρωµή αυτού του αν-
θρώπου, του ηλεκτρολόγου, που πήγε και έφτιαξε το ρεύµα τις
δύο µέρες, δεν θα πρέπει να πάρω εγώ την ευθύνη µε κάποιον
τρόπο να την καλύψω; 

Την Τετάρτη το απόγευµα φεύγουν τρεις άνθρωποι από το
Υπουργείο και πηγαίνουν στη Σάµο, γιατί για ανθρωπιστικούς λό-
γους πρέπει να φύγει κόσµος από εκεί και αναλαµβάνω εγώ και
την ευθύνη γι’ αυτό που κάνω. Προλαβαίνουµε να κάνουµε όλη
τη γραφειοκρατία; Μάλλον όχι. Δυόµισι ώρες σήµερα το πρωί
υπέγραφα έγγραφα, κατεπείγοντα έγγραφα, που χρειάζονταν
από την επιστροφή ΦΠΑ στην Ύπατη Αρµοστεία µέχρι και οτιδή-
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ποτε άλλο. Έτσι είναι η ζωή, το ξέρετε, κάποιοι από εσάς υπήρ-
ξατε Υπουργοί. Δεν σας το ξαναεύχοµαι, για να είµαστε εντάξει
πολιτικά µεταξύ µας…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Με άλλη γραµµή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Λέω, λοιπόν, ότι µε αυτήν τη λογική θα προχωρήσουµε. 
Για να τελειώσω, θέλω να πω το εξής. Η δική µας τροπολογία

λύνει δύο-τρία ζητήµατα. Δεν θα τα επαναφέρω, αλλά λύνει ένα
πολύ βασικό ζήτηµα, πέρα από το γεγονός ότι πρέπει να πληρώ-
σουµε τη συµµετοχή µας στο IGC. Όποτε πηγαίνω στο εξωτε-
ρικό, µε πιάνουν και µου λένε, γιατί δεν έχετε πληρώσει τη
συµµετοχή σας στο IGC; Εντάξει κάναµε οικονοµία, φτιάξαµε και
το µέρισµα, είµαστε µεταµνηµονιακοί, να αρχίσουµε να λύνουµε
και τέτοια ζητήµατα, αλλά θα πω δύο κουβέντες µόνο για δύο
τροπολογίες. 

Η µια τροπολογία αφορά το Υπουργείο. Έχουµε πάντοτε το
εξής πρόβληµα. Έχουµε τις επιτροπές προσφυγών που απαρτί-
ζονται, συγκροτούνται από δύο διοικητικούς δικαστές και ένα
µέλος της Ύπατης Αρµοστείας και συχνά συµβαίνει –όχι πάρα
πολύ συχνά, αλλά συχνά- να φεύγει κάποιος για διάφορους λό-
γους, οπότε οι υποθέσεις που έχει να δει ξαναγυρνούν στην
αρχή και χάνεται µε αυτόν τον τρόπο, θα έλεγε κανείς, η δυνα-
τότητα. 

Δεύτερη τροπολογία. Συνεννοηθήκαµε µε την κ. Φωτίου και
υπάρχει η τροπολογία της κ. Σκούφα, την οποία κάνω δεκτή,
ώστε να διαµορφωθεί ένας καινούργιος λογαριασµός για τις γυ-
ναίκες των τρίτεκνων οικογενειών. Νοµίζω ότι είναι ένα θετικό
µέτρο, δεν έχει σοβαρή δηµοσιονοµική επιβάρυνση. 

Θέλω να πω και κάτι άλλο που είπα το πρωί. Στο Υπουργείο
Μεταναστευτικής Πολιτικής θεωρούµε ότι δεν είµαστε ποτέ
επαρκείς. Βλέπω και τον Νίκο τον Τόσκα και σας λέω ότι το ίδιο
λέγαµε όταν ήταν στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, µε την
εξής λογική, ότι πάντοτε σκεφτόµασταν ότι θα είχαµε και τη δυ-
νατότητα άλλον έναν άνθρωπο να τον σώσουµε, άλλον έναν άν-
θρωπο να µπορέσουµε να τον φροντίσουµε, σε άλλον έναν
άνθρωπο να µπορέσουµε να του διαθέσουµε καλύτερες συνθή-
κες. Σηµασία έχει ότι είµαστε όρθιοι, ζωντανοί και συνεχίζουµε
και αφιερώνουµε αυτές µας τις προσπάθειες στη µνήµη του Κυ-
ριάκου Παπαδόπουλου, ο οποίος έσωσε µε τα χέρια του χιλιάδες
ανθρώπους στο Αιγαίο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Βαρβιτσιώτη, τι
θέλετε; 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δευτερολογίες δεν

προβλέπονται. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Είκοσι λεπτά µίλησε. Καθ’ υπέρ-

βαση όλων των κανόνων ακούσαµε µια διάλεξη είκοσι πέντε λε-
πτών και δεν έχουν οι εισηγητές δευτερολογία; Από πότε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κατ’ αρχάς, δεν έχουν
δευτερολογία. Εάν θέλετε να µιλήσετε, επειδή µίλησε πολύ ο κύ-
ριος Υπουργός, είναι άλλη ιστορία. Για λόγους στοιχειώδους συ-
νεννόησης µεταξύ µας, θα σας δώσω τον λόγο, άλλα µη µου λέτε
τώρα ότι θα κάνετε δευτερολογία!

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ο χαρακτήρας του κατεπείγον-
τος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ουδείς θα κάνει δευ-
τερολογία και το ξέρετε. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε,
αλλά ο χαρακτήρας του κατεπείγοντος έχει πάψει να υπάρχει
από χθες. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Λάθος κάνετε. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Έχει πάψει. Θα έπρεπε να είχε
ολοκληρωθεί χθες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Βαρβιτσιώτη,

είναι δικό σας συµπέρασµα αυτό, δεν υπάρχει µέσα στη συνεν-
νόηση που κάναµε. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Άρα δευτερολογούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Δεν προβλέπεται από τον Κανονισµό. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Τοποθετηθήκαµε αρχικώς επί

των τροπολογιών, διακόψαµε και υπάρχει δευτερολογία στους
εισηγητές χρόνια σ’ αυτήν την Αίθουσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, έχει γίνει ειδική
συνεννόηση για τη σηµερινή συνεδρίαση. Δεν έχουµε κλασική
λειτουργία.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Τι συνεννόηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εν πάση περιπτώσει.
Κύριε Βαρβιτσιώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Τρία πράγµατα πάρα πολύ απλά,

για να µην µπερδευόµαστε σ’ αυτήν την Αίθουσα. Αντιλαµβάνο-
µαι ότι είναι δύσκολη η διοίκηση, αλλά αυτό που περιγράψατε
δεν είναι διοίκηση, είναι µπάχαλο. Το ότι ο Υπουργός ασχολείται
για το πώς θα πληρωθεί ο ηλεκτρολόγος της Μόριας δυόµισι
χρόνια αφού έχει συσταθεί το Υπουργείο και τέσσερα χρόνια
αφού λειτουργεί υπό τη δική σας διακυβέρνηση, είναι πρόβληµα
δικό σας. Το ότι δεν έχετε καταφέρει να οργανώσετε να έχουν
προϋπολογισµό τα ΚΥΤ, αυτά είναι πράγµατα που δείχνουν τη
δική σας διοικητική ανεπάρκεια. Το γεγονός ότι έρχεστε συνεχώς
να λέτε για τις κατεπείγουσες ανάγκες, όταν φέτος δεν υπάρχει
καµία έκρυθµη κατάσταση στην αύξηση των ροών στα νησιά του
ανατολικού Αιγαίου, µε συγχωρείτε, αλλά πλέον ακούγεται ως
παρελκυστική δικαιολογία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Δεν έχει ανάγκη. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Έχω τον κ. Πάλλη εδώ, ο οποίος

είναι διαρκώς υποβολέας και δεν ξέρω…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Γι’ αυτό που είπατε, εάν υπάρχει ανάγκη

σε Μόρια, Βιάννου…
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Είστε διαρκώς υποβολέας.

Υπάρχει ανάγκη να φύγετε και να αλλάξει ο τρόπος µε τον οποίο
λειτουργεί η χώρα στο µεταναστευτικό. Αυτή η ανάγκη υπάρχει,
για να ανακουφιστούν και οι πρόσφυγες και οι νησιώτες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Και οι νησιώτες να φύγουµε; 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Να ανακουφιστούν.
Δεύτερον, άκουσα για τον Συνήγορο του Πολίτη. Δεν ξέρω εάν

το διαβάσατε, είναι οι παρατηρήσεις για τις οποίες είπατε «γιατί
µιλά ο Συνήγορος του Πολίτη;». 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Είπα εγώ τέτοιο πράγµα; 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Αυτό, πώς τοποθετείται ο Συνή-
γορος του Πολίτη, πώς τόλµησε; 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Αυτό είπε; 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Βάσει της συνταγµατικής απο-

στολής του Συνηγόρου του Πολίτη για την προστασία των θεµε-
λιωδών δικαιωµάτων, αλλά και της αρµοδιότητάς του για τη
βελτίωση της ποιότητας, ανάλυση των συνεπειών των κανονιστι-
κών ρυθµίσεων, η Ανεξάρτητη Αρχή εκθέτει τις ακόλουθες συ-
νοπτικές παρατηρήσεις που αποσκοπούν να συµβάλλουν στη
βελτίωση των προτεινόµενων ρυθµίσεων. Αυτό κάνει και αντί να
ακούσετε, είπατε «γιατί τοποθετήθηκε;».

Θέλετε να διαβάσετε την έκθεση του Επιστηµονικού Συµβου-
λίου της Βουλής, για να δείτε τι λέει για τις ρυθµίσεις σας; Θέτει
σαφέστατα θέµα συνταγµατικότητας. Κατά συνέπεια, η συµβα-
τότητα της διάταξης µε το Σύνταγµα συναρτάται µε το είδος και
ύψος των καταλαµβανοµένων δαπανών και τη βαρύτητα της
πληµµέλειας που έχει εµφιλοχωρήσει. Για όλες; Για τις υπόλοι-
πες δεν έχει τοποθετηθεί, γι’ αυτόν τον όγκο των ρυθµίσεων που
ήρθαν χθες. 

Ένα τελευταίο σχόλιο. Η αλά καρτ νοµοθέτηση είναι ένα πρό-
βληµα διαχρονικό στη Βουλή. Αυτές είναι ντροπολογίες. Ντρο-
πολογίες κανονικότητα! Συζητάµε στην Επιτροπή Αναθεώρησης
του Συντάγµατος την αλλαγή του τρόπου νοµοθέτησης. Εάν
τόσο πολύ σας ενοχλεί, γιατί δεν έρχεστε µε τη δική µας πρό-
ταση, ώστε κάθε διάταξη που θα περνά από τη Βουλή να µην έχει
κανέναν χαρακτήρα αιφνιδιασµού, αλλά να τηρούνται όλες οι
συνθήκες διαφάνειας;

Δεν το δεχόσαστε, γιατί τελικά, δόλια σκεπτόµενοι, θέλετε να
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περάσετε µέσα σε ένα βράδυ πράγµατα, ρουσφέτια, δικαιολo-
γήσεις δαπανών και καµµία ουσιαστική αλλαγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Βαρβιτσιώτη,
ολοκληρώσατε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Αν είχατε πραγµατικά διάθεση,
πάρα πολλές από αυτές θα είχαν κατατεθεί εγκαίρως, από την
προηγούµενη Παρασκευή, ακόµη και οι δικές σας! Δεν κατάλαβα
γιατί φέρατε χθες δύο τροπολογίες στο νοµοσχέδιο σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Δεν είναι δύο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Δύο τροπολογίες έχετε καταθέ-
σει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Είναι του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Γιατί δεν τις φέρατε; Δείχνετε
και από τη δική σας την πλευρά έλλειψη σεβασµού στο κοινο-
βουλευτικό έργο, αφού δεν τις προαναγγείλατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώσαµε, κύριε
Βαρβιτσιώτη και κύριε Υπουργέ. 

Σας ευχαριστώ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακα-

λούσα να λάβω τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, βοηθήστε

λίγο να ολοκληρώσουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να

λάβω τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ε, όχι πάλι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ε, πώς; Τι «όχι, πάλι»;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με συγχωρείτε πάρα

πολύ. Παραβιάζετε εν ψυχρώ τη διακοµµατική συνεννόηση, που
έγινε για τη σηµερινή διαδικασία. Ε, έλεος!

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Δώσατε τον λόγο στον κ.
Βαρβιτσιώτη, κύριε Πρόεδρε. Μα, συγγνώµη, ο δικός µας ειση-
γητής δεν θα δευτερολογήσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Και τι θα πει αυτό; Θα
σχολιάσετε εσείς, θα επανασχολιάσει ο κ. Βαρβιτσιώτης, θα πα-
ρέµβει ο κ. Παπαθεοδώρου, θα ξαναπάρει τον λόγο Υπουργός,
το βλέπετε λογικό; Μα, όποιος και να µιλήσει, κεντρίζει το ενδια-
φέρον του διπλανού του. Το καταλαβαίνω! Μπορεί να γίνει αυτό
το πράγµα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για τριάντα δευτερό-
λεπτα µόνο θα ήθελα τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Στον κ. Βαρβιτσιώτη δώ-
σατε τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Παπα-
θεοδώρου, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα προσπα-
θήσω, εγώ τουλάχιστον, να σταµατήσει η συζήτηση εδώ και να
µην πυροδοτήσω νέο κύκλο. Σας το υπόσχοµαι.

Θα αναφερθώ, εποµένως, στα δύο πράγµατα, στα οποία ανα-
φέρθηκε ο κύριος Υπουργός, προσωπικά σε µένα. Εποµένως,
δεν υπάρχει και καµµία συνέχεια δυνατή, εφόσον αναφερθήκατε
σε µένα.

Αναφερθήκατε σε δύο πράγµατα. Αναφερθήκατε λέγοντας ότι
έκανα χρήση της δηµοσίευσης -είναι τα λόγια σας- του Συνηγό-
ρου του Πολίτη που αναρτήθηκε. Είναι παρατηρήσεις. Και µάλι-
στα αναφερθήκατε και είπατε ότι «µε ποια αρµοδιότητα ο
Συνήγορος του Πολίτη έρχεται να εκφράσει µια γνώµη, παρατη-
ρήσεις, επί ενός θέµατος οικονοµικού, έχει αρµοδιότητα;». 

Σας λέω, λοιπόν -για να το ξεκαθαρίσουµε αυτό και για το µέλ-
λον, αλλά και για τη σηµερινή συζήτηση- ότι ο Συνήγορος του
Πολίτη έχει αρµοδιότητα για τα θέµατα ενδιαφέροντός του. Είναι
το προσφυγικό θέµα ενδιαφέροντός του; Έχει αρµοδιότητα. Και
εν πάση περιπτώσει, η παρέµβασή µου έχει να κάνει µε το αν και
κατά πόσον σεβόµαστε τις αρχές, όχι αλά καρτ. Οι ανεξάρτητες
αρχές έχουν παρατηρήσεις επί του νοµοσχεδίου.

Το δεύτερο, που θέλω να πω. Είπατε ότι «κύριε Παπαθεοδώ-
ρου, εάν µας εγκαλείτε ότι θα παρέµβει εισαγγελέας, να το ξέρω
και εγώ, για να µπορέσω να ανταποκριθώ στις ανάγκες αυτής
της διαδικασίας.». Απαντώ: Δεν το λέω εγώ, κύριε Υπουργέ. Αυτό
το οποίο σας λένε και οι δύο Αρχές και η Επιστηµονική Υπηρεσία

είναι ότι µπορείτε να παρέµβετε στο νοµοθετικό πλαίσιο. Δεν
µπορείτε να κάνετε συµβάσεις κατά παραβίαση του Ενωσιακού
Δικαίου. Γιατί; Διότι δεν µπορείτε να χρησιµοποιείτε το τεκµήριο
του κατεπείγοντος όπως θέλετε. Αυτό σας λέµε.

Εποµένως, όσο µε αφορά, εγώ είπα ότι το ενδιαφέρον των δι-
καστικών αρχών για αυτές τις συµβάσεις αρχίζει από τη στιγµή
που τις νοµιµοποιείτε. Νοµίζω, λοιπόν, ότι όπως είδατε αναφέρ-
θηκα σε ένα διάλογο µεταξύ µας. Μπορεί να κλείσει η συζήτηση
εδώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μισό λεπτό, κύριε
Υπουργέ, γιατί πρέπει να συνεννοηθούµε.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να
λάβω τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε ένα λεπτό,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ. Θα χρειαστώ λιγότερο
χρόνο. Δεν θα κάνω καµµία κατάχρηση και ούτε θα αξιοποιήσω
τις δυνατότητες, που δεν δίνει ο Κανονισµός -και αυτό δεν είναι
µοµφή για σας- αλλά κάποιοι συνάδελφοι το εκµεταλλεύονται. 

Εκείνο το οποίο θα πω είναι ότι ο ελληνικός λαός γνωρίζει
πάρα πολύ καλά και θυµάται ποια ήταν η θητεία της προηγούµε-
νης Κυβέρνησης, µε το κυνήγι µαγισσών, την καταστολή και την
αποτροπή, ακόµα και στη θάλασσα. Και γι’ αυτό τον λόγο θα
τους ανταµείψει και στις επόµενες εκλογές.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Θα µιλήσω πάρα πολύ σύντοµα,
Κύριε Βαρβιτσιώτη, εγώ έφερα ένα παράδειγµα πώς µπορεί

ένα πράγµα να γίνει επείγον. Δεν είπα ότι ασχολήθηκα εγώ. Και
µάλιστα ανέφερα το όνοµα του Διοικητή της Μόριας, του κ.
Μπαλµπακάκη, όπως θα µπορούσα να αναφέρω το όνοµα της κ.
Δανού, που είναι στη Χίο, την ξέρει και ο κ. Μηταράκης. Αυτό
έκανα. 

Αλλά πρέπει τώρα να θυµίσω ότι, πέρα από το γεγονός ότι κα-
θιερώσαµε και µια πάγια για κάθε Κέντρο, ΚΥΤ, αλλά να θυµίσω
ότι το δηµόσιο λογιστικό δεν προβλέπει προϋπολογισµός κατά
τόσο µικρές µονάδες. Υπάρχει ο προϋπολογισµός της Υπηρεσίας
Πρώτης Υποδοχής και Ταυτοποίησης και µε αυτόν λειτουργεί.
Άρα µην µου λέτε: «Α, γιατί δεν έχετε προϋπολογισµό».

Δεύτερον, βεβαίως, εγώ -και το είπα µε πολλούς ακραίους
τρόπους- λαµβάνω υπ’ όψιν µου τις παρατηρήσεις κάθε ανεξάρ-
τητης αρχής, αλλά λέω ότι δεν είναι Βουλή η ανεξάρτητη αρχή,
δεν είναι Συµβούλιο της Επικρατείας η ανεξάρτητη αρχή, δεν
είναι δικαστήριο η ανεξάρτητη αρχή, εκφράζει γνώµη. Άρα λέω
ότι τις λαµβάνω υπ’ όψιν µου, όµως µπορώ και να διαφωνώ. Και
είπα ότι διαφωνώ, γιατί στο πεδίο, στις καθηµερινές ανάγκες
υπάρχουν συγκεκριµένοι άνθρωποι, οι οποίοι δουλεύουν εδώ,
δουλεύουν εκεί, κ.λπ..

Και στο άλλο που είπα -επειδή έχετε αναφέρει πάρα πολλές
φορές το ζήτηµα ποινική δίωξη- είπα να σας διευκολύνω. Και να
διευκολύνετε και εσείς τους εισαγγελείς. Γιατί µπορεί οι εισαγ-
γελείς να µην κάνουν κάτι. Εγώ λέω, ευθύς εξαρχής, ότι απεκ-
δύοµαι της δυνατότητάς µου να επικαλεστώ ασυλία. Εσείς ή
οποιοσδήποτε άλλος θέλει, µπορεί να πάει και εκεί να το δούµε.
Αυτό είπα.

Σχετικά µε την τροπολογία της Νέας Δηµοκρατίας, θα έρθει
µε Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου πριν το τέλος του χρόνου
ο τρόπος που θα παραταθεί στα πέντε νησιά το χαµηλό ΦΠΑ.
Δεν µπορώ να την πω, γιατί είµαστε σε µια διαπραγµάτευση αυτή
τη στιγµή.

Σας ευχαριστώ πολύ και καλές γιορτές!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Καλές γιορτές!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή την 21-12-2018 ποινική
δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Ανδρέα Λοβέρδο. 
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Επίσης, ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Φορτσάκης ζητεί άδεια ολι-
γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό για οικογενειακούς λόγους
για το διάστηµα από 27-12-2018 έως 6-1-2019. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι, συνάδελφοι κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής:
«Επείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής και άλλες διατάξεις». 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, επτά άρθρα, είκοσι επτά τροπολογίες, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα
προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυ-
λήσετε την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµ-

φανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για
ψήφιση. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τρο-
πολογίες, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο.

Αφού καταχωρήσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφο-
φορίας. 

Και βέβαια για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προ-
εδρείο προκειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Επείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Μετανα-
στευτικής Πολιτικής και άλλες διατάξεις.

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία  1853/7  ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπουργική Τροπολογία  1857/8 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπουργική Τροπολογία  1858/9  ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία  1860/11  ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία  1864/12  ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπουργική Τροπολογία  1866/13  ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
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Υπουργική Τροπολογία  1869/14  ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Υπουργική Τροπολογία  1878/16 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπουργική Τροπολογία  1879/17 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπουργική Τροπολογία  1880/18 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Υπουργική Τροπολογία  1881/19 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπουργική Τροπολογία 1883/21 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία 1884/22 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία 1886/24 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπουργική Τροπολογία 1887/25 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπουργική Τροπολογία 1888/26 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπουργική Τροπολογία 1890/28 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Υπουργική Τροπολογία 1891/29 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία 1892/30 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία 1895/33 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI
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Υπουργική Τροπολογία 1896/34 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία 1897/35 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Βουλευτική Τροπολογία 1859/10 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Βουλευτική Τροπολογία 1877/15 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Βουλευτική Τροπολογία 1889/27 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Βουλευτική Τροπολογία 1893/31 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Βουλευτική Τροπολογία 1894/32 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο (ως έχει)     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: -
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: -
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής: «Επείγουσες
ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Επείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Με-
ταναστευτικής Πολιτικής και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1
Τροποποίηση του ν. 4375/2016 (Α’ 51)

Η παράγραφος 9 του άρθρου 17 αντικαθίσταται ως εξής:
«9. Με απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής

δύναται να χρησιµοποιείται κάθε κατάλληλη εγκατάσταση για τη
διεξαγωγή ενεργειών υποδοχής και ταυτοποίησης ή παροχής
προσωρινής φιλοξενίας, να δηµιουργούνται προσωρινές εγκα-
ταστάσεις ή να µισθώνονται κατάλληλα ιδιωτικά ακίνητα, αν οι
υφιστάµενες εγκαταστάσεις των Περιφερειακών Υπηρεσιών της
Υπηρεσίας Υποδοχής και Ταυτοποίησης δεν επαρκούν για το
σκοπό αυτόν. Η καταλληλότητα των ανωτέρω χώρων βεβαιώνε-
ται από το Τµήµα Τεχνικής Υποστήριξης της Υπηρεσίας Υποδο-
χής και Ταυτοποίησης βάσει της τουριστικής ή πολεοδοµικής
νοµοθεσίας, η οποία δύναται να ενεργεί και σε συνεργασία µε
αντίστοιχη δηµόσια υπηρεσία τοπικής αρµοδιότητας. Με κοινή
απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής και του
κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού δύναται να ανατίθεται η δη-
µιουργία, µίσθωση, υποστήριξη, στελέχωση, διαχείριση, επο-
πτεία ή παρακολούθηση των εγκαταστάσεων ή των µισθωµένων
ακινήτων, σε άλλους φορείς του Δηµοσίου ή Διεθνείς Οργανι-
σµούς ή Φορείς της Κοινωνίας των Πολιτών. 

Η διάταξη της παρούσας παραγράφου εφαρµόζεται αναλό-
γως από την 1.9.2018 και στις περιπτώσεις που αρµόδια για την
παροχή υπηρεσιών φιλοξενίας καθίσταται η Διεύθυνση Προστα-
σίας Αιτούντων Άσυλο του άρθρου 23 του π.δ. 122/2017 και, στην
περίπτωση αυτή, η καταλληλότητα των προς χρήση ακινήτων βε-
βαιώνεται, βάσει της τουριστικής ή πολεοδοµικής νοµοθεσίας.» 

Άρθρο 2 
Τροποποίηση του π.δ. 122/2017 (Α’149)

1. Στην υποπερίπτωση αβ’ της περίπτωσης α’ της παραραγρά-
φου 4 του άρθρου 18 µετά τη φράση «προµήθειας αγαθών και
υπηρεσιών» προστίθεται η φράση «και των προκηρύξεων µίσθω-
σης ακινήτων».

Στην υποπερίπτωση αγ’ της περίπτωσης α’ της παραγράφου
4 του άρθρου 18 µετά τη φράση «προµήθειας αγαθών και υπη-
ρεσιών» προστίθεται η φράση «και ως προς τη µίσθωση ακινή-
των».

Στην υποπερίπτωση αδ’ της περίπτωσης α’ της παραγράφου
4 του άρθρου 18 µετά τη φράση «προµήθειας αγαθών και υπη-
ρεσιών» προστίθεται η φράση «και των διαδικασιών µίσθωσης
ακινήτων».

Στην υποπερίπτωση αε’ της περίπτωσης α’ της παραγράφου
4 του άρθρου 18 µετά τη φράση «προµήθειας αγαθών και υπη-
ρεσιών» προστίθεται η φράση «και των συµβάσεων µίσθωσης
ακινήτων».

Στην υποπερίπτωση αστ’ της περίπτωσης α’ της παραγράφου
4 του άρθρου 18 µετά τη φράση «προµήθειας αγαθών και υπη-
ρεσιών» προστίθεται η φράση «και των συµβάσεων µίσθωσης
ακινήτων».

2. Στο τέλος της περίπτωσης γγ’της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 23 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Για την εκπλήρωση του ανωτέρω σκοπού, εισηγείται τη µί-
σθωση κατάλληλων ιδιωτικών ακινήτων.» 

3. Μετά την υποπερίπτωση γε’ της παραγράφου 3 του άρθρου
23 προστίθεται υποπερίπτωση γστ’ ως εξής:

«γστ. Τη συµµετοχή µε εκπρόσωπό της σε επιτροπές παρακο-
λούθησης προγραµµάτων, δράσεων και συµβάσεων µίσθωσης.»

4. Στην υποπερίπτωση κε’ της περίπτωσης κ’ της παρ. 9 του

άρθρου 26 οι λέξεις «κε. τον χειρισµό θεµάτων» αντικαθίστανται
ως ακολούθως: «κε. Τη σύνταξη των καταστάσεων». 

5. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 28 προστίθεται εδάφιο ως
εξής:

«Μετά την πάροδο εννέα (9) µηνών από τη µετακίνησή τους οι
µετακινούµενοι δικαιούνται να ζητήσουν την κατάληψη οργανι-
κής θέσης στην κεντρική υπηρεσία. Η µεταβολή πραγµατοποιεί-
ται µε έκδοση διαπιστωτικής υπουργικής απόφασης, κατόπιν
γνώµης του Υπηρεσιακού Συµβουλίου του Υπουργείου.»

6. Η παράγραφος 2 του άρθρου 51 αντικαθίσταται ως ακολού-
θως:

«2. Το Οικονοµικό Τµήµα της Υπηρεσίας Ασύλου ασκεί, πέραν
των αρµοδιοτήτων του άρθρου 26, τις αρµοδιότητες του Τµήµα-
τος Προµηθειών της Γενικής Διεύθυνσης Διοικητικών και Οικο-
νοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής,
που αφορούν στην Υπηρεσία Ασύλου µέχρι τις 31.12.2019.» 

Άρθρο 3
Τροποποίηση του ν. 4251/2014 (Α’ 80)

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 18, µετά την περίπτωση η’
προστίθενται περιπτώσεις θ’ και ι’ ως εξής:

«θ. Πολίτες Αυστραλίας που συµµετέχουν στο πρόγραµµα για
την Κινητικότητα των Νέων, σύµφωνα µε το Μνηµόνιο Κατανόη-
σης µεταξύ Ελλάδος και Αυστραλίας (Work and Holiday Visa),
όπως αυτό κυρώθηκε µε τον       ν. 4353/2015 (Α’173), µε κύρια
πρόθεση την επίσκεψη στην Ελλάδα για διακοπές, για χρονική
περίοδο έως δώδεκα (12) µηνών.

Η εθνική θεώρηση εισόδου χορηγείται στους ενδιαφερόµε-
νους που πληρούν τις εξής προϋποθέσεις:

αα) έχουν συµπληρώσει, κατά τον χρόνο υποβολής της αίτη-
σης, το δέκατο όγδοο (18ο) έτος, αλλά δεν έχουν συµπληρώσει
το τριακοστό πρώτο (31ο) έτος της ηλικίας τους, 

ββ) δεν συνοδεύονται από εξαρτώµενα τέκνα,
γγ) είναι κάτοχοι έγκυρου διαβατηρίου και εισιτηρίου για την

πραγµατοποίηση του ταξιδιού τους ή διαθέτουν επαρκείς πό-
ρους για την αγορά αυτού, 

δδ) διαθέτουν επαρκείς πόρους διαβίωσης,
εε) δεν έχουν προηγουµένως συµµετάσχει σε πρόγραµµα για

την Κινητικότητα των Νέων (Work and Holiday) ή για Διακοπές
µε Εργασία (Working Holiday) της Ελλάδας,

στστ) είναι κάτοχοι πτυχίου τριτοβάθµιας εκπαίδευσης ή έχουν
ολοκληρώσει επιτυχώς τουλάχιστον δύο (2) έτη προπτυχιακών
πανεπιστηµιακών σπουδών,

ζζ) υποβάλουν µία επιστολή από το αρµόδιο Υπουργείο της
Αυστραλίας, στην οποία να δηλώνεται ότι η Κυβέρνηση της Αυ-
στραλίας έχει συναινέσει ως προς την παραµονή τους στην Ελ-
λάδα, σύµφωνα µε τους όρους της συµφωνίας για την
Κινητικότητα των Νέων. 

Η θεώρηση εισόδου επιτρέπει εργασία και δικαίωµα σπουδών
ή εκπαίδευσης, σύµφωνα µε τους ειδικότερους όρους της πα-
ραγράφου 2 του Μνηµονίου Κατανόησης και δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει τους δώδεκα (12) µήνες. Μετά τη λήξη της θεώρησης, ο
πολίτης Αυστραλίας οφείλει να εγκαταλείψει αµέσως το ελληνικό
έδαφος, χωρίς άλλες διατυπώσεις.

ι. Πτητικό, τεχνικό και διοικητικό προσωπικό που εισέρχεται
στη χώρα για κάλυψη αναγκών δασοπυρόσβεσης κατά την αντι-
πυρική περίοδο, κατόπιν εισήγησης αρµόδιου δηµόσιου φορέα. 

Η θεώρηση εισόδου για εργασία επιτρέπει εργασία µόνο για
τον συγκεκριµένο σκοπό και δεν µπορεί να υπερβαίνει τους οκτώ
(8) µήνες.»

2. Οι περιπτώσεις 1 και 2 της παραγράφου Β’ του άρθρου 20
αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Με απόφαση του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης, χορηγείται άδεια διαµονής για πέντε (5) έτη, µε δυνατότητα
ανανέωσης, σε πολίτη τρίτης χώρας, που:

α) Έχει εισέλθει νοµίµως στη χώρα µε οποιαδήποτε θεώρηση
εισόδου ή διαµένει νοµίµως στη χώρα, ακόµη και αν ο τίτλος δια-
µονής που κατέχει δεν επιτρέπει αλλαγή σκοπού.

β) Διαθέτει, κατά πλήρη κυριότητα και νοµή, ακίνητη περιουσία
στην Ελλάδα. 
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Επί εξ αδιαιρέτου συγκυριότητας ακινήτου, αξίας κτήσης κατ’
ελάχιστον ίσης µε την οριζόµενη στην περίπτωση 2, δικαίωµα
διαµονής παρέχεται, µόνον αν οι συνιδιοκτήτες είναι σύζυγοι ή
σύντροφοι που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης. Σε αντίθετη
περίπτωση, το δικαίωµα διαµονής παρέχεται µόνον εάν το ποσο-
στό κάθε συνιδιοκτήτη είναι αξίας τουλάχιστον ίσης µε την ορι-
ζόµενη στην περίπτωση 2.

γ) Διαθέτει κατά πλήρη κυριότητα και νοµή ακίνητη περιουσία
στην Ελλάδα, µέσω νοµικού προσώπου µε έδρα στην Ελλάδα ή
άλλο κράτος-µέλος της Ε.Ε., του οποίου τις µετοχές ή τα εται-
ρικά µερίδια κατέχει εξ ολοκλήρου.

δ) Έχει συνάψει µακροχρόνια σύµβαση σύνθετου τουριστικού
καταλύµατος, σύµφωνα µε τα οριζόµενα του άρθρου 8 παρ. 2
του ν. 4002/2011 (Α’ 180) ή σύµβαση χρονοµεριστικής µίσθωσης
τουριστικού καταλύµατος, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
1652/1986 (Α’ 167), όπως ισχύει.

ε) Απέκτησε κατά πλήρη κυριότητα και νοµή ως εξ αδιαθέτου
ή από διαθήκη κληρονόµος ή συνεπεία γονικής παροχής, ακίνητη
περιουσία αντικειµενικής αξίας διακόσιες πενήντα χιλιάδες
(250.000) ευρώ, και είναι ενήλικος.

2. Το συµφωνηθέν τίµηµα ή µίσθωµα καταβάλλεται στο σύ-
νολό του µε δίγραµµη τραπεζική επιταγή σε λογαριασµό πληρω-
µών του δικαιούχου που τηρείται σε πιστωτικό ίδρυµα που
λειτουργεί στην Ελλάδα ή µε µεταφορά πίστωσης, κατά τον ορι-
σµό 24 του άρθρου 4 του    ν. 4537/2018 (Α’ 84), σε λογαριασµό
πληρωµών του δικαιούχου που τηρείται σε πάροχο υπηρεσιών
πληρωµών, κατά τον ορισµό 11 του άρθρου 4 του ν. 4537/2018,
ο οποίος λειτουργεί στην Ελλάδα. Όλα τα ειδικότερα στοιχεία
διενέργειας της πληρωµής, συµπεριλαµβανοµένων των στοι-
χείων των συµβαλλοµένων, του τρόπου πληρωµής και των σχε-
τικών λογαριασµών πληρωµών χρέωσης του πληρωτή και
πίστωσης του δικαιούχου, πρέπει να δηλώνονται υπευθύνως από
τους συµβαλλόµενους ενώπιον του συντάσσοντος το συµβόλαιο
συµβολαιογράφου και να αναγράφονται σε αυτό.»

3. Στην παράγραφο Β’ του άρθρου 20 προστίθεται περίπτωση
7Α ως εξής:

«7.Α. Σε περίπτωση σύναψης συµβολαίου πώλησης ακινήτου
µε οποιοδήποτε τίµηµα, ο πωλητής, πολίτης τρίτης χώρας, οφεί-
λει να προσκοµίσει βεβαίωση της κατά τόπον αρµόδιας υπηρε-
σίας Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης, σχετικά µε το αν το συγκεκριµένο ακίνητο έχει χρησι-
µοποιηθεί για την έκδοση µόνιµης άδειας διαµονής επενδυτή. Τα
ανωτέρω έχουν αναλογική εφαρµογή και στην περίπτωση πώλη-
σης ακινήτου από νοµικό πρόσωπο, τις µετοχές ή τα εταιρικά µε-
ρίδια του οποίου κατέχει εξ ολοκλήρου πολίτης τρίτης χώρας,
σύµφωνα µε την υποπερίπτωση γ’ της περίπτωσης 1 της παρού-
σας.»

4. Η παράγραφος 3 του άρθρου 30 αντικαθίσταται ως εξής:
«3. Αεροπορικές ή ναυτιλιακές εταιρείες, καθώς και κάθε άλλο

φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που εκτελεί οποιασδήποτε µορφής
δηµόσια µεταφορά ατόµων, υποχρεούνται να µην δέχονται για
µεταφορά και να λαµβάνουν κάθε µέτρο που να αποκλείει τη µε-
ταφορά από το εξωτερικό στην Ελλάδα πολιτών τρίτων χωρών
που: α) δεν είναι εφοδιασµένοι µε τα απαραίτητα εν ισχύ διαβα-
τήρια ή άλλα ταξιδιωτικά έγγραφα και θεώρηση εισόδου, όπου
απαιτείται η λήψη της πριν από την άφιξη των πολιτών τρίτων
χωρών στη χώρα, εκτός αν ικανοποιούνται οι προϋποθέσεις του
άρθρου 35 του Κανονισµού 2009/810 «Κώδικας Θεωρήσεων» σε
συνδυασµό µε το άρθρο 6 παρ. 5 στοιχείο β’ του Κανονισµού
2016/399 «Κώδικας Συνόρων Schengen» ή β) κατέχουν διαβατή-
ρια ή άλλα ταξιδιωτικά έγγραφα µε εµφανείς ενδείξεις πλαστο-
γράφησης ή παραποίησης. Με απόφαση της κατά τόπο
αρµόδιας Αεροπορικής Αρχής επιβάλλεται στις αεροπορικές
εταιρίες, καθώς και σε κάθε άλλο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που
µεταφέρει άτοµα αεροπορικώς που παραβαίνουν την παραπάνω
υποχρέωση, χρηµατικό πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000)
ευρώ έως τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ για κάθε µεταφερό-
µενο πρόσωπο. Στις ναυτιλιακές εταιρίες, καθώς και σε κάθε
άλλο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, που µεταφέρει άτοµα µε πλωτό
µέσο, το ανωτέρω πρόστιµο επιβάλλεται µε απόφαση του λιµε-
νάρχη. Σε περίπτωση υποτροπής εντός του ίδιου ηµερολογιακού

έτους, τα ανωτέρω πρόστιµα µπορεί να προσαυξάνονται στο δι-
πλάσιο και πάντως όχι πέραν του ποσού των τριάντα χιλιάδων
(30.000) ευρώ, µε απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου ορ-
γάνου. Τα παραπάνω πρόστιµα επιβάλλονται αποκλειστικά στο
νοµικό πρόσωπο των ανωτέρω αεροπορικών ή ναυτιλιακών εται-
ρειών ή µεταφορέων και στα πρόσωπα της παρ. 1 του άρθρου
50 του ν. 4174/2013, τα οποία ευθύνονται αλληλεγγύως.

Το παραπάνω πρόστιµο δεν επιβάλλεται στα νοµικά ή φυσικά
πρόσωπα που αποδεικνύουν ότι έχουν λάβει επαρκή προληπτικά
µέτρα για να διασφαλίσουν ότι οι επιβαίνοντες πολίτες τρίτων
χωρών δεν εµπίπτουν στις περιπτώσεις α’ και β’ της παρούσας
παραγράφου. Ειδικότερα απαιτείται η λήψη των κατάλληλων µέ-
τρων ενηµέρωσης των επιβατών, πριν από την επιβίβασή τους,
ως προς τα ταξιδιωτικά έγγραφα που απαιτούνται για τη νόµιµη
είσοδό τους στην Ελλάδα και η καταχώρισή τους, κατά την επι-
βίβαση, µε τα στοιχεία που φέρουν τα ταξιδιωτικά έγγραφα,
στους καταλόγους επιβατών και η κοινοποίηση των καταλόγων
στις αρµόδιες αερολιµενικές, λιµενικές και τελωνειακές αρχές. 

Οι αποφάσεις επιβολής προστίµου, κατά τα παραπάνω εδά-
φια, υπόκεινται σε ενδικοφανή προσφυγή ενώπιον του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών και του Υπουργού Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής αντίστοιχα, µέσα σε προθεσµία τριάντα (30)
ηµερών από την κοινοποίησή τους. Σε περίπτωση µερικής ακύ-
ρωσης επιβάλλεται πρόστιµο, όχι χαµηλότερο από το ήµισυ του
ελάχιστου προβλεπόµενου. Η άσκηση προσφυγής έχει ανασταλ-
τικό αποτέλεσµα. Για αποφάσεις επιβολής προστίµου που έχουν
εκδοθεί µετά την 1.6.2018 η προθεσµία για την άσκηση της προ-
σφυγής νοµιµότητας αρχίζει από την έναρξη της ισχύος της πα-
ρούσας.»

5. Η παράγραφος 2 του άρθρου 136 αντικαθίσταται ως εξής: 
«2. Με απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής

καθορίζονται ζητήµατα που αφορούν τον τύπο και το περιεχό-
µενο των αιτήσεων, τη διαδικασία επίδοσης των αδειών διαµονής
στους δικαιούχους, τον τύπο της βεβαίωσης κατάθεσης αίτησης
του άρθρου 8, καθώς και τον τύπο και το περιεχόµενο των Ειδι-
κών Βεβαιώσεων Νόµιµης Διαµονής της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 25.»

6. Η παράγραφος 9 του άρθρου 136 αντικαθίσταται ως εξής:
«9. Με απόφαση των Υπουργών Μεταναστευτικής Πολιτικής

και Εξωτερικών και των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών,
µπορεί να καθορίζονται και άλλες κατηγορίες εθνικών θεωρή-
σεων και αδειών διαµονής πολιτών τρίτων χωρών, καθώς και οι
ειδικότερες προϋποθέσεις, η διαδικασία και ο τύπος της εθνικής
θεώρησης.» 

7. Στο άρθρο 136 προστίθεται παράγραφος 21 ως εξής:
«21. Με απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής

µπορεί να χαρακτηρίζεται ως απόρρητη η προµήθεια, σύµφωνα
µε το άρθρο 15 του ν. 4412/2016 και η εκτύπωση των εντύπων
βεβαιώσεων κατάθεσης αίτησης, που χορηγούνται σύµφωνα µε
το άρθρο 8, και των ειδικών βεβαιώσεων νόµιµης διαµονής που
χορηγούνται σύµφωνα µε το άρθρο 25.»

Άρθρο 4
Τροποποίηση του ν. 4018/2011 (Α’ 215)

Η παράγραφος 10 του άρθρου 1 αντικαθίσταται ως εξής:
«10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Μετανα-

στευτικής Πολιτικής και του, κατά περίπτωση, αρµοδίου Υπουρ-
γού, δύναται να ανατεθεί και σε δηµόσιο φορέα η εκτύπωση των
τίτλων διαµονής πολιτών τρίτων χωρών, υπό τη µορφή του αυ-
τοτελούς εγγράφου της παραγράφου 1, που εκδίδονται από την
αρµόδια Διεύθυνση του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής
και τις υπηρεσίες Αλλοδαπών και Μετανάστευσης των Αποκεν-
τρωµένων Διοικήσεων της Χώρας. Με την ανωτέρω απόφαση κα-
θορίζονται επίσης οι προδιαγραφές ασφάλειας των ως άνω
εντύπων, κατ’ εφαρµογή των διατάξεων του Κανονισµού (ΕΚ)
1030/2002, όπως τροποποιήθηκε από τον Κανονισµό (ΕΚ)
380/2008, καθώς και θέµατα σχετικά µε την προµήθεια των εν-
τύπων και του λοιπού αναγκαίου υλικού, τη διαδικασία εκτύπω-
σης, τη διαβίβασή τους από και προς τις αρµόδιες υπηρεσίες,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα. 
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Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Μετανα-
στευτικής Πολιτικής καθορίζεται τέλος, το οποίο αποτελεί έσοδο
του Δηµοσίου και καταβάλλεται από τον πολίτη τρίτης χώρας
κατά την υποβολή της αίτησης για τη χορήγηση ή ανανέωση τίτ-
λου διαµονής, ανεξάρτητα από την ειδικότερη κατηγορία αυτού,
αντιστοιχεί δε στο κόστος προµήθειας, εκτύπωσης, ασφαλούς
διακίνησης και διαχείρισης της κάρτας, καθώς και κάθε άλλης
σχετικής δαπάνης. Το τέλος είναι ανεξάρτητο από τα παράβολα
που καταβάλλονται βάσει της εκάστοτε ισχύουσας µεταναστευ-
τικής νοµοθεσίας, το δε ύψος αυτού, καθώς και οι λεπτοµέρειες
είσπραξης και εµφάνισής του στα έσοδα του Κρατικού Προϋπο-
λογισµού καθορίζονται µε την ίδια απόφαση.»

Άρθρο 5
Τροποποίηση του ν. 4540/2018 (Α’ 91)

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 24 η φράση «σύµφωνα µε
το άρθρο 17» αντικαθίσταται µε τη φράση «σύµφωνα µε το
άρθρο 19» και η φράση «κατ’ εφαρµογή της παραγράφου 4 του
άρθρου 6» αντικαθίσταται µε τη φράση «κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 7».

2. Μετά το άρθρο 24 στο τέλος του Μέρους Α’, προστίθεται
άρθρο 24Α, ως εξής:

«Άρθρο 24Α

1. Με απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής κα-
θορίζεται κάθε σχετικό θέµα µε: 

α. την υλοποίηση στεγαστικών προγραµµάτων και εν γένει
προγραµµάτων παροχής υλικών συνθηκών υποδοχής,

β. τη συγκέντρωση, καταγραφή, διαχείριση και παρακολού-
θηση αιτηµάτων στέγασης για την οµαλή εκτέλεση των στεγα-
στικών προγραµµάτων,

γ. τη µίσθωση καταλυµάτων, τις τεχνικές προδιαγραφές, τις
εγκαταστάσεις και τον απαραίτητο εξοπλισµό για την οµαλή
εκτέλεση των στεγαστικών προγραµµάτων,.

δ. τη διαχείριση, λειτουργία και συντήρηση θέσεων στέγασης
για την οµαλή εκτέλεση των στεγαστικών προγραµµάτων, 

ε. την εγκατάσταση και την αποχώρηση των ωφελούµενων
στεγαστικών προγραµµάτων από θέσεις στέγασης,

ζ. τους κανόνες διαµονής και συµβίωσης σε θέσεις στέγασης
στο πλαίσιο στεγαστικών προγραµµάτων, 

η. την παροχή υπηρεσιών υποδοχής – υλικών και γενικών-
στους διαµένοντες σε θέσεις στέγασης των στεγαστικών προ-
γραµµάτων,

θ. την παροχή, διακοπή και τον περιορισµό των υλικών συνθη-
κών υποδοχής όσον αφορά τα εν λόγω στεγαστικά προγράµ-
µατα,

ι. την εποπτεία από την αρµόδια αρχή υποδοχής της πληρό-
τητας και ποιότητας των παρεχόµενων συνθηκών υποδοχής στα
εν λόγω στεγαστικά προγράµµατα, καθώς και κάθε άλλο συνα-
φές µε τα παραπάνω ζήτηµατα.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης µπορεί να καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι,
προϋποθέσεις και λεπτοµέρειες των εν λόγω στεγαστικών προ-
γραµµάτων αναφορικά µε την απόλαυση υλικών συνθηκών υπο-
δοχής από ανήλικους αιτούντες διεθνή προστασία ή µη,
ασυνόδευτους ή µη.»

Άρθρο 6

1. Μισθώσεις ακινήτων που υπογράφηκαν και δαπάνες που
πραγµατοποιήθηκαν από το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής ή από το Υπουργείο Εσωτερικών για λογαριασµό του Υπουρ-
γείου Μεταναστευτικής Πολιτικής µέχρι τη δηµοσίευση του
παρόντος, χωρίς την τήρηση των διαδικασιών του π.δ. 80/2016 (Α’
145) θεωρούνται νόµιµες και µπορούν να αναληφθούν και να πλη-
ρωθούν σε βάρος των πιστώσεων του προϋπολογισµού οικονοµι-
κού έτους 2019 του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής.

2. Οι δαπάνες του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής σχε-

τικά µε τη λειτουργία των Επιτροπών της Αρχής Προσφυγών, που
πραγµατοποιήθηκαν κατά το χρονικό διάστηµα από 1.5.2018 και
µέχρι τις 30.6.2018 θεωρούνται νόµιµες, υπό την προϋπόθεση της
ανάληψης των απαιτούµενων δαπανών µέχρι τις 28.2.2019.

Άρθρο 7

1. Το πέµπτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 14 του  ν.
4332/2015 (Α’ 76) αντικαθίσταται ως εξής:

«Μέχρι τις 31.10.2019 οι συµβάσεις αυτές θεωρούνται ότι κα-
λύπτουν την προϋπόθεση των σχετικών διατάξεων περί συνδρο-
µής έκτακτης και κατεπείγουσας ανάγκης, οφειλόµενης σε
γεγονότα απρόβλεπτα για τις αναθέτουσες αρχές, που δεν
απορρέουν από δική τους ευθύνη, κατά παρέκκλιση της υποπε-
ρίπτωσης δδ’, περίπτωση γ’, παρ. 2 του άρθρου 2 του ν.
4013/2011 (Α’ 204).»

2. Η παρ. 7 του άρθρου 72 του ν. 4375/2016 (Α’51) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«7. Οι διατάξεις των παραγράφων 3 έως 6 και 8 εφαρµόζονται
µέχρι τις 31.12.2019.»

3. Η παρ. 26 του άρθρου 80 του ν. 4375/2016 τροποποιείται
ως εξής:

«26. Η εξαιρετική διαδικασία της παραγράφου 4 του άρθρου
60 εφαρµόζεται έως τις 31.12.2019.»

Άρθρο 8
Παράταση της προθεσµίας σύστασης ΓΔΟΕΣ

Η προθεσµία της περίπτωσης α’ της παρ. 3 του άρθρου 24 του
ν. 4270/2014 (Α’ 143) παρατείνεται έως τις 30.4.2019 για το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Μέχρι την ηµεροµηνία του
προηγούµενου εδαφίου, οι αρµοδιότητες που προβλέπονται στις
παραγράφους 4 και 5 του άρθρου 24 του ν. 4270/2014, οι οποίες
θα µεταβιβάζονταν µετά τις 31.12.2018 στη Γενική Διεύθυνση Οι-
κονοµικών και Επιτελικού Σχεδιασµού (ΓΔΟΕΣ) του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη, εξακολουθούν να ασκούνται από την
Ελληνική Αστυνοµία, το Πυροσβεστικό Σώµα και τη Γενική Γραµ-
µατεία Πολιτικής Προστασίας.

Άρθρο 9

Οι δόκιµοι αστυφύλακες και υπαστυνόµοι, των οποίων η εκπαί-
δευση διακόπηκε λόγω νόσου, πάθησης ή βλάβης και ιδίως λόγω
προσβολής τους από κακοήθεις νεοπλασίες, κρίνονται καθ’ όλα
σωµατικά ικανοί και κατάλληλοι για τη συνέχιση των σπουδών
τους από τον χρόνο της διακοπής, εφόσον προσκοµίζουν στην
οικεία Ανώτατη Υγειονοµική Επιτροπή ιατρικά πιστοποιητικά από
αρµόδιους δηµόσιους φορείς που βεβαιώνουν την αποθερά-
πευσή τους, χωρίς να εφαρµόζονται εν προκειµένω οι περιορι-
σµοί του Γενικού και Ειδικού Πίνακα του π.δ. 11/2014 (Α’ 17),
καθώς και των άρθρων 44 του π.δ. 352/1995 (Α’ 187) και 25 του
π.δ. 319/1995 (Α’ 174) αντιστοίχως.

Άρθρο 10
Δαπάνες Υπουργείου Εξωτερικών

Δαπάνες του Υπουργείου Εξωτερικών που πραγµατοποιήθη-
καν από 1.1.2017 έως και 11.12.2018 θεωρούνται σύννοµες και
δύνανται να εκκαθαρισθούν σε βάρος των πιστώσεων του προ-
ϋπολογισµού του Υπουργείου Εξωτερικών του τρέχοντος ή του
επόµενου έτους κατά παρέκκλιση των διατάξεων: α) των άρθρων
66 και 68 του     ν. 4270/2014 (Α’ 143) και του π.δ. 80/2016 (Α’
145), β) των άρθρων 2 έως και 4 του ν. 3861/2010 (Α’ 112) και
γ) του άρθρου 11 του ν. 4013/2011 (Α’ 204), εφαρµοζόµενων
κατά τα λοιπά των διατάξεων του άρθρου 91 του ν. 4270/2014.

Άρθρο 11

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 1 του  ν.
3074/2002 (Α’ 296) η φράση «είκοσι πέντε (25)» αντικαθίσταται
ως εξής: «πενήντα (50)».
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2. Στο τέλος της παρ. 6 του άρθρου 1 του ν. 3074/2002 προ-
στίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Χορηγείται στους Ειδικούς Επιθεωρητές του Γραφείου του
Γ.Ε.Δ.Δ. µηνιαίως ειδικό ελεγκτικό επίδοµα. Το ύψος του επιδό-
µατος, καθώς και οι όροι και οι προϋποθέσεις χορήγησής του
καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης και Οικονοµικών.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 1 του ν. 3074/2002
αντικαθίσταται ως εξής:

«Η στελέχωση της Γραµµατείας και της Διεύθυνσης Επεξερ-
γασίας Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης του Γραφείου του
Γ.Ε.Δ.Δ. γίνεται µε απόσπαση από τους φορείς του άρθρου 14
του ν. 2190/1994 (Α’ 28) υπαλλήλων µόνιµων ή µε σχέση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, που µπορεί να ανέρχον-
ται, κατ’ ανώτατο όριο σε σαράντα (40) για τη Γραµµατεία και
τριάντα πέντε (35) για τη Διεύθυνση Επεξεργασίας Δηλώσεων
Περιουσιακής Κατάστασης. Στους υπαλλήλους της Διεύθυνσης
Επεξεργασίας Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης, που
ασκούν ελεγκτικό έργο, καταβάλλεται ελεγκτική αποζηµίωση. Το
ύψος, οι όροι και οι προϋποθέσεις χορήγησης της ελεγκτικής
αποζηµίωσης καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης και Οικονοµικών.»

4. Ιδιαίτερα για την κάλυψη του αριθµού των θέσεων των Ειδι-
κών Επιθεωρητών, καθώς και των υπαλλήλων της Γραµµατείας
και της Διεύθυνσης Επεξεργασίας Δηλώσεων Περιουσιακής Κα-
τάστασης του Γραφείου του Γ.Ε.Δ.Δ. που προσαυξάνονται µε τις
διατάξεις του παρόντος, ως ανώτατο όριο απόσπασης από το
Υπουργείο Οικονοµικών ορίζεται ο αριθµός των τριών (3) υπαλ-
λήλων συνολικά.

5. Στο τέλος της παρ. 11 του άρθρου 1 του    ν. 3074/2002 προ-
στίθεται εδάφιο ως ακολούθως:

«Για θέµατα πειθαρχικής φύσης το προσωπικό που υπηρετεί
στο Γραφείο του Γενικού Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης υπά-
γεται στο πειθαρχικό συµβούλιο του Υπουργείου Διοικητικής
Ανασυγκρότησης.»

6.α) Η παρ. 13 του άρθρου 1 του ν. 3074/2002 αντικαθίσταται
ως εξής:

«13. Για τη νοµική υποστήριξη του έργου του Γ.Ε.Δ.Δ. συνι-
στώνται στο Γραφείο του τέσσερις (4) θέσεις δικηγόρων µε
σχέση έµµισθης εντολής. Οι θέσεις αυτές καλύπτονται είτε µε
πρόσληψη κατά τις διατάξεις του          ν. 4194/2013 (Α’ 208) είτε
µε απόσπαση δικηγόρων µε έµµισθη εντολή από το Δηµόσιο,
τους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, Ν.Π.Δ.Δ. ή τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στο άρθρο 51 του ν. 1892/1990 (Α’
101), έπειτα από πρόταση του Γ.Ε.Δ.Δ.. Η απόσπαση διενεργεί-
ται, κατά παρέκκλιση των γενικών και ειδικών διατάξεων, µε από-
φαση του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης, διαρκεί τρία
(3) έτη και µπορεί να παρατείνεται µία ή περισσότερες φορές για
ίσο χρόνο κάθε φορά.»

β) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 12 του άρθρου 1 του       ν.
3074/2002 η φράση «συνιστώνται στο Γραφείο του δύο (2) θέσεις
ειδικών συνεργατών» αντικαθίσταται ως εξής: «συνιστώνται στο
Γραφείο του τρεις (3) θέσεις ειδικών συνεργατών».

7. Το πρώτο, δεύτερο και τρίτο εδάφιο της παρ. 3 της ενότη-
τας Γ’ του άρθρου 20 του ν. 4354/2015 εφαρµόζονται και για
τους υπαλλήλους που υπηρετούν ως οδηγοί στο Γραφείο του
Γ.Ε.Δ.Δ..

8. Στο τέλος της παρ. 6 του άρθρου 8 του ν. 3074/2002 προ-
στίθεται εδάφιο ως ακολούθως:

«Οι Ειδικοί Επιθεωρητές της παραγράφου 6 του άρθρου 1 και
οι Επιθεωρητές που µετέχουν στις µικτές οµάδες ασκούν καθή-
κοντα ειδικών ανακριτικών υπαλλήλων.»

9. Στην παρ. 7 του άρθρου 8 του ν. 3074/2002, όπως αντικατα-
στάθηκε µε την παρ. 12 του άρθρου 80 του            ν. 4478/2017
(Α’ 91), προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Μέχρι την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος, οι παράγρα-
φοι 4 και 5 του άρθρου 5 και τα άρθρα 6 και 7 εφαρµόζονται και
στο Σ.Ο.Ε.Ε. και οι σχετικές εντολές υπογράφονται από τον Πρό-
εδρο του Σ.Ο.Ε.Ε..»

Άρθρο 12
Τροποποίηση του άρθρου 32 του ν. 4314/2014

Στο άρθρο 32 του ν. 4314/2014 (Α’ 265) προστίθεται παράγρα-
φος 5 ως εξής:

«5. Οι προκαταβολές, οι ενδιάµεσες και οι τελικές πληρωµές
που λαµβάνουν οι δικαιούχοι βάσει καθεστώτων στήριξης στα
πλαίσια της κοινής αγροτικής πολιτικής, οι οποίες αφορούν: α)
τη βασική ενίσχυση, β) την πράσινη ενίσχυση, γ) τις ενισχύσεις
που χορηγούνται σε γεωργούς νεαρής ηλικίας, δ) τις ενισχύσεις
που χορηγούνται σε µικροκαλλιεργητές, ε) τις συνδεδεµένες ενι-
σχύσεις και στ) την ειδική ενίσχυση βάµβακος του Κανονισµού
1307/2013, δεν κατάσχονται στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων,
δεν υπόκεινται σε κανενός είδους παρακράτηση και δεν συµψη-
φίζονται µε οφειλές προς το Δηµόσιο και οποιονδήποτε φορέα
του δηµόσιου τοµέα, καθώς και προς τους ασφαλιστικούς οργα-
νισµούς, µέχρι του ποσού των επτά χιλιάδων πεντακοσίων
(7.500) ευρώ ετησίως.

Σε περίπτωση επιβολής κατάσχεσης σε τραπεζικές καταθέσεις
εις χείρας πιστωτικών ιδρυµάτων ως τρίτων, στις οποίες περι-
λαµβάνονται και οι πληρωµές των ανωτέρω άµεσων ενισχύσεων,
τα πιστωτικά ιδρύµατα εξετάζουν αν πληρούνται οι προϋποθέ-
σεις για την επιβολή της κατάσχεσης, σύµφωνα µε τις διατάξεις
της παρούσας.

Οι διατάξεις της παρούσας είναι ειδικές και κατισχύουν κάθε
άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης που ορίζει διαφορετικά.»

Η έναρξη ισχύος της ανωτέρω παραγράφου άρχεται από τις
10.12.2018.

Άρθρο 13
Μεταβατική διάταξη

1. Όσοι την 1.1.2018 ασκούσαν καθ’ οιονδήποτε τρόπο αρµο-
διότητες προϊσταµένων των οργανικών µονάδων της παρ. 2 του
άρθρου 248 του ν. 4555/2018        (Α’133) και µεταφέρονται στο
Υπουργείο Εσωτερικών σύµφωνα µε την παράγραφο 1, εξακο-
λουθούν να ασκούν τα καθήκοντα αυτά µέχρι την έκδοση της
πράξης τοποθέτησης.

2. Παρατείνεται η θητεία των Επιτροπών Πολιτογράφησης του
άρθρου 12 του ν. 3284/2004 (Α’217), µε την ίδια σύνθεση και µε
αντίστοιχη τοπική αρµοδιότητα, µέχρι την εκ νέου συγκρότησή
τους. Όπου στη σύνθεση των ως άνω Επιτροπών αναφέρεται ο
Προϊστάµενος της αρµόδιας για θέµατα αστικής κατάστασης Δι-
εύθυνσης της Αποκεντρωµένης Διοίκησης ή ο Προϊστάµενος του
Τµήµατος Πολιτογράφησης της Αποκεντρωµένης Διοίκησης ή ο
Προϊστάµενος του Τµήµατος Αστικής Κατάστασης και Κοινωνι-
κής Ένταξης ή του Τµήµατος Αστικής Κατάστασης, Μετανάστευ-
σης και Κοινωνικής Ένταξης από 1.1.2019 νοείται ο
Προϊστάµενος Περιφερειακής Διεύθυνσης Ιθαγένειας ή ο Προ-
ϊστάµενος Τµήµατος Πολιτογράφησης Περιφερειακής Διεύθυν-
σης Ιθαγένειας ή ο Προϊστάµενος Τµήµατος Περιφερειακής
Διεύθυνσης Ιθαγένειας του Υπουργείου Εσωτερικών αντίστοιχα.

Άρθρο 14
Ρυθµίσεις νωπών και ευαλλοίωτων 

αγροτικών προϊόντων

Ο ν. 4492/2017 (Α’156) τροποποιείται ως εξής:
α) Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 1 προστίθεται εδάφιο ως

εξής:
«Η αρµόδια αρχή έχει πρόσβαση στα στοιχεία του Ενιαίου Μη-

τρώου Εµπόρων Αγροτικών Προϊόντων, Εφοδίων και Εισροών
του ν. 3955/2011 (Α’ 89), που αφορούν τους εµπόρους νωπών
και ευαλλοίωτων αγροτικών προϊόντων.»

β) Το άρθρο 3 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 3
Ψηφιακή υπηρεσία διακίνησης νωπών 

και ευαλλοίωτων αγροτικών προϊόντων - έλεγχοι
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1.α) Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ανα-
πτύσσεται και λειτουργεί ψηφιακή υπηρεσία διακίνησης νωπών
και ευαλλοίωτων αγροτικών προϊόντων, στο εξής «ψηφιακή υπη-
ρεσία», η οποία τηρείται από την αρµόδια αρχή σε συνεργασία
µε τη Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

β) Ο παραγωγός αναρτά στην ψηφιακή υπηρεσία:
αα) τα στοιχεία των τιµολογίων που έχει εκδώσει και αφορούν

νωπά και ευαλλοίωτα αγροτικά προϊόντα,
ββ) τα στοιχεία των παραστατικών που καθορίζουν την τελική

αξία της συναλλαγής, σύµφωνα µε την περίπτωση δ’ της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 1.

2. Αν ο έµπορος αµφισβητεί τα στοιχεία των υποπεριπτώσεων
αα’ ή και ββ’ της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1, ο παραγω-
γός και ο έµπορος αναρτούν στην ψηφιακή υπηρεσία αποδει-
κτικά στοιχεία για τους ισχυρισµούς τους σχετικά µε τα υπό
αµφισβήτηση στοιχεία.

3. Ο παραγωγός υποχρεούται να ενηµερώνει την αρµόδια
αρχή µέσω της ψηφιακής υπηρεσίας σε περιπτώσεις µη εξόφλη-
σης τιµολογίων που έχουν καταχωρισθεί στην ψηφιακή υπηρε-
σία.

4. Η αρµόδια αρχή, σε συνεργασία µε τη Διεύθυνση Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και κατά περίπτωση, µε κάθε άλλη δηµόσια αρχή, διε-
νεργεί τους ελέγχους σχετικά µε την τήρηση των διατάξεων του
παρόντος Κεφαλαίου.

5. Σε περίπτωση αµφισβήτησης των συναλλαγών που αφορούν
νωπά και ευαλλοίωτα αγροτικά προϊόντα ή στα πλαίσια των ελέγ-
χων για την τήρηση των διατάξεων του παρόντος, η αρµόδια
αρχή δύναται να αιτείται την άρση του τραπεζικού απορρήτου,
εφόσον τηρούνται οι διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας.

6. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζεται:

α) η διαδικασία των ελέγχων,
β) οι προθεσµίες που απαιτούνται για την ανάρτηση των στοι-

χείων και την ενηµέρωση της ψηφιακής υπηρεσίας, σύµφωνα µε
τις παραγράφους 1, 2 και 3,

γ) η διαδικασία ανάρτησης στοιχείων στην ψηφιακή υπηρεσία
και ειδικότερα θέµατα σχετικά µε τα στοιχεία που καταχωρίζον-
ται σε αυτήν,

δ) ο τρόπος λειτουργίας και οι τεχνικές λεπτοµέρειες τήρησης
της ψηφιακής υπηρεσίας και επεξεργασίας των στοιχείων των
παραγράφων 1, 2 και 3,

ε) η διασύνδεση της ψηφιακής υπηρεσίας µε άλλα ψηφιακά
συστήµατα, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή
του παρόντος.

7. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, καθορίζεται
ο τρόπος συνεργασίας µε άλλες δηµόσιες αρχές για τη διενέρ-
γεια ελέγχων διασταύρωσης στοιχείων.»

γ) Το άρθρο 4 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 4 
Κυρώσεις

1. Αν ο έµπορος παραβεί τη διάταξη του άρθρου 2, του επι-
βάλλεται πρόστιµο ίσο µε το δεκαπέντε τοις εκατό (15%) της
αξίας του τιµολογίου.

2. Αν ο παραγωγός δεν αναρτήσει τα ηλεκτρονικά στοιχεία της
παραγράφου 1 του άρθρου 3, του επιβάλλεται πρόστιµο ίσο µε
το πέντε τοις εκατό (5%) της αξίας του τιµολογίου.

3. Αν ο έµπορος υποπέσει στην παράβαση της παραγράφου 1
για δεύτερη φορά, του επιβάλλεται πρόστιµο ίσο µε το τριάντα
τοις εκατό (30%) της αξίας του τιµολογίου.

4. Αν ο έµπορος υποπέσει στην παράβαση της παραγράφου 1
για τρίτη φορά και για κάθε επιπλέον φορά, του επιβάλλεται πρό-
στιµο ίσο µε το πενήντα τοις εκατό (50%) της αξίας του τιµολο-
γίου.

5. Οι κυρώσεις των παραγράφων 1, 3 και 4 επιβάλλονται µε
απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
ύστερα από εισήγηση της αρµόδιας αρχής.

6. Οι κυρώσεις της παραγράφου 2 επιβάλλονται µε απόφαση
του Προϊσταµένου της αρµόδιας αρχής.

7. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται βεβαιώνονται ως δηµόσια
έσοδα, εισπράττονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα Εί-
σπραξης Δηµοσίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε.) και αποτελούν έσοδα του
Ταµείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας.»

δ) Η παράγραφος 1 του άρθρου 11 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Όπου στον ν. 3955/2011 (Α’ 89) αναφέρεται η Διεύθυνση

Αγροτικής Πολιτικής και Τεκµηρίωσης του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, νοείται εφεξής το Τµήµα Υποστή-
ριξης και Μητρώου Αγροτών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων
(ΜΑΑΕ) της Γενικής Διεύθυνσης Αποκεντρωµένων Δοµών του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.»

Άρθρο 15
Ρυθµίσεις θεµάτων κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων

1. Η παρ. 3 του άρθρου 17α του ν. 4056/2012 (Α’ 52) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«3.α) Όσες κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις λειτουργούσαν
εντός ή πλησίον κατοικηµένων περιοχών, σύµφωνα µε τις προ-
ϋποθέσεις της παραγράφου 2 και εφόσον επιθυµούν να συνεχί-
σουν τη λειτουργία τους, υποχρεούνται να υποβάλουν αίτηµα
στην οικεία Διεύθυνση Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής
(ΔΑΟΚ) µέχρι τις 30.6.2019. Έως την ηµεροµηνία αυτή αναστέλ-
λεται η ισχύς των διοικητικών πράξεων που εκδόθηκαν αλλά δεν
εκτελέστηκαν και διατάσσουν τη διακοπή λειτουργίας, την απο-
βολή, την κατεδάφιση ή την επιβολή προστίµου, και ανακαλούν-
ται οριστικά εφόσον εκδοθεί η άδεια διατήρησης της
παραγράφου 2. 

β) Η ισχύς της περίπτωσης α’ αρχίζει από τις 4.12.2017.»
2. Η προθεσµία έκδοσης άδειας εγκατάστασης των κτηνοτρο-

φικών εγκαταστάσεων όλων των κατηγοριών της παρ. 1 του άρ-
θρου 2 του ν. 4056/2012 (Α’ 52), η οποία προβλέπεται στην παρ.
1 του άρθρου 14 του ν. 4056/2012, παρατείνεται έως τις
30.6.2019. Όπου στις διατάξεις των παραγράφων 1 και 4 του άρ-
θρου 14 του ν. 4056/2012 αναφέρεται η αρχική προθεσµία των
τριών (3) ετών, νοείται η προθεσµία που λήγει στις 30.6.2019.

Άρθρο 16
Τροποποίηση διατάξεων του π.δ. 79/2007 (Α’ 95)

Το π.δ. 79/2007 τροποποιείται ως εξής:
1. Η παράγραφος Α’ του άρθρου 2 αντικαθίσταται ως εξής:
«Α. Για τους σκοπούς του παρόντος νοούνται ως:
1. Επιχείρηση τροφίµων: κάθε επιχείρηση κερδοσκοπική ή µη,

δηµόσια ή ιδιωτική, η οποία ασκεί οποιαδήποτε από τις δραστη-
ριότητες που συνδέονται µε οποιοδήποτε στάδιο της παραγω-
γής, µεταποίησης και διανοµής των τροφίµων και ειδικότερα οι
εγκαταστάσεις των επιχειρήσεων τροφίµων, όπως προσδιορίζον-
ται στην περίπτωση α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 3 και οι
επιχειρήσεις τροφίµων που δραστηριοποιούνται στην πρωτογενή
παραγωγή σύµφωνα µε την ίδια περίπτωση.

2. Εγκατάσταση: κάθε µονάδα µιας επιχείρησης τροφίµων.
3. Πρωτογενής παραγωγή: όπως ορίζεται στο άρθρο 3 του Κα-

νονισµού (ΕΚ) 178/2002 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 28ης Ιανουάριου 2002 (L 031).

4. Επίσηµος έλεγχος: κάθε µορφή ελέγχου που διενεργούν οι
αρµόδιες αρχές του άρθρου 3, για την εξακρίβωση της συµµόρ-
φωσης µε τη νοµοθεσία για τα τρόφιµα, συµπεριλαµβανοµένων
των κανόνων για την υγεία και την ορθή µεταχείριση των ζώων.

5. Επιθεώρηση: η συστηµατική και ανεξάρτητη εξέταση κατά
την οποία προσδιορίζεται κατά πόσον οι δραστηριότητες και τα
σχετικά αποτελέσµατα συµµορφώνονται προς τις προγραµµατι-
σµένες ρυθµίσεις και κατά πόσον οι ρυθµίσεις αυτές εφαρµό-
ζονται και είναι κατάλληλες για την επίτευξη των στόχων.

6. Έλεγχος: η εξέταση κάθε σηµείου που αφορά τα τρόφιµα,
την υγεία και τις συνθήκες διαβίωσης των ζώων ώστε να διασφα-
λίζεται ότι τα σηµεία αυτά πληρούν τις απαιτήσεις της νοµοθε-
σίας περί τροφίµων και ανταποκρίνονται στους κανόνες για την
υγεία και την καλή διαβίωση των ζώων.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2465



7. Έκτακτος έλεγχος: ο έλεγχος που γίνεται: α) για τη διερεύ-
νηση καταγγελιών, β) για τη διερεύνηση και διαχείριση µηνυµά-
των συστήµατος έγκαιρης προειδοποίησης για τα τρόφιµα και
τις ζωοτροφές (RASFF - Rapid Alert System for Food and Feed),
γ) σε εφαρµογή στοχοθετηµένων εντολών της Γενικής Διεύθυν-
σης Υγείας και Ασφάλειας Τροφίµων (SΑΝΤΕ) της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και δ) για τη διερεύνηση περιπτώσεων όπου υπάρχει
υπόνοια κινδύνου της δηµόσιας υγείας και ανάγκη προάσπισης
του δηµόσιου συµφέροντος.

8. Επανέλεγχος: ο έλεγχος που διενεργείται µε σκοπό την
αξιολόγηση του βαθµού συµµόρφωσης της επιχείρησης σε πα-
ραβάσεις που έχουν διαπιστωθεί.

Ο χρόνος επανελέγχου καθορίζεται µε βάση το είδος, τον
αριθµό και τη βαρύτητα των µη συµµορφώσεων.

9. Επαλήθευση της αποτελεσµατικότητας των επισήµων ελέγ-
χων: η διενέργεια επίσηµης παρακολούθησης των συστηµάτων
επισήµου ελέγχου προκειµένου να επαληθευτεί η συµµόρφωση,
αποτελεσµατικότητα και καταλληλότητα των επισήµων ελέγχων
και να διασφαλιστεί ότι λαµβάνονται τα απαραίτητα διορθωτικά
µέτρα, όταν απαιτείται, σε εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου 8
του Κανονισµού (ΕΚ) 882/2004.

10. Έγκριση: η χορήγηση αριθµού έγκρισης, από τη Διεύ-
θυνση Κτηνιατρικής Δηµόσιας Υγείας του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων (ΥΠ.Α.Α.Τ.) στις εγκαταστάσεις όπου
απαιτείται έγκριση κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 6 του παρόντος
και σύµφωνα µε το άρθρο 4 του Κανονισµού (ΕΚ) 853/2004 και
τις διατάξεις του      ν. 4442/2016 (Α’ 230).

11. Αριθµός έγκρισης: ο κωδικοποιηµένος αριθµός, τον οποίον
χορηγεί η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων σε κάθε εγκεκριµένη εγκατά-
σταση, καθώς και σε εγκαταστάσεις µε υπό όρους έγκριση, και
χωρίς τον οποίο δεν ενεργοποιείται η λειτουργία των εγκαταστά-
σεων του Παραρτήµατος III του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ.
853/2004 και η διάθεση στην αγορά των τροφίµων ζωικής προ-
έλευσης που παράγουν.

12. Επίσηµος κτηνίατρος: ο κτηνίατρος δηµόσιος υπάλληλος
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και των Κτη-
νιατρικών Αρχών των Περιφερειών και των Περιφερειακών Ενο-
τήτων.»

2. Η περίπτωση α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 3 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«α) Για τα τρόφιµα ζωικής προέλευσης, σε ό,τι αφορά στις εγ-
καταστάσεις των επιχειρήσεων τροφίµων: 

αα) σφαγείων,
ββ) ιχθυοσκαλών,
γγ) τεµαχισµού νωπών αλιευτικών προϊόντων, παρασκευασµά-

των αλιευτικών προϊόντων, συσκευασίας και κατάψυξης αυτών,
καθώς και µηχανικώς διαχωρισµένων αλιευτικών προϊόντων,

δδ) κέντρων αποστολής και κέντρων καθαρισµού ζώντων δί-
θυρων µαλακίων, 

εε) εγκαταστάσεων αποκελύφωσης δίθυρων µαλακίων, 
στστ) αλιευτικών σκαφών, 
ζζ) πλοίων ψυγείων, καθώς και σε ό,τι αφορά στις επιχειρήσεις

τροφίµων που δραστηριοποιούνται στην πρωτογενή παραγωγή
νωπού γάλακτος, νωπών αλιευτικών προϊόντων, ζώντων δίθυρων
µαλακίων, µελιού, αυγών, σαλιγκαριών και βατραχοπόδαρων.»

3. Το άρθρο 12 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 12 
Επίσηµοι έλεγχοι

1. Τα είδη επίσηµων ελέγχων είναι η επιθεώρηση, ο έλεγχος,
ο έκτακτος έλεγχος και ο επανέλεγχος.

2. Οι επίσηµοι έλεγχοι στις εγκαταστάσεις και επιχειρήσεις
πρωτογενούς παραγωγής της περίπτωσης α’ της παραγράφου
2 του άρθρου 3 διενεργούνται µε συχνότητα που υπολογίζεται
βάσει ανάλυσης της επικινδυνότητας, στην οποία λαµβάνονται
υπόψη τα εξής κριτήρια:

α) Γενικά κριτήρια:
αα) µέγεθος της οικονοµικής δραστηριότητας κατά περί-

πτωση,

ββ) το είδος του παραγόµενου τροφίµου και η ενδεδειγµένη
χρήση από τον καταναλωτή,

γγ) οι µέθοδοι επεξεργασίας.
β) Ειδικά κριτήρια:
αα) το προφίλ επικινδυνότητας της επιχείρησης βάσει των εν-

τύπων ελέγχου, 
ββ) η εφαρµογή αξιόπιστου συστήµατος αυτοελέγχου βάσει

των εντύπων ελέγχου,
γγ) οι συστάσεις που έχουν γίνει στην επιχείρηση, τα µέτρα

και οι διοικητικές ή και ποινικές κυρώσεις που της έχουν επιβλη-
θεί,

δδ) το ιστορικό συµµόρφωσης της επιχείρησης προς τα γνω-
στοποιηθέντα ενδεδειγµένα διορθωτικά µέτρα, τα οποία προκύ-
πτουν από τους επίσηµους ελέγχους,

εε) η εξαγωγική δραστηριότητα της επιχείρησης.
Οι εγκαταστάσεις και οι επιχειρήσεις πρωτογενούς παραγω-

γής της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 3 κατα-
τάσσονται σε κατηγορίες υψηλού, µέσου ή χαµηλού κινδύνου.

Με τις κανονιστικές πράξεις που προβλέπονται στην παρά-
γραφο 5 του άρθρου 137 και στην παρ. 8 του άρθρου 139 του ν.
4512/2018 (Α’5) καθορίζονται θέµατα που αφορούν στην ανά-
λυση επικινδυνότητας και την κατάταξη των ανωτέρω εγκατα-
στάσεων, καθώς και στη µεθοδολογία προγραµµατισµού των
επισήµων ελέγχων. 

3. Ως την 31η Ιανουάριου εκάστου έτους οι κτηνιατρικές αρχές
των Περιφερειών και των Περιφερειακών Ενοτήτων: α) αξιολο-
γούν τους επίσηµους ελέγχους που έχουν διενεργηθεί κατά το
προηγούµενο έτος και συντάσσουν έκθεση απολογισµού και β)
καθορίζουν, σύµφωνα µε τα κριτήρια της παραγράφου 2, τη συ-
χνότητα και την εποχική κατανοµή των επίσηµων ελέγχων ανά
εγκατάσταση και επιχείρηση πρωτογενούς παραγωγής της πε-
ρίπτωσης α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 3 για το τρέχον
έτος. Η έκθεση απολογισµού και ο προγραµµατισµός των επίση-
µων ελέγχων αποστέλλονται σε όλες τις Διευθύνσεις της Γενικής
Διεύθυνσης Κτηνιατρικής. Οι Διευθύνσεις της Γενικής Διεύθυν-
σης Κτηνιατρικής αξιολογούν τους επίσηµους ελέγχους στους
τοµείς αρµοδιότητάς τους, συµπεριλαµβάνουν τα στοιχεία αυτά
στην ετήσια έκθεση του ΠΟΕΣΕ και ελέγχουν την υλοποίησή
τους µέσω του συστήµατος επαλήθευσης της αποτελεσµατικό-
τητας των επίσηµων ελέγχων. Το εν λόγω σύστηµα πιστοποιείται
από ανεξάρτητο φορέα πιστοποίησης και λειτουργεί µε τεκµη-
ριωµένες διαδικασίες επαλήθευσης που διενεργούνται από τις
αρµόδιες κτηνιατρικές αρχές.

4. Η Διεύθυνση Κτηνιατρικής Δηµόσιας Υγείας ως κεντρική αρ-
µόδια αρχή διενεργεί έκτακτους ελέγχους, στους οποίους µπο-
ρεί να συµµετέχουν και επίσηµοι κτηνίατροι της περίπτωσης 12
της παραγράφου Α’ του άρθρου 2 των Περιφερειών και των Πε-
ριφερειακών Ενοτήτων. Η Διεύθυνση Κτηνιατρικής Δηµόσιας
Υγείας µπορεί να αναθέτει τους έκτακτους ελέγχους εξ ολοκλή-
ρου στους επίσηµους κτηνιάτρους. Οι εγκεκριµένοι, σύµφωνα
µε τη διαδικασία που προβλέπει η υπουργική απόφαση της πα-
ραγράφου 5, επίσηµοι κτηνίατροι του παρόντος καταχωρίζονται
σε µητρώο ανά είδος εγκατάστασης και επιχείρησης πρωτογε-
νούς παραγωγής της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 3, το οποίο αναρτάται στην επίσηµη ιστοσελίδα του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

5. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων θεσπίζονται τα κριτήρια και η διαδικασία επιλογής και έγ-
κρισης των επίσηµων κτηνιάτρων της παραγράφου 4, καθώς και
κάθε άλλο σχετικό θέµα.»

Άρθρο 17
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4061/2012 (Α’66) - 

Ρύθµιση δαπανών Υπουργείου Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Τροφίµων

1. Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 6 του ν. 4061/2012 (Α’ 66) αν-
τικαθίσταται από την έναρξη ισχύος του ως εξής:

«6. Η απόφαση παραχώρησης της χρήσης ακινήτων, δωρεάν,
για κοινωφελείς σκοπούς, σύµφωνα µε την περίπτωσης β’ της
παραγράφου 1 του άρθρου 4, ανακαλείται αν ο χρήστης δεν εκ-
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πληρώσει τον σκοπό της παραχώρησης µέσα σε πέντε (5) έτη
από την έκδοση της απόφασης παραχώρησης, µε δυνατότητα
παράτασης έως πέντε (5) επιπλέον έτη, τηρουµένης και στην πε-
ρίπτωση αυτή, της διαδικασίας της περίπτωσης β’ της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 4. Επίσης, ανακαλείται αν αλλάξει ο σκοπός
της παραχώρησης, χωρίς τη συναίνεση του οργάνου που εξέ-
δωσε την πράξη αυτή.»

2. Δαπάνες που πραγµατοποιήθηκαν σε βάρος των πιστώσεων
του προϋπολογισµού του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µέχρι και τις 12.9.2017, για τις οποίες οι αποφάσεις
ανάληψης υποχρέωσης υπεγράφησαν από αναρµόδιο όργανο
λόγω οργανωτικών ζητηµάτων του Υπουργείου, θεωρούνται νό-
µιµες, τηρουµένων και των λοιπών προϋποθέσεων νοµιµότητας.

Άρθρο 18
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4375/2016 (Α’ 51)

1. Τα τρία πρώτα εδάφια της παραγράφου 2 του άρθρου 8 αν-
τικαθίστανται ως εξής:

«2. Η Υπηρεσία Υποδοχής και Ταυτοποίησης λειτουργεί σε
επίπεδο Διεύθυνσης και έχει ως κύρια αποστολή την αποτελε-
σµατική διενέργεια των διαδικασιών υποδοχής, ταυτοποίησης και
προσωρινής διαµονής των πολιτών τρίτων χωρών ή ανιθαγενών
που εισέρχονται στη χώρα χωρίς τις νόµιµες διατυπώσεις.

Για τον σκοπό αυτόν η Υπηρεσία Υποδοχής και Ταυτοποίησης
είναι αρµόδια: 

α) για την πραγµατοποίηση των διαδικασιών καταγραφής, ταυ-
τοποίησης και εξακρίβωσης των στοιχείων, τον ιατρικό έλεγχο,
τον εντοπισµό ευάλωτων προσώπων, την παροχή ενηµέρωσης,
ιδίως για τις διαδικασίες διεθνούς ή άλλης µορφής προστασίας
και για τις διαδικασίες επιστροφής, καθώς και για την προσωρινή
διαµονή των πολιτών τρίτων χωρών ή ανιθαγενών που εισέρχον-
ται στη χώρα χωρίς τις νόµιµες διατυπώσεις, και την περαιτέρω
παραποµπή και µετακίνησή τους σε κατάλληλες δοµές για την
προσωρινή υποδοχή ή φιλοξενία τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του παρόντος και του άρθρου 18 του ν. 4540/2018 (Α’91), που
τελούν υπό την ευθύνη ή εποπτεία της, καθώς και των Τοπικών
Συντονιστικών Κέντρων Διαχείρισης Προσφυγικής Κρίσης (ΤΟ-
ΣΚΕΔΠ) του άρθρου 96 του ν. 4368/2016 (Α’21).»

2. Στο τέλος της περίπτωσης β’ της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 8 διαγράφεται η τελεία, τίθεται κόµµα και προστίθεται η
φράση: «µεριµνά για την ολοκλήρωση των διοικητικών διαδικα-
σιών µετακίνησης των πολιτών τρίτων χωρών και των ανιθαγενών
που εισέρχονται χωρίς τις νόµιµες διατυπώσεις στη χώρα σε κα-
τάλληλες δοµές για την προσωρινή υποδοχή ή φιλοξενία τους,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος και του άρθρου 18 του
ν. 4540/2018 (Α’91), που τελούν υπό την ευθύνη ή την εποπτεία
της, καθώς και Τοπικών Συντονιστικών Κέντρων Διαχείρισης Προ-
σφυγικής Κρίσης (ΤΟΣΚΕΔΠ) του άρθρου 96 του ν. 4368/2016
(Α’ 21).»

3. Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 9 διαγράφεται η
τελεία, τίθεται κόµµα και προστίθεται περίπτωση η’ ως εξής:

«η) την περαιτέρω παραποµπή και µετακίνησή τους σε κατάλ-
ληλες δοµές για την προσωρινή υποδοχή ή φιλοξενία τους, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος και του άρθρου 18 του ν.
4540/2018 (Α’91) που τελούν υπό την ευθύνη ή εποπτεία της,
καθώς και των Τοπικών Συντονιστικών Κέντρων Διαχείρισης Προ-
σφυγικής Κρίσης (ΤΟΣΚΕΔΠ) του άρθρου 96 του ν. 4368/2016
(Α’21).»

4. Στην αρχή της παραγράφου 14 του άρθρου 11 προστίθεται
η φράση: «Η Κεντρική Υπηρεσία και». Στο δεύτερο εδάφιο της
ως άνω παραγράφου µετά τη λέξη «προσωπικού» προστίθενται
οι λέξεις «της Κεντρικής Υπηρεσίας και».

5. Το έβδοµο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 14 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«Στη συνέχεια ο αιτών παραπέµπεται και µεταφέρεται µε µέ-
ριµνα της Υπηρεσίας Υποδοχής και Ταυτοποίησης σε κατάλληλη
δοµή για την προσωρινή υποδοχή του, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του παρόντος και του άρθρου 18 του ν. 4540/2018 (Α’ 91), που
τελεί υπό την ευθύνη ή εποπτεία της, καθώς και των Τοπικών
Συντονιστικών Κέντρων Διαχείρισης Προσφυγικής Κρίσης (ΤΟ-

ΣΚΕΔΠ) του άρθρου 96 του ν. 4368/2016 (Α’ 21). Η Υπηρεσία
Υποδοχής και Ταυτοποίησης συνεργάζεται για την παραποµπή
και τη µετακίνηση των ανωτέρω µε τους αρµόδιους κατά περί-
πτωση δηµόσιους φορείς για την παροχή εξειδικευµένων υπη-
ρεσιών ιατρικής φροντίδας και την απρόσκοπτη ολοκλήρωση
των διαδικασιών αιτήσεως χορήγησης διεθνούς προστασίας.»

6. Στο άρθρο 17 προστίθεται παράγραφος12 ως εξής:
«12. Με απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής

µπορούν να περιγράφονται οι ειδικότεροι όροι και διαδικασίες
για την παραποµπή αιτούντων διεθνή προστασία προς στέγαση
από και προς τις δοµές υποδοχής που λειτουργούν υπό την ευ-
θύνη ή εποπτεία της Υπηρεσίας Υποδοχής και Ταυτοποίησης και
της Διεύθυνσης Προστασίας Αιτούντων Άσυλο της Γενικής Γραµ-
µατείας Μεταναστευτικής Πολιτικής, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του παρόντος και του άρθρου 18 του    ν. 4540/2018.»

7. Στο πέµπτο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 62 η
φράση «εκδοθεί απόφαση» αντικαθίσταται µε τη φράση «λάβει
χώρα διάσκεψη» και προστίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Αν µετά τη διάσκεψη υπόθεσης ο Πρόεδρος ή µέλος Επιτρο-
πής αντικαθίσταται, σύµφωνα µε τα ως άνω ή σύµφωνα µε την
παράγραφο 4 του άρθρου 5, η απόφαση εκδίδεται από την ίδια
Επιτροπή µε αντικατάστασή του.»

8. Στο άρθρο 80 προστίθεται παράγραφος 32 ως ακολούθως:
«32. Η Διεύθυνση Αλλοδαπών του Αρχηγείου της Ελληνικής

Αστυνοµίας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη είναι αρµό-
δια για την ανανέωση και έκδοση των ταξιδιωτικών εγγράφων
των ανιθαγενών, σύµφωνα µε τη Διεθνή Σύµβαση της Νέας Υόρ-
κης της 28.9.1954 περί της νοµικής καταστάσεως των ανιθαγε-
νών, µέχρι την έκδοση του προβλεπόµενου, από τις διατάξεις της
παρ. 7 του άρθρου 7 του ν. 4375/2016, προεδρικού διατάγµα-
τος.»

Άρθρο 19
Τροποποίηση του ν. 4540/2018 (Α’91)

Στην παράγραφο 21 του άρθρου 31 προστίθεται εδάφιο ως
εξής:

«Η δαπάνη για την εθνική συνεισφορά της Ελλάδος στον Διε-
θνή Οργανισµό Διακυβερνητικών Διαβουλεύσεων για τη Μετα-
νάστευση, το Άσυλο και τους Πρόσφυγες για το έτος 2017 θα
καλυφθεί από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής.»

Άρθρο 20
Τροποποίηση του π.δ. 122/2017 (Α’149)

1. Στην περίπτωση γγ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 23 η
λέξη «µεταφορά» αντικαθίσταται µε τη λέξη «παραποµπή»

2. Στην περίπτωση α’ της παραγράφου 7 του άρθρου 25 προ-
στίθεται υποπερίπτωση αθ’ ως εξής:

«αθ. Τη µέριµνα για την ολοκλήρωση των διαδικασιών µετακί-
νησης των πολιτών τρίτων χωρών και ανιθαγενών που εισέρχον-
ται χωρίς τις νόµιµες διατυπώσεις στη χώρα, σε κατάλληλες
δοµές για την προσωρινή τους υποδοχή ή φιλοξενία, σύµφωνα
µε τον ν. 4375/2016 (Α’ 51) και το άρθρο 18 του ν. 4540/2018 (Α’
91), που τελούν υπό την ευθύνη ή την εποπτεία της ΥΠΥΤ, καθώς
και των Τοπικών Συντονιστικών Κέντρων Διαχείρισης Προσφυγι-
κής Κρίσης (ΤΟΣΚΕΔΠ) του άρθρου 96 του ν. 4368/2016 (Α’ 21),
ιδίως για τη συγκέντρωση των απαιτούµενων δικαιολογητικών
και την έκδοση των συναφών υπηρεσιακών βεβαιώσεων, όπως
βεβαίωση καλής εκτέλεσης και παραλαβής έργου.»

3. Στην υποπερίπτωση γζ’ της περίπτωσης γ’ της παρ. 7 του
άρθρου 25 η φράση «και µέχρι 31.12.2018» διαγράφεται.

Άρθρο 21

1. Οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου που συνήφθησαν από το
Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής κατόπιν της υπ’ αριθµ.
ΣΟΧ 1/2018 ανακοίνωσης και της εποπτευόµενης από το ΑΣΕΠ
διαγωνιστικής διαδικασίας πρόσληψης, δύνανται να παραταθούν
ή να ανανεωθούν µέχρι το ανώτατο χρονικό διάστηµα της παρ.
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1 του άρθρου 6 του π.δ. 164/2004, από την ηµεροµηνία κατάρτι-
σης των αρχικών συµβάσεων. Οι δαπάνες πληρωµής εξακολου-
θούν να βαρύνουν τον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Μεταναστευτικής Πολιτικής.

2. Ζηµίες που υπέστησαν περιουσίες φυσικών και νοµικών
προσώπων στην περιοχή του Δηµοτικού Διαµερίσµατος Μόριας
του Δήµου Λέσβου, οι οποίες οφείλονται σε πράξεις προσφύγων
ή µεταναστών και έχουν καταγραφεί και αποτιµηθεί στο από
1.11.2018 πρακτικό της Επιτροπής που συστάθηκε µε την υπ’
αριθµ. 457/2018 απόφαση του Δηµάρχου Λέσβου και εγκρίθηκε
µε την υπ’ αριθµ. 826/2018 απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου
Δήµου Λέσβου, αποζηµιώνονται από πιστώσεις του Υπουργείου
Μεταναστευτικής Πολιτικής, το οποίο επιχορηγεί τον δήµο αυτόν
µε τα αντίστοιχα ποσά για την καταβολή τους στους δικαιού-
χους. Οι εν λόγω πιστώσεις προέρχονται από εισπραττόµενα
έσοδα του άρθρου 132 του ν. 4251/2014 (Α’ 80). Εκ των περιλαµ-
βανόµενων στο πρακτικό εξαιρούνται: α) οι καλυπτόµενες από
ασφαλιστικό συµβόλαιο σε ισχύ αποζηµιώσεις οικιών, επαγγελ-
µατικών χώρων, οχηµάτων, µηχανηµάτων κάθε είδους, β) οι απο-
ζηµιώσεις από κλοπές σε οικίες και επαγγελµατικούς χώρους και
γ) αποζηµιώσεις για διαφυγόντα κέρδη.

Άρθρο 22
Πρόγραµµα ειδικής επιδότησης ανεργίας εν όψει 

συνταξιοδότησης εργαζοµένων της εταιρείας 
«Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης Α.Ε.»

1. Οι εργαζόµενοι µε σύµβαση εργασίας αορίστου χρόνου
στην εταιρεία «Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης Α.Ε.», των οποίων
η σύµβαση λύεται µε καταγγελία εντός τριών (3) µηνών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος και οι οποίοι έχουν συµπληρώσει
το 56ο έτος της ηλικίας τους, εντάσσονται σε πρόγραµµα ειδικής
επιδότησης ανεργίας, µετά από αίτησή τους στον ΟΑΕΔ.

Στο πρόγραµµα αυτό εντάσσονται επίσης και όσοι εκ των ανω-
τέρω εργαζοµένων θα θεµελιώσουν δικαίωµα συνταξιοδότησης
νωρίτερα από την ηλικία των 62 ετών, ακόµη κι αν δεν έχουν συµ-
πληρώσει το 56ο έτος της ηλικίας τους, κατ’ εφαρµογή των δια-
τάξεων της υποπαραγράφου Ε.3 της παρ. Ε’ του άρθρου 2 του
ν. 4336/2015 (Α’ 94) για τα µεταβατικά όρια ηλικίας.

Για την ένταξη στο πρόγραµµα θα πρέπει οι ανωτέρω κατηγο-
ρίες εργαζοµένων να απασχολούνται στην εταιρεία µε σύµβαση
εργασίας αορίστου χρόνου για τουλάχιστον µία πενταετία πριν
από τη δηµοσίευση του παρόντος και να µην έχουν θεµελιώσει
δικαίωµα πλήρους συνταξιοδότησης κατά την είσοδό τους στο
πρόγραµµα.

2. Η ειδική επιδότηση ανεργίας καταβάλλεται σε µηνιαία βάση,
διαρκεί µέχρι τη συµπλήρωση από τους δικαιούχους των προ-
ϋποθέσεων για λήψη µειωµένης ή πλήρους σύνταξης γήρατος
και σε κάθε περίπτωση δεν µπορεί να υπερβεί τους εξήντα (60)
µήνες. Όσοι µετά την ένταξή τους στο πρόγραµµα συµπληρώ-
σουν τις προϋποθέσεις για τη λήψη µειωµένης σύνταξης, θα
µπορούν να παραµείνουν στο πρόγραµµα έως και τη λήξη της
εξηντάµηνης διάρκειάς του.

3.α) Κατά τη διάρκεια της ειδικής επιδότησης ανεργίας συνε-
χίζεται η ασφάλιση των δικαιούχων στους οικείους ασφαλιστι-
κούς φορείς κύριας και επικουρικής ασφάλισης, για όλους τους
κλάδους στους οποίους ασφαλίζονταν ως µισθωτοί, και τους
αναγνωρίζονται είκοσι πέντε (25) ηµέρες ασφάλισης ανά µήνα.
Ο παραπάνω χρόνος ασφάλισης θεωρείται χρόνος πραγµατικής
εργασίας και λαµβάνεται υπόψη για τη συµπλήρωση των προ-
ϋποθέσεων για συνταξιοδότηση.

β) Όσοι δικαιούχοι ασφαλίζονταν ως µισθωτοί στον κλάδο των
βαρέων και ανθυγιεινών για τουλάχιστον έξι (6) µήνες κατά τους
τελευταίους δώδεκα (12) µήνες της εργασίας τους, συνεχίζουν
να ασφαλίζονται στον κλάδο αυτόν καθ’ όλη τη διάρκεια της ει-
δικής επιδότησης ανεργίας. 

γ) Η παρακράτηση και απόδοση των αναλογουσών ασφαλιστι-
κών εισφορών, για όλους τους κλάδους στους οποίους ασφαλί-
ζονταν οι δικαιούχοι ως µισθωτοί, πραγµατοποιείται από τον
ΟΑΕΔ.

4. Με την επιφύλαξη των προηγούµενων παραγράφων, για την

ένταξη των δικαιούχων στο πρόγραµµα και την επιδότησή τους,
εφαρµόζονται οι διατάξεις για την επιδότηση των κοινών ανέρ-
γων από τον ΟΑΕΔ.

5. Οι δαπάνες που προκαλούνται από την εφαρµογή του προ-
γράµµατος καλύπτονται από τον ΟΑΕΔ. Με απόφαση των
Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Οικονοµικών καθο-
ρίζεται το ύψος της µηνιαίας επιδότησης, η διαδικασία χορήγη-
σής της και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του
παρόντος.

Άρθρο 23

1. Οι υπάλληλοι που υπηρετούν µε σχέση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου αορίστου χρόνου στην ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυ-
µία «Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης Α.Ε.» δύνανται να µεταφέ-
ρονται σε φορείς της παραγράφου 2 του παρόντος, µε αίτησή
τους που υποβάλλεται στο Υπουργείο Οικονοµίας και Ανάπτυξης
εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενός (1) µήνα από τη δηµοσί-
ευση της κοινής υπουργικής απόφασης της παραγράφου 3 στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Η µεταφορά του προσωπικού του προηγούµενου εδαφίου
διενεργείται, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης,
µε την ίδια σχέση εργασίας και τα τυπικά προσόντα που κατέ-
χουν, σε κενή οργανική θέση ή, ελλείψει αυτής, σε συνιστώµενη
µε την κοινή υπουργική απόφαση της παραγράφου 4 προσωπο-
παγή θέση φορέων της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 2190/1994
(Α’ 28), εφόσον συντρέχουν υπηρεσιακές ανάγκες στους φορείς
αυτούς. Η µεταφορά γίνεται σε θέση συναφούς κλάδου ή ειδι-
κότητας της ίδιας κατηγορίας, εφόσον ο αιτών τη µεταφορά κα-
τέχει τα τυπικά προσόντα του κλάδου ή της ειδικότητας, στον
οποίο µεταφέρεται. Το µεταφερόµενο προσωπικό κατατάσσεται
σε βαθµό ανάλογα µε τον συνολικό χρόνο υπηρεσίας του που
έχει διανυθεί στον φορέα προέλευσης και µε τα τυπικά προσόντα
της κατηγορίας, στην οποία µεταφέρονται. Κατά τα λοιπά, για τη
βαθµολογική και µισθολογική κατάταξη του ανωτέρω προσωπι-
κού εφαρµόζονται οι διατάξεις των νόµων 4369/2016 (Α’33) και
4354/2015 (Α’176), αντίστοιχα. Οι δαπάνες µισθοδοσίας βαρύ-
νουν τον φορέα υποδοχής βάσει των διατάξεων του ν.
4354/2015. Οι συνιστώµενες προσωποπαγείς θέσεις καταργούν-
ται µετά την καθ’ οιονδήποτε τρόπο αποχώρηση των υπαλλήλων
αυτών.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, η οποία δη-
µοσιεύεται εντός ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, καθορίζονται: α) η διαδικασία µεταφοράς του προσω-
πικού του παρόντος, β) ο προσδιορισµός των θέσεων των φο-
ρέων υποδοχής, βάσει των αιτηµάτων και των υπηρεσιακών
αναγκών τους, γ) η διαδικασία επιλογής του φορέα υποδοχής,
δ) τα κριτήρια για τη διαµόρφωση της σειράς προτεραιότητας
των υποψηφίων και δ) κάθε άλλο τεχνικό ή λεπτοµερειακό θέµα
σχετικό µε την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος.

4. Η διαδικασία της µεταφοράς ολοκληρώνεται µε την έκδοση
κοινής απόφασης των Υπουργών Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Οικονοµικών και του κατά περίπτωση
αρµόδιου Υπουργού.

Άρθρο 24

Το άρθρο 52 του ν. 4509/2017 (Α’201) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 52
Δοκιµαστική υπηρεσία δικαστικών λειτουργών

Κατά παρέκκλιση από τη διάταξη της παρ. 4 του άρθρου 31
του ν. 3689/2008 (Α’ 164), η διάρκεια της δοκιµαστικής υπηρε-
σίας των δοκίµων δικαστικών λειτουργών (παρέδρων πρωτοδι-
κείου και εισαγγελίας) που διορίστηκαν από τους σπουδαστές
της 23ης εκπαιδευτικής σειράς της Εθνικής Σχολής Δικαστικών
Λειτουργών των κατευθύνσεων της πολιτικής και ποινικής δικαιο-
σύνης και των εισαγγελέων, ορίζεται σε επτά (7) µήνες.»
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Άρθρο 25
Διατάξεις για την Εθνική Σχολή 

Δικαστικών Λειτουργών

1. Η παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 3689/2008 (Α’ 164) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Η Εθνική Σχολή Δικαστικών Λειτουργών (ΕΣΔι) αποτελεί νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, έχει διοικητική και οικονοµική
αυτοτέλεια και εποπτεύεται από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. Εδρεύει και λειτουργεί
στον Δήµο Καλαµαριάς του Νοµού Θεσσαλονίκης. Με απόφαση
του Διοικητικού Συµβουλίου της Σχολής, η οποία εγκρίνεται από
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, ορίζεται το σήµα και η σφραγίδα της.»

2. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 33 του  ν. 3689/2008 προ-
στίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Στα σεµινάρια επιµόρφωσης που διοργανώνονται από την
Εθνική Σχολή Δικαστικών Λειτουργών, µπορεί να συµµετέχουν και
δικαστικοί λειτουργοί του Δικαστικού Σώµατος Ενόπλων Δυνά-
µεων.»

3. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 34 του    ν. 3689/2008 προ-
στίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Ο ελάχιστος αριθµός επιµορφωτικών προγραµµάτων, στα
οποία οι παραπάνω δικαστές και εισαγγελείς οφείλουν να συµ-
µετέχουν ετησίως, ανέρχεται σε δύο (2).»

4. Μετά το υπό στοιχείο ΙΓ’ του άρθρου 36 του     ν. 3689/2008
προστίθενται στοιχεία ΙΔ’ και ΙΕ’ ως εξής:

«ΙΔ. Μακροοικονοµία - Μικροοικονοµία.
ΙΕ. Τραπεζική και Χρηµατοοικονοµικά.»
5. Το άρθρο 38 του ν. 3689/2008 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 38
Διακρίσεις - Περιοδικότητα - Χρόνος - 

Τόπος Διεξαγωγής Προγραµµάτων Επιµόρφωσης

1. Η επιµόρφωση των δικαστικών λειτουργών παρέχεται στην
έδρα της Σχολής και στην Κοµοτηνή. Η επιµόρφωση µπορεί να
παρέχεται και στην έδρα των κατά τόπον εφετείων.

2. Τα προγράµµατα επιµόρφωσης διοργανώνονται σε οποι-
αδήποτε χρονική περίοδο, εκτός από την περίοδο των δικαστι-
κών διακοπών και διακρίνονται σε:

α) γενικά - πανελλαδικής εµβέλειας, τα οποία απευθύνονται
στο σύνολο των δικαστικών λειτουργών ενός ή περισσότερων δι-
καιοδοτικών κλάδων (κοινά προγράµµατα),

β) τοπικά - εµβέλειας στις κατά τόπον εφετειακές περιφέρειες,
τα οποία απευθύνονται στους δικαστικούς λειτουργούς ενός ή
περισσότερων δικαιοδοτικών κλάδων συγκεκριµένης εφετειακής
περιφέρειας και µπορούν να διεξάγονται συγχρόνως σε περισ-
σότερες εφετειακές περιφέρειες µε την αυτή ή διαφορετικές θε-
µατικές και µε τους αυτούς ή διαφορετικούς εισηγητές.

Σε ετήσια βάση πρέπει να διοργανώνονται έξι (6) τουλάχιστον
τοπικά προγράµµατα και σε βάθος τριετίας να καλύπτεται το σύ-
νολο των εφετειακών περιφερειών της χώρας µε τη διοργάνωση
ενός (1) τουλάχιστον προγράµµατος για κάθε εφετειακή περιφέ-
ρεια.

3. Κάθε γενικό πρόγραµµα δεν µπορεί να έχει διάρκεια µεγα-
λύτερη από πέντε (5) συναπτές ή δέκα (10) µη συναπτές ηµέρες.
Κάθε τοπικό πρόγραµµα δεν µπορεί να έχει διάρκεια µεγαλύτερη
από δύο (2) συναπτές ηµέρες.

4. Τα γενικά προγράµµατα επιµόρφωσης διεξάγονται στην
έδρα της Σχολής στη Θεσσαλονίκη και στην Κοµοτηνή. Η επι-
µόρφωση στη Θεσσαλονίκη διεξάγεται σε χώρους της Εθνικής
Σχολής Δικαστικών Λειτουργών και του Κέντρου Διεθνούς Ευρω-
παϊκού και Οικονοµικού Δικαίου. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις διε-
ξάγεται σε άλλους κατάλληλους χώρους, οι οποίοι επιλέγονται
από την επιτροπή της παραγράφου 1 του άρθρου 39 . Η επιµόρ-
φωση στην Κοµοτηνή διεξάγεται σε κατάλληλο χώρο που επιλέ-
γεται από την ως άνω επιτροπή. Τα τοπικά προγράµµατα
επιµόρφωσης διεξάγονται σε κατάλληλο χώρο της έδρας του οι-
κείου εφετείου που επιλέγεται από την ίδια επιτροπή.»

6. Η παρ. 1 του άρθρου 39 του ν. 3689/2008 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Το Συµβούλιο Σπουδών κάθε κατεύθυνσης, µε απόφασή
του που λαµβάνει αµέσως µετά την κατάρτιση του προγράµµα-
τος επιµόρφωσης, ορίζει τριµελή οργανωτική επιτροπή για κάθε
επιµέρους πρόγραµµα, αποτελούµενη από τα πρόσωπα που ανα-
φέρονται στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 43,
και ένα από τα µέλη της ως υπεύθυνο προγράµµατος. Με την
ίδια απόφαση ορίζονται τρία (3) αναπληρωµατικά µέλη από τα
πρόσωπα που αναφέρονται στο ίδιο εδάφιο. Υπεύθυνος των το-
πικών προγραµµάτων ορίζεται υποχρεωτικά ο πρόεδρος ή ο ει-
σαγγελέας εφετών της οικείας εφετειακής περιφέρειας ή οι
νόµιµοι αναπληρωτές τους, αναλόγως µε τη δικαιοδοτική κατεύ-
θυνση που αφορά το πρόγραµµα. Σε περίπτωση τοπικών προ-
γραµµάτων κοινών για περισσότερες δικαιοδοτικές
κατευθύνσεις, ορίζεται ως µέλος της οργανωτικής επιτροπής
πρόεδρος ή εισαγγελέας εφετών κοινός για όλες τις κατευθύν-
σεις, κατ’ επιλογή του Συµβουλίου Σπουδών της Σχολής.»

7. Η υποπερίπτωση ββ’ της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 43 του ν. 3689/2008 αντικαθίσταται ως εξής:

«ββ. Μέλη ΔΕΠ ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων από τη
βαθµίδα του επίκουρου καθηγητή και άνω.»

Άρθρο 26
Επιδότηση επιµόρφωσης δικαστικών λειτουργών

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων µπορεί να χρηµατοδοτεί την επιµόρφωση δικαστικών
λειτουργών από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων και Οικονοµικών, καθορίζεται το αντικείµενο
της επιµόρφωσης, το ύψος της χρηµατοδότησης και κάθε άλλη
λεπτοµέρεια.

Άρθρο 27
Παράταση ισχύος Πίνακα Επιτυχόντων 

Διαγωνισµού Ειρηνοδικών

Η ισχύς του Πίνακα Επιτυχόντων του Διαγωνισµού για την
πρόσληψη δόκιµων Ειρηνοδικών Δ’ τάξης που δηµοσιεύθηκε στις
9.2.2016 (Γ’81), παρατείνεται έως την 31η Δεκεµβρίου 2020 και
οι κενές θέσεις Ειρηνοδικών που θα ανακύψουν µέχρι την ως άνω
ηµεροµηνία πληρούνται από τον πίνακα αυτόν.

Άρθρο 28

1. Η περίπτωση α’ υπό στοιχείο 1 της παρ. 1 του άρθρου 2 του
ν.δ. 1017/1971 (Α’ 209) αντικαθίσταται ως εξής:

«α) για την ανέγερση δικαστικών κτιρίων µετά των πάσης φύ-
σεως εγκαταστάσεων αυτών, για την επισκευή και συντήρηση
τούτων και για την αγορά, την αποπεράτωση κατόπιν προσθη-
κών, τη µεταρρύθµιση και τη διαµόρφωση κτιρίων, κατάλληλων
να χρησιµοποιηθούν ως δικαστήρια».

2. Η παρ. 3 του άρθρου 2 του ν.δ. 1017/1971 αναριθµείται σε
3.α και προστίθεται, µετά τη νέα περίπτωση α’, περίπτωση β’ ως
εξής:

«β) Το ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ., µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, η
οποία εγκρίνεται από τους Υπουργούς Οικονοµικών και Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µπορεί να απο-
δέχεται την παραχώρηση σε αυτό κατά χρήση ακινήτων από το
Δηµόσιο, τα νοµικά πρόσωπα δηµόσιου δικαίου, τους οργανι-
σµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και τους φορείς του δηµόσιου
τοµέα, χωρίς αντάλλαγµα ή χωρίς διαγωνισµό και έναντι ανταλ-
λάγµατος που καθορίζεται µε συµφωνία των µερών. Με την από-
φαση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. η αποδοχή της
παραχώρησης χρήσης έναντι ανταλλάγµατος κρίνεται συµφέ-
ρουσα µε ειδική αιτιολογία, λαµβανοµένης ιδίως υπόψη σχετικής
έκθεσης του Οικονοµικού Επιστηµονικού Επιµελητηρίου ή Πιστο-
ποιηµένου Εκτιµητή, εγγεγραµµένου στο Μητρώο Πιστοποιηµέ-
νων Εκτιµητών του Υπουργείου Οικονοµικών ή άλλων αρµόδιων
φορέων ανάλογα µε το είδος του ανταλλάγµατος.»
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Άρθρο 29

1. Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων συγκροτείται Οµάδα Διοίκησης Έργου
(Ο.Δ.Ε.), που αποτελείται από την Κεντρική Οµάδα και τις επιµέ-
ρους Οµάδες εργασίας. Ως έδρα της Ο.Δ.Ε. µπορεί να οριστεί
οποιοδήποτε δικαστικό κατάστηµα της Περιφέρειας της Αθήνας
ή η έδρα του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων. Με την ίδια απόφαση µπορούν να συγκρο-
τούνται Υποοµάδες εργασίας που εδρεύουν στα δικαστήρια της
χώρας. Σκοπός της Ο.Δ.Ε. είναι ο συντονισµός, η διοίκηση, η πα-
ρακολούθηση και η διασφάλιση της λειτουργίας και επέκτασης
του έργου «Ολοκληρωµένο Σύστηµα Διαχείρισης Δικαστικών
Υποθέσεων Πολιτικής και Ποινικής Δικαιοσύνης-Ο.Σ.Δ.Δ.Υ. Π.Π.».

2. Η Κεντρική Οµάδα, οι Οµάδες και Υποοµάδες εργασίας
απαρτίζονται από δικαστικούς υπαλλήλους που διαθέτουν τις
κατά περίπτωση απαιτούµενες ειδικές ή τεχνικές γνώσεις ή εµ-
πειρία και τελούν υπό τη διεύθυνση και εποπτεία του ανώτερου
δικαστικού ή εισαγγελικού λειτουργού που συµµετέχει σε αυτές,
σύµφωνα µε τον Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Δικαστι-
κών Λειτουργών (ν. 1756/1988, Α’ 35). Στην Κεντρική Οµάδα συµ-
µετέχουν ακόµη δύο (2) υπάλληλοι του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και ένας εκπρόσωπος
του Γραφείου του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων. Τη γενική διεύθυνση και τον συντονισµό
της Κεντρικής Οµάδας, των Οµάδων και Υποοµάδων εργασίας
έχει ο διευθύνων την Κεντρική Οµάδα εργασίας δικαστικός ή ει-
σαγγελικός λειτουργός, που ορίζεται από το αρµόδιο όργανο
σύµφωνα µε τον Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Δικαστι-
κών Λειτουργών (ν. 1756/1988, Α’ 35).

3. Με την ίδια υπουργική απόφαση συγκροτείται Νοµοπαρα-
σκευαστική Επιτροπή. Στην Επιτροπή αυτή παραπέµπονται ζη-
τήµατα που έχουν προηγουµένως διαπιστωθεί από την Κεντρική
Οµάδα εργασίας και τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, τα οποία αφορούν απαιτήσεις νοµο-
θετικής προσαρµογής και επεξεργασίας για τη βέλτιστη αξιοποί-
ηση και την οµοιόµορφη εφαρµογή του έργου «Ο.Σ.Δ.Δ.Υ. Π.Π.».

Μέλη της ως άνω Επιτροπής, τακτικά και αναπληρωµατικά,
ορίζονται πρόσωπα που διαθέτουν τις κατά περίπτωση απαιτού-
µενες ειδικές νοµικές ή τεχνικές γνώσεις ή εµπειρία και ιδίως,
µέλη ΔΕΠ, δικηγόροι, ειδικοί πληροφορικής και ηλεκτρονικών
υπολογιστών µε ειδίκευση στη νοµική πληροφορική ή σε συνα-
φές αντικείµενο, υπηρεσιακοί παράγοντες του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, του
Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης ή άλλων συναφών µε το αντικείµενο υπηρεσιών, καθώς και
δικαστικοί ή εισαγγελικοί λειτουργοί. Χρέη γραµµατέα της Επι-
τροπής ασκεί υπάλληλος του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

4. Οι αρµοδιότητες της Κεντρικής Οµάδας έργου αφορούν τη
διοίκηση των Οµάδων και Υποοµάδων εργασίας µε τρόπο απο-
τελεσµατικό, ώστε τα µέλη της Κεντρικής Οµάδας να µπορούν
λόγω της θέσης ή/και της εµπειρίας τους να επεξεργαστούν, να
κατευθύνουν και να συντονίσουν το σύνολο των δράσεων. Η συγ-
κεκριµένη οµάδα, µε διαρκή παρουσία, θα καθοδηγεί τις Οµάδες
και Υποοµάδες εργασίας, προκειµένου να µην υπάρχουν καθυ-
στερήσεις και αλληλοεπικαλύψεις. Επιπλέον, θα φροντίζει ώστε
η διαχείριση της µετάβασης για τους εµπλεκόµενους φορείς να
είναι όσο το δυνατόν ακώλυτη, λειτουργώντας ως κεντρικός κόµ-
βος. Οι αρµοδιότητες των Οµάδων εργασίας αφορούν την υλο-
ποίηση και διαχείριση τεχνικών και επιχειρησιακών ζητηµάτων
του έργου «Ο.Σ.Δ.Δ.Υ. Π.Π.». Οι αρµοδιότητες των Υποοµάδων
εργασίας αφορούν την υποβοήθηση του έργου των Οµάδων ερ-
γασίας. Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων καθορίζονται λεπτοµερώς οι επιµέ-
ρους αναλυτικές αρµοδιότητες της Κεντρικής Οµάδας, των Οµά-
δων και Υποοµάδων εργασίας.

Για την αποτελεσµατικότερη άσκηση των αρµοδιοτήτων τους,
οι Οµάδες εργασίας διακρίνονται σε:

α) Οµάδα Λειτουργίας/ Υποστήριξης Κεντρικών Συστηµάτων,
Δικτύων και Υποδοµών Data Centers,

β) Οµάδα Λειτουργίας/ Υποστήριξης Βάσεων Δεδοµένων, 
γ) Οµάδα Υποστήριξης Ροών εργασίας Πολιτικής Διαδικασίας, 
δ) Οµάδα Υποστήριξης Ροών εργασίας Ποινικής Διαδικασίας,
ε) Οµάδες Τοπικών Διαχειριστών (στους 41 Φορείς Λειτουρ-

γίας του έργου αρχικά και σε όλη τη χώρα στη συνέχεια), µε εκ-
παίδευση στο νέο σύστηµα, οι οποίοι συνεργάζονται µε τις
ανωτέρω οµάδες και ακολουθούν τις οδηγίες τους.

5.α) Οι δικαστικοί και εισαγγελικοί λειτουργοί που διευθύνουν
την Κεντρική Οµάδα, τις Οµάδες και Υποοµάδες εργασίας είναι
οι κάτωθι:

αα) ένας δικαστικός λειτουργός µέλος του Αρείου Πάγου,
ββ) ένας εισαγγελικός λειτουργός µέλος της Εισαγγελίας του

Αρείου Πάγου,
γγ) ένας εφέτης,
δδ) ένας αντεισαγγελέας εφετών, 
εε) ένας πρόεδρος πρωτοδικών,
στστ) ένας αντεισαγγελέας πρωτοδικών.
β) Η Κεντρική Οµάδα εργασίας στελεχώνεται από δικαστικούς

υπαλλήλους µε ειδικότητα πληροφορικής (ΠΕ, ΤΕ) και εµπειρία
σε θέµατα µηχανογράφησης ποινικής και πολιτικής Δικαιοσύνης
και από δικαστικούς υπαλλήλους µε ειδικότητα γραµµατέων (ΠΕ,
ΤΕ, ΔΕ) και εµπειρία σε επιχειρησιακά ζητήµατα της πολιτικής
και ποινικής Δικαιοσύνης.

γ) Οι λοιπές Οµάδες εργασίας στελεχώνονται κατ’ ανώτατο
όριο µε οκτώ (8) δικαστικούς υπαλλήλους, ανά οµάδα, ως εξής:

αα) Η Οµάδα Λειτουργίας, Υποστήριξης Κεντρικών Συστηµά-
των, Δικτύων και Υποδοµών Data Centers από δικαστικούς υπαλ-
λήλους, ειδικούς συστηµάτων και δικτύων πληροφορικής και
επικοινωνιών (ΠΕ Πληροφορικής, ΤΕ Πληροφορικής).

ββ) Η Οµάδα Λειτουργίας, Υποστήριξης Βάσεων Δεδοµένων και
Εφαρµογών από δικαστικούς υπαλλήλους, ειδικούς βάσεων δε-
δοµένων και εφαρµογών (ΠΕ Πληροφορικής, ΤΕ Πληροφορικής).

γγ) Η Οµάδα Υποστήριξης Ροών Εργασίας Πολιτικής Διαδικα-
σίας από δικαστικούς υπαλλήλους, προερχόµενους από το σύ-
νολο των δικαστικών υπηρεσιών κάθε βαθµού.

δδ) Η Οµάδα Υποστήριξης Ροών Εργασίας Ποινικής Διαδικα-
σίας από δικαστικούς υπαλλήλους, προερχόµενους από το σύ-
νολο των εισαγγελικών υπηρεσιών κάθε βαθµού και από το
πταισµατοδικείο.

Η Κεντρική Οµάδα, οι Οµάδες και Υποοµάδες εργασίας µπορεί
να λειτουργούν νοµίµως µε ελάχιστο αριθµό µελών, τακτικών και
αναπληρωµατικών, που ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

6. Για την πλήρωση των θέσεων της Κεντρικής Οµάδας, των
Οµάδων και Υποοµάδων εργασίας από δικαστικούς υπαλλήλους,
ο Πρόεδρος και ο Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου δηµοσιεύουν
αντιστοίχως ανακοίνωση που κοινοποιείται µε κάθε πρόσφορο
µέσο στις γραµµατείες των δικαστηρίων, µετά από ερώτηµα του
Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των. Εντός της προθεσµίας που τάσσεται µε την ως άνω ανακοί-
νωση, οι ενδιαφερόµενοι υποβάλλουν βιογραφίκό σηµείωµα, µε
τα νόµιµα δικαιολογητικά, ενώπιον του πενταµελούς υπηρεσια-
κού συµβουλίου του Αρείου Πάγου που, κατά παρέκκλιση κάθε
άλλης διάταξης, αποφασίζει για την πλήρη ανάθεση καθηκόντων
στους δικαστικούς υπαλλήλους της Κεντρικής Οµάδας, των Οµά-
δων και Υποοµάδων εργασίας.

7. Με απόφαση του πενταµελούς υπηρεσιακού συµβουλίου
του Αρείου Πάγου, ύστερα από αίτηση του δικαστικού υπαλλή-
λου που έχει οριστεί ως µέλος της Κεντρικής Οµάδας, των Οµά-
δων και Υποοµάδων εργασίας, είναι δυνατή η απόσπασή του
στην υπηρεσία όπου εδρεύει η Ο.Δ.Ε.. Η πλήρης ανάθεση καθη-
κόντων κατά την προηγούµενη παράγραφο και η απόσπαση δι-
καστικού υπαλλήλου κατά το προηγούµενο εδάφιο καταλαµβάνει
και τους δόκιµους δικαστικούς υπαλλήλους.

8. Για την υλοποίηση και υποβοήθηση της Ο.Δ.Ε. διατίθενται
οι υποδοµές (εξοπλισµός, δίκτυα, εγκαταστάσεις) και τα αναλώ-
σιµα του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων και των εµπλεκόµενων δικαστικών υπηρεσιών. Η
Κεντρική Οµάδα, οι Οµάδες και Υποοµάδες εργασίας µπορούν
να συνεδριάζουν στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.
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Αρθρο 30
Τροποποίηση διάταξης του Κώδικα Οργανισµού 

Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών Λειτουργών

Στο τέλος του άρθρου 97 του ν. 1756/1988 (Α’ 35) προστίθεται
παράγραφος 8 ως εξής:

«8. Δεν µπορούν να ορισθούν τακτικά ή αναπληρωµατικά µέλη
των Πειθαρχικών Συµβουλίων, όσοι άσκησαν καθήκοντα στις αν-
τίστοιχες θέσεις κατά τα αµέσως δύο (2) προηγούµενα έτη.»

Άρθρο 31
Δαπάνες στο πλαίσιο του άρθρου 96 

του ν. 4368/2016 (Α’ 21)

Δαπάνες που διενεργήθηκαν για τις δράσεις της παρ. 1 του
άρθρου 96 του ν. 4368/2016 (Α’ 21) µέχρι τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου, θεωρούνται νόµιµες και µπορούν να αναληφθούν
και να πληρωθούν σε βάρος πιστώσεων του τρέχοντος ή του
επόµενου οικονοµικού έτους, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του
ίδιου άρθρου.

Άρθρο 32

Στην παράγραφο 1 του άρθρου 4 της Πράξης Υπουργικού
Συµβουλίου 33/2006 «Αναστολή Διορισµών και Προσλήψεων στο
Δηµόσιο Τοµέα» (Α’ 280), όπως ισχύει, προστίθεται περίπτωση
κθ’ ως εξής:

«κθ. Οι δηµοσιογράφοι που προσλαµβάνονται στο Αθηναϊκό
Πρακτορείο Ειδήσεων-Μακεδονικό Πρακτορείο Ειδήσεων Α.Ε..»

Άρθρο 33
Χορήγηση Φορολογικής Ενηµερότητας 

στους Οργανισµούς Λιµένος Α.Ε.

Το άρθρο 13 του ν. 4404/2016 (Α’ 126) αντικαθίσταται ως εξής:
«Ανεξαρτήτως οποιασδήποτε άλλης ρύθµισης, χορηγείται από

την αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία (Δ.Ο.Υ.) Αποδεικτικό
Φορολογικής Ενηµερότητας (Α.Φ.Ε.) στις ανώνυµες εταιρείες
του ν. 2932/2001 (Α’ 145) ή του ν. 2688/1999 (Α’ 40), ανεξαρτή-
τως της µετοχικής σύνθεσής τους και παρά την ύπαρξη βεβαι-
ωµένων σε βάρος τους, ληξιπρόθεσµων ή µη, οφειλών προς
οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης που αφορούν σε φόρους,
τέλη ανταποδοτικά ή µη, εισφορές οποιασδήποτε κατηγορίας,
φύσης ή περιγραφής, συµπεριλαµβανοµένων σε καθεµία από τις
ανωτέρω περιπτώσεις των κάθε είδους πρόσθετων φόρων, προ-
σαυξήσεων, προστίµων και τόκων, ασχέτως του νοµοθετικού κα-
θεστώτος υπό το οποίο καταλογίστηκαν και βεβαιώθηκαν τα
ανωτέρω ποσά.

Η ύπαρξη των παραπάνω οφειλών δεν µπορεί να αποτελέσει
λόγο άρνησης χορήγησης του Α.Φ.Ε. από την αρµόδια Δ.Ο.Υ..»

Άρθρο 34
Τροποποίηση του άρθρου 20 του ν. 4354/2015

Στην παρ. Γ3 του άρθρου 20 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), µετά
τις λέξεις «του προσωπικού των καταστηµάτων κράτησης αρµο-
διότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων», προστίθενται οι λέξεις «του προσωπικού
των Οργανισµών Λιµένος Α.Ε. που υπάγεται στο πεδίο εφαρµο-
γής του Κεφαλαίου Β’ του παρόντος νόµου».

Άρθρο 35
Τροποποίηση του ν. 4480/2017

Στην παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4480/2017 (Α’ 97), η οποία
αντικαταστάθηκε µε την παρ. 7 του άρθρου 140 του ν. 4504/2017
(Α’ 184), η ηµεροµηνία «31.12.2018» αντικαθίσταται µε την ηµε-
ροµηνία «31.12.2019».

Άρθρο 36
Κατεπείγουσες ανάγκες προµήθειας καυσίµων 

Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ.

Στην παρ. 1 του άρθρου 55 του ν. 4331/2015 (Α’ 69), η οποία
τροποποιήθηκε µε το άρθρο 14 του ν. 4551/2018 (Α’ 116), η ηµε-
ροµηνία «31.12.2018» αντικαθίσταται µε την ηµεροµηνία
«31.12.2019».

Άρθρο 37
Τροποποίηση του άρθρου 108 του ν. 4504/2017

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 108 του   ν.
4504/2017 (Α’ 184) αντικαθίσταται ως εξής:

«Από 1.1.2019, απαγορεύεται η διακίνηση καυσίµων ναυτιλίας
µε πλοία ανεφοδιασµού, δεξαµενόπλοια, σλέπια και εν γένει πε-
τρελαιοφόρα και πετρελαιοφορτηγίδες, τα οποία έχουν συµπλη-
ρώσει ηλικία, υπολογιζόµενη από την 31η Δεκεµβρίου του έτους
της καθέλκυσης, σαράντα (40) ετών, εκτός και αν τα πλοία αυτά
συµµορφώνονται κατά την ως άνω ηµεροµηνία µε τις διατάξεις
του προβλεπόµενου προεδρικού διατάγµατος από την παρά-
γραφο 2 του παρόντος, οπότε και η ως άνω απαγόρευση παρα-
τείνεται για ένα (1) έτος, ήτοι µέχρι τις 31.12.2019.»

Άρθρο 38
Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 53

του ν. 2725/1999 (Α’ 121)

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 53 του  ν. 2725/1999
αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι επιτροπές της παραγράφου 1 µπορούν να επιχορηγούν-
ται,για την κάλυψη των δαπανών που προβλέπονται στον προ-
ϋπολογισµό που καταρτίζουν και καταθέτουν προς έλεγχο στη
Γ.Γ.Α. σύµφωνα µε την παράγραφο 1: (α) από τον τακτικό προ-
ϋπολογισµό της Γ.Γ.Α., µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού
και Αθλητισµού, (β) από τους τακτικούς προϋπολογισµούς των
Υπουργείων Εσωτερικών, Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης και Τουρισµού, µε κοινή απόφαση του Υπουρ-
γού Πολιτισµού και Αθλητισµού και του αρµόδιου κατά περί-
πτωση Υπουργού και (γ) από τις Περιφέρειες στη γεωγραφική
περιφέρεια των οποίων πρόκειται να διεξαχθούν οι αγώνες, τα
συνέδρια, οι σύνοδοι και τα Ολυµπιακά γεγονότα της παραγρά-
φου 1.»

Άρθρο 39
Τροποποίηση της περίπτωσης η’ της παρ. 6
του άρθρου 41Γ του  ν. 2725/1999 (Α’ 121)

Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης η’ της παρ. 6 του άρθρου
41Γ του ν. 2725/1999 τροποποιείται ως εξής:

«η. Χρόνος έναρξης ισχύος της παραγράφου αυτής ορίζεται
η 31η Δεκεµβρίου 2019.»

Άρθρο 40
Τροποποίηση της περίπτωσης Δ’ της παρ. 1 

του άρθρου 20  του ν. 3863/2010 (Α’ 115)

1. Η υποπερίπτωση εε’ της περίπτωσης Δ’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 20 του ν. 3863/2010 (Α’ 115) τροποποιείται ως εξής:

«εε. Οι διαιτητές, βοηθοί διαιτητές και παρατηρητές διαιτησίας
των αγώνων αθληµάτων επαγγελµατικής κατηγορίας στους οποί-
ους συµµετέχουν Α.Α.Ε..»

2. Η ισχύς της παραγράφου 1 αρχίζει από τις 19.7.2018.
3. Στην περίπτωση Δ’ της παρ. 1 του άρθρου 20 του      ν.

3863/2010 (Α’ 115) προστίθεται υποπερίπτωση στστ’ ως εξής:
«στστ. Οι απασχολούµενοι ως κοµπάρσοι σε τηλεοπτικές εκ-

ποµπές ή παραγωγές κινηµατογραφικών ταινιών ή διαφηµίσεων
που αµείβονται µε την ώρα ή την ηµέρα, σε τακτά ή µη χρονικά
διαστήµατα.»
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Άρθρο 41
Συµµετοχή ανέργων του ΕΦΚΑ 

σε προγράµµατα του ΟΑΕΔ

Άνεργοι, πρώην µισθωτοί ασφαλισµένοι στο πρώην ΤΣΠΕΑΘ
και στο πρώην ΤΑΤΤΑ, ήδη ΕΦΚΑ, επιτρέπεται να εγγράφονται
στο µητρώο ανέργων του ΟΑΕΔ, αποκλειστικώς για τη συµµε-
τοχή τους σε προγράµµατα υλοποιούµενα από τον ΟΑΕΔ, δια-
τηρώντας παράλληλα την ασφάλισή τους για υγειονοµική
περίθαλψη στον ΕΦΚΑ ή τον ΕΔΟΕΑΠ.

Οι ανωτέρω δύνανται να εγγράφονται στα µητρώα ανέργων
του ΟΑΕΔ µετά τη βεβαιωµένη λήξη της επιδότησής τους λόγω
ανεργίας, η οποία προβλέπεται στις διατάξεις των παραγράφων
5 και 6 του άρθρου 73 του β.δ. της 29/5.25.6/1958 (Α’ 96), καθώς
και στις διατάξεις των άρθρων 12, 13 και 14 του β.δ. 456/1967
(Α’ 143).

Άρθρο 42
Τροποποίηση της παρ. 2 του άρθρου 38 

του ν. 3762/2009 (Α’ 75)

Μετά την παρ. 2 του άρθρου 38 του ν. 3762/2009 (Α’ 75) προ-
στίθεται παράγραφος 2Α ως εξής:

«2.Α. Η διάρκεια του ειδικού προγράµµατος παρατείνεται από
τη λήξη του, κατά το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 έως τις
31.12.2021.

Μετά την τακτοποίηση και πιστοποίηση από την Επιτροπή Πα-
ρακολούθησης του Προγράµµατος των χρεωστικών και πιστωτι-
κών υπολοίπων για την υλοποίησή του από 1.1.2017 µέχρι
31.12.2018, το έργο περατώνεται λογιστικά για την ανωτέρω
χρονική περίοδο και οι κατατεθείσες εγγυήσεις επιστρέφονται
στο όργανο που τις εξέδωσε.

Πραγµατοποιηθείσες δαπάνες του προγράµµατος οι οποίες,
σωρευτικά:

α) προέκυψαν κατά το διάστηµα από 10.9.2009 έως
31.12.2016,

β) έχουν πιστοποιηθεί από την Επιτροπή Παρακολούθησης
του Προγράµµατος, σύµφωνα µε το τρίτο εδάφιο της παραγρά-
φου 2, και

γ) δεν έχουν πληρωθεί έως την έναρξη ισχύος της παρούσας
παραγράφου,

δύνανται να πληρωθούν σε βάρος του προϋπολογισµού του
προγράµµατος.

Τυχόν πραγµατοποιηθείσες δαπάνες που προκύπτουν από κα-
τατεθείσες εγγυήσεις για το χρονικό διάστηµα από 1.1.2017
µέχρι 31.12.2018 και µέχρι την επιστροφή τους θεωρούνται επι-
λέξιµες δαπάνες του προγράµµατος και καταβάλλονται απολο-
γιστικά από το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Οικονοµικές ή άλλες λογιστικές εκκρεµότητες που ενδεχοµέ-
νως προκύψουν για το χρονικό διάστηµα από 1.1.2019 έως και
31.12.2021 δεν θεωρούνται επιλέξιµες δαπάνες του προγράµµα-
τος και δεν βαρύνουν το Ελληνικό Δηµόσιο.»

Άρθρο 43

1. Μέχρι την έκδοση των προσωρινών πινάκων κατάταξης στο
πλαίσιο της ΣΟΧ 3/2018 ανακοίνωσης του Οργανισµού Απασχό-
λησης Εργατικού Δυναµικού (ΟΑΕΔ), και σε κάθε περίπτωση όχι
πέραν της 31ης Μαΐου 2019, επιτρέπεται, µε ειδικά αιτιολογη-
µένη απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΟΑΕΔ, η απα-
σχόληση του προσληφθέντος δυνάµει της ΣΟΧ 1/2018
ανακοίνωσης προσωπικού, από την 1η Ιανουαρίου 2019, για εξαι-
ρετικούς λόγους δηµοσίου συµφέροντος που συνίστανται στην
προστασία της δηµόσιας υγείας και της υγείας και ασφάλειας
στον χώρο εργασίας. Η απασχόληση του προσωπικού, σύµφωνα
µε το προηγούµενο εδάφιο, δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της
σχέσης εργασίας βάσει της οποίας προσλήφθηκε.

2. Δαπάνες που έχουν προκύψει από εργασία, η οποία παρα-
σχέθηκε από τις 9 Οκτωβρίου 2018 έως τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος, για την καθαριότητα κτιρίων όπου στεγάζονται

υπηρεσίες του ΟΑΕΔ, θεωρούνται νόµιµες  και εκκαθαρίζονται
σε βάρος του προϋπολογισµού του ΟΑΕΔ του οικονοµικού έτους
2019.

Άρθρο 44

1. Η ποινική δίωξη κατά των προσώπων που από τις 31.3.2016
διατέλεσαν ή διατελούν Πρόεδροι, Αντιπρόεδροι, Διευθύνοντες
Σύµβουλοι και µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου της Ανώνυµης
Εταιρείας µε την επωνυµία «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ ΖΑΧΑΡΗΣ
Α.Ε.» αναστέλλεται για το χρονικό διάστηµα που ορίζεται στην
παράγραφο 2 για τις πράξεις µη καταβολής πάσης φύσεως οφει-
λών της εταιρείας προς το Δηµόσιο, τα Ν.Π.Δ.Δ., τους ασφαλι-
στικούς οργανισµούς και τους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, καθώς και
για την πράξη του άρθρου µόνου του α.ν. 690/1945. Κατά των
προσώπων του προηγούµενου εδαφίου και για το χρονικό διά-
στηµα που ορίζεται στην παράγραφο 2 δεν επισπεύδονται πρά-
ξεις ή µέτρα εκτέλεσης κατά τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων
Εσόδων ή άλλον ειδικό νόµο ή διασφαλιστικά µέτρα, καθώς και
κάθε διαδικασία που κατατείνει στην είσπραξη των οφειλών της
εταιρείας προς το Δηµόσιο, Ν.Π.Δ.Δ., ασφαλιστικούς οργανι-
σµούς και Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού.

Πράξεις ή µέτρα που έχουν επισπευσθεί κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου αναστέλλονται για το χρονικό διά-
στηµα που ορίζεται στην παράγραφο 2.

2. Η αναστολή της προηγούµενης παραγράφου διαρκεί µέχρι
την επικύρωση της συµφωνίας εξυγίανσης της εταιρείας από το
δικαστήριο, κατά τις διατάξεις των άρθρων 99 επ. του ν.
3588/2007 (Α’153).

3. Με την επικύρωση της συµφωνίας εξυγίανσης της εταιρείας
από το δικαστήριο, εξαλείφεται το αξιόποινο και παύει η ποινική
δίωξη εναντίον των προσώπων της παραγράφου 1 για αδικήµατα
των οποίων η αντικειµενική υπόσταση συνίσταται στις πράξεις
µη καταβολής των οφειλών της εταιρείας που περιγράφονται
στην παράγραφο 1 και αίρονται οι πράξεις ή τα µέτρα εκτέλεσης
που έχουν επισπευσθεί εναντίον τους.

Άρθρο 45
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4469/2017 (Α’ 62)

1. Στην περίπτωση στ’ της παρ. 2 του άρθρου 1 του       ν.
4469/2017 (Α’ 62) η φράση «σύµφωνα µε τις παραγράφους 4, 6
και 7 του άρθρου 2 και το έκτο εδάφιο της παραγράφου 3 του
άρθρου 4» αντικαθίσταται από τη φράση «σύµφωνα µε τις παρα-
γράφους 4, 6 και 7 του άρθρου 2, το έκτο εδάφιο της παραγρά-
φου 3 του άρθρου 4 και την παράγραφο 3α του άρθρου 7».

2. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 6 του άρθρου 2 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«Πιστωτές οι απαιτήσεις των οποίων: (α) δεν υπερβαίνουν ατο-
µικά για κάθε πιστωτή το ποσό των πεντακοσίων χιλιάδων
(500.000) ευρώ και ποσοστό ενάµισι τοις εκατό (1,5%) του συνο-
λικού χρέους του οφειλέτη και (β) δεν υπερβαίνουν αθροιστικά
το ποσό των πέντε εκατοµµυρίων (5.000.000) ευρώ και ποσοστό
δεκαπέντε τοις εκατό (15%) του συνολικού χρέους του οφειλέτη,
δεν συµµετέχουν στη διαδικασία του παρόντος νόµου και δεν δε-
σµεύονται από τη σύµβαση αναδιάρθρωσης οφειλών.»

3. Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 4 οι λέ-
ξεις «έως την 31η Δεκεµβρίου 2018» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «έως την 31η Δεκεµβρίου 2019».

4. Μετά την παράγραφο 3 του άρθρου 7 προστίθεται παρά-
γραφος 3α ως εξής: 

«3.α. Σε περίπτωση ύπαρξης οφειλών που δεν προέρχονται
από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας αλλά αποτε-
λούν οφειλές από άλλη αιτία, όταν ο πιστωτής αυτών δεν κρίνει
τη ρύθµισή τους ως απαραίτητη για την εξασφάλιση της βιωσι-
µότητας του οφειλέτη, σύµφωνα µε τα αναφερόµενα στην παρά-
γραφο 1 του άρθρου 1, δύναται όπως µε δήλωσή του εξαιρέσει
αυτές από τη διαδικασία του παρόντος νόµου. Για τον λόγο
αυτόν, ο συντονιστής, πριν κοινοποιήσει το απόσπασµα της αί-
τησης στο σύνολο των πιστωτών, σύµφωνα µε την παράγραφο
2, ειδοποιεί τον πιστωτή ή τους πιστωτές έναντι των οποίων υφί-
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στανται οι οφειλές αυτές και τους καλεί εντός πέντε (5) ηµερών
να δηλώσουν αν συναινούν στην ένταξη των οφειλών αυτών στη
διαδικασία εξωδικαστικής ρύθµισης οφειλών. Αν ο πιστωτής ή οι
πιστωτές των ανωτέρω οφειλών συναινέσουν, ο συντονιστής
κινεί τη διαδικασία της παραγράφου 2 για όλους τους πιστωτές.
Αν δεν συναινέσουν, ο συντονιστής ενηµερώνει τον οφειλέτη, του
τάσσει προθεσµία πέντε (5) ηµερών για την τροποποίηση της
πρότασης της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 5
και στη συνέχεια κινεί τη διαδικασία της παραγράφου 2 για τους
υπόλοιπους πιστωτές µε κοινοποίηση χωριστής ενηµέρωσης για
την εξαίρεση των ανωτέρω οφειλών και για την αδυναµία ρύθµι-
σής τους µε τη σύµβαση αναδιάρθρωσης οφειλών.»

5. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 13 προστίθενται τελευταία
εδάφια ως εξής: 

«Η αναστολή του πρώτου εδαφίου της παρούσας εξακολουθεί
να ισχύει και µετά την πάροδο του εκεί προβλεποµένου χρονικού
διαστήµατος και µέχρι τη σύνταξη πρακτικού περαίωσης της δια-
δικασίας του εξωδικαστικού, εφόσον η µη ολοκλήρωση της δια-
δικασίας εντός του διαστήµατος του ως άνω εδαφίου οφείλεται
σε λήψη από πιστωτές παρατάσεων των προθεσµιών για ενέρ-
γειες, και µόνο έναντι των πιστωτών αυτών. Αν ζητηθεί παράταση
προθεσµίας µετά τη λήξη του χρονικού διαστήµατος των ενε-
νήντα (90) ηµερών, η αναστολή του πρώτου εδαφίου ισχύει
έναντι του πιστωτή που ζήτησε την παράταση και για όσο χρο-
νικό διάστηµα διαρκεί η παράταση αυτή.»

6. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 14 προστίθεται
εδάφιο, ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση, η ακύρωση της σύµβασης δεν ασκεί επίδραση
στη νοµική θέση πιστωτών, οι απαιτήσεις των οποίων έχουν ήδη
ικανοποιηθεί πλήρως σύµφωνα µε τους όρους της σύµβασης
αναδιάρθρωσης κατά το χρόνο έκδοσης της απόφασης ακύρω-
σης αυτής.»

7. Στην παράγραφο 6 του άρθρου 14 οι λέξεις «στις εξής πε-
ριπτώσεις» αντικαθίστανται από τις λέξεις «αν κατά τη διάρκεια
τις περιόδου αποπληρωµής των οφειλών προς αυτούς συντρέχει
µία από τις εξής περιπτώσεις:».

8. Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 15 οι
λέξεις «προς κάθε πιστωτή» αντικαθίστανται από τις λέξεις «προς
το Δηµόσιο».

9. Στο τέλος της παραγράφου 11 του άρθρου 15, όπως τρο-
ποποιήθηκε µε την παρ.3 του άρθρου 53 του                ν.
4549/2018, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Από την αποστολή της πρόσκλησης από τον συντονιστή προς
το Δηµόσιο και καθ’ όλη τη διάρκεια της διαδικασίας διαπραγ-
µάτευσης αναστέλλεται η ποινική δίωξη για το αδίκηµα του άρ-
θρου 25 του ν. 1882/1990 αναφορικά µε τις οφειλές, των οποίων
ζητείται η ρύθµιση. Κατά το χρονικό διάστηµα της αναστολής
της ποινικής δίωξης αναστέλλεται η παραγραφή του αδικήµατος,
χωρίς να ισχύει ο χρονικός περιορισµός της παραγράφου 3 του
άρθρου 113 του Π.Κ..»

10. Στο τέλος της παραγράφου 19 του άρθρου 15 προστίθεται
εδάφιο ως εξής:

«Από την αποστολή της πρόσκλησης από τον συντονιστή προς
τον Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης και καθ’ όλη τη διάρκεια της
διαδικασίας διαπραγµάτευσης αναστέλλεται η ποινική δίωξη για
τα αδικήµατα του α.ν. 86/1967 αναφορικά µε τις οφειλές, των
οποίων ζητείται η ρύθµιση. Κατά το χρονικό διάστηµα της ανα-
στολής της ποινικής δίωξης αναστέλλεται η παραγραφή του αδι-
κήµατος, χωρίς να ισχύει ο χρονικός περιορισµός της
παραγράφου 3 του άρθρου 113 του Π.Κ..»

11. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 21 του άρθρου 15 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«21. Ύστερα από αίτηση οφειλετών του Δηµοσίου ή Φορέων
Κοινωνικής Ασφάλισης, οι οποίοι, σωρευτικά ή διαζευκτικά:

α) εξαιρούνται από το πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου
επειδή, σωρευτικά ή διαζευκτικά: 

αα) δεν εµπίπτουν στην περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 2, 

ββ) εµπίπτουν στην περίπτωση ε’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 2,

γγ) εµπίπτουν στην παράγραφο 5 του άρθρου 2 ή οφειλές

τους προς αυτούς ανήκουν στο υπολειπόµενο ποσοστό του έως
δέκα πέντε τοις εκατό (15%) των συνολικών οφειλών τους,

δδ) είναι φυσικά πρόσωπα, τα οποία αποκτούν εισόδηµα από
επιχειρηµατική δραστηριότητα, σύµφωνα µε τον ν. 4172/2013
αλλά δεν έχουν πτωχευτική ικανότητα,

β) δεν κατόρθωσαν να εξασφαλίσουν απαρτία πιστωτών, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 2
του άρθρου 8 χωρίς το Δηµόσιο ή αντίστοιχα ο Φορέας Κοινωνι-
κής Ασφάλισης να έχει δηλώσει την πρόθεσή του να µην συµµε-
τάσχει στη διαδικασία, 

το Δηµόσιο και οι Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης µπορούν να
προτείνουν στους εν λόγω οφειλέτες λύσεις ρύθµισης των οφει-
λών τους προς αυτούς, µε ανάλογη εφαρµογή της παραγράφου
3 του παρόντος.»

12. Η παράγραφος 3 του άρθρου 16 αντικαθίσταται ως εξής: 
«3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυ-

ξης, Οικονοµικών και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης µπορεί να θεσπισθεί απλοποιηµένη
διαδικασία ρύθµισης των οφειλών για πρόσωπα των οποίων οι
συνολικές προς ρύθµιση οφειλές δεν ξεπερνούν το ποσό των
τριακοσίων χιλιάδων (300.000) ευρώ, κατά την οποία η πρόταση
ρύθµισης, καθώς και η αξιολόγηση της βιωσιµότητας του οφει-
λέτη παράγονται µε τυποποιηµένο τρόπο.»

13. Η ισχύς των παραγράφων 1, 2, 4 και 11 του παρόντος αρ-
χίζει τρεις (3) µήνες µετά τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας
και Ανάπτυξης και Οικονοµικών µπορεί να ορίζεται συντοµότερος
χρόνος έναρξης ισχύος µέρους ή του συνόλου των διατάξεων
των παραγράφων 1, 2, 4 και 11. Οι παράγραφοι 1, 2 και 4 εφαρ-
µόζονται µόνο στις αιτήσεις που υποβάλλονται µετά την έναρξη
ισχύος τους.

14. Οι διατάξεις των παραγράφων 5, 9, 10 και 11 έχουν άµεση
εφαρµογή και σε αιτήσεις που είναι εκκρεµείς κατά την έναρξη
ισχύος τους.

15. Οι διατάξεις των παραγράφων 6, 7 και 8 εφαρµόζονται και
σε συµβάσεις ρύθµισης οφειλών που έχουν συναφθεί πριν την
έναρξη ισχύος τους.

Άρθρο 46
Ρυθµίσεις για την ηλεκτρονική πύλη Αgora 

και την Ελληνική Εταιρεία Επενδύσεων 
και Εξωτερικού Εµπορίου Α.Ε. («Enterprise Greece»)

1. Η υποπερίπτωση ιε’ του άρθρου 1 του Καταστατικού της
«Ελληνικής Εταιρείας Επενδύσεων και Εξωτερικού Εµπορίου
Α.Ε.», που περιλαµβάνεται στην παρ. 2 του άρθρου 1 του ν.
4242/2014 (Α’ 50) αντικαθίσταται ως εξής:

«ιε. Διαχειρίζεται από κοινού µε το Υπουργείο Εξωτερικών το
σύστηµα ηλεκτρονικής διαχείρισης πληροφοριών, το οποίο λει-
τουργεί ως ενιαία εθνική ηλεκτρονική πύλη για την εξωστρεφή
επιχειρηµατικότητα, καθορίζει τη δοµή και το περιεχόµενό του,
ανανεώνει και ελέγχει τις πληροφορίες και συνεργάζεται για τον
σκοπό αυτόν µε τις συναρµόδιες υπηρεσίες και φορείς.»

2. Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του   ν. 4242/2014
αντικαθίσταται ως εξής:

«1.α. Το σύστηµα ηλεκτρονικής διαχείρισης πληροφοριών
«Ηλεκτρονική Πύλη (Αgora)», καθώς και κάθε τυχόν σχετικό σύ-
στηµα που δηµιουργείται ως ενιαία εθνική ηλεκτρονική πύλη για
την εξωστρεφή επιχειρηµατικότητα, υπάγεται στην από κοινού
εποπτεία του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης και του
Υπουργείου Εξωτερικών. Ειδικότερα η διαχείριση και λειτουργία
της ενιαίας εθνικής ηλεκτρονικής πύλης, ο καθορισµός της
δοµής και του περιεχοµένου αυτής ασκείται από κοινού από το
Υπουργείο Εξωτερικών και την «Ελληνική Εταιρεία Επενδύσεων
και Εξωτερικού Εµπορίου Α.Ε.». Με κοινή απόφαση των υπουρ-
γών Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Εξωτερικών καθορίζονται οι
λεπτοµέρειες της διαχείρισης και λειτουργίας της ενιαίας εθνι-
κής ηλεκτρονικής πύλης.»

3. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 1 του Καταστατικού της
«Ελληνικής Εταιρείας Επενδύσεων και Εξωτερικού Εµπορίου
Α.Ε.», που τέθηκε σε ισχύ µε την παρ. 3 του άρθρου πρώτου του
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ν. 2372/1996 (Α’ 29), προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:
«Στις τρίτες χώρες, εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι προµή-

θειες, υπηρεσίες, καθώς και τα έργα - κατασκευές, µε εκτιµώ-
µενη αξία που δεν υπερβαίνει τα κατώτατα όρια του άρθρου 5
του ν. 4412/2016, πραγµατοποιούνται µετά από απόφαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου της εταιρείας και εντός των ορίων του ετή-
σιου εγκεκριµένου προϋπολογισµού, µε απευθείας προµήθεια
ειδών ή απευθείας ανάθεση του έργου-κατασκευής ή της υπη-
ρεσίας, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης.»

4. Η παράγραφος 3 του άρθρου 11 του Καταστατικού της «Ελ-
ληνικής Εταιρείας Επενδύσεων και Εξωτερικού Εµπορίου Α.Ε.»,
που τέθηκε σε ισχύ µε την παρ. 3 του άρθρου πρώτου του ν.
2372/1996, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Επιτρέπεται η απόσπαση στην εταιρεία τακτικού, µόνιµου
προσωπικού ή προσωπικού που υπηρετεί   µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.) σε φορείς του ευ-
ρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στο άρθρο 14
παρ. 1 του   ν. 2190/1994, µε κοινή απόφαση του Υπουργού Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης και του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης
και χωρίς χρονικό περιορισµό. Οι αποσπώµενοι στην εταιρεία
λαµβάνουν από αυτήν το σύνολο των αποδοχών τους. Επιπρό-
σθετα, επιτρέπεται ο δανεισµός υπαλλήλων από τον ιδιωτικό
τοµέα µε ειδική συµφωνία.»

Άρθρο 47
Τροποποίηση διατάξεων του π.δ. 147/2017 (Α’ 192)

1. Το άρθρο 73 του π.δ. 147/2017 (Α’ 192) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 73
ΚΑΤΑΝΟΜΗ ΟΡΓΑΝΙΚΩΝ ΘΕΣΕΩΝ ΜΟΝΙΜΟΥ
ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΚΑΤΑ ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ ΚΑΙ ΚΛΑΔΟ

Οι οργανικές θέσεις του µόνιµου προσωπικού του Υπουργείου
Οικονοµίας και Ανάπτυξης κατανέµονται κατά κατηγορία και
κλάδο ως εξής:

Α. Κατηγορία Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ):
α. Κλάδος ΠΕ Διοικητικού Οικονοµικού θέσεις: 396
β. Κλάδος ΠΕ Μηχανικών θέσεις: 94
γ. Κλάδος ΠΕ Περιβάλλοντος θέσεις: 27
δ. Κλάδος ΠΕ Γεωτεχνικών θέσεις: 3
ε. Κλάδος ΠΕ Πληροφορικής θέσεις: 32
στ. Κλάδος ΠΕ Αρχαιολόνων θέσεις: 1
ζ. Κλάδος ΠΕ Μεταφραστών-Διερµηνέων θέσεις: 9
Β. Κατηγορία Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (ΤΕ):
α. Κλάδος ΤΕ Διοικητικού-Λογιστικού θέσεις: 28
β. Κλάδος ΤΕ Μηχανικών θέσεις: 15
γ. Κλάδος ΤΕ Πληροφορικής θέσεις: 13
δ. Κλάδος ΤΕ Βιβλιοθηκονόµων θέσεις: 1
Γ. Κατηγορία Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (ΔΕ):
α. Κλάδος ΔΕ Διοικητικών Γραµµατέων θέσεις: 186
β. Κλάδος ΔΕ Τεχνικός θέσεις: 12
γ. Κλάδος ΔΕ Πληροφορικής θέσεις: 38
δ. Κλάδος ΔΕ Μεταφραστών - Διερµηνέων θέσεις: 3
ε. Κλάδος ΔΕ Οδηγών Θέσεις: 11
στ.Κλάδος ΔΕ Τηλεφωνητών θέσεις: 2
Δ. Κατηγορία Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης (ΥΕ):
α. Κλάδος ΥΕ Επιµελητών θέσεις: 32
β. Κλάδος ΥΕ Φυλάκων-Νυκτοφυλάκων θέσεις: 8
γ. Κλάδος ΥΕ Προσωπικού Καθαριότητας θέσεις: 4.»
2. Η παράγραφος 1 του άρθρου 74 «ΚΑΤΑΝΟΜΗ ΟΡΓΑΝΙΚΩΝ

ΘΕΣΕΩΝ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΜΕ ΣΧΕΣΗ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΙΔΙΩΤΙΚΟΥ ΔΙ-
ΚΑΙΟΥ ΑΟΡΙΣΤΟΥ ΧΡΟΝΟΥ ΚΑΤΑ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗ ΒΑΘΜΙΔΑ ΚΑΙ
ΕΙΔΙΚΟΤΗΤΑ» αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Οι οργανικές θέσεις του προσωπικού µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου κατανέµονται κατά εκπαιδευ-
τική βαθµίδα και ειδικότητα ως εξής:

Α. Ειδικό Επιστηµονικό Προσωπικό
Θέσεις διαφόρων εξειδικεύσεων (καθορίζονται κάθε φορά µε

την προκήρυξη): 39
Β. Βαθµίδα Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ):
α. ΠΕ Διοικητικού Οικονοµικού θέσεις: 49
β. ΠΕ Μηχανικών θέσεις: 13
γ. ΠΕ Περιβάλλοντος θέσεις: 2
δ. ΠΕ Πληροφορικής θέσεις: 3
ε. ΠΕ Ιατρών θέσεις: 1
Γ. Βαθµίδα Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (ΤΕ):
α. ΤΕ Διοικητικού Λογιστικού θέσεις: 13
β. ΤΕ Μηχανικών θέσεις: 15
Δ. Βαθµίδα Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (ΔΕ):
α. ΔΕ Διοικητικών Γραµµατέων θέσεις: 61
β. ΔΕ Τεχνικός θέσεις: 8
γ. ΔΕ Πληροφορικής θέσεις: 3
δ. ΔΕ Οδηγών θέσεις: 12
ε. ΔΕ Τηλεφωνητών θέσεις: 1
Ε. Βαθµίδα Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης (ΥΕ):
α. ΥΕ Επιµελητών θέσεις:  3
β. ΥΕ Προσωπικού Καθαριότητας θέσεις: 1
γ. ΥΕ Φυλάκων-Νυκτοφυλάκων θέσεις: 1.»

Άρθρο 48
Τροποποιήσεις του π.δ. 43/2013 «Κανονισµός 
Οικονοµικής Διαχείρισης Ενιαίας Ανεξάρτητης

Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων» (Α’ 80)

1.α. Η παρ. 2 του άρθρου 3 του π.δ. 43/2013 αντικαθίσταται
ως εξής: 

«2. Με απόφαση του συλλογικού οργάνου της Αρχής είναι δυ-
νατή η παροχή εξουσιοδότησης σε άλλα όργανα να υπογράφουν
έγγραφα ή άλλες πράξεις διαχείρισης.»

β. Στο άρθρο 3 προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής:
«3. Ο Γενικός Διευθυντής της Αρχής έχει και τις αρµοδιότητες

του Γενικού Διευθυντή Οικονοµικών Υπηρεσιών όπως αναφέρον-
ται στην ισχύουσα νοµοθεσία περί δηµοσίου λογιστικού.»

2.α. Η παράγραφος 1 του άρθρου 7 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Διατάκτης των δαπανών της Ενιαίας Ανεξάρτητης Αρχής

Δηµοσίων Συµβάσεων είναι ή το συλλογικό όργανο της Αρχής ή
οποιοδήποτε άλλο εξουσιοδοτηµένο από αυτό όργανο, που είναι
υπεύθυνο για τη διαχείριση του προϋπολογισµού του φορέα,
αναλαµβάνει υποχρεώσεις σε βάρος των πιστώσεων του προ-
ϋπολογισµού αυτού και προσδιορίζει τις απαιτήσεις σε βάρος
του σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.»

β. Η παράγραφος 2 του άρθρου 7 καταργείται.
γ. Η παράγραφος 3 του άρθρου 7 αντικαθίσταται ως εξής:
«3. Κατόπιν τεκµηριωµένου αιτήµατος του Διατάκτη ο ΓΔΟΥ

συντάσσει σε δύο αντίγραφα το σχέδιο της σχετικής απόφασης
ανάληψης υποχρέωσης µε τελικό υπογράφοντα τον Διατάκτη.»

3. Η παράγραφος 3 του άρθρου 10 αντικαθίσταται ως εξής:
«3. Οι πράξεις που αφορούν την εξόφληση των χρηµατικών εν-

ταλµάτων υπογράφονται από υπάλληλο του Τµήµατος Οικονο-
µικής Υποστήριξης της Διεύθυνσης Διοικητικής και Οικονοµικής
Υποστήριξης, ο οποίος δεν εµπλέκεται στη διαδικασία εκκαθά-
ρισης και ενταλµατοποίησης των δαπανών και ορίζεται µε από-
φαση του συλλογικού οργάνου της Αρχής.»

4. Στο τελευταίο εδάφιο του άρθρου 11 διαγράφονται οι λέξεις
«του Προέδρου».

5. Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 13 οι
λέξεις «από τον Πρόεδρο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «µε
απόφαση του συλλογικού οργάνου».

6. Η παρ. 3 του άρθρου 15 του π.δ. 43/2013 διαγράφεται.

Άρθρο 49
Τροποποιήσεις διατάξεων του ν. 4548/2018 (Α’ 104)

1. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 9 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Το Γ.Ε.ΜΗ. των παραπάνω εταιρειών τηρείται από την αρµό-
δια Διεύθυνση Εταιρειών της Γενικής Διεύθυνσης Αγοράς της
Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου και Προστασίας του Καταναλωτή
του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Από την ίδια υπηρε-
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σία τηρείται το Γ.Ε.ΜΗ. των υποκαταστηµάτων αλλοδαπών εται-
ρειών της περίπτωσης γ’, καθώς και των υποκαταστηµάτων αλ-
λοδαπών που είναι οντότητες δηµοσίου ενδιαφέροντος των
περιπτώσεων β’ και γ’του Παραρτήµατος Α’ του ν. 4308/2014 (Α’
251).»

2. Η παράγραφος 4 του άρθρου 24 αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Οι έκτακτες αυξήσεις του κεφαλαίου που αποφασίζονται

σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 και 2 συνιστούν τροποποίηση
του καταστατικού, δεν υπόκεινται όµως σε διοικητική έγκριση,
όπου αυτή απαιτείται κατά τον παρόντα νόµο.»

3. Οι παράγραφοι 4 και 5 του άρθρου 33 αντικαθίστανται ως
εξής:

«4. Με την επιφύλαξη των διατάξεων για την κοινωνία, το ενέ-
χυρο και την επικαρπία, οι τίτλοι εκδίδονται και µεταβιβάζονται
µόνο µε το σύνολο των δικαιωµάτων που περιλαµβάνουν και δεν
επιτρέπεται η χωριστή διάθεση ορισµένων δικαιωµάτων.

5. Κατ’ εξαίρεση, οι απαιτήσεις απόληψης κερδών, τόκων ή
χρεολυσίων, καθώς και άλλα αυτοτελή περιουσιακά δικαιώµατα
που γεννώνται από τους τίτλους µεταβιβάζονται ελεύθερα, εφό-
σον το καταστατικό ή οι όροι έκδοσης των οικείων τίτλων δεν
προβλέπουν κάτι διαφορετικό.»

4. Η παράγραφος 3 του άρθρου 35 αντικαθίσταται ως εξής:
«3. Η διαφορά που προκύπτει από την έκδοση µετοχών σε τιµή

ανώτερη του αρτίου δεν µπορεί να διατεθεί για πληρωµή µερι-
σµάτων ή ποσοστών, µπορεί όµως: (α) να κεφαλαιοποιηθεί ή (β)
να συµφηφισθεί προς απόσβεση ζηµιών της εταιρίας, εκτός αν
υπάρχουν αποθεµατικά ή άλλα κονδύλια, τα οποία κατά τον νόµο
µπορούν να χρησιµοποιηθούν για τον συµψηφισµό των ζηµιών
αυτών.»

5. Η περίπτωση στ’της παραγράφου 3 του άρθρου 99 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«στ) Συµβάσεις της εταιρείας µε θυγατρική ή ασφάλειες ή εγ-
γυήσεις υπέρ θυγατρικής, οι οποίες συνάπτονται ή παρέχονται
προς το συµφέρον της εταιρείας, της θυγατρικής της και των µε-
τόχων τους που δεν είναι συνδεδεµένα µέρη, συµπεριλαµβανο-
µένων των µετόχων µειοψηφίας, ή από τις οποίες δεν
κινδυνεύουν τα συµφέροντα τούτων. Στην περίπτωση αυτή συν-
τάσσεται έκθεση από τα πρόσωπα της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 101, η οποία αξιολογεί κατά πόσον υπάρχει επαρκής
προστασία των συµφερόντων αυτών. Αναφορά στο περιεχόµενο
της έκθεσης γίνεται στο Προσάρτηµα, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 31 του άρθρου 29 του ν. 4308/2014. Τα προηγούµενα
εδάφια δεν εφαρµόζονται σε εταιρείες µε µετοχές µη εισηγµένες
σε ρυθµιζόµενη αγορά.»

6. Η παράγραφος 4 του άρθρου 99 αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Εξαιρούνται από την εφαρµογή της παραγράφου 1 συναλ-

λαγές, ως προς τις οποίες ο νόµος προϋποθέτει έγκριση από τη
γενική συνέλευση, εφόσον οι σχετικές νοµοθετικές διατάξεις αν-
τιµετωπίζουν ειδικώς και προστατεύουν επαρκώς τη δίκαιη µε-
ταχείριση όλων των µετόχων, των συµφερόντων της εταιρείας
και των µετόχων που δεν αποτελούν συνδεδεµένα µέρη, συµπε-
ριλαµβανοµένων των µετόχων µειοψηφίας.»

7. Στο τέλος της παραγράφου 5 του άρθρου 100 προστίθενται
εδάφια ως εξής:

«Η παρούσα δεν εφαρµόζεται: (α) σε εταιρίες µε µετοχές µη
εισηγµένες σε ρυθµιζόµενη αγορά και (β) επί εταιριών µε εισηγ-
µένες µετοχές, αν η άδεια του διοικητικού συµβουλίου σύµφωνα
µε την παράγραφο 1 δόθηκε µε τη συµφωνία της πλειοψηφίας
των ανεξάρτητων µελών τούτου. Σε κάθε περίπτωση η χορήγηση
της άδειας από τη γενική συνέλευση µαταιώνεται, αν αντιταχ-
θούν σε αυτήν µέτοχοι που εκπροσωπούν το ένα τρίτο (1/3) του
εκπροσωπούµενου στη συνέλευση κεφαλαίου.»

8. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 109 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Αµοιβή ή παροχή που χορηγείται σε µέλος του διοικητικού
συµβουλίου και δεν ρυθµίζεται στον νόµο ή το καταστατικό βα-
ρύνει την εταιρεία µόνο αν εγκριθεί µε ειδική απόφαση της γενι-
κής συνέλευσης µε την επιφύλαξη των οριζοµένων στα άρθρα
110 έως 112.»

9. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 109
αντικαθίσταται ως εξής:

«Επί εταιρειών µε µετοχές εισηγµένες σε ρυθµιζόµενη αγορά
η παρούσα παράγραφος ισχύει µε την επιφύλαξη των οριζοµέ-
νων στα άρθρα 110 έως 112.»

10. Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 110 κα-
ταργείται.

11. Η παράγραφος 7 του άρθρου 110 καταργείται.
12. Στο άρθρο 112 προστίθεται παράγραφος 7 ως εξής:
«7. Η παράγραφος 5 του άρθρου 109 εφαρµόζεται και στις

αποδοχές που καθορίζονται στην έκθεση αποδοχών. Η προθε-
σµία των δύο (2) µηνών αρχίζει από την ψηφοφορία επί της έκ-
θεσης αποδοχών σύµφωνα µε την παράγραφο 3.»

13. Η παράγραφος 8 του άρθρου 124 αντικαθίσταται ως εξής:
«8. Φυσικό πρόσωπο, το οποίο κατέχει µετοχές εισηγµένες σε

ρυθµιζόµενη αγορά και το οποίο είναι µέλος του διοικητικού συµ-
βουλίου της εν λόγω εταιρείας, δεν µετέχει στην ψηφοφορία της
γενικής συνέλευσης και δεν υπολογίζεται για τον σχηµατισµό της
απαρτίας και της πλειοψηφίας, όταν η γενική συνέλευση αποφα-
σίζει την ανάθεση του υποχρεωτικού ελέγχου των χρηµατοοικο-
νοµικών καταστάσεων σε ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή σε ελεγκτική
εταιρία. Η παρούσα παράγραφος δεν εφαρµόζεται όταν η πλει-
οψηφία των ανεξάρτητων µελών του διοικητικού συµβουλίου δη-
λώσει ότι συµφωνεί µε την ανάθεση του ελέγχου στα
προτεινόµενα πρόσωπα.»

14. Η περίπτωση ε’ της παραγράφου 5 του άρθρου 137 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«ε) µη τήρησης ή πληµµελούς τήρησης της παραγράφου 4 του
άρθρου 122, των παραγράφων 3 έως 5 του άρθρου 123 και των
άρθρων 128 και 129.»

15. Στο άρθρο 187 προστίθεται παράγραφος 18 ως εξής:
«18. Εντός έξι (6) µηνών από την 1η Ιανουάριου 2019 ολοκλη-

ρώνεται η µεταφορά των εταιρειών της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 9 του παρόντος, των οποίων το Γ.Ε.ΜΗ. δεν τηρείται στη
Διεύθυνση Εταιρειών της Γενικής Διεύθυνσης Αγοράς της Γενι-
κής Γραµµατείας Εµπορίου και Προστασίας του Καταναλωτή του
Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Μέχρι την ολοκλήρωση
της µεταφοράς κάθε εταιρείας, οι καταχωρίσεις στο Γ.Ε.ΜΗ. συ-
νεχίζουν να πραγµατοποιούνται από τις, πριν την 1η Ιανουαρίου
2019, αρµόδιες για την τήρηση του Γ.Ε.ΜΗ. υπηρεσίες και οι
αποφάσεις που προβλέπονται στην παράγραφο 2 του άρθρου 4,
εκδίδονται από τις αρµόδιες, για την έκδοση αυτών πριν την 1η
Ιανουαρίου 2019, υπηρεσίες, τηρουµένων κατά τα λοιπά των δια-
τάξεων του παρόντος. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας
και Ανάπτυξης και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού κα-
θορίζεται η διαδικασία µεταφοράς των φακέλων, η χρονική σειρά
µεταφοράς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. Με την ίδια δια-
δικασία και εντός του ίδιου χρονικού διαστήµατος πραγµατοποι-
είται και η µεταφορά των εταιρειών των οποίων το Γ.Ε.ΜΗ. παύει
να τηρείται στη Διεύθυνση Εταιρειών της Γενικής Διεύθυνσης
Αγοράς της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου και Προστασίας του
Καταναλωτή του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης.»

16. Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος αρχίζει την 1η Ια-
νουάριου 2019.

Άρθρο 50
Τροποποιήσεις διατάξεων του ν. 2515/1997 

«Άσκηση επαγγέλµατος Λογιστή Φοροτεχνικού,
λειτουργία Σώµατος Ορκωτών Εκτιµητών (Σ.Ο.Ε.) 

και άλλες διατάξεις» (Α’ 154)

1. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 18 του άρ-
θρου 16 του ν. 2515/1997 τροποποιείται ως ακολούθως:

«α. Ο Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης εκδίδει την εγκρι-
τική απόφαση της συγχώνευσης, σύµφωνα µε τις διατάξεις της
νοµοθεσίας για τις ανώνυµες εταιρείες, αφού έχει προηγηθεί η
έγκριση της συγχώνευσης από την Τράπεζα της Ελλάδος, όταν
στη συγχώνευση συµµετέχει πιστωτικό ίδρυµα µε τη µορφή ανώ-
νυµης εταιρείας ή όταν το πιστωτικό ίδρυµα που θα προέλθει
από τη συγχώνευση θα έχει τη µορφή ανωνύµου εταιρείας.»

2. Στο τέλος της περίπτωσης α’ της παρ. 18 του άρθρου 16
του ν. 2515/1997 προστίθενται νέα εδάφια ως εξής:

«Ειδικότερα για τα πιστωτικά ιδρύµατα που λειτουργούν µε τη
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µορφή αµιγούς πιστωτικού συνεταιρισµού προηγείται η από-
φαση της Τράπεζας της Ελλάδος που εγκρίνει τη συγχώνευση
σύµφωνα µε τα ανωτέρω. Οι αποφάσεις των γενικών συνελεύ-
σεων και η σύµβαση συγχώνευσης που καταρτίζεται µε συµβο-
λαιογραφικό έγγραφο καταχωρίζονται στο Γενικό Εµπορικό
Μητρώο του ν. 3419/2005 (Α’297). Οι σχετικές καταχωρίσεις
πραγµατοποιούνται από τις αρµόδιες για την τήρησή του υπη-
ρεσίες Γ.Ε.ΜΗ., οι οποίες ελέγχουν την πληρότητα, το υποστατό
και τη νοµιµότητα των σχετικών πράξεων. Η σύµβαση συγχώνευ-
σης δεν µπορεί να συναφθεί πριν παρέλθει η προθεσµία της παρ.
2 του άρθρου 70 του        κ.ν. 2190/1920.

Στην περίπτωση συγχώνευσης µε απορρόφηση, από την κα-
ταχώριση στην οικεία µερίδα Γ.Ε.ΜΗ. του απορροφώντος συνε-
ταιρισµού συντελείται η συγχώνευση και αυτός υπεισέρχεται σε
όλα τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις του ή των απορροφού-
µενων συνεταιρισµών. Οι εκκρεµείς δίκες συνεχίζονται από
αυτόν χωρίς διακοπή. Ο απορροφώµενος συνεταιρισµός διαγρά-
φεται από τα προβλεπόµενα στην κείµενη νοµοθεσία Μητρώα
Συνεταιρισµών. Στην περίπτωση συγχώνευσης µε σύσταση νέου
συνεταιρισµού τηρούνται οι διατάξεις της παρ. 4 του άρθρου 10
του ν. 1667/1986 πριν την καταχώριση αυτού στο Γενικό Εµπο-
ρικό Μητρώο της έδρας του.»

Άρθρο 51
Τροποποίηση του άρθρου 107 του ν. 3852/2010 (Α’ 87)

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 107 του ν. 3852/2010 προστίθεται
τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Οι επιχορηγήσεις που χορηγούνται σύµφωνα µε το τέταρτο
εδάφιο της παρούσας παραγράφου δεν υπόκεινται σε φόρο ει-
σοδήµατος. Η ανωτέρω διάταξη ισχύει από το φορολογικό έτος
2017.»

Άρθρο 52
Συµπληρωµατικές Συµβάσεις επί κτιρίων 

χαρακτηρισµένων ως έργων τέχνης

1. Συµβάσεις µε αξία µικρότερη του ενός εκατοµµυρίου
(1.000.000) ευρώ που χαρακτηρίστηκαν ως συµπληρωµατικές
κατά την υπογραφή τους, δεν υποβλήθηκαν στον προβλεπόµενο
από τις διατάξεις του άρθρου 35 του ν. 4129/2013 (Α’ 52) έλεγχο
νοµιµότητας και συνήφθησαν ως παρακολούθηµα των αρχικών
συµβάσεων εκτέλεσης έργων του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού επί κτιρίων χαρακτηρισµένων ως έργων τέχνης, θε-
ωρούνται νόµιµες κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διά-
ταξης και παράγουν έννοµα αποτελέσµατα.

2. Οι δαπάνες που απορρέουν από την εκτέλεση των ως άνω
συµβάσεων θεωρούνται νόµιµες, δύναται να πληρωθούν σε
βάρος των πιστώσεων του προϋπολογισµού του τρέχοντος και
του επόµενου οικονοµικού έτους και όσες από αυτές έχουν πλη-
ρωθεί δεν καταλογίζονται και δεν αναζητούνται ως αχρεωστήτως
καταβληθείσες.

Άρθρο 53
Συµβάσεις µισθώσεων

1. Συµβάσεις µισθώσεων που έχουν συναφθεί από το Ταµείο
Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώσεων, το Ταµείο Διαχείρι-
σης Πιστώσεων για την Εκτέλεση Αρχαιολογικών Έργων
(ΤΔΠΕΑΕ) και τον Ειδικό Λογαριασµό στο Υπουργείο Πολιτισµού
και Αθλητισµού και αφορούν ακίνητα στα οποία στεγάζονται Υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, θεωρούνται
ως νοµίµως συναφθείσες και διατηρούνται σε ισχύ µέχρι την ολο-
κλήρωση των διαδικασιών µίσθωσης ακινήτων, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ν. 3130/2003 (Α’ 76). Οι δαπάνες που απορρέουν
από τις συµβάσεις του προηγούµενου εδαφίου βαρύνουν τον
τρέχοντα προϋπολογισµό και τον προϋπολογισµό του έτους
2019.

2. Η παράγραφος 1 ισχύει από την 1.1.2018.

Άρθρο 54
Τροποποίηση της κ.υ.α. 75555/289/6.7.2017 (Β’ 2336)

Μετά το τέταρτο εδάφιο του άρθρου 4 της 75555/
289/6.7.2017 (Β’ 2336) κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης και Οικονοµικών προστίθεται εδάφιο ως
εξής:

«Από την προθεσµία του προηγούµενου εδαφίου εξαιρούνται
οι Υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού.»

Η παρούσα διάταξη ισχύει από 1.1.2018.

Άρθρο 55
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 2969/2001

1. Στο άρθρο 3 του ν. 2969/2001 (Α’281) µετά την παράγραφο
9 προστίθεται νέα παράγραφος 9Α ως εξής:

«9.Α.α) Συνθετική αιθυλική αλκοόλη: Η αιθυλική αλκοόλη που
λαµβάνεται συνθετικά, µε εφαρµογή αποκλειστικά και µόνον χη-
µικών µεθόδων, συνήθως από τα προϊόντα και παραπροϊόντα της
πετροχηµικής βιοµηχανίας ως και από συνθετικό αέριο, αλκοο-
λικού τίτλου τουλάχιστον 99,9% νοl., δυναµένη να χρησιµοποιεί-
ται, αποκλειστικά και µόνον, για ειδικές βιοµηχανικές χρήσεις,
κατόπιν της προηγουµένης µετουσιώσεώς της κατά τα ειδικό-
τερα οριζόµενα στις διατάξεις της παραγράφου 9 του άρθρου
8.

β) Αιθυλική αλκοόλη µη γεωργικής προέλευσης: Η αιθυλική
αλκοόλη που δεν είναι γεωργικής προέλευσης αλλά ούτε και
συνθετική, λαµβανόµενη µε βιολογική µέθοδο από βιοµάζα,
όπως ορίζεται στις σχετικές διατάξεις του ν. 3054/2002 (Α’ 230),
η οποία δύναται να χρησιµοποιείται, αποκλειστικά και µόνον, για
ειδικές βιοµηχανικές χρήσεις κατόπιν της προηγουµένης µετου-
σιώσεώς της κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στις διατάξεις της
παραγράφου 9 του άρθρου 8.

γ) Βιοαιθανόλη: Η αιθυλική αλκοόλη που λαµβάνεται από βιο-
µάζα, για χρήση, κατόπιν της προηγούµενης µετουσίωσής της
ως καύσιµο κίνησης, σύµφωνα µε τις σχετικές διατάξεις του άρ-
θρου 3 του ν. 3054/2002.»

2. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 10 του άρθρου 3 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«10. Μετουσιωµένη αιθυλική αλκοόλη: Η αιθυλική αλκοόλη γε-
ωργικής προέλευσης (ουδέτερη ή ακατέργαστη) και µη, αλκοο-
λικού τίτλου τουλάχιστον 95% νοl., ως και η συνθετική αιθυλική
αλκοόλη, στην οποία έχουν προστεθεί χηµικές ουσίες ώστε να
αποκλείεται η χρησιµοποίησή της για παρασκευή αλκοολούχων
ποτών χωρίς όµως να επηρεάζονται οι λοιπές βιοµηχανικές της
χρήσεις.»

3. Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 5 προστίθενται περιπτώσεις
στ’ και ζ’ ως εξής:
«στ) Σε επιτηδευµατίες παραγωγούς βιοαιθανόλης.

ζ) Σε λοιπούς επιτηδευµατίες που παράγουν αιθυλική αλκοόλη
είτε συνθετική είτε µη γεωργικής προέλευσης, καθώς και άλλα
αλκοολούχα προϊόντα, σύµφωνα µε τις σχετικές διατάξεις του
άρθρου 3.»

4. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 5 προστίθεται τέ-
ταρτο εδάφιο ως ακολούθως:

«Με τους Οινοπνευµατοποιούς Β’ κατηγορίας εξοµοιώνονται
και οι επιτηδευµατίες που παράγουν βιοαιθανόλη, αιθυλική αλ-
κοόλη µη γεωργικής προέλευσης και συνθετική αιθυλική αλ-
κοόλη, έχοντας µε αυτούς ίδιες υποχρεώσεις και δικαιώµατα.»

5. Στο άρθρο 5 προστίθενται παράγραφοι 6 και 7 ως εξής:
«6.α) Παραγωγοί βιοαιθανόλης χαρακτηρίζονται οι επιτηδευµα-

τίες, οι οποίοι έχοντες τις κατάλληλες κατά περίπτωση εγκατα-
στάσεις, µηχανολογικό και λοιπό εξοπλισµό και κατεργαζόµενοι
βιοµάζα, παράγουν βιοαιθανόλη σύµφωνα µε τις σχετικές διατά-
ξεις του   ν. 3054/2002.

β) Παραγωγοί αιθυλικής αλκοόλης µη γεωργικής προέλευσης
χαρακτηρίζονται οι επιτηδευµατίες οι οποίοι, έχοντες τις κατάλ-
ληλες κατά περίπτωση εγκαταστάσεις, µηχανολογικό και λοιπό
εξοπλισµό και κατεργαζόµενοι βιοµάζα, όπως ορίζεται στις σχε-
τικές διατάξεις του   ν. 3054/2002, εκτός από τις γεωργικές πρώ-
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τες ύλες που περιλαµβάνονται στο Παράρτηµα I της Συνθήκης
για τη Λειτουργία της Ε.Ε., µε χρήση βιολογικών µεθόδων, πα-
ράγουν αιθυλική αλκοόλη µη γεωργικής προέλευσης.

7. Παραγωγοί συνθετικής αιθυλικής αλκοόλης χαρακτηρίζον-
ται οι επιτηδευµατίες οι οποίοι, έχοντες τις κατάλληλες κατά πε-
ρίπτωση εγκαταστάσεις, µηχανολογικό και λοιπό εξοπλισµό και
κατεργαζόµενοι συνήθως είτε προϊόντα και παραπροϊόντα της
πετροχηµικής βιοµηχανίας είτε συνθετικό αέριο, µε χρήση απο-
κλειστικά και µόνο χηµικών µεθόδων, παράγουν συνθετική αιθυ-
λική αλκοόλη.»

6. Στο άρθρο 6 προστίθεται παράγραφος 6 ως ακολούθως:
«6. Άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος απαιτείται επίσης για τους

επιτηδευµατίες που παράγουν βιοαιθανόλη, αιθυλική αλκοόλη
µη γεωργικής προέλευσης και συνθετική αιθυλική αλκοόλη.

Άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος δεν απαιτείται για τους ήδη
λειτουργούντες Οινοπνευµατοποιούς Β’ κατηγορίας, οι οποίοι
διαθέτουν άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος Οινοπνευµατοποιού
Β’ κατηγορίας, προκειµένου για την παραγωγή από αυτούς βι-
οαιθανόλης µε τη χρησιµοποίηση αποκλειστικά και µόνο των γε-
ωργικών πρώτων υλών που προβλέπονται στις σχετικές
διατάξεις του άρθρου 5.

Με απόφαση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
Εσόδων (ΑΑΔΕ) καθορίζονται οι όροι, διατυπώσεις και διαδικα-
σίες για τη χορήγηση της κατά τα ανωτέρω άδειας ασκήσεως
επαγγέλµατος, τον ασκούµενο έλεγχο στις οικείες µονάδες πα-
ραγωγής, καθώς και τα εφαρµοζόµενα µέσα για τη µέτρηση και
τον έλεγχο των παραγόµενων προϊόντων. Με όµοια απόφαση,
καθορίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις, οι περιορισµοί, οι διαδι-
κασίες και διατυπώσεις, καθώς και τα µέτρα ελέγχου, προκειµέ-
νου για την κατά την προηγούµενη περίπτωση παραγωγή
βιοαιθανόλης από τους Οινοπνευµατοποιούς Β’ κατηγορίας.»

7. Η υποπαράγραφος 3 της παραγράφου Δ’ του άρθρου 7 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«3. Επιτρέπεται στους ποτοποιούς να εµφιαλώνουν οίνους
όξος, µη αλκοολούχα ποτά και χυµούς αρκεί να πληρούν τους
όρους και να διαθέτουν τις εγκαταστάσεις και εξοπλισµό σύµ-
φωνα µε τις σχετικές ειδικές για τις δραστηριότητες αυτές δια-
τάξεις.

Επίσης επιτρέπεται στους ποτοποιούς η παρασκευή και εµφιά-
λωση ποτών του κωδικού ΣΟ 22.05. Με απόφαση του Υπουργού
Οικονοµικών καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις προκει-
µένου για την παρασκευή και εµφιάλωση των προϊόντων του
προηγουµένου εδαφίου.»

8. Στο άρθρο 7 προστίθεται παράγραφος ΣΤ’ ως εξής:
«ΣΤ. Παραγωγοί βιοαιθανόλης αιθυλικής αλκοόλης µη γεωρ-

γικής προέλευσης και συνθετικής αιθυλικής αλκοόλης.
1. Οι διατάξεις των παραγράφων Β1, Β2, Β3, Β5, Β6, Β9 και

Β10 εφαρµόζονται και για τους παραγωγούς βιοαιθανόλης τους
παραγωγούς αιθυλικής αλκοόλης µη γεωργικής προέλευσης και
τους παραγωγούς συνθετικής αιθυλικής αλκοόλης.

2.α) Δεν επιτρέπεται στους παραγωγούς βιοαιθανόλης, στους
παραγωγούς αιθυλικής αλκοόλης µη γεωργικής προέλευσης και
στους παραγωγούς συνθετικής αιθυλικής αλκοόλης να είναι ταυ-
τόχρονα Οινοπνευµατοποιοί Α’ κατηγορίας αποσταγµατοποιοί ή
ποτοποιοί.

β) Δεν επιτρέπεται, στους επιτηδευµατίες παραγωγούς αιθυ-
λικής αλκοόλης µη γεωργικής προέλευσης και στους επιτηδευ-
µατίες παραγωγούς συνθετικής αιθυλικής αλκοόλης να είναι
ταυτόχρονα και Οινοπνευµατοποιοί Β’ κατηγορίας.

Επίσης δεν επιτρέπεται στους επιτηδευµατίες παραγωγούς βι-
οαιθανόλης να είναι ταυτόχρονα και Οινοπνευµατοποιοί Β’ κατη-
γορίας εκτός της περίπτωσης παραγωγής βιοαιθανόλης
αποκλειστικά και µόνο από τις γεωργικές πρώτες ύλες που προ-
βλέπονται στις σχετικές διατάξεις του άρθρου 5 του παρόντος
νόµου.

3. Με απόφαση του Διοικητή της ΑΑΔΕ, που εκδίδεται ύστερα
από εισήγηση της αρµόδιας Διεύθυνσης του Γενικού Χηµείου
του Κράτους καθορίζεται ο τρόπος βεβαίωσης της κατεργασίας
των πρώτων υλών, ο τρόπος πίστωσής τους, καθώς και οι όροι
που πρέπει να πληρούν οι χώροι, οι εγκαταστάσεις, ο µηχανολο-
γικός και λοιπός εξοπλισµός των εργοστασίων των οικείων, κατά

περίπτωση προϊόντος, επιτηδευµατιών που παράγουν βιοαιθα-
νόλη, αιθυλική αλκοόλη µη γεωργικής προέλευσης και συνθετική
αιθυλική αλκοόλη.»

9. Η παράγραφος 1 του άρθρου 8 αντικαθίσταται ως εξής:
«1.α) Η πώληση της αιθυλικής αλκοόλης γεωργικής προέλευ-

σης των αποσταγµάτων και των προϊόντων απόσταξης πάσης
φύσεως είτε αυτά παράγονται εγχωρίως είτε προέρχονται από
άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.) ή από τρίτες
χώρες επιτρέπεται να διενεργείται, αναλόγως προς τη φύση
αυτών και το επιτήδευµα του παραλήπτη, από τους κατά τις πα-
ραγράφους 2 και 3 του άρθρου 5 επιτηδευµατίες και από τις φο-
ρολογικές αποθήκες εµπορίας, αποκλειστικά:

αα) σε ποτοποιούς οι οποίοι διαθέτουν την προβλεπόµενη, από
τις διατάξεις του άρθρου 6, άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος,

ββ) σε οινοποιούς για ανάµειξη µε οίνους ή γλεύκη, εφόσον
τα εν λόγω προϊόντα είναι αµπελοοινικής προελεύσεως σύµφωνα
µε τις ισχύουσες σχετικές διατάξεις, 

γγ) σε βιοµηχανικά εργοστάσια ή βιοτεχνίες που χρησιµοποι-
ούν τα ανωτέρω προϊόντα ως πρώτη ή βοηθητική ύλη για την πα-
ραγωγή των προϊόντων τους.

β) Η καθαρή αιθυλική αλκοόλη γεωργικής προέλευσης επιτρέ-
πεται να διατίθεται επίσης σε:

αα) φαρµακοποιούς είτε προς εµφιάλωση (οινόπνευµα καθαρό
προς εµφιάλωση), εφόσον διαθέτουν την ειδική άδεια σύµφωνα
µε τις διατάξεις της παραγράφου 5, είτε για την παρασκευή από
αυτούς, στο φαρµακείο τους, των διαφόρων λεγοµένων γαληνι-
κών παρασκευασµάτων (ουδέτερη αιθυλική αλκοόλη γεωργικής
προέλευσης),

ββ) νοσοκοµεία, θεραπευτήρια, κλινικές, νοσηλευτικά ιδρύ-
µατα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου για ιατρικούς σκοπούς,

γγ) εκπαιδευτικά και ερευνητικά ιδρύµατα, φορείς και υπηρε-
σίες για ερευνητικούς σκοπούς.

γ) Η πώληση της αιθυλικής αλκοόλης µη γεωργικής προέλευ-
σης, ως και της συνθετικής αιθυλικής αλκοόλης, είτε τα προϊόντα
αυτά παράγονται εγχωρίως είτε προέρχονται από άλλα κράτη-
µέλη της Ε.Ε. ή από τρίτες χώρες, επιτρέπεται, από τους κατά
τις παραγράφους 6 περίπτωση β’ και 7 του άρθρου 5 επιτηδευ-
µατίες ως και από τις οικείες φορολογικές αποθήκες εµπορίας,
αποκλειστικά και µόνο σε βιοµηχανικά εργοστάσια ή βιοτεχνίες
που χρησιµοποιούν τα ανωτέρω προϊόντα ως πρώτη ή βοηθητική
ύλη για την παραγωγή των προϊόντων τους.

δ) Η πώληση βιοαιθανόλης είτε παραγόµενης εγχωρίως είτε
προερχόµενης από άλλα κράτη-µέλη της Ε.Ε. ή από τρίτες
χώρες, επιτρέπεται, από τους κατά την περίπτωση α’ της παρα-
γράφου 6 του άρθρου 5 επιτηδευµατίες και από τις οικείες φο-
ρολογικές αποθήκες εµπορίας, κατόπιν της προηγούµενης
µετουσίωσής της αποκλειστικά και µόνο σύµφωνα µε τις σχετι-
κές διατάξεις του ν. 3054/2002.»

10. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 8 αντι-
καθίσταται ως εξής: 

«Απαγορεύεται η διάθεση, χύµα, παντός είδους αιθυλικής αλ-
κοόλης, αποσταγµάτων και προϊόντων απόσταξης γεωργικής
προέλευσης ως και αλκοολούχων ποτών, στην κατανάλωση και
λιανική πώληση.»

11. Η παράγραφος 9 του άρθρου 8 αντικαθίσταται ως εξής:
«9. Η συνθετική αιθυλική αλκοόλη, ως και η αιθυλική αλκοόλη

µη γεωργικής προέλευσης επιτρέπεται να διατίθεται µόνο µετου-
σιωµένη για ειδικές βιοµηχανικές χρήσεις. Απαγορεύεται η χρη-
σιµοποίηση των εν λόγω αλκοολών για παραγωγή ποτών ή
προϊόντων διατροφής εν γένει, ως και για εµφιάλωση.

Επίσης απαγορεύεται η χρησιµοποίηση της βιοαιθανόλης σε
οποιαδήποτε άλλη χρήση, πλην της προβλεπόµενης στις σχετι-
κές διατάξεις της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 10 του άρ-
θρου 3.»

12. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 9 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Με όµοια απόφαση καθορίζονται οι αποδόσεις των πρώτων
υλών παραγωγής, παντός είδους αιθυλικής αλκοόλης, αποσταγ-
µάτων και προϊόντων απόσταξης, ως και αλκοολούχων εν γένει
προϊόντων, καθώς και κάθε λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του
παρόντος άρθρου.»
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13. Η παράγραφος 1 του άρθρου 10 αντικαθίσταται ως εξής:
«1.Τα Οινοπνευµατοποιεία Α’ και Β’ κατηγορίας, τα αποσταγ-

µατοποιεία, τα ποτοποιεία, τα εργοστάσια των παραγωγών βι-
οαιθανόλης, αιθυλικής αλκοόλης µη γεωργικής προέλευσης,
συνθετικής αιθυλικής αλκοόλης, οι επιχειρήσεις εν γένει διακί-
νησης και εµπορίας παντός είδους αιθυλικής αλκοόλης, απο-
σταγµάτων, προϊόντων απόσταξης και αλκοολούχων ποτών, τα
εργοστάσια που χρησιµοποιούν αιθυλική αλκοόλη παντός είδους
ή εργάζονται µε αποστακτικά µηχανήµατα κατάλληλα για παρα-
γωγή αιθυλικής αλκοόλης παντός είδους, αυτοί που κατέχουν
άµβικες απόσταξης ή άλλα αποστακτικά µηχανήµατα, οι κατα-
σκευαστές τέτοιων µηχανηµάτων, καθώς και η µεταφερόµενη και
διατιθέµενη, παντός είδους, αιθυλική αλκοόλη, τα αποστάγµατα,
τα προϊόντα απόσταξης γεωργικής προέλευσης, ως και τα αλ-
κοολούχα ποτά υπόκεινται στον έλεγχο της Τελωνειακής και Χη-
µικής Υπηρεσίας.»

14. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 10 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«5. Στα Οινοπνευµατοποιεία Α’ και Β’ κατηγορίας, στα εργο-
στάσια των παραγωγών βιοαιθανόλης, αιθυλικής αλκοόλης µη
γεωργικής προέλευσης και συνθετικής αιθυλικής αλκοόλης, στα
αποσταγµατοποιεία και στις φορολογικές αποθήκες διακίνησης,
χύµα, κάθε είδους αιθυλικής αλκοόλης, αποσταγµάτων και προ-
ϊόντων απόσταξης ασκείται συστηµατική εποπτεία από το αρµό-
διο Τελωνείο και από την αρµόδια Χηµική Υπηρεσία.»

15. Οι περιπτώσεις α’, β’, γ’, δ και ι’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 11 αντικαθίστανται αντιστοίχως ως εξής:

«α) Οι οινοπνευµατοποιοί Β’ κατηγορίας, οι εξοµοιούµενοι
προς αυτούς επιτηδευµατίες των παραγράφων 6 και 7 του άρ-
θρου 5, και οι αποσταγµατοποιοί που παραλείπουν να υποβά-
λουν ή υποβάλουν εκπρόθεσµα, χωρίς ιδιαίτερο λόγο, την
προβλεπόµενη από την υποπαράγραφο 9 της παραγράφου Β’
του άρθρου 7 µηνιαία δήλωση, καθώς και αυτοί που συντάσσουν
ανακριβώς την εν λόγω δήλωση.

β) Οι οινοπνευµατοποιοί Α’, οι οινοπνευµατοποιοί Β’ κατηγο-
ρίας, οι εξοµοιούµενοι προς αυτούς επιτηδευµατίες των παρα-
γράφων 6 και 7 του άρθρου 5, οι αποσταγµατοποιοί, οι ποτοποιοί
και οι λοιποί εργοστασιάρχες, οι οποίοι παράγουν ή χρησιµοποι-
ούν κάθε είδους αιθυλική αλκοόλη, αποστάγµατα, ως και προ-
ϊόντα απόσταξης ή χρησιµοποιούν µηχανήµατα κατάλληλα για
την παραγωγή των προϊόντων αυτών που δεν συµµορφώνονται
προς τους όρους, υποχρεώσεις και κανονισµούς, σχετικά µε τον
έλεγχο και την εποπτεία των εργοστασίων, την τοποθέτηση και
συντήρηση των µέσων µέτρησης της παραγόµενης αιθυλικής αλ-
κοόλης, ως και των επιτιθέµενων σφραγίδων.

γ) Οι οινοπνευµατοποιοί Β’ κατηγορίας και οι εξοµοιούµενοι
προς αυτούς επιτηδευµατίες των παραγράφων 6 και 7 του άρ-
θρου 5, οι οποίοι δεν αναφέρουν εντός της προβλεπόµενης στην
υποπαράγραφο 2 της παραγράφου Β’ του άρθρου 7 προθεσµίας
στις αρµόδιες, Τελωνειακή και Χηµική, Υπηρεσίες την, λόγω βλά-
βης ή ανωτέρας βίας, αιφνίδια διακοπή της λειτουργίας του ερ-
γοστασίου τους ή τη διακοπή για άλλον λόγο.

δ) Όποιοι µεταφέρουν χύµα κάθε είδους αιθυλική αλκοόλη,
αποστάγµατα και προϊόντα απόσταξης, χωρίς το προβλεπόµενο,
ειδικό κατά περίπτωση, δελτίο χηµικής ανάλυσης.

ι) Όποιοι χωρίς δικαίωµα και κατά παράβαση του άρθρου 8 κα-
τέχουν, διαθέτουν ή χρησιµοποιούν χύµα κάθε είδους αιθυλική
αλκοόλη, αποστάγµατα ως και προϊόντα απόσταξης.»

16. Η περίπτωση ζ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 11 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«ζ. Οι οινοπνευµατοποιοί Α’ κατηγορίας, οι οινοπνευµατοποιοί
Β’  κατηγορίας, οι προς αυτούς εξοµοιούµενοι επιτηδευµατίες
των παραγράφων 6 και 7 του άρθρου 5 και οι αποσταγµατοποιοί,
που δεν δηλώνουν αµέσως στις αρµόδιες, Χηµική και Τελωνει-
ακή, Υπηρεσίες κάθε βλάβη που συµβαίνει στα µηχανήµατά τους
και στις τοποθετηµένες σφραγίδες, από την οποία µπορεί να
προκληθεί διαρροή αιθυλικής αλκοόλης και αλκοολούχων
υγρών, παντός είδους.»

17. Οι περιπτώσεις δ’, στ’ και ζ’ του άρθρου 12 αντικαθίστανται
ως εξής:

«δ) Όποιοι χρησιµοποιούν µεθυλική αλκοόλη ή άλλη αλκοόλη
ως υποκατάστατο της αιθυλικής αλκοόλης γεωργικής προέλευ-
σης, µε εξαίρεση τη µετουσιωµένη συνθετική αιθυλική αλκοόλη
και τη µετουσιωµένη αιθυλική αλκοόλη µη γεωργικής προέλευ-
σης, όπου από τη νοµοθεσία επιτρέπεται η χρήση τους.

στ) Όποιοι επιφέρουν µετατροπές ή αλλοιώσεις στους τοπο-
θετηµένους στα αποστακτικά µηχανήµατα µετρητές ή άλλα µέσα
µετρήσεως, καθώς και όποιοι παραβιάζουν ή αφαιρούν ή αλλοι-
ώνουν ή αποµιµούνται τις τοποθετηµένες σφραγίδες στα απο-
στακτικά και λοιπά µηχανήµατα, στους µετρητές, στους
δειγµατολήπτες και στα δοχεία συλλογής και αποθήκευσης των
αποσταγµατοποιών, των οινοπνευµατοποιών Α’ κατηγορίας, των
οινοπνευµατοποιών Β’ κατηγορίας και των προς τούτους εξοµοι-
ουµένων επιτηδευµατιών των παραγράφων 6 και 7 του άρθρου
5.

ζ) Οι οινοπνευµατοποιοί Α’ κατηγορίας οι οινοπνευµατοποιοί
Β’ κατηγορίας και οι προς αυτούς εξοµοιούµενοι επιτηδευµατίες
των παραγράφων 6 και 7 του άρθρου 5, ως και οι αποσταγµατο-
ποιοί, οι οποίοι παρουσιάζουν αδικαιολόγητα έλλειµµα µεγαλύ-
τερο από τις νόµιµες φύρες αποθήκευσης στις εισαγόµενες για
κατεργασία στα εργοστάσιά τους πρώτες ύλες.»

Άρθρο 56

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Οικονοµικών, δύνανται να κωδικοποιούνται σε ενιαίο
κείµενο µε τον τίτλο «Κώδικας των νόµων περί της αιθυλικής αλ-
κοόλης και των αλκοολούχων προϊόντων» οι διατάξεις νόµων, βα-
σιλικών και προεδρικών διαταγµάτων σχετικά µε την αιθυλική
αλκοόλη και τα αλκοολούχα προϊόντα.

Κατά την κωδικοποίηση επιτρέπεται η αναδιατύπωση, όπου
κρίνεται απολύτως αναγκαία για την ακριβέστερη νοηµατική από-
δοση, η απάλειψη διατάξεων που έχουν καταργηθεί ρητά ή σιω-
πηρά, καθώς και των διατάξεων που δεν έχουν πεδίο εφαρµογής,
η νέα αρίθµηση των άρθρων, η διαφορετική κατάταξη αυτών, των
παραγράφων και των εδαφίων τους, η υποδιαίρεση άρθρων σε
περισσότερα και γενικά κάθε αναµόρφωση των υπό κωδικοποί-
ηση διατάξεων, για την αρτιότερη νοµοτεχνική κατάστρωσή
τους, χωρίς καµία νοηµατική αλλοίωση, η προσαρµογή των δια-
τάξεων που καθορίζουν αρµοδιότητες διοικητικών και άλλων ορ-
γάνων στο υφιστάµενο οργανωτικό σχήµα των υπηρεσιών,
καθώς και η προσαρµογή των διατάξεων µε τις πράξεις των αρ-
µόδιων οργάνων της Ε.Ε. που έχουν υποχρεωτική εφαρµογή. Αν
υπάρξει αµφιβολία στην έννοια διάταξης που κωδικοποιήθηκε
επικρατεί το αρχικό κείµενο της διάταξης που κωδικοποιήθηκε.

Άρθρο 57
Τροποποίηση του άρθρου 72 

του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος

Η παρ. 18 του άρθρου 72 του ν. 4172/2013 (Α’167) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«18. Για τις συµβάσεις χρηµατοοικονοµικής µίσθωσης που
έχουν συναφθεί πριν την έναρξη ισχύος του παρόντος Κώδικα
έχουν εφαρµογή τα οριζόµενα στον Κώδικα Φορολογίας Εισο-
δήµατος που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 2238/1994
(Α’151), µέχρι τον χρόνο λήξης αυτών.»

Άρθρο 58
Τροποποίηση Παραρτήµατος ΙΙΙ του Κώδικα Φ.Π.Α.

1. Η παρ. 1 του Κεφαλαίου Β’ «ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ» του Παραρτήµα-
τος III του Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας (Φ.Π.Α.), ο
οποίος κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του              ν. 2859/2000
(Α’ 248), όπως το Παράρτηµα αυτό ισχύει, αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Εισιτήρια θεατρικών παραστάσεων και συναυλιών για τα
οποία ο συντελεστής του φόρου ορίζεται σε έξι τοις εκατό (6%).»

2. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου ισχύουν από 1.1.2019.
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Άρθρο 59
Τροποποίηση του άρθρου 13 του ν. 2238/1994

1. Στο τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 13 του ν. 2238/1994 (Α’151), η φράση «µετά του τυχόν υφι-
στάµενου εξοπλισµού» αντικαθίσταται µε τη φράση «µετά
µίσθωσης ή αγοράς του τυχόν υφιστάµενου εξοπλισµού».

2. Οι διατάξεις της προηγούµενης παραγράφου καταλαµβά-
νουν εκκρεµείς υποθέσεις, για τις οποίες έχει ήδη επιβληθεί
φόρος υπεραξίας κατά το άρθρο 13 του  ν. 2238/1994.

Άρθρο 60
Τροποποίηση του άρθρου 10 του ν. 2579/1998

Η προθεσµία που ορίζεται στο τελευταίο εδάφιο των παρα-
γράφων 1 και 2 του άρθρου 10 του ν. 2579/1998   (Α’31), όπως
ισχύει, παρατείνεται έως και τις 31.12.2019 για τις περιπτώσεις
β’, γ’ και δ’ των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου αυτού.

Άρθρο 61
Τροποποίηση του άρθρου 41 του ν. 1249/1982

1. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 41 του   ν. 1249/1982
(Α’43) καταργείται και οι παράγραφοι 1Α, 1Β και 1Γ του ίδιου άρ-
θρου αντικαθίστανται ως εξής:

«1.Α. Οι τιµές εκκίνησης καθορίζονται µε αποφάσεις του
Υπουργού Οικονοµικών µετά από εισήγηση πιστοποιηµένων εκτι-
µητών εγγεγραµµένων στο Μητρώο Πιστοποιηµένων Εκτιµητών
στο πεδίο των ακινήτων του Υπουργείου Οικονοµικών.

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών η σύνταξη εισήγη-
σης για τον καθορισµό των τιµών εκκίνησης ανατίθεται σε πιστο-
ποιηµένους εκτιµητές εγγεγραµµένους στο Μητρώο
Πιστοποιηµένων Εκτιµητών στο πεδίο των ακινήτων του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών.

Η απόφαση του προηγούµενου εδαφίου εκδίδεται κατόπιν δη-
µόσιας πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος του Γενικού
Γραµµατέα Οικονοµικής Πολιτικής του Υπουργείου Οικονοµικών,
η οποία αναρτάται στο διαδίκτυο «Πρόγραµµα Διαύγεια» και
στην οποία περιγράφεται το έργο, η διαδικασία για την εκδή-
λωση ενδιαφέροντος, ο τρόπος επιλογής των εκτιµητών, η
αµοιβή τους και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

Οι εισηγήσεις των εκτιµητών κατατίθενται ηλεκτρονικά σε
βάση δεδοµένων που τηρείται στη Γενική Γραµµατεία Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων του Υπουργείου Οικονοµικών.

Στην ίδια βάση δεδοµένων καταχωρείται η γνώµη του αρµό-
διου δηµοτικού συµβουλίου, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην
παρ. 4 του άρθρου 261 του ν. 3852/2010 (Α’87). Με κοινή από-
φαση των Υπουργών Εσωτερικών και Οικονοµικών καθορίζονται
οι λεπτοµέρειες για την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου.

Στην ανωτέρω βάση δεδοµένων δύνανται να καταχωρίζονται
αντίστοιχα δεδοµένα, τα οποία διαθέτουν τραπεζικά ιδρύµατα,
προς το σκοπό εκτέλεσης διασταυρώσεων.

Σε περίπτωση αδυναµίας ασφαλούς προσδιορισµού των τιµών
εκκίνησης µε βάση τα ανωτέρω στοιχεία, αρµόδια να εισηγηθεί
τις τιµές εκκίνησης καθίσταται η τριµελής επιτροπή της παρα-
γράφου 1.Β.

1.Β. Συστήνεται τριµελής επιτροπή, η οποία εισηγείται τις τιµές
εκκίνησης σε περίπτωση αδυναµίας ασφαλούς προσδιορισµού
τους από τις εισηγήσεις των εκτιµητών της παραγράφου 1.Α. Η
τριµελής επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Οι-
κονοµικών και αποτελείται από έναν Πάρεδρο του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους, ως Πρόεδρο, µε τον αναπληρωτή του, που
προτείνονται από τον Πρόεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους, και τον Προϊστάµενο του Αυτοτελούς Τµήµατος Εκτι-
µήσεων και Προσδιορισµού Αξιών Ακινήτων της Γενικής Γραµ-
µατείας Οικονοµικής Πολιτικής του Υπουργείου Οικονοµικών και
τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Εφαρµογής Φορολογίας Κε-
φαλαίου και Περιουσιολογίου της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.), ως µέλη, µε τους αναπληρωτές τους.

Η επιτροπή δύναται: α) να εισηγείται στον Υπουργό Οικονοµι-
κών την ανάθεση σύνταξης εισήγησης σε πιστοποιηµένο εκτι-

µητή, εκπρόσωπο του Συλλόγου Εκτιµητών Ελλάδας (Σ.ΕΚ.Ε.),
εγγεγραµµένο στο Μητρώο Πιστοποιηµένων Εκτιµητών στο
πεδίο των ακινήτων του Υπουργείου Οικονοµικών, σε περιπτώ-
σεις που κρίνει αναγκαίο, β) να ζητεί τη συνδροµή οποιουδήποτε
άλλου φορέα ή προσώπου µε εµπειρία και ειδικές γνώσεις στον
τοµέα αξιών ακινήτων και γ) να ζητεί τη χορήγηση µη προσωπο-
ποιηµένων στοιχείων από το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος, την
Τράπεζα της Ελλάδος και τις αρµόδιες υπηρεσίες της Α.Α.Δ.Ε.,
τα οποία παρέχονται υποχρεωτικώς, χωρίς την επίκληση απορ-
ρήτου. Τα µέλη της Επιτροπής και οι εµπειρογνώµονες που λαµ-
βάνουν γνώση των ανωτέρω στοιχείων κατά την εκτέλεση των
καθηκόντων τους υποχρεούνται να τηρούν απόλυτη εχεµύθεια.

1.Γ. Οι συντελεστές αυξοµείωσης και η διαµόρφωση ζωνών
των περιοχών που είναι ενταγµένες ή πρόκειται να ενταχθούν στο
αντικειµενικό σύστηµα προσδιορισµού αξιών ακινήτων, καθορί-
ζονται µε αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών.

Σε κάθε Περιφερειακή Ενότητα συστήνεται εξαµελής επιτροπή
για τη σύνταξη εισήγησης επί της διαµόρφωσης των ζωνών των
περιοχών αρµοδιότητάς της και των συντελεστών αυξοµείωσης
του άρθρου 1 της µε αριθµό 1067780/82/Γ0013/9.6.1994 απόφα-
σης του Υπουργού Οικονοµικών (Β’ 549), όπως ισχύει, η οποία
αποτελείται από έναν υπάλληλο της αρµόδιας Κτηµατικής Υπη-
ρεσίας της Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Περιουσίας του
Υπουργείου Οικονοµικών, ως Πρόεδρο, µε τον αναπληρωτή του,
έναν υπάλληλο της Α.Α.Δ.Ε., έναν µηχανικό της Υπηρεσίας Δό-
µησης του Δήµου, στην περιφέρεια του οποίου βρίσκονται τα
ακίνητα, έναν πιστοποιηµένο εκτιµητή, εκπρόσωπο του Σ.ΕΚ.Ε.,
εγγεγραµµένο στο Μητρώο Πιστοποιηµένων Εκτιµητών στο
πεδίο των ακινήτων του Υπουργείου Οικονοµικών, έναν εκπρό-
σωπο της Συντονιστικής Επιτροπής Συµβολαιογραφικών Συλλό-
γων Ελλάδας και έναν εκπρόσωπο του Ν.Π.Δ.Δ. µε την επωνυµία
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο», ως µέλη, µε τους αναπληρωτές τους.
Οι επιτροπές συγκροτούνται µε απόφαση του Υπουργού Οικο-
νοµικών, µετά από πρόταση των αρµόδιων φορέων.

Ως παρατηρητής στις συνεδριάσεις των επιτροπών παρίσταται
υποχρεωτικά εκπρόσωπος του οικείου Δήµου, ο οποίος µεταφέ-
ρει στην επιτροπή την άποψη του δηµοτικού συµβουλίου, σύµ-
φωνα και µε τα προβλεπόµενα στην παρ. 4 του άρθρου 261 του
ν. 3852/2010.

Οι επιτροπές δύνανται να ζητούν τη συνδροµή οποιουδήποτε
άλλου φορέα ή προσώπου, µε εµπειρία και ειδικές γνώσεις πο-
λεοδοµίας, τοπογραφίας, οικοδοµικών κατασκευών, γεωπονίας
ή δασολογίας για την ολοκλήρωση του έργου τους.

Οι επιτροπές δύνανται να ζητούν τη χορήγηση µη προσωπο-
ποιηµένων στοιχείων από το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος, την
Τράπεζα της Ελλάδος και τις αρµόδιες υπηρεσίες της Α.Α.Δ.Ε.,
τα οποία παρέχονται υποχρεωτικώς χωρίς την επίκληση απορ-
ρήτου. Τα µέλη των επιτροπών και οι εµπειρογνώµονες που λαµ-
βάνουν γνώση των ανωτέρω στοιχείων κατά την εκτέλεση των
καθηκόντων τους υποχρεούνται να τηρούν απόλυτη εχεµύθεια.

Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Δόµησης του οικείου Δήµου
προσκοµίζει κατά την πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής τα εγ-
κεκριµένα πολεοδοµικά σχέδια των περιοχών της περιφέρειάς
του, όπως ισχύουν µετά τις τυχόν αναθεωρήσεις ή τροποποι-
ήσεις τους.»

2. Μετά την παρ. 1.Γ του άρθρου 41 του ν. 1249/1982 προστί-
θεται νέα παράγραφος 1.Δ ως εξής:

«1.Δ. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ρυθµίζεται
κάθε ειδικότερο ζήτηµα, σχετικό µε τη συγκρότηση, τον τρόπο
και τη µεθοδολογία λειτουργίας των επιτροπών των παραγρά-
φων 1.Β και 1.Γ, την τεκµηρίωση και διατύπωση των εισηγήσεων,
το χρόνο ολοκλήρωσης του έργου τους, τις περιπτώσεις, κατά
τις οποίες επιλαµβάνεται η επιτροπή της παραγράφου 1.Β, και
κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των παρα-
γράφων 1.Α, 1.Β και 1.Γ. Με όµοια απόφαση ανατίθεται η σύν-
ταξη εισήγησης σε πιστοποιηµένο εκτιµητή σύµφωνα µε τις
διατάξεις της περίπτωσης α’ του τρίτου εδαφίου της παραγρά-
φου 1.Β, καθώς και η αµοιβή αυτού.»

3. Η παρ. 4 του άρθρου 41 του ν. 1249/1982 αντικαθίσταται ως
εξής:

«4. Στα µέλη των επιτροπών της παραγράφου 1.Γ , που δεν
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είναι δηµόσιοι ή δηµοτικοί υπάλληλοι, καταβάλλεται αποζηµίωση
η οποία καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών.»

Άρθρο 62

1. Οι κάθε είδους δαπάνες του Υπουργείου Οικονοµικών που
διενεργήθηκαν κατά τα οικονοµικά έτη 2016, 2017 και 2018 ή βα-
ρύνουν τον προϋπολογισµό του Υπουργείου για τα ίδια ως άνω
οικονοµικά έτη, θεωρούνται νόµιµες, κατά παρέκκλιση των δια-
τάξεων περί ανάληψης υποχρεώσεων και κάθε άλλης γενικής ή
ειδικής διάταξης, και δύνανται να καταβάλλονται από τις πιστώ-
σεις του προϋπολογισµού του Υπουργείου Οικονοµικών του τρέ-
χοντος και του επόµενου οικονοµικού έτους. Επιπλέον,
διενεργηθείσες δαπάνες του Υπουργείου Οικονοµικών κατά τη
λήξη του οικονοµικού έτους 2013 για τις οποίες δεν κατέστη δυ-
νατόν να τηρηθούν οι διαδικασίες ανάληψης υποχρεώσεων θε-
ωρούνται νόµιµες ως προς αυτό και µόνο, τηρουµένων των
λοιπών προϋποθέσεων νοµιµότητας και κανονικότητας των δα-
πανών αυτών.

2. Δαπάνες για τις οποίες οι σχετικές αποφάσεις ανάκλησης
πιστώσεων του προϋπολογισµού του Υπουργείου Οικονοµικών
οικονοµικού έτους 2014, δεν κατέστη δυνατόν να εκδοθούν µέχρι
31.12.2014, δύνανται να καταβληθούν σε βάρος των πιστώσεων
του τρέχοντος ή και του επόµενου οικονοµικού έτους κατά την
προβλεπόµενη διαδικασία, τηρουµένων των λοιπών προϋποθέ-
σεων νοµιµότητας και κανονικότητας των δαπανών αυτών.

Άρθρο 63
Τροποποίηση του άρθρου 25 του ν. 4354/2015

Στο τέλος της παρ. 13 του άρθρου 25 του ν. 4354/2015 (Α’
176), όπως ισχύει, προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως ακολούθως:

«Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου ισχύουν από
1.1.2016.»

Άρθρο 64
Ρυθµίσεις σχετικά µε τις ετήσιες αποδόσεις 

υπέρ τρίτων από τον Κρατικό Προϋπολογισµό

Η ισχύς της διάταξης της παρ. 4 του άρθρου 21 του       ν.
3867/2010 (Α’128) παρατείνεται µέχρι τις 31.12.2022.

Άρθρο 65
Ρυθµίσεις για τη µετακίνηση των στελεχών 

των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας

Η προθεσµία που προβλέπεται στο πρώτο εδάφιο του άρθρου
15 της υποπαραγράφου Δ9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του ν.
4336/2015 (Α’ 94), όπως έχει παραταθεί και ισχύει, παρατείνεται
µέχρι τις 30.6.2019. Η παρούσα διάταξη ισχύει από 1.1.2019.

Άρθρο 66
Παράταση της προθεσµίας άσκησης καθηκόντων 
από τον ΓΔΟΣΥ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας

Η προθεσµία που προβλέπεται στο πρώτο εδάφιο         της πε-
ρίπτωσης α’ της παρ. 3 του άρθρου 24 του   ν. 4270/2014 (Α’
143), όπως έχει παραταθεί και ισχύει, παρατείνεται µέχρι τις
31.12.2019 για το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

Άρθρο 67
Τροποποίηση του άρθρου πρώτου του ν. 4254/2014 

και του άρθρου 5 του ν. 4244/2014

1. Στο τρίτο εδάφιο της περίπτωσης 2 της υποπαραγράφου
ΙΑ.2 της παρ. ΙΑ’, του άρθρου πρώτου του ν. 4254/2014 (Α’ 85),
όπως ισχύει, η φράση «µέχρι 31.12.2018» αντικαθίσταται µε τη
φράση «µέχρι 31.12.2019».

2. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 4244/2014 (Α’ 60)
η φράση «µέχρι 31.12.2018» αντικαθίσταται µε τη φράση «µέχρι
31.12.2019».

Άρθρο 68
Τροποποίηση του άρθρου 63 του ν. 4174/2013

Μετά το δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 63 του ν.
4174/2013 (Α’170), όπως ισχύει, προστίθενται νέα εδάφια ως
εξής:

«Σε περίπτωση που για το ζήτηµα που έχει τεθεί µε την ενδι-
κοφανή προσφυγή, η εξέταση της οποίας εκκρεµεί ενώπιον της
Υπηρεσίας Εσωτερικής Επανεξέτασης, έχει δηµοσιευθεί πράξη
του Συµβουλίου της Επικρατείας σύµφωνα µε τις παραγράφους
1 και 2 του άρθρου 1 του ν. 3900/2010 (Α’ 213), ο υπόχρεος δύ-
ναται να υποβάλει αίτηση ενώπιον του Προϊσταµένου της Υπη-
ρεσίας Εσωτερικής Επανεξέτασης, για αναστολή της
προθεσµίας των εκατόν είκοσι (120) ηµερών, για όσο διάστηµα
εκκρεµεί η κρίση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Ο Προϊστά-
µενος της Υπηρεσίας Εσωτερικής Επανεξέτασης, εφόσον διαπι-
στώσει την ταυτότητα του νοµικού ζητήµατος, εκδίδει απόφαση
αναστολής της προθεσµίας, πριν από την πάροδο της προθε-
σµίας των εκατόν είκοσι (120) ηµερών, η οποία κοινοποιείται στον
υπόχρεο. Η αναστολή καταλαµβάνει το σύνολο της ενδικοφα-
νούς προσφυγής και ανατρέχει στην ηµεροµηνία δηµοσίευσης
της πράξης του Συµβουλίου της Επικρατείας, σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 3900/2010 ή, σε περίπτωση που η εν-
δικοφανής προσφυγή υποβληθεί µεταγενέστερα της ηµεροµη-
νίας δηµοσίευσης της πράξης του Συµβουλίου της Επικρατείας,
στην ηµεροµηνία υποβολής της ενδικοφανούς προσφυγής. Μετά
την κοινοποίηση της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας
στην Υπηρεσία Εσωτερικής Επανεξέτασης συνεχίζει η προθε-
σµία των εκατόν είκοσι (120) ηµερών για έκδοση απόφασης επί
της ενδικοφανούς προσφυγής. Σε περίπτωση που η προθεσµία
που αποµένει για έκδοση απόφασης επί της ενδικοφανούς προ-
σφυγής υπολείπεται των τριάντα (30) ηµερών, η προθεσµία των
εκατόν είκοσι (120) ηµερών παρατείνεται αυτοδικαίως για επι-
πλέον τριάντα (30) ηµέρες.»

2. Μετά το τέταρτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 63 του ν.
4174/2013, όπως ισχύει, προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Με απόφαση του Προϊσταµένου της Υπηρεσίας Εσωτερικής
Επανεξέτασης, που εκδίδεται πριν από την πάροδο της ανωτέρω
προθεσµίας των εκατόν είκοσι (120) ηµερών και κοινοποιείται
στον υπόχρεο, η εν λόγω προθεσµία δύναται να παρατείνεται
άπαξ για τριάντα (30) ηµέρες, σε περίπτωση που προσκοµισθούν
από τον υπόχρεο νέα στοιχεία ή γίνει επίκληση νέων πραγµατι-
κών περιστατικών κατά τις τελευταίες τριάντα (30) ηµέρες πριν
από την πάροδο της προθεσµίας των εκατόν είκοσι (120) ηµερών
για την έκδοση απόφασης επί της ενδικοφανούς προσφυγής.»

Άρθρο 69
Τροποποίηση του άρθρου 47 του ν. 4484/2017

Η περίπτωση β’ της παρ.5 του άρθρου 47 του    ν. 4484/2017
(Α’ 110) αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Με απόφαση του αρµόδιου Υπουργού Οικονοµικών, κατό-
πιν εισήγησης του Προέδρου του Σ.Ο.Ε., τρεις (3) εκ των δεκα-
πέντε (15) θέσεων δύναται να καλύπτονται µε αποσπάσεις ή
µετατάξεις µόνιµων ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου υπαλλήλων που υπηρετούν σε φορείς της Γενικής
Κυβέρνησης, σύµφωνα µε τον ν. 4440/2016 (Α’ 224). Ο χρόνος
υπηρεσίας των αποσπασµένων λογίζεται ως χρόνος υπηρεσίας
στην οργανική τους θέση. Μετάταξη υπαλλήλου δύναται να πραγ-
µατοποιηθεί και µετά την ολοκλήρωση τριών (3) ετών απόσπασης
στη Μονάδα Οικονοµικής Έρευνας και Ανάλυσης, ύστερα από αί-
τηση του υπαλλήλου και θετική εισήγηση του Προέδρου του
Σ.Ο.Ε., κατά παρέκκλιση των διατάξεων του ν. 4440/2016. Με τη
διαδικασία του πρώτου εδαφίου και κατά παρέκκλιση κάθε αντί-
θετης γενικής ή ειδικής διάταξης είναι δυνατή η κάλυψη των θέ-
σεων της παρούσας µε µετακίνηση ή µετάταξη σε θέση Ειδικού
Επιστηµονικού Προσωπικού µονίµων ή µε σχέση εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου υπαλλήλων του Υπουργείου Οι-
κονοµικών. Το προσωπικό του προηγούµενου εδαφίου λαµβάνει
τις αποδοχές που καθορίζονται για το Ε.Ε.Π. µε την απόφαση
του εδαφίου α’ της παραγράφου 10 του παρόντος.»
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Άρθρο 70
Τροποποίηση του άρθρου 102 του ν. 4270/2014

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 102 του ν.
4270/2014 (Α’ 143), αντικαθίσταται ως εξής:

«Από 1.1.2019 και εφεξής, τυχόν αδιάθετο υπόλοιπο και συ-
ναφείς τόκοι κατατίθενται, εντός της αυτής ως άνω προθεσµίας,
σε διακριτούς λογαριασµούς του Ελληνικού Δηµοσίου που τη-
ρούνται στην Τράπεζα της Ελλάδος.»

Άρθρο 71

1. Στο άρθρο 8 παρ. 6 του ν. 4053/2012 (Α’ 44) «Ρύθµιση λει-
τουργίας της ταχυδροµικής αγοράς, θεµάτων ηλεκτρονικών επι-
κοινωνιών και άλλες διατάξεις», όπως ισχύει, µετά το εδάφιο
δ’προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Το ποσό του προηγούµενου εδαφίου δύναται να κατατεθεί
στον ΦΠΚΥ πριν από την οριστική επαλήθευσή του καθαρού κό-
στους παροχής της καθολικής ταχυδροµικής υπηρεσίας από την
ΕΕΤΤ για το έτος 2017, εφόσον η Αρχή εκτιµά ότι το σχετικό κό-
στος υπερβαίνει σαφώς το ποσό των δεκαπέντε εκατοµµυρίων
(15.000.000) ευρώ.»

Άρθρο 72

Στο άρθρο 27 του ν. 4482/2017 (Α’ 102) προστίθεται παράγρα-
φος 9 ως εξής:

«9. Αναστέλλεται ο συµψηφισµός απαιτήσεων κατά της υπό ει-
δική εκκαθάριση επιχείρησης µε την επωνυµία «Οργανισµός
Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης» (Ο.Α.Σ.Θ.), που έχουν γεν-
νηθεί ή βεβαιωθεί στην αρµόδια οικονοµική υπηρεσία µέχρι τις
25.7.2017, ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του ν. 4482/2017 (Α’102),
µε απαιτήσεις της παραπάνω επιχείρησης. Η ανωτέρω αναστολή
ισχύει µέχρι και το πέρας της ειδικής εκκαθάρισης του Οργανι-
σµού. Δεν κωλύεται η έκδοση αποδεικτικού φορολογικής ενηµε-
ρότητας από την ύπαρξη των παραπάνω απαιτήσεων κατά του
Ο.Α.Σ.Θ.»

Άρθρο 73

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 14 του ν. 4332/2015
(Α’ 76), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 19 του ν. 4375/2016
(Α’51), αντικαθίσταται ως εξής:

«10. Τα Ν.Π.Δ.Δ., οι Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, στα διοικητικά
όρια των οποίων λειτουργούν Κέντρα Πρώτης Υποδοχής
(ΚΕ.Π.Υ.), Κέντρα Υποδοχής και Ταυτοποίησης (Κ.Υ.Τ.) και Ανοι-
χτές Δοµές Προσωρινής Υποδοχής και Φιλοξενίας προσφύγων
και µεταναστών ή διαθέτουν χώρους για την κάλυψη έκτακτων
αναγκών στέγασης και προσωρινής φιλοξενίας προσφύγων και
µεταναστών, καθώς και οι φορείς των Ο.Τ.Α. αυτών, δύνανται για
την αντιµετώπιση έκτακτων και επειγουσών αναγκών, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης, να προβαίνουν σε όλες τις
αναγκαίες ενέργειες και να συνάπτουν µε τρίτους συµβάσεις
εκτέλεσης έργων, παροχής υπηρεσιών, προµήθειας αγαθών ή
µισθώσεων κινητών και ακινήτων σε ό,τι αφορά την υποδοχή και
φιλοξενία νεοεισερχόµενων πολιτών τρίτων χωρών αποκλειστικά
για την κάλυψη αναγκών προσωρινής στέγασης, τη λειτουργία
των ανωτέρω εγκαταστάσεων, τη µεταφορά από τα σηµεία άφι-
ξης ή προσωρινής διαµονής προς ή από τις προσωρινές ή µόνι-
µες εγκαταστάσεις φιλοξενίας, οι οποίες βρίσκονται εντός και
εκτός των γεωγραφικών τους ορίων, τη σίτιση, την άµεση ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη, τα έξοδα ταφής, τη διαχείριση ανθρω-
πιστικής βοήθειας και κάθε προσφοράς σε χρήµα ή είδος, τη
διαχείριση, µεταφορά, αποθήκευση και διανοµή αυτής, µετα-
φορά ανηλίκων προσφύγων για εκπαιδευτικούς λόγους, καθώς
και κάθε άλλη απολύτως αναγκαία για την εξυπηρέτηση των ανω-
τέρω σκοπών δαπάνη.

Η ως άνω διάταξη ισχύει από 1.1.2018.»

Άρθρο 74

Η προθεσµία του άρθρου 7 του ν. 4473/2017 (Α’ 78) παρατεί-
νεται από τη λήξη της έως και τις 31.12.2019.

Άρθρο 75

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν.
3213/2003 (Α’ 309) αντικαθίσταται ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση, δηλώσεις περιουσιακής κατάστασης και οικο-
νοµικών συµφερόντων, αρχικές µε απόκτηση ιδιότητας υπό-
χρεου τα έτη 2016, 2017, 2018 και ετήσιες των ετών 2016 (χρήση
2015), 2017 (χρήση 2016) και 2018 (χρήση 2017) υποβάλλονται
από 18.2.2019 έως 31.3.2019.»

2. Το εδάφιο β’ της παρ. 3 του άρθρου 1 του   ν. 3213/2003 (Α’
309), αντικαθίσταται ως εξής: 

«β. Η κατάσταση περιλαµβάνει υπόχρεους που απέκτησαν, κα-
τέχουν ή απώλεσαν την ιδιότητα του υπόχρεου στην προηγού-
µενη χρήση, στις τρεις (3) προηγούµενες χρήσεις για τους
υπόχρεους των περιπτώσεων α’        έως και ε’ και ιβ’ της παρα-
γράφου 1 ή στις χρήσεις που κατ’ εξαίρεση ειδικότερα προβλέ-
πονται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.»

3. Η παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 4571/2018 (Α’ 186), αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«1. Οι καταστάσεις της παρ. 3 του άρθρου 1 του            ν.
3213/2003 για τους υπόχρεους σε υποβολή Δ.Π.Κ. και Δ.Ο.Σ.
2018 καταχωρίζονται από 3.1.2019 έως 25.1.2019.».

4. Η φράση «για διάστηµα έως δύο (2) µηνών» της παρ. 3 του
άρθρου 10 του ν. 4571/2018 αντικαθίσταται από τη φράση «για
διάστηµα έως τεσσάρων (4) µηνών».

Άρθρο 76

Οι συµβάσεις του προσωπικού της περίπτωσης γ’ της παρ.1
του άρθρου 6 του ν. 2628/1998 (Α’ 151) δύναται να ανανεώνονται
από τη λήξη τους, έως τρία (3) έτη κάθε φορά, µε απόφαση του
Διοικητικού Συµβουλίου του Οργανισµού Διαχείρισης Δηµοσίου
Χρέους (Ο.Δ.ΔΗ.Χ.), χωρίς να απαιτείται έγκριση από την Επι-
τροπή της ΠΥΣ 33/2006. Στο προσωπικό του προηγούµενου εδα-
φίου εξακολουθεί να καταβάλλεται τυχόν προσωπική διαφορά
στο ίδιο ύψος και µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις που
ίσχυαν πριν από κάθε ανανέωση της σύµβασής τους.

Άρθρο 77

Η παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 3050/2002 (Α’ 214) τροποποιείται
ως εξής:

«2. Σκοπός του Λογαριασµού Αγροτικής Εστίας είναι η οργά-
νωση και η εφαρµογή προγραµµάτων κοινωνικού τουρισµού, δια-
κοπών, εκδροµών, δωρεάν παροχή εισιτηρίων θεάτρου, δωρεάν
παροχή βιβλίων και άλλου έντυπου υλικού, γενικότερης ενηµέ-
ρωσης και πληροφόρησης του αγροτικού πληθυσµού της
χώρας, η παροχή χρηµατικών βοηθηµάτων και βραβείων σε τρί-
τεκνες και πολύτεκνες µητέρες, καθώς και τροφείων για βρεφο-
νηπιακούς σταθµούς, η ανάληψη δαπανών για επιµορφωτικά
σεµινάρια νέων αγροτών ή για την παρακολούθηση αγροτικών
συνεδρίων, καθώς και η συµµετοχή σε προγράµµατα Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης συναφή προς τους σκοπούς του Λογαριασµού.»

Άρθρο 78

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,................................2018

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2481



ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσουµε τη συνεδρίαση

θα ήθελα να σας ευχηθώ καλές γιορτές και καλή χρονιά.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.59’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 7
Ιανουαρίου 2019, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινο-
βουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.

2482 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

2. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

4. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ,

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

6. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

8. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

10. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

12. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

14. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

16. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

18. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

22. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

1. Ο ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΑΜΥΝΑΣ

7. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

11. ΥΓΕΙΑΣ

13. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

15. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

17. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

19. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

23. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

25. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

27. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

29. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

24. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

26. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ 
ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

28. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ, 

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

30. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

31. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


